
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2743
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Πειραµατικό Γυµνάσιο Πανεπιστηµίου Κρήτης,
το Πειραµατικό Γυµνάσιο Τρίπολης, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Γλυκών Νερών, το 2ο Πειραµατικό Γενικό Λύκειο Αθήνας, το
Γυµνάσιο Ανδρούσας Μεσσηνίας, το 7ο Γενικό Λύκειο Τρικά-
λων και το εσπερινό Γυµνάσιο Καλαµάτας, σελ. 2756, 2759,
2761, 2770, 2780, 2785, 2797

3. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-
λευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις Εκθέσεις της στις αιτή-
σεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών, σελ. 2792

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2743 - 2744
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2744 - 2752
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 19 Δεκεµβρίου 2011, σελ. 2753
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό:
i) σχετικά µε τις αποφάσεις της Συνόδου Κορυφής, σελ.

2754
ii) σχετικά µε τη διαδικασία συµψηφισµού των οφειλών

Φ.Π.Α. µεταξύ επιχειρήσεων και κράτους, σελ. 2757
iii) σχετικά µε την υπηρεσία "Βοήθεια στο Σπίτι", σελ. 2760
iv) σχετικά µε την ανακήρυξη Αποκλειστικής Οικονοµικής

Ζωνής (ΑΟΖ), σελ. 2761
β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

σχετικά µε την τροποποίηση του Κανονισµού Εκτίµησης Βαθ-
µού Αναπηρίας (ΚΕΒΑ), σελ. 2763

γ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την συγχρηµατοδότηση του Φράγµα-
τος Αχυρών Αιτωλοακαρνανίας, σελ. 2765

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την κατάργηση του Νοσοκοµείου Μολάων Λακω-
νίας, σελ. 2767

ε) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού:
i) σχετικά µε τη συνέχιση της λειτουργίας του κολυµβητη-

ρίου Μυτιλήνης, σελ. 2768
ii) σχετικά µε τη ξενοδοχειακή αγορά στην Αθήνα, σελ.

2770
στ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την απαλ-

λαγή των εργαζοµένων µε χαµηλές αποδοχές από την ειδική
εισφορά αλληλεγγύης, σελ. 2773

ζ) Προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε το νέο σύστηµα µετεγγραφών
των φοιτητών, σελ. 2774

5. Συζήτηση επερώτησης των Βουλευτών του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδος προς την Υπουργό Παιδείας, Διά
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις συνέπειες
της κρίσης στο χώρο της εκπαίδευσης, σελ. 2777 - 2799

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ Β., σελ. 2758 - 2766
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 2743 - 2758, 

2780 - 2799
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 2766 - 2780
ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 2754, 2756, 2757, 

2759
ΓΑΛΗΝΟΣ Σ. , σελ. 2769, 2770
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 2767, 2768
ΔΗΜΑΣ Σ. , σελ. 2762, 2763
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ  Α. , σελ. 2775, 2776
ΚΟΡΑΝΤΗΣ Ι. , σελ. 2761, 2762
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2760, 2761, 2764, 

2765
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 2773, 2774
ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ Α. , σελ. 2765, 2766
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 2757, 2758
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 2767, 2768
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 2765, 2766
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 2769, 2770, 2771, 

2772
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Π. , σελ. 2773, 2774
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 2771
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 2767
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 2774, 2775, 2776
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 2754, 2755
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 2760
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ. , σελ. 2763, 2764

Β. Επί της επερώτησης:
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 2778, 2793
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 2787
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ  Α. , σελ. 2780, 2782, 2783, 

2794, 2795, 2796,
2798, 2799

ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π. , σελ. 2788, 2789
ΖΙΩΓΑΣ Ι. , σελ. 2777, 2792, 2794, 

2797
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2780, 2794, 2796
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 2790, 2791, 2792, 

2796
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν. , σελ. 2781, 2794
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ Ο. , σελ. 2789, 2790, 2791
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 2785, 2787, 2797, 

2798, 2799
ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ Ι. , σελ. 2779, 2780, 2783, 

2793, 2794, 2795
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Αθήνα, σήµερα στις 16 Δεκεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-12-2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΝΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
15ης Δεκεµβρίου 2011 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο επί
των προτάσεων  του Προέδρου της Βουλής:  α) «Για την τροπο-
ποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινο-
βουλευτικό)» και β) «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’)». 

Επίσης, σύµφωνα µε την από 15-12-2011 εξουσιοδότηση του
Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προεδρείου τα πρακτικά
της ΝΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 15ης Δεκεµβρίου 2011
σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου «Προ-
σαρµογή στις διατάξεις της οδηγίας 2009/18/ΕΚ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Απριλίου 2009
για τον καθορισµό των θεµελιωδών αρχών που διέπουν τη διε-
ρεύνηση των ατυχηµάτων στον τοµέα των θαλάσσιων µεταφο-
ρών και για την τροποποίηση της οδηγίας 1999/35/ΕΚ του
Συµβουλίου και της οδηγίας 2002/39/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου. Ενσωµάτωση ρυθµίσεων, µέτρα
εφαρµογής και άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Σπυρίδωνα Γαληνό,
Βουλευτή Λέσβου, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής  κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΜΠΟΥΡΑΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αχαρνών αιτείται τη
λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας στην
περιοχή.

2) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Περιφερειακής
Ένωσης Δήµων Πελοποννήσου αιτείται να κηρυχθούν άµεσα ο
Δήµος Οιχαλίας (Δ.Ε. Οιχαλίας, Μελιγαλά και Ανδανίας), Δ.Ε. Αρ-
φαρών του Δήµου Καλαµάτας και Δ.Ε. Ιθώµης του Δήµου Μεσ-
σήνης ως σεισµόπληκτες περιοχές.

3) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία   η Οµοσπονδία  Συλλόγων Μικρών
Κυκλαδονήσων αιτείται την επίλυση µιας σειράς θεµάτων  που
αντιµετωπίζουν τα νησιά και αφορούν στην ύδρευση, στη µείωση
δροµολογίων πλοίων, στην υπολειτουργία των αγροτικών ια-
τρείων κ.λπ..

4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Ψυχολόγων
και ο Σύλλογος Ελλήνων Φοιτητών ψυχολογίας αιτούνται την έν-
ταξη των πτυχιούχων ψυχολόγων σε κλάδο εκπαιδευτικών ΠΕ.

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων και η Πανελλήνια Οµοσπονδία  Αξιωµατικών
Αστυνοµίας αιτούνται να αναγνωριστεί το επάγγελµα του αστυ-
νοµικού-λιµενικού-πυροσβέστη ως επικίνδυνο και ανθυγιεινό.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η επιτροπή φυσικών-ραδιοηλε-
κτρολόγων παραθέτει τα αιτήµατά της, όπως την αναγνώριση
και µοριοδότηση του µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, την κατο-
χύρωση της Α’ ανάθεσης στη διδασκαλία του µαθήµατος φυσι-
κής στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και τη χορήγηση, ως
δεύτερης, της ειδικότητας του φυσικού.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πολεµικός Σύλλογος «Κοµάντος
‘74» αιτείται να καταγραφεί η επιχείρηση «Νίκη», της 21ης-22ας
Ιουλίου 1974, στα στρατιωτικά σχολικά εγχειρίδια ως πράξη
ηρωισµού και αυτοθυσίας λοκατζήδων και αεροπόρων και να τύ-
χουν των αντίστοιχων ηθικών τιµών οι συµµετάσχοντες σε αυτήν
την επιχείρηση.

8) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η γενική συνέλευση του
Τµήµατος Επιστήµης Φυσικής Αγωγής του Πανεπιστηµίου Θεσ-
σαλίας εκφράζει την αντίθεσή της για την απόφαση µείωσης των
ωρών Φυσικής Αγωγής στα σχολεία.

9) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Φαρµακευτικού
Συλλόγου Ηρακλείου αιτείται την εφαρµογή του µέτρου των συµ-
ψηφισµένων χρεών.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να λυθούν τα προβλή-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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µατα συνταξιοδότησης γονέων ατόµων µε ποσοστό αναπηρίας
67% και άνω.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την επίλυση θέµατος
σχετικά µε τις αποζηµιώσεις αγροτών του Nοµού Ηρακλείου, των
οποίων η παραγωγή υπέστη  καταστροφή από το e-coli.

12) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ζίτσας αιτείται την
εγκατάσταση του υποσταθµού της ΔΕΗ, ο οποίος  βρίσκεται
στην Δηµοτική Κοινότητα Ελεούσας, σε νέο χώρο.

13) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  πέντε διευθυντές στα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα ΑΒΕΕ/ ΕΒΟ- ΠΥΡΚΑΛ αιτούνται την άµεση
λήψη αποφάσεων ώστε να αποτραπεί ο κίνδυνος  κατάρρευσης
της εν λόγω εταιρείας.

14) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Δηµήτρης Κολόκας, ιδιοκτή-
της του «IONION FM» αιτείται την επίλυση θεµάτων του σταθµού
που αφορούν τη συχνότητα εκποµπής και τη διαχείριση του ζη-
τήµατος από  το ΕΣΡ και την ΕΕΤΤ.

15) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ιστιαίας-Αι-
δηψού Νοµού Ευβοίας εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για το
γεγονός ότι από 01/01/2012 οι αρµοδιότητες ελέγχου και δικα-
στικού τµήµατος που είχε µέχρι τώρα η ΔΟΥ Ιστιαίας µεταβιβά-
ζονται στη ΔΟΥ Χαλκίδας.

16) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  κάτοικοι και επαγγελµατίες του 6ου
Δηµοτικού Διαµερίσµατος Αθηνών αιτούνται τη λήψη µέτρων για
την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας στην περιοχή.

17) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου και ο Πρό-
εδρος της Οµοσπονδίας Συλλόγων Εκπαιδευτικού Προσωπικού
ΤΕΙ (ΟΣΕΠ-ΤΕΙ)  εκφράζουν την αντίθεσή τους σε οποιαδήποτε
µεθόδευση οδηγεί σε συρρίκνωση των ΤΕΙ και αιτούνται την επα-
ναλειτουργία του τµήµατος επιχειρησιακού σχεδιασµού στο πα-
ράρτηµα Αγίου Νικολάου από την επόµενη ακαδηµαϊκή περίοδο.

18) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ , Νοµού Αττικής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΛΕΒΕΝΤΗΣ, Αχαΐας κ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ και Β’ Αθηνών κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑ-
ΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  η κ. Ευαγγελία Μπιλλήρη
αιτείται να υπάρξει µέριµνα, κατόπιν της διακοπής λειτουργίας
του ΣΧΟΠ, για το πρόβληµα της  µη έκδοσης οικοδοµικών αδειών
και συνακολούθως της αύξησης της ανεργίας για όσους εµπλέ-
κονται στο σύστηµα παραγωγής οικοδοµικών έργων.

19) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγίου Νικολάου αιτείται την
επίλυση θεµάτων που αφορούν την έλλειψη διδακτικού προσω-
πικού,φοιτητικής εστίας, κ.λπ., ώστε να εξασφαλιστεί η οµαλή
λειτουργία της σχολής ΑΣΤΕΑΝ. 

20) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-

θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµο-
σπονδίας Αστυνοµικών Υπαλλήλων αιτείται την εξέταση και
άµεση παρέµβαση, του θέµατος της συνυπηρέτησης αστυνοµι-
κών µε συζύγους υπαλλήλους νοσηλεύτριες-νοσηλευτές, κατό-
πιν της γνωµοδότησης του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
ν.3918/2001 µε την οποία αναιρείται και καταργείται το δικαίωµα
τους αυτό.

21) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αλέξιος Μπιρπανάγος, Ια-
τρός Φυσικής Ιατρικής Αποκατάστασης και επιστηµονικός διευ-
θυντής του Κέντρου Αποθεραπείας και Αποκατάστασης της
«Ολύµπιον Θεσσαλίας Α.Ε.» καταγγέλλει την απίστευτη γραφει-
οκρατία ,από την οποία φαίνεται «να εµπαίζεται»  και εξαιτίας της
οποίας η εν λόγω κλινική «βαίνει προς κλείσιµο».

22) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία   το Σωµατείο Υπατοµοσχευθέντων
Ελλάδος εκφράζει τις θέσεις του και τις ενστάσεις που προκύ-
πτουν επί του «Ενιαίου Πίνακα Προσδιορισµού Ποσοστού Ανα-
πηρίας».

23) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της ‘Ενωσης ‘Αµισθων
Υποθηκοφυλάκων Ελλάδος καταθέτει τις θέσεις και τις προτά-
σεις της ενώσεως, αναφορικά µε την σηµερινή κατάσταση του
Εθνικού Κτηµατολογίου.

24) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ.’Αρης Ν.Πουλιανός    καταθέτει
τις προτάσεις και θέσεις του, αναφορικά µε τη λειτουργία της
Υπηρεσίας Παλαιοανθρωπολογίας-Σπηλαιολογίας.

25) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ.Βασίλειος Μπουντουράκης
εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για την αναδροµική ισχύ του νέου
νόµου που αφορά στη συνταξιοδότηση.

26) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ.Αναστάσιος Τσιµπούρης
καταγγέλλει τη διακοπή της συντάξεως που ελάµβανε από το ΙΚΑ
επειδή δεν προέβη στην πρόσφατη απογραφή των συνταξιού-
χων.

27) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Γεώργιος Πλαΐτης και η κ. Αναστασία
Πλαϊτη, γονείς τέκνου ειδικών αναγκών αιτούνται την κατάθεση
προσθήκης-τροπολογίας του άρθρου 975 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας για την ικανοποίηση αιτηµάτων ΑΜΕΑ.

28) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Ένωση Προσωπικού Λιµενικού Σώµα-
τος Ανατολικής Κρήτης εκφράζει την ανησυχία της για την υπο-
στελέχωση και τις τραγικές ελλείψεις σε όλες τις υπηρεσίες και
επιχειρησιακά µέσα, πλωτά και χερσαία, της ανατολικής Κρήτης.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 354/10-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.

Νικολόπουλου  Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/71763/2-11-
2011  έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:

2744 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 21066/01-08-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Νικολόπουλου Νικολάου , Καράογλου Θεόδωρου, Καρι-
πίδη Αναστάσιου και Μελά Παναγιώτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

4632?4-11-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:

2746 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2748 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 22813/16/09/2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου  Νικολάου  δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4944/4-11-

2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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2750 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 23647/29-09-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Ζήση Ροδούλας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1881/3-11-2011 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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2752 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 19 Δεκεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)   

1.- Η µε αριθµό 283/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου
Παπουτσή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη δηµιουργία ζώνης ελεύθερου εµπο-
ρίου στους νοµούς της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας
Θράκης. 

2.- Η µε αριθµό 314/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη
χρηµατοδότηση της εξωδικαστικής ρύθµισης των χρεών.

3.- Η µε αριθµό 326/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μα-
ρίνου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την ακτοπλοϊκή σύνδεση Ικαρίας, Φούρνων
και Σάµου µε τον Πειραιά. 

4.- Η µε αριθµό 324/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Βαϊτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Τουρισµού, σχετικά µε την κατάρρευση τµήµατος της
γέφυρας Ντε Μποσέ στο Αργοστόλι Κεφαλληνίας.

5.- Η µε αριθµό 321/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Παπαδηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την

υστέρηση στα δηµόσια έσοδα.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-

ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)
1.- Η µε αριθµό 299/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την καταβολή αποζηµιώσεων στους παραγω-
γούς του Νοµού Ηρακλείου που επλήγησαν από τον παγετό.

2.- Η µε αριθµό 315/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.  Γεωργίου Κασαπίδη προς τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
ανάγκη λειτουργίας του πρότυπου διαβητολογικού ιατρείου στο
«Μαµάτσειο» Νοσοκοµείο Κοζάνης.

3.- Η µε αριθµό 327/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυ-
ρίκου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και  Οικονοµικών,
σχετικά µε την καταβολή της µισθοδοσίας των εργαζοµένων που
µεταφέρθηκαν ή µετατάχθηκαν από τις νοµαρχιακές αυτοδιοική-
σεις στις περιφέρειες και τους δήµους.  

4.- Η µε αριθµό 325/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊ-
βαλιώτη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις γερ-
µανικές πολεµικές αποζηµιώσεις.

5.- Η µε αριθµό 322/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρου
Δρίτσα προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την κυβερνητική πολιτική για τον τρόπο λειτουργίας
των φαρµακείων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι εισερχόµεθα στην συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα προηγηθεί η πέµπτη µε αριθµό 307/15/13-12-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αλέξη
Τσίπρα, προς τον Πρωθυπουργό σχετικά µε τις αποφάσεις της
Συνόδου Κορυφής.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσίπρα θα απαντήσει ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγε-
λος Βενιζέλος.

Παρακαλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, να
διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αντιπρόεδρε, ειλικρινά δε γνωρίζω αν η απουσία σήµερα
του Πρωθυπουργού –καθότι µαθαίνω ότι βρίσκεται εντός της
χώρας- οφείλεται στην αδυναµία διαµόρφωσης κοινής κυβερνη-
τικής θέσης στο ερώτηµα που απευθύνω ή οφείλεται σε µια προ-
σωρινή αφωνία, την οποία µάθαµε ότι είχε το τελευταίο διάστηµα
και του ευχόµαστε περαστικά. 

Αυτό που γνωρίζω είναι ότι αφωνία πραγµατικά είχε ο Πρωθυ-
πουργός στη Σύνοδο Κορυφής, κύριε Αντιπρόεδρε, που πήγε
χωρίς κανένα εναλλακτικό σχέδιο και καµµία συζήτηση στη
χώρα. Απλώς, αρκέστηκε να παρακολουθήσει και να συνταχθεί
τελικά µε το σχέδιο Μέρκελ-Σαρκοζί, που ουσιαστικά µεταµορ-
φώνει την Ευρωζώνη σε µια δηµοσιονοµική φυλακή για τις χώρες
του Νότου, σε ένα αναµορφωτήριο για τις απείθαρχες χώρες.
Δεν µπορώ να χαρακτηρίσω αλλιώς µια απόφαση που λέει δη-
µοκρατία τέλος, που λέει λιτότητα, ύφεση, ανεργία, φτώχεια
χωρίς τέλος και από την δική µας την πλευρά να µην υπάρχει αν-
τιπρόταση. 

Έρχοµαι τώρα, στην ουσία του ερωτήµατος. Σ’ αυτές τις συν-
θήκες της διάλυσης σε ευρωπαϊκό επίπεδο αυτό που καλούν τη
χώρα µας να πράξει είναι να αυτοκαταστραφεί και τον ελληνικό
λαό να αυτοκτονήσει, προκειµένου να µη δυσαρεστηθεί η κ. Μέρ-
κελ, οι δανειστές µας, αλλά και τα ντόπια µεγάλα συµφέροντα
που κερδίζουν από το µνηµόνιο και είναι οι τελευταίοι εναποµεί-
ναντες υποστηρικτές του. Όλοι οι υπόλοιποι, η συντριπτική πλει-
οψηφία της ελληνικής κοινωνίας συνοµολογεί ότι το µνηµόνιο
µας κατέστρεψε. Έχουµε χάσει πια το µέτρηµα: ανεργία, απο-
λύσεις, περικοπές, φόροι, ύφεση, φτώχεια.  

Και σα να µη φτάνουν όλα αυτά, µαθαίνουµε από την έκθεση
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ότι «Το µνηµόνιο και τα
µέτρα απέτυχαν. Ζήτω το µνηµόνιο. Ζήτω τα νέα µέτρα». 

Και σας ερωτώ: έρχονται νέα µέτρα, ναι ή όχι; Και αν έρχονται,
ποιος θα τα πάρει αυτά τα νέα µέτρα; Ως πότε οι µισθωτοί και οι
συνταξιούχοι θα πληρώνουν το µάρµαρο της κρίσης και αυτοί
που δηµιούργησαν την κρίση θα είναι στο απυρόβλητο; Υπάρ-
χουν άλλες πηγές πόρων που µπορούµε να προσπαθήσουµε να
εξοικονοµήσουµε. Τι έγινε εκείνη η περιβόητη φιλική συζήτηση
που θα είχατε µε τους εφοπλιστές; Την κάνατε τελικά αυτήν τη
συζήτηση; Θα πληρώσει κανένας άλλος ή µόνο µισθωτοί και συν-
ταξιούχοι; 

Τέλος, µε αυτήν την απόφαση για στόχο 0,5% έλλειµµα στον
προϋπολογισµό, πιστεύετε ότι  µπορούµε σε συνθήκες ύφεσης,
σε πραγµατικές συνθήκες οικονοµίας, να τα βγάλουµε πέρα
χωρίς να καταστρέψουµε τον παραγωγικό ιστό, το κοινωνικό
κράτος, χωρίς να ιδιωτικοποιήσουµε ολόκληρη τη χώρα; Είναι
στόχος εφικτός που µπορούµε να έχουµε το επόµενο διάστηµα; 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-

εδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών, κ. Ευάγγε-
λος Βενιζέλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
πράγµατι ο Πρωθυπουργός απουσιάζει, επειδή έχει ένα µικρό
πρόβληµα µε τη φωνή του. Με παρακάλεσε να τον εκπροσω-

πήσω όχι µόνο λόγω της τυπικής ιδιότητάς µου, ως Αντιπρό-
εδρου της Κυβέρνησης και Υπουργού Οικονοµικών, όχι µόνο
επειδή ήµουν και εγώ παρών στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µαζί µε τα υπόλοιπα µέλη της ελληνι-
κής αντιπροσωπείας αλλά και γιατί ο Πρωθυπουργός και εγώ,
ως Υπουργός Οικονοµικών, ταυτιζόµαστε απολύτως στις εκτιµή-
σεις µας και στην πολιτική που εφαρµόζουµε. Άλλωστε, έχω πει
κατ’ επανάληψη, πως θεωρώ θεµελιώδες καθήκον µου τη στή-
ριξη του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης. 

Στη Σύνοδο Κορυφής, κύριε Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, η Ελλάδα είχε σαφώς διατυπωµένη στρα-
τηγική, που απορρέει από τις εθνικές προτεραιότητες. Πρώτος
µας στόχος ήταν να µη θιγεί, αλλά αντιθέτως να επιβεβαιωθεί η
κρίσιµη για την Ελλάδα απόφαση της Συνόδου Κορυφής της
26ης και 27ης Οκτωβρίου. 

Η δέσµη των µέτρων που αφορούν το νέο πρόγραµµα στήρι-
ξης της ελληνικής οικονοµίας και τη µέθοδο δραστικής συµµε-
τοχής του ιδιωτικού τοµέα στη µείωση του ελληνικού δηµοσίου
χρέους, ώστε αυτό να καταστεί βιώσιµο, έπρεπε να επαναληφθεί.
Και αυτό έγινε. Και είναι µια µεγάλη επιτυχία, γιατί από τον Οκτώ-
βριο ως τις 9 Δεκεµβρίου µεσολάβησαν αρνητικές και κρίσιµες
εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τη διεθνή οικονοµία. Μόνο
αν παρακολουθήσει κανείς την εξέλιξη της ιταλικής περίπτωσης
αντιλαµβάνεται τι είναι αυτό που λέω. 

Η Ευρωζώνη έχει για το 2012 συνολικές δανειακές ανάγκες
1,6 τρισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Οι ετήσιες δανειακές ανάγκες της Ιταλίας ανέρχονται σε περί-
που 330 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή σχεδόν όσο το σύνολο
του ελληνικού δηµοσίου χρέους. Άρα, είχε πάρα πολύ µεγάλη
σηµασία η επιβεβαίωση της απόφασης της 26ης Οκτωβρίου.

Δεύτερον, σε σχέση µε την κρίσιµη έννοια του PSI, δηλαδή της
συµµετοχής του ιδιωτικού τοµέα, θα πω τα εξής: αυτά που µε-
σολάβησαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και διεθνώς µετά τη Σύνοδο
Γερµανίας–Γαλλίας στη Ντοβίλ και την υπογραφή της αρχικής
µορφής της σύµβασης για το νέο µόνιµο µηχανισµό στήριξης, το
ESM, έπρεπε να αποσαφηνιστούν. Και το γεγονός πως τώρα
αυτή η γνωστή σε όλους τους Έλληνες µέθοδος του PSI περιο-
ρίζεται στην ελληνική περίπτωση, η οποία αναµφίβολα είναι µια
ειδική περίπτωση, µας βοηθά πάρα πολύ στις διαβουλεύσεις µας
µε το διεθνή ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου να εφαρµόσουµε πλή-
ρως την απόφαση της 26ης Οκτωβρίου και για πρώτη φορά να
ελαφρύνουµε τον ελληνικό λαό από 100 δισεκατοµµύρια χρέους,
δηλαδή από περίπου σαράντα επτά ποσοστιαίες µονάδες του
ΑΕΠ χρέους. 

Εάν αυτό το καταφέρουµε -και πιστεύω ότι θα το καταφέ-
ρουµε, γιατί έχω θετικές ενδείξεις από τις διαβουλεύσεις και την
πορεία της σχετικής συζήτησης- θα έχουµε προσφέρει στον ελ-
ληνικό λαό µια τέτοια απάλυνση, που θα είναι µια ανταπόδοση
στις θυσίες και µια προοπτική για τη νέα γενιά.

Το ζήτηµα που µου θέτετε σε σχέση µε το στόχο για διαρθρω-
τικό δηµοσιονοµικό έλλειµµα 0,5% πρέπει να σας πω ότι δεν
αφορά βεβαίως την Ελλάδα. Η Ελλάδα ακολουθεί το πρόγραµµα
στήριξης και την πορεία των δηµοσιονοµικών µεγεθών που προ-
διαγράφεται στο πρόγραµµα στήριξης. Εάν µε το καλό βγούµε
από το πρόγραµµα στήριξης, βεβαίως, πρέπει στη χώρα µας να
ακολουθήσουµε µια δηµοσιονοµική πολιτική που δεν θα µας
αφήσει να ξαναδιολισθήσουµε σε µια παρόµοια κρίση. Το οφεί-
λουµε στις νέες γενιές, το οφείλουµε στην πατρίδα µας. Αυτό,
όµως, δεν είναι άµεσος στόχος. Είναι κάτι που θα το συζητή-
σουµε µετά το 2015. 

Σηµασία έχει τώρα να εφαρµόσουµε τον προϋπολογισµό του
2011, να εφαρµόσουµε τον ψηφισµένο µε ευρύτατη πλειοψηφία
προϋπολογισµό του 2012, να εφαρµόσουµε το µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα δηµοσιονοµικής στρατηγικής. Και κυρίως, να τα συ-
νοδέψουµε όλα αυτά µε µέτρα για την πραγµατική οικονοµία, να
ανασχέσουµε την ύφεση, να περιορίσουµε την ανεργία, να απα-
λύνουµε τον πόνο αυτών που είναι τα θύµατα της κρίσης και
έχουν οδηγηθεί σε κατάσταση απόλυτης φτώχειας.

Προχθές, µιλώντας στο Ελληνοαµερικανικό Επιµελητήριο
έθεσα τέσσερις επείγοντες ενδιάµεσους στόχους για το έθνος.
Ο πρώτος είναι να διαµορφωθεί ένα κίνηµα επιστροφής καταθέ-
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σεων. Εάν οι Έλληνες ξαναφέρουν τα λεφτά τους στις ελληνικές
τράπεζες, οι οποίες είναι διασφαλισµένες µέσα από τις εγγυή-
σεις του νέου προγράµµατος, θα αλλάξει άµεσα η κατάσταση
στην αγορά, η ρευστότητα. Ας το κάνουµε αυτό. Το οφείλουµε
στην πατρίδα µας.

Δεύτερον, να πείσουµε τους νέους Έλληνες ότι µένουµε στην
Ελλάδα, ότι δεν φεύγουµε από την πατρίδα, ότι η πατρίδα έχει
µια θέση για όλους µας.

Τρίτον, να πείσουµε την ελληνική µεσαία τάξη ότι εξακολουθεί
να υπάρχει, ότι δεν αποσαρθρώνεται, ότι η κρίση είναι προσω-
ρινή, ότι χρειάζεται στόχος και αισιοδοξία.

Βεβαίως, τέταρτον, να στείλουµε το µήνυµα σ’ αυτούς που
είναι σε κατάσταση πραγµατικής φτώχειας, πως δεν θα µείνουν
αβοήθητοι, γιατί µπορούµε να διαθέσουµε τα κονδύλια που απαι-
τούνται για ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης όλων των Ελλή-
νων, αρκεί αυτό, να µη γίνεται οριζόντια, να µην πηγαίνουν
χαµένα τα κονδύλια αυτά αλλά να είναι στοχευµένα εκεί που
πραγµατικά υπάρχει ανάγκη.

Θα επιφυλαχθώ, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω την απάντησή
µου, αναφερόµενος ειδικότερα στο ερώτηµα για τα νέα µέτρα
στη δευτερολογία µου για να αξιοποιήσουµε καλύτερα τον κοι-
νοβουλευτικό χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Αν-
τιπρόεδρε. 

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Κύριε Υπουργέ, είναι δικαίωµα σας να θέ-
λετε να διευθετήσετε το χρόνο της απάντησης αλλά το βασικό
ερώτηµα µου ήταν αυτό. Και αυτό είναι και το βασικό ερώτηµα,
αν θέλετε, που έχει αυτήν τη στιγµή ο µέσος Έλληνας πολίτης. 

Μετά από δύο χρόνια ανελέητων θυσιών βρισκόµαστε σήµερα
όχι στο µηδέν εις το πηλίκο, αλλά εις το υπό το µηδέν.

Διότι όλοι οι στόχοι που ετέθησαν και µε το µνηµόνιο και µε το
µεσοπρόθεσµο δεν έχουν επιτευχθεί. Και αντί να υπάρξει µια ει-
λικρινής παραδοχή ότι απέτυχε αυτή η συνταγή, ότι αυτή η συν-
ταγή είναι χειρότερη από την ίδια την ασθένεια και µας κάνει
χειρότερα αντί να µας κάνει καλύτερα, εδώ βλέπουµε ότι έρχεται
η τρόικα και συζητάει την άµεση λήψη νέων µέτρων και µάλιστα,
από µια Κυβέρνηση, η οποία στερείται δηµοκρατικής νοµιµοποί-
ησης, δεν είναι εκλεγµένη και που έχει –υποτίθεται- έναν ειδικό
στόχο και σκοπό: την υλοποίηση των αποφάσεων της 26ης Οκτώ-
βρη, η οποία απόφαση –επιτρέψτε µου να πω- βρίσκεται ήδη
στον αέρα. 

Κατά τη δική µας εκτίµηση, το µνηµόνιο και η δανειακή σύµ-
βαση δεν ήρθε για να σώσει τη χώρα. Δεν ήταν για δηµοσιονο-
µική εξυγίανση αλλά συνέχιση µιας επίθεσης ενάντια στην
εργασία και στους νέους ανθρώπους, στην µικροµεσαία επιχει-
ρηµατικότητα, στο δηµόσιο πλούτο. 

Η βασική λογική της εσωτερικής υποτίµησης είναι µια λανθα-
σµένη και εγκληµατική λογική. Μας είπαν ότι το πρόβληµα είναι
η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας αλλά οι ίδιες οι
εκθέσεις, που οι ίδιοι που µας φέρνουν αυτά τα µέτρα παρου-
σιάζουν, λένε ότι το κόστος εργασίας ανά µονάδα προϊόντος
στην ελληνική οικονοµία, σε σύγκριση µε τριάντα πέντε βιοµηχα-
νικές χώρες, δεν αυξήθηκε, αλλά µειώθηκε κατά 2%. Άρα, τι θέµα
ανταγωνιστικότητας βάζουν µειώνοντας µισθούς και συντάξεις;

Όµως, κύριε Υπουργέ, κατά την πρωτολογία σας δεν ήσασταν
-δεν ξέρω αν στη δευτερολογία σας θα είστε- όσο αποκαλυπτι-
κός περίµενα εγώ να είστε, σε σχέση µε όσα έχετε πει το τελευ-
ταίο διάστηµα. Διότι σας άκουγα πριν από λίγες µέρες να λέτε
ότι υπάρχει αντίφαση µεταξύ της κατάστασης της οικονοµίας και
της κοινωνίας. Εγώ θα έλεγα ότι υπάρχει αντίφαση µεταξύ της
πραγµατικής οικονοµίας και αυτών που θέλει και το µνηµόνιο.
Επειδή, όµως, είστε ευφυής άνθρωπος, δεν µπορώ να πιστέψω
ότι δεν είχατε καταλάβει ότι αυτό το πρόγραµµα ύφεσης και κα-
ταστροφής των µισθών και των µικρών επιχειρήσεων θα είναι κα-
ταστροφικό. 

Επιτρέψτε µου να κάνω µια µικρή σταχυολόγηση των αποτε-
λεσµάτων. Αντί σήµερα η ύφεση να είναι κάτω από το 5%, όπως
προέβλεπε και το µνηµόνιο –το µεσοπρόθεσµο έλεγε ότι θα

έχουµε ανάπτυξη 0,8%- η ύφεση είναι κοντά στο 7%. Αντί η ανερ-
γία να είναι στο 14%, σήµερα υπερβαίνει το 20%. Αντί ο πληθω-
ρισµός να είναι 1,9%, σήµερα είναι 4,7%. Το έλλειµµα δεν λέει
να πέσει κάτω από το 10%. Το κυριότερο είναι ότι οι φτωχοί γί-
νονται φτωχότεροι και οι πλούσιοι συνεχίζουν να κερδίζουν. Για
ποιο λόγο, λοιπόν, η Κυβέρνηση επιµένει σε νέα µνηµόνια; Αυτό
είναι το βασικό ερώτηµα. Για να έχουµε µισθούς και συντάξεις;
Συνέχεια αυτό θα λέτε; Το 80% των χρηµάτων που παίρνουµε
από τις περιβόητες δόσεις, που µε εκβιαστικό τρόπο έρχονται
να τροµοκρατήσουν τον ελληνικό λαό ότι δεν θα έχει µισθούς και
συντάξεις, πηγαίνει  για την αποπληρωµή τόκων και χρεολυσίων. 

Σας άκουγα, επίσης, προχθές να λέτε τα εξής: «Δυστυχώς,
όλες οι θεµελιώδεις µακροοικονοµικές και δηµοσιονοµικές προ-
γνώσεις του αρχικού προγράµµατος του µνηµονίου δεν επιβε-
βαιώθηκαν». Αυτή είναι µια ειλικρινής παραδοχή. Επίσης, σας
άκουγα να λέτε ότι το πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής
που αναγκαστικά ακολουθούµε, έρχεται σε αντίθεση µε την
πραγµατικότητα της οικονοµίας. Και αυτή είναι µια ειλικρινής πα-
ραδοχή. 

Αναρωτιέµαι: εσείς δεν είστε, κύριε Υπουργέ, που τον Ιούνιο
σε αυτήν την Αίθουσα κατά την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου, σε
αυστηρό τόνο από το Βήµα µας είπατε «τώρα δεν παίζουµε» και
δώσατε µάχη και ο τελευταίος Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ να ψηφίσει
το µεσοπρόθεσµο;

Εσείς δεν είστε, που τον Οκτώβρη κατά την ψήφιση του πολυ-
νοµοσχεδίου δώσατε, επίσης, µεγάλη µάχη να ψηφιστούν όλα
όσα προβλέπονταν, ακόµη και αυτά που δεν είχατε υπογράψει
στην επιστολή σας στην κ. Λαγκάρντ, σε σχέση µε την κατάρ-
γηση των συλλογικών συµβάσεων και την επέκταση των επιχει-
ρησιακών; Και όταν εγώ σας έκανα κριτική, εσείς δεν µου είπατε
ότι είµαι «τζάµπα µάγκας»; Έτσι µε αποκαλέσατε. 

Εσείς δεν ήσασταν ο εµπνευστής αυτού το µέτρου του αντι-
συνταγµατικού αλλά και κατάφορα απάνθρωπου, όπως είναι το
«χαράτσι»; Τώρα τι µας λέτε; Μας λέτε ότι εκ των υστέρων ανα-
καλύψατε ότι οι επιλογές που µε πάθος υπερασπιστήκατε οδη-
γούν τη χώρα στον γκρεµό; 

Ακόµη και έτσι να είναι, κύριε Βενιζέλο, ακόµη και αν τώρα
ανακαλύπτετε ότι ο Βενιζέλος του χθες έκανε λάθος και ότι οι
φωτογραφίες σας στο Υπουργικό Συµβούλιο µέχρι προχθές ήταν
κακές φωτογραφίες και θέλετε να τις αλλάξετε, πιστεύω ότι
έχετε µια επιλογή: Να πείτε µε ειλικρίνεια αυτές τις διαπιστώσεις
δηµόσια αλλά να µη συνεχίζετε να διαπράττετε το έγκληµα. Διότι
εκεί είναι η µεγάλη αντίφαση. Να παραδέχεται κανείς το έγκληµα
αλλά να συνεχίζει να το διαπράττει. Εάν, λοιπόν, το παραδέχε-
στε, µη συνεχίζετε να το διαπράττετε. 

Θέλω να κλείσω µε µία παρέµβαση. Δεν µας βοηθάει το γεγο-
νός ότι δεν αναφερθήκατε στο εάν θα υπάρξουν νέα µέτρα ή όχι.
Εγώ, όµως, θέλω να σας πω το εξής: ανεξάρτητα από το τι θα
µου απαντήσετε, ένα είναι δεδοµένο. Η κοινωνία στενάζει, η κοι-
νωνία δεν αντέχει άλλο, η χώρα χρειάζεται επειγόντως τη δηµο-
κρατία να την υπερασπιστούµε και χρειαζόµαστε επειγόντως η
λαϊκή ετυµηγορία να έρθει σύντοµα και να προκύψει µια κυβέρ-
νηση µε νωπή λαϊκή εντολή, για να διαχειριστεί τις µεγάλες προ-
κλήσεις και την κρίση που έρχεται.

Επιπλέον, εµείς λέµε ότι χρειάζεται και µία κυβέρνηση, η οποία
θα υπερασπιστεί εκείνα τα κοινωνικά στρώµατα που χειµάζονται.
Όχι να λέτε θα µιλήσω µε τους εφοπλιστές αλλά πρωτίστως θα
διαλύσω τους µικροµεσαίους και τα χαµηλά οικονοµικά και κοι-
νωνικά στρώµατα. Επιτέλους, αυτή η ιστορία µε τα νέα µέτρα τη
στιγµή που τα προηγούµενα έχουν δηµιουργήσει µια κατάσταση
διάλυσης στην ελληνική κοινωνία πρέπει να τελειώνει! 

Χρειάζεται, λοιπόν, µια κυβέρνηση, η οποία θα επιβεβαιώσει
τη λαϊκή κυριαρχία, τη δηµοκρατία σ’ αυτόν τον τόπο και την κοι-
νωνική δικαιοσύνη και όχι µία Κυβέρνηση σαν τη σηµερινή, που
το πρόβληµά της δεν είναι η αφωνία αλλά η πολυφωνία και οι πα-
ραφωνίες, η διάλυση και η έλλειψη στρατηγικής, µία κυβέρνηση
η οποία, παρ’ όλα αυτά, διαχειρίζεται κρίσιµα ζητήµατα για τις
επόµενες δεκαετίες. Το εάν το PSI κλείσει στο 8%, όπως θέλουν
οι δανειστές, ή στο 4% είναι κρίσιµο ζήτηµα, δεν είναι τέσσερις
µονάδες. Το εάν θα µετατραπεί  το σύνολο του χρέους στο αγ-
γλοσαξονικό δίκαιο ή θα υπάρξει διασφάλιση του ότι δεν θα µας
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πάρουν ολόκληρη τη χώρα σε περίπτωση αστοχίας, είναι κρίσιµο
θέµα και αφορά τις επόµενες γενεές. Δεν µπορεί να το διαχειρί-
ζεται µια Κυβέρνηση η οποία δεν έχει νοµιµοποίηση από τον ελ-
ληνικό λαό και µάλιστα εν κρυπτώ, χωρίς να γνωρίζουµε ποιοι
είναι οι στόχοι, ποιο είναι το εναλλακτικό σχέδιο και ένας Πρω-
θυπουργός, ο οποίος δεν έρχεται, απ’ ό,τι φαίνεται, και αυτός
στη Βουλή, ακολουθώντας τις παραδόσεις του προηγούµενου,
για να πει ξεκάθαρα τη στρατηγική του. 

Ας ελπίσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι τουλάχιστον εσείς θα µας
πείτε ξεκάθαρα τη δική σας τοποθέτηση στη δευτερολογία σας
και δεν θα κρυφθείτε πίσω από ωραία σχήµατα, όπως ότι επιβε-
βαιώνουµε τις εθνικές προτεραιότητες για τη σωτηρία της
χώρας. Έ, άλλη τέτοια σωτηρία δεν την αντέχει πια ο ελληνικός
λαός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πριν δώσω το λόγο στον κύριο Αντιπρόεδρο, έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
της Βουλής παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού πρώτα
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα πέντε
µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το Πειραµα-
τικό Γυµνάσιο, Πανεπιστηµίου Κρήτης µε έδρα το Ρέθυµνο. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως και Υπουργός
επί των Οικονοµικών, κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ µου έκανε την
τιµή να απευθυνθεί προσωπικά σε εµένα, θέλω να σας πω σε
πολύ εξοµολογητικό και ευθύ τρόπο ότι λέω πάντα την αλήθεια,
ιδίως όταν απευθύνοµαι στη Βουλή των Ελλήνων, γιατί το στοί-
χηµα της επόµενης µέρας για  τη χώρα -το έχω πει κατ’ επανά-
ληψη- θα κριθεί στο εάν λέµε την αλήθεια και εάν είµαστε
ειλικρινείς. Δηλαδή, θα κριθεί, όχι µόνο στο εάν καταλαβαίνουµε
τις καταστάσεις, τις εξηγούµε και έχουµε σχέδιο για να παρέµ-
βουµε για αυτές αλλά και εάν έχουµε την εσωτερική βούληση,
τις εξ υποκειµένου προϋποθέσεις να επικοινωνήσουµε µε τον
Έλληνα πολίτη, χωρίς τους εξωραϊσµούς και τις συγκαλύψεις
του παρελθόντος. 

Κύριε Τσίπρα, ανέλαβα τα καθήκοντα του Υπουργού Οικονο-
µικών τον Ιούνιο του 2011, γνωρίζοντας πόσο δύσκολη είναι η
κατάσταση και γνωρίζοντας ότι δεν πρόκειται να εφαρµόσω τις
δικές µου προσωπικές επιλογές στην άσκηση της οικονοµικής
πολιτικής. 

Μακάρι να µου δοθεί κάποτε στο µέλλον η ευκαιρία στο
Υπουργείο Οικονοµικών να εφαρµόσω τη δική µου αντίληψη για
το τι σηµαίνει ανάπτυξη, τι σηµαίνει κοινωνική συνοχή, ποιο είναι
το µοντέλο ανάπτυξης της χώρας. 

Επί έξι µήνες διαχειρίζοµαι µία κατάσταση ανάγκης, µία κατά-
σταση ανάγκης που επιδεινώνεται. Αυτό οφείλεται στο γεγονός
ότι έχει διαµορφωθεί ένα πλαίσιο όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά γε-
νικότερα στην Ευρώπη, τολµώ να πω στη διεθνή οικονοµία, µες
στο οποίο τα κράτη και οι διεθνείς οργανισµοί, πραγµατικά,
ασφυκτιούν, γιατί έχει διαµορφωθεί µία ασύµµετρη κατάσταση,
σε βάρος των λαών, σε βάρος των πολιτικών συστηµάτων, µία
κατάσταση, η οποία είναι θεσµικά ανεξέλεγκτη, γιατί δεν υπάρ-
χουν οι εγγυήσεις της παγκόσµιας οικονοµικής διακυβέρνησης.
Αλλά όταν παλεύεις µέσα στην Ευρώπη πρέπει να παλεύεις εν
γνώσει των συσχετισµών, να ξέρεις πώς διαµορφώνονται οι συ-
σχετισµοί σε κάθε εθνικό εκλογικό σώµα και σε κάθε εθνικό κοι-
νοβούλιο. Πρέπει να σας πω ότι οι συσχετισµοί είναι πάρα πολύ
δύσκολοι. Πέρα από τους συσχετισµούς των πολιτικών δυνά-
µεων, οι συσχετισµοί των ιδεολογικών και πολιτικών αντιλήψεων
είναι εξαιρετικά δυσµενείς. 

Επαναλαµβάνω µία βασική διάκριση που υπάρχει στο εσωτε-
ρικό του προγράµµατος προσαρµογής και στήριξης της ελληνι-
κής οικονοµίας. 

Ο ένας πυλώνας είναι οι διαρθρωτικές αλλαγές, στην πραγµα-
τικότητα η νέα οργάνωση της χώρας, ο νέος τρόπος λειτουργίας

του κράτους, της οικονοµίας και των σχέσεων κράτους και αγο-
ράς, όλα αυτά που συνδέονται στην πραγµατικότητα µε το αί-
τηµα του εκσυγχρονισµού, µε το αίτηµα να γίνει η Ελλάδα µία
ανταγωνιστική χώρα ισότιµη µέσα στην Ευρώπη. Αυτές οι αλλα-
γές δεν µας υπαγορεύονται έξωθεν. Αυτές έπρεπε να είναι και
είναι µία εθνική προτεραιότητα, µία εθνική στρατηγική ευρείας
στήριξης. Βεβαίως, αλλάζουν δεδοµένα, ξεβολεύονται καταστά-
σεις και άνθρωποι αλλά αυτό είναι απολύτως αναγκαίο να γίνει. 

Το νέο πρόγραµµα για την περίοδο µέχρι το 2015 που θα κρι-
θεί τον Ιανουάριο, οπότε και είναι η κρίσιµη στιγµή της διαπραγ-
µάτευσης, δεν υπάρχει περιθώριο για επαναδιαπραγµάτευση
µετά την υπογραφή της νέας σύµβασης και την κύρωσή της από
τη Βουλή, θα κριθεί ακριβώς στις διαρθρωτικές αλλαγές, σε όλα
αυτά που αφορούν την αγορά εργασίας, το άνοιγµα των επαγ-
γελµάτων, την αναδιοργάνωση της Δηµόσιας Διοίκησης, τη δι-
καιοσύνη, την εκπαίδευση, την υγεία, την κοινωνική ασφάλιση,
σε όλα αυτά που αφορούν την ανάγκη να συγκρατήσουµε τις δα-
πάνες, να έχουµε ένα µικρότερο, εξυπνότερο κράτος, αναπτυ-
ξιακό, φιλικό για τον πολίτη, φιλοεπενδυτικό, άρα και φιλερ-
γατικό. 

Το άλλο σκέλος, είναι η δηµοσιονοµική προσαρµογή. Εάν δια-
λέγαµε µόνοι µας δεν θα κάναµε µία τόσο γρήγορη δηµοσιονο-
µική προσαρµογή, τόσο απαιτητική, υπό συνθήκες ύφεσης, µε
τόσο µεγάλο κόστος εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους, µε
τόσο πολλούς τόκους κάθε χρόνο. Ήµασταν, όµως, υπό απόλυτη
πίεση. Έπρεπε να κάνουµε µία επιλογή ανάγκης, µία επιλογή η
οποία έχει εξουθενώσει τον ελληνικό λαό. Και αυτό εννοούσα µε
την περιβόητη φράση µου ότι «είµαι εξουθενωµένος». Δεν εννο-
ούσα ότι είµαι κουρασµένος, όπως ορισµένοι, ευτελίζοντας τα
πράγµατα, επιχείρησαν να πουν. Εννοούσα και εννοώ ότι συµπά-
σχω µε τον ελληνικό λαό, µε τον Έλληνα πολίτη που εξουθενώ-
νεται από τις θυσίες και το βάρος που ακολουθεί. Έχω πλήρη
συνείδηση του τι τραβάει ο κάθε Έλληνας και η κάθε Ελληνίδα.
Μακάρι να µπορούσα να απαλλάξω από ένα µικρό, ελάχιστο
µέρος του βάρους αυτού, τον Έλληνα πολίτη. Είναι ψυχική
στάση αυτό που λέω. Δεν είναι η προσωπική µου αντοχή. Έχω
τεράστιες προσωπικές αντοχές. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που κάνουµε είναι, πράγµατι, αναγκαίο,
διότι αλλιώς η χώρα θα βρεθεί σε κατάσταση χρεοκοπίας και
πτώχευσης, εκτός Ευρωζώνης. Θα καταστραφούν τα εισοδή-
µατα, οι περιουσίες, οι προοπτικές. Αυτό είναι τελείως διαφορε-
τικό από το να ζεις µία κατάσταση κρίσης, µείωσης των
αποδοχών, µείωσης των συντάξεων, αύξησης της ανεργίας, βα-
θύτερης ύφεσης.

Αλλά βλέπετε, πρέπει να περάσουµε δυστυχώς µέσα από
αυτήν τη ζώνη του καθαρτηρίου, για να µπορέσουµε να αποκα-
ταστήσουµε τη δηµοσιονοµική µας κυριαρχία και να χειραφετή-
σουµε ξανά τη χώρα. 

Χρειάζονται τώρα νέα µέτρα; Η απάντηση είναι πάρα πολύ
απλή. Είπε προχθές ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του στο Ελ-
ληνοαµερικανικό Επιµελητήριο: «Δεν προβλέπεται µείωση των
ονοµαστικών µισθών και συντάξεων, ούτε αύξηση των φορολο-
γικών συντελεστών». Προφανώς δεν προβλέπεται. Πρέπει, όµως,
να εφαρµόσουµε τον προϋπολογισµό του 2011, που ταµειακά
λειτουργεί µέχρι το Φεβρουάριο του 2012. Και το µέτρο για το
ειδικό τέλος ακινήτων δεν είναι καµµία έµπνευση δική µου ή της
προηγούµενης κυβέρνησης ούτε αυτής της Κυβέρνησης του κ.
Παπαδήµου, που οµόφωνα χθες ενέκρινε τις σχετικές ρυθµίσεις
εγκυκλίου του Υπουργείου Οικονοµικών και τις µετέτρεψε σε
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Ήταν µία επιλογή που έπρεπε
να κάνουµε, ώστε να έχουµε έσοδα εκτός του φοροεισπρακτικού
µηχανισµού του κράτους, που έχει δυστυχώς πεπερασµένες δυ-
νατότητες, πολύ λιγότερες από αυτές που έπρεπε να έχει. 

Μήπως επρόκειτο να κόψουµε το ρεύµα σε κανέναν πολίτη
που έχει ανάγκη; Ποτέ. Ούτε πρόκειται ποτέ να συµβεί αυτό.
Μήπως δεν ξέρουµε τι σηµαίνει να είσαι άρρωστος, ανάπηρος,
ανήµπορος, φτωχός; Το 83%, όµως, έχει ήδη πληρώσει το λογα-
ριασµό, όπως συµβαίνει κάθε φορά µε τους λογαριασµούς της
ΔΕΗ. Δυσκολεύονται οι άνθρωποι, πιέζονται αλλά βοηθούν. Ξέ-
ρουν ότι αυτό έχει νόηµα. 

Αν, λοιπόν, συµµορφωθούµε, αν πετύχουµε το στόχο, θα
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µπούµε µε πολύ καλές προϋποθέσεις στον προϋπολογισµό του
2012. Και εν πάση περιπτώσει, θα συζητήσουµε µε την τρόικα
όλα τα κόµµατα, για να δεσµευθούµε όλοι µαζί, για να στηρί-
ξουµε τη χώρα όλοι µαζί, για να έχει µοιραστεί η ευθύνη δίκαια
και µε εθνικό τρόπο και για να µη διαχωριζόµαστε σε αφελείς και
πονηρούς οι οποίοι κρύβονται. Δεν  θα χρειαστεί φυσικά να επι-
βαρύνουµε τον Έλληνα πολίτη. Ούτε πρόκειται να γίνει περικοπή
αποδοχών ούτε πρόκειται να γίνει περικοπή συντάξεων ούτε να
αυξηθούν οι φορολογικοί συντελεστές. Πρέπει να µειώσουµε τις
δαπάνες; Πρέπει να µειώσουµε τις δαπάνες. Πρέπει να µει-
ώσουµε δαπάνες οι οποίες είναι αντιπαραγωγικές; Πρέπει. Από
πού θα προκύψει αυτό; Από τις διαρθρωτικές αλλαγές. 

Και τα µέτρα του 2013, 2014, 2015, θα είναι ελάχιστα µπροστά
σε αυτά που έχει ζήσει ο ελληνικός λαός. Γιατί το περιβόητο PSI
θα µας επιτρέψει να µειώσουµε δραστικά τους τόκους και άρα
να πετύχουµε ευκολότερα το στόχο µας για πρωτογενή πλεονά-
σµατα. Είναι εύκολο αυτό; Όχι δεν είναι εύκολο αλλά πρέπει να
λέµε στο λαό την αλήθεια, να του δίνουµε ένα σχέδιο. 

Εγώ στην οµιλία µου στον προϋπολογισµό είπα στον ελληνικό
λαό ένα ολόκληρο σχέδιο: πάµε τώρα στη διαπραγµάτευση για
το νέο πρόγραµµα, πάµε να πάρουµε τα 90 δισεκατοµµύρια
µέχρι τα µέσα Φεβρουαρίου, να µειώσουµε το χρέος κατά 100
δισεκατοµµύρια, να πάρουµε επιτέλους ένα αντάλλαγµα ως
χώρα, ως έθνος, πάµε να ανασυγκροτήσουµε τις τράπεζες, για
να έχουµε εργαλείο δουλειά και ανάπτυξης για την οικονοµία,
για τον εργαζόµενο, για τον άνεργο, για τον επιχειρηµατία, για
τον αγρότη, πάµε να πάρουµε τα 20 δισεκατοµµύρια, για να ξε-
πληρώσουµε ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του δηµοσίου, να
πέσει ρευστό στην αγορά, να πληρωθούν όλοι όσοι έχουν να
λαµβάνουν από το ελληνικό δηµόσιο και φυσικά δυσανασχετούν
όταν τους ζητάµε να πληρώσουν αλλά δεν τους πληρώνουµε και
η αλλαγή των επιπέδων ρευστότητας, η αλλαγή των αντιλήψεων,
η σταθεροποίηση του τραπεζικού συστήµατος µας επιτρέπει να
µπούµε µε άλλους όρους, µε όρους αισιοδοξίας και κοινωνικής
συνοχής στο δεύτερο τρίµηνο του 2012. 

Ποια είναι η εναλλακτική λύση; Τι έχετε να προτείνετε στον
τόπο αυτό; Πείτε. Να καταγγείλουµε τη σύµβαση, να µην υπο-
γράψουµε τη νέα συµφωνία, να µην έχουµε νέο πρόγραµµα, να
µη γίνει το PSI, να µη µειωθεί το χρέος, να µας πετάξουν έξω
από την Ευρωζώνη, να µειωθούν τα εισοδήµατα, να εξανεµιστούν
οι καταθέσεις, οι αξίες των ακινήτων να γίνουν κάτω από τη
βάση. Για να κάνουµε τι; Να ξεκινήσουµε ξανά από το επίπεδο
του 1950; Αυτό θέλουµε;

Αυτή είναι η αντίληψη που κυριαρχεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αυτή η αντίληψη κυριαρχεί στην Ευρωζώνη. Αυτήν την αντίληψη
ψηφίζουν οι ευρωπαϊκοί λαοί. Μπορεί να θέλουµε κάτι άλλο και
εγώ θέλω προσωπικά κάτι άλλο για την Ευρώπη. Αλλά πρέπει να
αγωνιστούµε µέσα στην Ευρώπη. Πρέπει να είµαστε µέσα. Εάν
βρεθούµε έξω, τότε θα έχουµε χάσει έναν τεράστιο ιστορικό
κύκλο.

Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι πάρα πολύ απλά και όποιος δεν τα
λέει µε σαφήνεια και καθαρότητα αλλά κρύβει λόγια γιατί έχει
µικρές κοµµατικές εκλογικές φιλοδοξίες -και δεν αναφέροµαι
στο ΣΥΡΙΖΑ τώρα, αναφέροµαι σε µεγαλύτερα κόµµατα- όποιος
το κάνει αυτό γιατί έχει προσωπικούς στόχους, δεν κινείται στο
επίπεδο των περιστάσεων. Άρα, λοιπόν, αυτή είναι η γραµµή και
αυτήν τη γραµµή πρέπει να υποστηρίξουµε όλοι και κυρίως τα
κόµµατα που στήριξαν και στηρίζουν την Κυβέρνηση του κ.
Λουκά Παπαδήµου. 

Λέτε: «Πώς λειτουργεί αυτή η Κυβέρνηση;». Λειτουργεί υπό
τον Πρωθυπουργό συλλογικά αλλά στο Υπουργικό Συµβούλιο,
πρέπει να διατυπώνονται απόψεις. Δυστυχώς στη χώρα µας, ενο-
χοποιούνται πολιτικά τα πάντα και η ανταλλαγή απόψεων, µία αν-
ταλλαγή απόψεων, που είναι ιδιαίτερα ευεργετική, όταν γίνεται
µε τη συµµετοχή Υπουργών που προέρχονται από τρία διαφορε-
τικά κόµµατα και που έχουν την ικανότητα να συνυπάρχουν, να
συνοµιλούν και να συλλειτουργούν και αυτό είναι ένα πολύ µε-
γάλο επίτευγµα της δηµοκρατίας. Είναι ένα άλλο επίπεδο πολι-
τικού πολιτισµού. Αλλά πρέπει να κυριαρχεί στον τόπο η πολιτική.
Πρέπει να κυριαρχήσει η εθνική αντίληψη. Δυστυχώς καταβυθι-
ζόµαστε στη χειρότερη εκδοχή της ίντριγκας και της παραπολι-

τικής. 
Δεν πρέπει να αφήσουµε και αυτή η Κυβέρνηση, αυτή η ευκαι-

ρία για τον τόπο να θυσιαστεί στο βωµό της ευτέλειας, του πα-
ρασκηνίου, της παραπολιτικής. Και είµαι βέβαιος ότι εκφράζω
απολύτως την πολιτική αντίληψη και την πολιτική αισθητική του
Πρωθυπουργού, του κ. Παπαδήµου, και την προσωπική µου λέ-
γοντας: Έλεος. Αφήστε τη χώρα να ονειρευτεί, να αναπνεύσει,
να αισιοδοξήσει. Ας µην τα µετράµε όλα µε τα χαµηλά µέτρα και
σταθµά µιας ξεπερασµένης κοµµατικής πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι υπάρχουν άλλες τρεις ερω-
τήσεις προς τον Πρωθυπουργό, αµέσως µετά άλλες επτά
ερωτήσεις, οι οποίες θα πρέπει να συζητηθούν και µία επερώ-
τηση. Θα παρακαλούσα, λοιπόν, παρ’ ότι αντιλαµβάνοµαι ότι τα
όσα ακούγονται είναι πάρα πολύ σηµαντικά, κατά το δυνατόν να
τηρούµε το χρόνο.

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την έκτη µε αριθµό 309/17/13-12-
2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Ανεξαρτήτου Βου-
λευτού κ. Ντόρας Μπακογιάννη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά
µε τη διαδικασία συµψηφισµού των οφειλών ΦΠΑ µεταξύ επιχει-
ρήσεων και κράτους. 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Ντόρας Μπακογιάννη θα απαν-
τήσει και πάλι ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως και Υπουργός
επί των Οικονοµικών, ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος.

Παρακαλείται η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, Ανεξάρτητη Βουλευ-
τής Α’ Αθηνών, να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή της.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να προσγειώσω τον Αν-

τιπρόεδρο της Κυβερνήσεως στην πραγµατικότητα της ελληνι-
κής οικονοµίας. Διότι, επειδή εµείς στη Δηµοκρατική Συµµαχία
δεν διαφωνούµε ούτε µε την ευρωπαϊκή προοπτική ούτε µε την
ανάγκη να υπάρξουν διαρθρωτικές αλλαγές, θέλω κατ’ αρχάς,
κύριε  Αντιπρόεδρε, να σηµειώσω ότι το πρόβληµα αυτήν τη
στιγµή της χώρας είναι ότι επί δύο χρόνια δεν έγινε καµµία διαρ-
θρωτική αλλαγή. Αυτό είναι το πρόβληµά σας. Το πρόβληµα είναι
ότι δεν προχωρήσατε σε διαρθρωτικές αλλαγές. Το πρόβληµα
είναι ότι δεν κάνατε καµµία αποκρατικοποίηση. Το πρόβληµα
είναι ότι φθάσαµε σήµερα να έχουµε εξοντώσει την ελληνική οι-
κονοµία, την ελληνική επιχειρηµατικότητα. 

Και επειδή καλά είναι τα ωραία και τα µεγάλα λόγια, εγώ δεν
αντιλαµβάνοµαι γιατί πέντε µήνες πριν ψηφίσαµε στη Βουλή των
Ελλήνων τη δυνατότητα του συµψηφισµού και σήµερα οι δικές
σας οικονοµικές υπηρεσίες, όσες υπάρχουν, γιατί σηµειώνω ότι
ενενήντα εφορίες είναι ακέφαλες αυτήν τη στιγµή που µιλάµε,
αρνούνται να προχωρήσουν στον συµψηφισµό.

Αρνούνται, δηλαδ,ή αυτό που είναι όρος επιβίωσης, ιδιαίτερα
για εξαγωγικές επιχειρήσεις, ιδιαίτερα για µικρότερες επιχειρή-
σεις, το να µην µπορούν να χρωστούν στο ελληνικό κράτος. Τους
ζητάει το ελληνικό κράτος να είναι συνεπείς φορολογούµενοι.
Τους τιµωρεί το ελληνικό κράτος, όταν το ίδιο το κράτος είναι
µπαταχτσής και αρνείται να συµψηφίσει. 

Και δεν σας πάω στα 6,5 δισεκατοµµύρια, στα οποία αναφερ-
θήκατε πριν και είναι τα 6,5 δισεκατοµµύρια που χρωστάει το
κράτος. Με αυτά θα υπήρχε ρευστότητα. Δεν σας πάω καν εκεί.
Σας πάω στον συµψηφισµό από τον οποίο δεν κερδίζετε. 

Κύριε Υπουργέ, κραυγή αγωνίας εκφράζουν οι πάντες σήµερα
στην πραγµατική οικονοµία, στις ελληνικές επιχειρήσεις. Δεν θα
αντέξουν οι ελληνικές επιχειρήσεις τους τρεις µήνες µέχρι να
ολοκληρωθεί από την Κυβέρνησή σας η όποια διαπραγµάτευση
ή δανειακή σύµβαση ή νέα χρήµατα στις τράπεζες. Δεν αντέ-
χουν! Τουλάχιστον αυτό που είναι εφικτό, θα έπρεπε το Υπουρ-
γείο σας να µπορούσε να το επιβάλει. Να τον κάνετε αυτόν τον
έρηµο συµψηφισµό, να σώσετε θέσεις εργασίας από τις ελληνι-
κές επιχειρήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ την κ. Μπα-

κογιάννη. 
Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως και Υπουργός

Οικονοµικών, κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Από την τοποθέτηση της κ. Μπα-
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κογιάννη συγκρατώ, κατ’ αρχάς και πριν από οτιδήποτε άλλο, την
καθαρή δήλωσή της ότι είναι υπέρ των διαρθρωτικών αλλαγών
και συνυπογράφω ένα µεγάλο µέρος της κριτικής πως, πράγµατι,
έχουµε καθυστερήσεις και αµφιθυµίες στην εφαρµογή σηµαντι-
κών διαρθρωτικών αλλαγών. 

Για το λόγο αυτό, ανέλαβα και χθες την πρωτοβουλία να ειση-
γηθώ στο υπουργικό συµβούλιο την έγκριση πράξεως νοµοθετι-
κού περιεχοµένου, για να επιταχύνουµε τις διαρθρωτικές
αλλαγές. Αυτή η εντολή έχει δοθεί από το υπουργικό συµβούλιο
και σε σχέση µ’ ένα οριζόντιο πολυνοµοσχέδιο που θα λύσει θέ-
µατα διαρθρωτικών αλλαγών, µε βάση τις υποχρεώσεις που
έχουµε έναντι των εταίρων, αλλά πρωτίστως τις υποχρεώσεις
που έχουµε έναντι της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας και οικονο-
µίας. Γιατί το ζήτηµα δεν είναι η τρόικα. Το ζήτηµα είναι, όπως
σωστά είπε η κ. Μπακογιάννη, οι επιχειρήσεις και άρα οι εργα-
ζόµενοι, η εθνική οικονοµία. 

Βεβαίως, το µεγάλο πρόβληµα, είναι η καταβολή των ληξιπρο-
θέσµων υποχρεώσεων του κράτους, γιατί πρέπει να εγκαθιδρύ-
σουµε ξανά µια στοιχειώδη σχέση εµπιστοσύνης πολίτη και
κράτους, κράτους και πολίτη, γιατί δεν µπορούµε να ζητάµε µόνο
φορολογική συµµόρφωση, αν δεν έχουµε και εµείς εκπληρώσει
τη δική µας υποχρέωση. 

Βεβαίως, χρειάζεται και κάτι άλλο. Χρειάζεται να υπάρχουν
επίπεδα ρευστότητας, όπως είπα, στην αγορά και αυτό αφορά
τη λειτουργία του τραπεζικού συστήµατος. Γιατί κανένα σχέδιο
παρέµβασης στην αγορά και στήριξης των µικροµεσαίων κυρίως
επιχειρήσεων δεν µπορεί να ολοκληρωθεί, αν δεν υπάρχει και ο
τραπεζικός παράγοντας. 

Τίποτα δεν λειτουργεί από µόνο του ούτε ο αναπτυξιακός
νόµος ούτε τα ειδικά ταµεία ούτε το ΕΣΠΑ ούτε τα άλλα προ-
γράµµατα στήριξης µέσω του µηχανισµού του Υπουργείου Ερ-
γασίας που πραγµατικά στηρίζει, µε την προσπάθεια του κ.
Κουτρουµάνη, τις επιχειρήσεις, κυρίως µέσω του ΟΑΕΔ και των
προγραµµάτων που ο ΟΑΕΔ προωθεί. 

Ο συµψηφισµός, προβλέπεται και εφαρµόζεται. Πρέπει όµως
η ανταπαίτηση να είναι βεβαία και εκκαθαρισµένη. Και πρέπει να
αφορά το νοµικό πρόσωπο του δηµοσίου. Πολλές φορές, δηµι-
ουργείται η εντύπωση σε κάποιους οφειλέτες του δηµοσίου ότι
έχουν ανταπαίτηση, η οποία δυστυχώς δεν αφορά το δηµόσιο
στενά, το νοµικό πρόσωπο του δηµοσίου, αλλά άλλη οντότητα
του δηµόσιου τοµέα. Άρα, υπάρχει ένα σοβαρό νοµικό πρόβληµα
να αντιταχθεί αυτή η απαίτηση προς συµψηφισµό και µπορεί να
µην είναι βεβαία και εκκαθαρισµένη η απαίτηση. 

Οι οδηγίες που έχουµε δώσει, είναι να προωθούνται όλοι οι
συµψηφισµοί στα όρια της ταµειακής αντοχής του δηµοσίου και
στα όρια της εκπλήρωσης των δηµοσιονοµικών µας στόχων. Και
αυτό θα γίνει τώρα, κυρία Μπακογιάννη, µε πολύ πιο έντονο
ρυθµό, γιατί θα έχουµε ταµειακά διαθέσιµα και θα έχουµε τη δυ-
νατότητα να παρέµβουµε πολύ πιο αποφασιστικά στην πραγµα-
τική οικονοµία.

Γνωρίζω πόσο κρίσιµοι είναι οι µήνες αυτοί, έως ότου συνα-
φθεί το νέο πρόγραµµα και ολοκληρωθεί η συµµετοχή των ιδιω-
τών στη στήριξη του δηµοσίου χρέους. Είµαστε σε συνεχή
επαφή µε τους εκπροσώπους της πραγµατικής οικονοµίας, προ-
κειµένου να δίνουµε λύσεις, λύσεις πρακτικές και άµεσες. 

Και θα το ξανακάνω. Πριν τα Χριστούγεννα, θα φροντίσω να
ξανασυναντηθούµε, ώστε όπου µπορούµε να δώσουµε πρακτική
λύση, να τη δώσουµε, µε τα κριτήρια που σας είπα και σας τα
είπα µε κάθε ειλικρίνεια. 

Από εκεί και πέρα, πρέπει και όλοι µας εδώ να αντιληφθούµε
ότι αν το κράτος λειτουργήσει φιλοαναπτυξιακά και φιλοεπενδυ-
τικά, αυτό τελικά θα έχει κι ένα αποτέλεσµα κοινωνικό. Θα είναι
ό,τι πιο σηµαντικό µπορούµε να κάνουµε και για την κοινωνική
συνοχή και αλληλεγγύη. Αυτή η απλή αλήθεια δυστυχώς δεν γί-
νεται εύκολα αντιληπτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Ανεξάρ-
τητη Βουλευτής Α’ Αθηνών, κ. Ντόρα Μπακογιάννη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, χρόνια κάνω
διάλογο µε τον κ. Βενιζέλο και θέλω να επιµείνω πάλι στο «διά
ταύτα». Το «διά ταύτα», κύριε Αντιπρόεδρε, είναι ότι αυτήν τη
στιγµή, συµψηφισµός δεν γίνεται από τις υπηρεσίες σας. Δεν

χρειάζονται ταµειακά αποθέµατα για τον συµψηφισµό. Συµψηφι-
σµός σηµαίνει ότι σου χρωστάω, µου χρωστάς, βρίσκουµε τι
χρωστάει ο καθένας και κανένα ταµειακό απόθεµα δεν χρειάζε-
ται. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρησή µου. 

Η δεύτερη είναι η εξής. Κύριε Αντιπρόεδρε, είστε έξι µήνες
Υπουργός των Οικονοµικών. Πριν από εσάς ήταν κάποιος άλλος
της ίδιας Κυβέρνησης. Επί της ουσίας είναι τελείως διαλυµένος
ο φοροεισπρακτικός µηχανισµός. Έρχεται ο κ. Σπινέλλης και
κάνει την καταπληκτική δήλωση ότι στο ελληνικό κράτος ισχύει
το 4 συν 4 συν 2 και δεν εκρήγνυται κανείς. Ο κ. Σπινέλλης, µέχρι
πρότινος ήταν ο αρµόδιος των πληροφοριακών συστηµάτων. Το
διαπιστώνει από την ώρα που τον διώξατε. Μέχρι τότε δεν είχε
καταλάβει τίποτα; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ)

Έχετε ενενήντα εφορίες οι οποίες είναι ακέφαλες. Ζήτησα από
τον κ. Παπαδήµο ένα πράγµα. Το επανέλαβα στην οµιλία µου στη
Βουλή. Του είπα: «Κύριε Παπαδήµο, εάν δεν καταργηθεί ο Κώδι-
κας Βιβλίων και Στοιχείων, όπως ζητούν όλα τα κόµµατα τα οποία
συµµετέχουν στην Κυβέρνησή σας, δεν πρόκειται να ανασάνει η
ελληνική επιχείρηση». Απάντηση εδόθη από τον κ. Καπελέρη, τον
αρµόδιο εφοριακό. Βγαίνει, λοιπόν, και µας λέει ότι η επιτροπή,
η οποία συνήλθε υποθέτω υπό τον κ. Καπελέρη που είναι εφο-
ριακός κι ο οποίος δεν θέλει να αλλάξει απολύτως τίποτα στο
διεφθαρµένο φορολογικό σύστηµα, διαπιστώνει ότι δεν µπορεί
–λέει- να καταργήσει τον Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων και η ει-
σήγησή του θα είναι αρνητική. Μας δουλεύετε, κύριε Αντιπρό-
εδρε; Δηλαδή όλοι εµείς οι υπόλοιποι οι οποίοι δίνουµε µία µάχη
και προσπαθούµε να κρατήσουµε θέσεις εργασίας στην πραγ-
µατική οικονοµία κι οι οποίοι υποστηρίζουµε δύσκολες αποφά-
σεις της Κυβέρνησης και παίρνουµε το πολιτικό κόστος, θα
έχουµε τους εκάστοτε αυτούς κυρίους οι οποίοι κατά τύχη προ-
έρχονται από το κόµµα σας, αλλά εν πάση περιπτώσει, θα µπο-
ρούσαν να προέρχονται από οποιοδήποτε κόµµα, να δουλεύουν
τους Έλληνες πολίτες κατ’ αυτόν τον τρόπο; 

Είναι ποτέ δυνατόν να µην καταλαβαίνουµε σήµερα ότι η ρευ-
στότητα είναι το νούµερο 1 πρόβληµα της αγοράς; Είναι δυνατόν
να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να σκοτώσουµε τις υπόλοιπες
επιχειρήσεις; Τι να σας πω; Αυτά τα οποία είπε ο κ. Κορκίδης
χθες, ότι εξήντα χιλιάδες επιχειρήσεις έκλεισαν από το 2009 έως
το 2011 κι εξήντα χιλιάδες ακόµη αναµένεται να βάλουν λουκέτο
µέχρι το 2012; Οκτώ στις δέκα ατοµικές επιχειρήσεις, αυτήν τη
στιγµή παλεύουν για την επιβίωσή τους και το ελληνικό κράτος
και το ελληνικό Υπουργείο Οικονοµικών, κάνει ότι ζει σε άλλο
κόσµο και µας κάνουν δηλώσεις αφ’ υψηλού οι διάφοροι αυτοί
κύριοι, θεωρώντας ότι είναι απολύτως λογικό να εξακολουθούµε
να είµαστε διεφθαρµένοι, όπως ήταν διεφθαρµένο το σύστηµα
όλα αυτά τα χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, κυρία Πρόεδρε -µία φράση θα πω ακόµη- εγώ δεν κα-
ταλαβαίνω το εξής. Επίσης, ψηφίσαµε το να µπορεί να περάσει
η φοροείσπραξη µέσω δικηγορικών και λογιστικών γραφείων, δη-
λαδή µέσω του ιδιωτικού τοµέα. Το ψηφίσαµε. Όλοι εµείς που
ψηφίζουµε πράγµατα τα οποία δεν εφαρµόζονται ποτέ, τι πρέπει
να πούµε; Γιατί δεν το περνάτε εκεί; Έχετε πρόταση της Δηµο-
κρατικής Συµµαχίας, συγκεκριµένη. Η τρόικα συµφωνεί ότι δεν
υπάρχει αθλιότερος φοροεισπρακτικός µηχανισµός από τον δικό
µας. Γιατί δηλαδή δεν τον αλλάζουµε ριζικά και να τον περά-
σουµε εκεί; Τα µόνα χρήµατα που πήρε το κράτος αυτόν τον
καιρό, τα πήρατε διότι δώσατε στους ιδιώτες µηχανικούς τη δυ-
νατότητα να λήξουν το θέµα των αυθαιρέτων και των ηµιυπαί-
θριων. Είναι τα µόνα χρήµατα που έχουν µπει στο ελληνικό
κράτος, διότι δούλεψαν οι ιδιώτες και διότι έδωσαν τα χρήµατα
στο κράτος. Κάντε το επιτέλους και για να πάρετε κανένα
φράγκο και για να µην εξοντώσετε την ελληνική επιχειρηµατικό-
τητα και δηµιουργήσετε άλλον έναν στρατό ανέργων!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε την  κ.
Μπακογιάννη. 

Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός
Οικονοµικών, κ. Βενιζέλος. 
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρία Πρόεδρε, εάν η κ. Μπακο-
γιάννη δίπλα σε αυτά που είπε, προσέθετε και µια βασική τουλά-
χιστον πληροφόρηση γι’ αυτά που πράγµατι συµβαίνουν στο
Υπουργείο Οικονοµικών, θα είχε αποδώσει την πλήρη εικόνα. 

Απαντώ επί του συγκεκριµένου, Κώδικας Βιβλίων και Στοι-
χείων. Δέσµευση της Κυβέρνησης και προσωπική µου, είναι πως
µε το νοµοσχέδιο για το εθνικό φορολογικό σύστηµα ο Κώδικας
Βιβλίων και Στοιχείων θα καταργηθεί και θα αντικατασταθεί από
ελάχιστους βασικούς κανόνες απεικόνισης συναλλαγών, που θα
είναι τµήµα του εθνικού φορολογικού συστήµατος και όχι ενός
χωριστού λεπτοµερούς Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ηλεκτρονικά γίνεται.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Ο Κώδικας Βιβλίων και Στοιχείων
λειτουργεί «καφκικά», λειτουργεί εφιαλτικά, διότι επιτρέπει την
εύκολη απόρριψη των βιβλίων και πολλαπλασιάζει τα πρόστιµα,
µε αποτέλεσµα, να διογκώνεται µια φορολογική υποχρέωση που
δεν είναι πραγµατική αλλά από ένα σηµείο και µετά είναι εικο-
νική, διότι αυτή προκύπτει µέσα από την διαιτητική διαδικασία
του ελέγχου.

Και επίσης, ο Κώδικας Βιβλίων και Στοιχείων –δυστυχώς-
ακούω από παντού ότι µπορεί να έχει λειτουργήσει και ως µηχα-
νισµός εκβιασµού. Δεν το ξέρω, αλλά το ακούω. Δεν θέλω όµως,
νοµοθετικά να διευκολύνεται οτιδήποτε είναι παράνοµο και όχι
νόµιµο, υπό το όνοµα ή υπό το πρόσχηµα της νοµιµότητας. Απλοί
κανόνες, καθαροί λογαριασµοί, καλές σχέσεις.

Το 95% των εσόδων προέρχονται µέσα από την αυτόµατη και
απρόσωπη λειτουργία του φοροεισπρακτικού µηχανισµού. Οι
έλεγχοι αποδίδουν το 5%. Μπορεί να αποδώσουν βεβαίωση και
επιβολή προστίµων αλλά εισπρακτικό αποτέλεσµα ελάχιστο. Βε-
βαίως, υπάρχει ο φόβος, λειτουργεί αυτό προληπτικά, παιδαγω-
γικά, πιεστικά, αλλά το ταµειακό αποτέλεσµα είναι πάρα πολύ
µικρό και θέλουµε να γίνει µεγαλύτερο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου) 

Αυτό είπαµε και προχθές στη µεγάλη σύσκεψη της εθνικής επι-
τροπής για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής µε τον Οικονο-
µικό Εισαγγελέα, µε την Αρχή Ξεπλύµατος, µε το Υπουργείο
Δικαιοσύνης, µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και την
Αστυνοµία, µε το Υπουργείο Ανάπτυξης, µε τη Γενική Γραµµατεία
Εµπορίου και φυσικά µε το µηχανισµό όλων, του Υπουργείου Οι-
κονοµικών.

Ο φοροεισπρακτικός µηχανισµός έχει, πράγµατι, τεράστια
προβλήµατα. Το δε µεγαλύτερο πρόβληµα που έχουµε είναι ότι
µειώσαµε δραστικά τις αποδοχές των, λόγω του ενιαίου βαθµο-
λογίου και µισθολογίου. Διότι οι µεγαλύτερες περικοπές έγιναν
στα στελέχη του Υπουργείου Οικονοµικών. Δώσαµε όµως, το κί-
νητρό επίτευξης δηµοσιονοµικών στόχων και εάν τα στελέχη µας
που έχουν ικανότητα, πετύχουν τους δηµοσιονοµικούς στόχους,
θα έχουν και το κίνητρό αυτό, ως πραγµατική αµοιβή, νόµιµη
όµως από την πολιτεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου) 

Επίσης, θέλω να σας απαριθµήσω επιγραµµατικά και επί τρο-
χάδην, τις διοικητικού χαρακτήρα αλλαγές, που έχουν γίνει. Προ-
κηρύχθηκαν δυόµισι χιλιάδες θέσεις ελεγκτών µε αξιολόγηση και
µε συµβόλαιο αποδοτικότητας, για κάθε ελεγκτή. Μειώθηκαν οι
ΔΟΥ, συγχωνεύθηκαν τµήµατα ΔΟΥ, τοποθετήθηκαν νέου προ-
ϊστάµενοι. Η Γενική Διεύθυνση Ελέγχου αναδιοργανώθηκε σε Γε-
νική Διεύθυνση Ελέγχων και Εισπράξεων και ενσωµάτωσε πέντε
πάρα πολύ δραστήριες οµάδες εργασίας, για τα ληξιπρόθεσµα,
για το λαθρεµπόριο, για όλα τα κρίσιµα µέτωπα. Βλέπετε πως κι-
νείται το ΣΔΟΕ τώρα, µε τι επιτάχυνση, σε συνεργασία µε τον ει-
σαγγελέα και την Οικονοµική Αστυνοµία και εφαρµόζει την
υπάρχουσα φορολογική-ποινική νοµοθεσία και τη διαδικασία του
αυτοφώρου. Αυτό λειτουργεί παραδειγµατικά, προτρέπει. Ανε-
ξάρτητα από το συγκεκριµένο αποτέλεσµα, διαµορφώνει ένα
κλίµα. Διαµορφώθηκε η Υπηρεσία Μεγάλων Φορολογουµένων.
Εστιάζονται οι έλεγχοι. Δηµοσιοποιήσαµε τις λίστες των µεγάλων
οφειλετών. Έχουµε τα στοιχεία των εµβασµάτων Εξωτερικού,

που δεν δικαιολογούνται από το εισόδηµα και την περιουσία.
Ολοκληρώνεται η συµφωνία µε την Ελβετία, είναι ζήτηµα ηµε-
ρών. Άρα, αλλάζει δραστικά το κλίµα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και στην …
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Η Γενική Γραµµατεία Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων λειτουργεί πλέον, ως βασικός µοχλός για
όλα αυτά, απρόσωπα, αυτοµατοποιηµένα. 

Ιδιώτες, πλήρης αξιοποίηση των ιδιωτών. Το φορολογικό πι-
στοποιητικό, εφαρµόζεται και λειτουργεί και θα επεκταθεί και
στις παρελθούσες χρήσεις. Και τώρα το επεκτείνουµε µε νέα
απόφαση και στις µικρές επιχειρήσεις, αυτές που χρησιµοποιούν
λογιστή και όχι ορκωτό ελεγκτή.  

Ως προς τα ληξιπρόθεσµα, ολοκληρώνεται τώρα η διαδικασία
επιλογής νοµικών και λογιστικών συµβούλων, για να τα διαχειρι-
στούν. Οργανώνουµε τη συνεργασία µας µε τις µεγάλες εισπρα-
κτικές εταιρείες, οι οποίες εξειδικεύονται στην είσπραξη ιδιωτι-
κών και τραπεζικών χρεών και βεβαίως, αντλούµε όλα τα στοιχεία
που πρέπει λόγω της γενικής άρσης του τραπεζικού απορρήτου. 

Άρα, χρειαζόµαστε και έναν παράπλευρο µηχανισµό. Χρειαζό-
µαστε όλους τους παράπλευρους µηχανισµούς και τους ιδιώτες
και τις τράπεζες και τις εισπρακτικές εταιρείες και φυσικά µηχα-
νισµούς όπως είναι η ΔΕΗ, η οποία λειτουργεί µε πολύ µεγάλη
αποτελεσµατικότητα. 

Ο κ. Σπινέλλης και το στέλεχος του ΣΔΟΕ κ. Λέκκας φέρονται,
µε βάση δηµοσιεύµατα, να είπαν σε µία εκδήλωση επιστηµονικών
φορέων ότι είναι πασίγνωστο πως λειτουργεί στην Ελλάδα ο κα-
νόνας 40-40-20, δηλαδή πως οι εφοριακοί υπάλληλοι λένε στον
ελεγχόµενο ιδιώτη «20% το κράτος, 40% εµείς οι ελεγκτές και
40% εσύ». 

Αυτό το ακούω και εγώ. Το ακούτε και εσείς. Μπορεί να λέγε-
ται «µεταξύ τυρού και αχλαδιού». Δεν µπορεί να το λέει ένας
πρώην δηµόσιος λειτουργός, που µόλις απεχώρησε από την υπη-
ρεσία –χωρίς να το έχει πει και χωρίς να το έχει τεκµηριώσει
µόλις προηγουµένως- και ένα εν ενεργεία στέλεχος της υπηρε-
σίας. Όµως, εάν από αυτό µπορεί να προκύψει, έστω και ένα
συγκεκριµένο στοιχείο και να πιάσουµε την άκρη ενός νήµατος
που οδηγεί σε συγκεκριµένο κύκλωµα, αυτό θα γίνει. 

Μόλις, λοιπόν, το διάβασα, τηλεφώνησα στον Εισαγγελέα Οι-
κονοµικού Εγκλήµατος τον κ. Πεπόνη και τον παρεκάλεσα να δια-
τάξει άµεση προκαταρκτική εξέταση και να καλέσει τους δύο
αυτούς κυρίους, ό,τι γνωρίζουν, που δεν το είπαν στην υπηρεσία
τους, να το πουν στον Εισαγγελέα. Διότι από τη γενική φήµη, την
υποψία έως τη συγκεκριµενοποίηση της καταγγελίας υπάρχει µια
απόσταση.

Καλώ, λοιπόν, κάθε πολίτη και πρωτίστως κάθε Βουλευτή,
κάθε υπεύθυνο και επώνυµο πολίτη αυτής της χώρας να µας πει
συγκεκριµένα στοιχεία, να µην φοβηθεί και θα έχει πλήρη κά-
λυψη και πλήρη υποστήριξη. Και η Υπηρεσία Εσωτερικών Υπο-
θέσεων λειτουργεί και θα λειτουργεί από µόνη της στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και σε συνεργασία µε την Ελληνική Αστυνοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Αντιπρόεδρε,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Ξέρετε ότι όλα τα στοιχεία, τα
οποία αντλούµε από κάθε πηγή για εµβάσµατα εξωτερικού, για
παράδειγµα, τα ελέγχουµε και µε βάση τα ονόµατα των στελε-
χών του Υπουργείου Οικονοµικών. Υπήρξαν, δυστυχώς, στελέχη
του Υπουργείου Οικονοµικών –ελάχιστα- µε µεγάλες καταθέσεις
και µεγάλα εµβάσµατα εξωτερικού, που αµέσως οδηγήθηκαν
στον πειθαρχικό και φορολογικό έλεγχο.

Να ξέρετε, λοιπόν, ότι είµαστε ανοικτοί σε οποιαδήποτε συγ-
κεκριµένη επισήµανση, αλλά από εκεί και πέρα, δεν πρέπει να
αναπαράγουµε µια φηµολογία, την οποία δεν µπορούµε να την
µετατρέψουµε σε πολιτική πράξη. Βοηθήστε, συγκεκριµενοποι-
ώντας αναφορές και καταγγελίες, να κάνουµε πράξη τη βούλησή
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
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«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, εξήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Πειραµατικό Γυµνάσιο Τρίπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 310/18/13.12.2011 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβατζή προς τον
Πρωθυπουργό, σχετικά µε την υπηρεσία «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο για να µας παρουσιάσετε σύν-
τοµα την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι γνωστό το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Αν θυµάστε,

είχαµε τυµπανοκρουσίες από τον τότε Πρωθυπουργό, τον κ. Ση-
µίτη, όταν καθιερώθηκε και εντάχθηκε στους δήµους. Το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είχε τότε επισηµάνει την περιο-
ρισµένη χρονική διάρκεια του προγράµµατος, καθώς και τη
λειψή χρηµατοδότηση από το κράτος για την κάλυψη των πραγ-
µατικών αναγκών. 

Η σηµερινή πραγµατικότητα και οι προθέσεις της Κυβέρνησης
να µην ανανεώσει αυτό το πρόγραµµα, χωρίς καµµία υπερβολή,
κύριε Υπουργέ, θα έχει τραγικές συνέπειες και επιπτώσεις και
στους εργαζόµενους σε αυτά τα προγράµµατα και σε αυτούς
που δέχονται τις υπηρεσίες τους.

Πιο συγκεκριµένα. Πρώτον, θα έχει τραγικές επιπτώσεις σε
βάρος όλων αυτών των ανθρώπων, χρονίως πασχόντων, ΑΜΕΑ,
σε όλους αυτούς στους οποίους παρέχει µια ορισµένη πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας, αλλά και κάποιες εξυπηρετήσεις οι
οποίες είναι εντελώς αναγκαίες για αυτούς, που τους ανακουφί-
ζουν στις πολύ µεγάλες δυσκολίες της ζωής τους.

Ειδικά σήµερα µε τη βαθιά οικονοµική καπιταλιστική κρίση
αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν καµία δυνατότητα, αφού δεν µπο-
ρούν άλλωστε να έχουν τα οικονοµικά µέσα να τους προσφέρον-
ται οι υπηρεσίες και πολλοί δεν µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν.

Το δεύτερο και πολύ σηµαντικό αφορά τους περίπου τέσσερις
χιλιάδες εργαζόµενους, οι οποίοι απ’ ότι φαίνεται, οδηγούνται
στην απόλυση και στην ανεργία. Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, µε
όλους αυτούς; Σηµειωτέον ότι οι τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι
έχουν να πληρωθούν έξι µήνες. Τέσσερις χιλιάδες οικογένειες
θα βρεθούν να µην έχουν τα προς το ζην. 

Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας είναι συγκεκριµένη και σαφής
και θα θέλαµε συγκεκριµένες απαντήσεις. Τι µέτρα προτίθεται
να πάρει η Κυβέρνηση: Πρώτον,  ώστε η υπηρεσία «Βοήθεια στο
Σπίτι» να συνεχιστεί χρηµατοδοτούµενη κατά 100% από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό; Τι θα γίνει; Θα αναπτυχθεί πλήρως από το
κράτος και θα καλύπτει όλους δωρεάν, χωρίς όρους και προϋπο-
θέσεις; 

Δεύτερον, θα πάρετε την απόφαση να νοµιµοποιήσετε όλους
αυτούς τους εργαζόµενους; Θα τους καταβληθούν τα µέχρι σή-
µερα δεδουλευµένα; Θα πάρετε πρόσθετο προσωπικό, που είναι
εντελώς απαραίτητο για την πανελλαδική ανάπτυξη αυτών των
υπηρεσιών;

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαλβατζή θα απαντήσει ο

Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Κουτρουµά-
νης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω, όπως πάντοτε, µε ειλικρίνεια

και πολύ συγκεκριµένα στο θέµα που θέσατε.
Το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι ένα καταξιωµένο

πρόγραµµα στην κοινωνία, σε κάθε γωνιά της χώρας µας και το
υπηρετούν, µε αίσθηµα υψηλής ευθύνης και ευαισθησίας, οι τέσ-
σερις περίπου χιλιάδες εργαζόµενοι στο συγκεκριµένο πρό-
γραµµα.

Υπήρξαν δύσκολες διαπραγµατεύσεις το προηγούµενο διά-
στηµα, προκειµένου να εξασφαλιστούν οι πόροι και να συνεχιστεί
το πρόγραµµα το 2011 µε τη συγχρηµατοδότηση από το Ευρω-

παϊκό Κοινωνικό Ταµείο. Προαπαιτούµενο για να υπάρξει αυτή η
χρηµατοδότηση και για να εξασφαλιστούν οι πόροι, προκειµένου
να πληρωθούν οι εργαζόµενοι αλλά και να έχουν την κάλυψη, τη
φροντίδα οι περίπου εβδοµήντα χιλιάδες ωφελούµενοι από το
συγκεκριµένο πρόγραµµα, ήταν να υπάρξει ένα βιώσιµο πλαίσιο
για το «Βοήθεια στο Σπίτι» µε εθνικούς πόρους, δηλαδή από 1-
1-2012 και µετά να µην χρειάζεται συγχρηµατοδότηση.

Το πρώτο που κάναµε, είναι να διασφαλίσουµε τους πόρους
για το 2011. Το δεύτερο που κάναµε τον τελευταίο µήνα µετά
από συνεννόηση και µε το Υπουργείο Εσωτερικών και τον κ. Γιαν-
νίτση, ήταν να δηµιουργήσουµε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο για τη
χρηµατοδότηση αυτού του προγράµµατος, που γίνεται για
πρώτη φορά στη χώρα –εννοώ το πλαίσιο της χρηµατοδότησης-
έτσι ώστε να µη χρειάζεται κάθε χρόνο να ψυχορραγούµε εάν
θα υπάρχουν τα χρήµατα για να στηριχθεί ή όχι το πρόγραµµα,
εάν θα υπάρχουν τα χρήµατα να πληρωθούν οι εργαζόµενοι.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε εξασφαλίσει µέχρι σήµερα εθνικούς πό-
ρους ύψους 85 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα 45 εκατοµµύρια ευρώ
προέρχονται από πόρους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης και τα 35 εκατοµµύρια προέρχονται από το
ΑΚΑΓΕ και είναι ο λογαριασµός αλληλεγγύης.

Τα χρήµατα αυτά επαρκούν για να καλύψουν το Πρόγραµµα,
όπως έχει µέχρι σήµερα.

Όµως, θα προστεθούν και άλλοι πόροι και υπάρχει µία συζή-
τηση και µε το Υπουργείο Υγείας για να εξασφαλιστούν επιπλέον
πόροι. Θα έχουµε τη δυνατότητα µέσα στις επόµενες ηµέρες,
πριν το τέλος του χρόνου, να παρουσιάσουµε ένα συνολικό σχέ-
διο χρηµατοδότησης αυτού του προγράµµατος.

Πρέπει να σας πω ότι είχαµε την ευκαιρία να συζητήσουµε και
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Συνάντησα την Παρασκευή τον κ.
Γιούγκερσεν, ο οποίος ήταν ο αποσταλµένος του κ. Άντολφ στη
χώρα, γι’ αυτό το θέµα. Υπήρξε ενηµέρωση για το σχεδιασµό
που κάνουµε. Είµαστε σε πάρα πολύ καλό δρόµο. Ουσιαστικά,
έχουµε εξασφαλίσει αυτό, το οποίο τόσα χρόνια απασχολούσε
το συγκεκριµένο Πρόγραµµα, δηλαδή τη χρηµατοδότηση.

Ούτως εχόντων των πραγµάτων, λοιπόν -και θα επανέλθω στη
δευτεροµιλία µου- είναι διασφαλισµένο το πρόγραµµα µε εθνι-
κούς πόρους και θα πρέπει να υπάρξει οπωσδήποτε συγχρηµα-
τοδότηση, έστω και συµβολική -και αυτό το ζητήσαµε από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή- προκειµένου οι εργαζόµενοι να µην έχουν
καµµία αλλαγή στο εργασιακό καθεστώς, δηλαδή να µπορέσουν
να συνεχίσουν να είναι εργαζόµενοι γι’ αυτό το πρόγραµµα, γιατί
χωρίς αυτούς τους εργαζόµενους δεν µπορούµε πραγµατικά να
στηρίξουµε το Πρόγραµµα της «Βοήθειας στο Σπίτι».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Χαλβατζής.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Δεν αµφισβητούµε, κύριε Υπουργέ,

την ειλικρίνειά σας. Το ουσιαστικό ζήτηµα είναι ότι το 2011 λήγει
σε δεκαπέντε ηµέρες. Το θέµα είναι αν οι τέσσερις χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι θα συνεχίσουν να βρίσκονται στη θέση τους, αν είναι
πλήρως εξασφαλισµένο αυτό και δεύτερον, οι εβδοµήντα χιλιά-
δες άνθρωποι, οι οποίοι εξυπηρετούνται, οι οποίοι έχουν συγκε-
κριµένες ανάγκες, να µην βρεθούν «επί ξύλου κρεµάµενοι». 

Με την ευκαιρία θέλουµε, κύριε Υπουργέ, να τονίσουµε, ότι το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας υποστήριζε πάντα και υποστηρί-
ζει µια κοινωνική πολιτική, µε κοινωνικές υπηρεσίες και ιατρική
φροντίδα στο σπίτι, που να ανταποκρίνονται στις πιεστικές ανάγ-
κες των εργαζόµενων, των ηλικιωµένων, των χρονίως πασχόν-
των, των αναπήρων, µε αποκλειστική ευθύνη του κράτους. Ειδικά
σήµερα, στα πλαίσια, όπως σας είπα και προηγούµενα στην πρω-
τοµιλία µου, της βαθιάς καπιταλιστικής κρίσης, αυτοί οι άνθρω-
ποι, που δεν έχουν δυνατότητες να επιβιώσουν µόνοι τους, όχι
απλώς αυξάνονται, αλλά πολλαπλασιάζονται,.

Εµείς θεωρούµε ότι οι υπηρεσίες αυτές πρέπει να είναι πλή-
ρως στελεχωµένες από ειδικευµένους στις αντίστοιχες ειδικότη-
τες επιστήµονες, νοσηλευτικό, βοηθητικό και διοικητικό προ-
σωπικό.

Εµείς επιµένουµε να υποστηρίζουµε ότι αυτοί οι εργαζόµενοι
θα πρέπει να έχουν ενιαία, µόνιµη, σταθερή σχέση εργασίας και
αξιοπρεπή µισθό, να έχουν επαρκή και πλήρη κρατική χρηµατο-
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δότηση όλα αυτά τα προγράµµατα. Το αν µπορέσετε να εξασφα-
λίσετε και άλλους πόρους από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό είναι
µια άλλη πτυχή.

Βεβαίως, αυτές οι υπηρεσίες και αυτό το προσωπικό, κατά την
άποψή µας, θα πρέπει να ανήκει, να εντάσσεται στο αρµόδιο
Υπουργείο και όχι στους δήµους.

Με την ευκαιρία, θέλουµε για άλλη µια φορά να καλέσουµε
τους εργαζόµενους, τα λαϊκά στρώµατα, να αγωνιστούν για ενι-
αίο, αποκλειστικά δηµόσιο δωρεάν σύστηµα υγείας και πρό-
νοιας, µε αναβαθµισµένες υπηρεσίες σε όλες τις βαθµίδες.

Εµείς καλούµε τους εργαζόµενους και ιδιαίτερα αυτούς, οι
οποίοι πλήττονται περισσότερο από την καπιταλιστική κρίση, να
αγωνιστούν, να παλέψουν κι ενάντια στην πολιτική που εφαρµό-
ζει και η σηµερινή συγκυβέρνηση των τριών κοµµάτων, του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ, γιατί πρέπει να
προλάβουµε και τα χειρότερα, ειδικά στον τοµέα της υγείας και
της πρόνοιας.

Και οι τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι θα πρέπει τις µέρες που
πλησιάζουν, τις µέρες των γιορτών, να µην είναι µε χαµηλωµένα
και σκυθρωπά πρόσωπα, αλλά να ξέρουν ότι και την καινούρια
χρονιά θα πάνε στη δουλειά τους και θα προσφέρουν αυτές τις
πολύτιµες υπηρεσίες, τις οποίες προσφέρουν στο σύνολό τους
σχεδόν µε αυτοθυσία, µε αξιοπρέπεια, µε αισθήµατα αγάπης και
φροντίδας στους πάσχοντες, σε αυτούς που έχουν ανάγκη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εγώ σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να σας ενηµερώσω, κύριε Χαλβατζή, ότι συνοµιλώ µε

τους εκπροσώπους των εργαζοµένων από το συγκεκριµένο Πρό-
γραµµα και οι συνοµιλίες θα συνεχιστούν και τις επόµενες µέρες,
προκειµένου να έχουν οριστική απάντηση, όχι για το αν θα συ-
νεχιστεί το πρόγραµµα –γιατί αυτό θα γίνει- αλλά για το χρονο-
διάγραµµα και το σχεδιασµό που έχουµε µπροστά µας. 

Στο σχεδιασµό µας είναι, όχι µόνο να διατηρήσουµε, αλλά να
αναπτύξουµε παραπέρα το πρόγραµµα και οι ωφελούµενοι, από
εβδοµήντα χιλιάδες που είναι σήµερα το πρώτο εξάµηνο του
2012 να φθάσουν τις εκατόν πενήντα χιλιάδες. Στον προγραµµα-
τισµό µας είναι να µην υπάρξει ούτε µία µέρα που δεν θα λει-
τουργήσει αυτό το πρόγραµµα, ούτε µία µέρα που δεν θα
συνεχίσουν την εργασία τους οι εργαζόµενοι στις συγκεκριµένες
δοµές. 

Βεβαίως, για να γίνουν όλα αυτά έχουµε κάνει µία, θα έλεγα,
σοβαρή προετοιµασία, για να φθάσουµε στο σηµείο σήµερα να
µπορούµε να δεσµευτούµε. Το πρώτο και βασικό ήταν η χρηµα-
τοδότηση. Και όπως σας είπα και από τα στοιχεία που σας πα-
ρουσίασα, για πρώτη φορά δηµιουργείται ένα χρηµατοδοτικό
πλαίσιο τέτοιο, που εξασφαλίζει την προοπτική του συγκεκριµέ-
νου προγράµµατος, όχι µόνο του συγκεκριµένου, αλλά και της
διεύρυνσής του, γιατί η κοινωνική προστασία –και έτσι πρέπει να
το δούµε- δεν πρέπει να έχει τα στοιχεία της φιλανθρωπίας, αλλά
πρέπει να είναι συνιστώσα της ανάπτυξης σε µία χώρα που θέλει
να λέγεται προοδευτική, σε µια χώρα που πρέπει να αντιλαµβά-
νεται τις ανάγκες των πολιτών.

Πέρα, λοιπόν, από τη χρηµατοδότηση, υπήρχαν και άλλα ζη-
τήµατα που έπρεπε να λύσουµε. Ποιος είναι ο φορέας που επο-
πτεύει; Γιατί αυτήν τη στιγµή πρέπει να συνεργαστούν τρία-τέσ-
σερα Υπουργεία, προκειµένου να έχουµε απαντήσεις για ένα
σχέδιο που πρέπει να γίνει. 

Εµείς, ως Υπουργείο Εργασίας, προτιθέµεθα –και σε αυτήν την
κατεύθυνση κινούµαστε- να αναλάβουµε την εποπτεία και τη δια-
χείριση του προγράµµατος µέσα από το ΙΚΑ ή τον ΕΟΠΥΥ –θα
δούµε εναλλακτικά και θα αποφασίσουµε τις επόµενες µέρες-
τουλάχιστον σε ό,τι αφορά το πρόγραµµα σε σχέση µε τους
ασφαλισµένους. Σε αυτήν την κατεύθυνση συνεργαζόµαστε και
µε το Υπουργείο Εσωτερικών, για να καλυφθεί µέσα από την ίδια
δοµή και το πρόγραµµα για τους ανασφάλιστους. Άρα, θα
έχουµε συγκεκριµένους φορείς, οι οποίοι θα εποπτεύουν, θα πα-
ρακολουθούν, θα διαχειρίζονται το Πρόγραµµα.

Δεύτερον, έχουµε µία αξιόλογη δοµή αυτήν τη στιγµή στους
δήµους, όπου είναι εκπαιδευµένοι άνθρωποι, κάνουν και, όπως
είπα, µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τη δουλειά τους. Αυτό φαί-
νεται και αποτυπώνεται στους ίδιους τους ωφελούµενους, οι ίδιοι
το εκφράζουν. Άρα, θέλουµε αυτήν τη δοµή να τη διατηρήσουµε. 

Ταυτόχρονα, βέβαια –και αυτό δεν µπαίνει σε αντιπαράθεση
µε το έργο που µπορεί να κάνει κάθε δήµος- πρέπει να αναπτύ-
ξουµε σε τοπικό επίπεδο τις επιχειρήσεις κοινωνικής οικονοµίας.
Αυτό δεν αφορά το «Βοήθεια στο Σπίτι». Αφορά συνολικά ένα
πρόγραµµα που πρέπει να αναπτυχθεί, ένα πρόγραµµα που πρέ-
πει να αξιοποιήσει το κενό που υπάρχει σήµερα, για να µπορέσει
να προσφέρει κοινωνικές υπηρεσίες στους πολίτες, κάτι που
συµβαίνει σε άλλες χώρες και στη χώρα µας δεν έχει αναπτυχθεί
καθόλου. 

Έχουµε, λοιπόν, ψηφίσει το νόµο για την κοινωνική οικονοµία.
Μπορούν οι συγκεκριµένες επιχειρήσεις να αναπτυχθούν. Δεν
είναι κερδοσκοπικές επιχειρήσεις –το τονίζω- είναι κυρίως επι-
χειρήσεις οι οποίες στηρίζονται στην εργασία ατόµων µε αναπη-
ρία και ειδικών οµάδων. Με αυτόν τον τρόπο, θα µπορέσουν να
γίνουν και άλλα συµπληρωµατικά προγράµµατα, για να έχουµε
το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Στον προγραµµατισµό µας υπάρχει ειδικά γι’ αυτές τις νέες
επιχειρήσεις βεβαίως και για τις δραστηριότητες που µπορεί να
αναπτύξει παραπέρα ο κάθε Οργανισµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης
ο µηχανισµός του «voucher», δηλαδή της επιταγής κοινωνικής
µέριµνας, θα έλεγα, όπου ο ωφελούµενος θα έχει µία επιταγή.
Δεν µπορούµε να κάνουµε καθολικό το σύστηµα, µε την έννοια
να µπουν όλοι σ’ αυτό το σύστηµα, γιατί υπάρχουν προτεραιότη-
τες. Πρέπει να δούµε –και βλέπουµε- εκείνους που έχουν µεγα-
λύτερες ανάγκες, για να ξεκινήσουµε αυτό το πρόγραµµα.
Όµως, θα υπάρξει επαρκής χρηµατοδότηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μέσα απ’ αυτό το σύστηµα, ο ωφελούµενος θα µπορεί να επι-
λέξει και το φορέα ο οποίος θα µπορεί να του προσφέρει αυτές
τις υπηρεσίες. Σε πολλές περιπτώσεις, σε πολλές περιοχές της
χώρας, οι δήµοι έχουν το προβάδισµα, γιατί έχουν πολύ καλές
υπηρεσίες. Σε άλλες περιοχές δεν έχουν αναπτυχθεί, γιατί δεν
έχουν κινηθεί µε την απαραίτητη ταχύτητα. Όµως, ακόµα και εκεί
µπορούν να κινηθούν, έστω και αυτή τη στιγµή, καθώς θα υπάρ-
χει χρηµατοδότηση. Όµως, και µέσα από τη δηµιουργία των επι-
χειρήσεων κοινωνικής οικονοµίας, πιστεύουµε ότι θα ενισχυθεί
παραπέρα το πρόγραµµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι δύο µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το Β’ Δηµοτικό
Σχολείο Γλυκών Νερών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ενηµερώσω το
Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης, µε επι-
στολή του προς το Προεδρείο, ενηµερώνει ότι στην επίκαιρη
ερώτησή του προς τον Πρωθυπουργό θα τον αναπληρώσει ο
Βουλευτής κ. Ιωάννης Κοραντής.

Εποµένως, συζητούµε τώρα την τέταρτη µε αριθµό 308/16/13-
12-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε
την ανακήρυξη αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης (ΑΟΖ).

Κύριε Κοραντή, ορίστε, έχετε το λόγο, για να παρουσιάσετε
σύντοµα την επίκαιρη ερώτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εδώ και τριάµισι χρόνια περίπου, ο Πρόεδρος

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρης σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα είχε θέσει στον τότε Πρωθυπουργό κ. Καρα-
µανλή το θέµα της ΑΟΖ, υποδεικνύοντάς του ότι έπρεπε να προ-
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χωρήσουµε ταχέως προς την κατεύθυνση της ανακήρυξής της.
Η τότε κυβέρνηση επέµενε στην πολιτική γραµµή της υφαλο-

κρηπίδας. Έκτοτε, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, ο Πρό-
εδρός του και οι Βουλευτές του επανήλθαν δεκάδες φορές µέσα
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, στην Ολοµέλεια, στην Επιτροπή Εξω-
τερικών και Άµυνας, στις παρεµβάσεις τους µε κοινοβουλευτικές
ερωτήσεις και επίκαιρες ερωτήσεις. 

Πού βρισκόµαστε; Η Κύπρος, χάρις τον αείµνηστο Τάσσο Πα-
παδόπουλο, προχώρησε ταχύτατα και µε γενναιότητα στην οριο-
θέτηση της δικής της ΑΟΖ, στον ορισµό των θαλασσίων οικο-
πέδων της και στην ανάθεση ερευνών εντοπισµού υδρογοναν-
θράκων σε αµερικανικές εταιρείες, αγνοώντας τους λεονταρι-
σµούς της Άγκυρας.

Την ίδια στιγµή, οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Ευρωπαϊκή Ένωση,
η Ρωσική Οµοσπονδία και το Ισραήλ έχουν διαµηνύσει προς την
Τουρκία ότι αναγνωρίζουν το δικαίωµα της Κύπρου να προχω-
ρήσει στην εξόρυξη των κοιτασµάτων που υπάρχουν στην ΑΟΖ
της και ότι δεν θα ανεχθούν καµµία ενεργητική προσπάθεια πα-
ρεµπόδισης των κυπριακών γεωτρήσεων.

Την περασµένη εβδοµάδα, κατά τη διάρκεια κοινής συνεδρία-
σης των Επιτροπών Άµυνας και Εξωτερικών και Παραγωγής και
Εµπορίου, όπου ο Υπουργός ΥΠΕΚΑ κ. Μανιάτης ενηµέρωσε
αναφορικά µε τους υδρογονάνθρακες και τους ορυκτούς πλού-
τους ως πηγές νέου πλούτου στη χώρα µας, τέθηκε και πάλι το
ζήτηµα της ΑΟΖ από πολλούς Βουλευτές των περισσοτέρων
κοµµάτων.

Ωστόσο, µέχρι σήµερα και παρά το γεγονός ότι η Κύπρος κατ’
επανάληψη µας έχει καλέσει να οριοθετήσουµε τη µεταξύ µας
ΑΟΖ, ενώ και το Ισραήλ πρόσφατα αναγνώρισε έµµεσα, όπως
γνωρίζετε, τη µέλλουσα να ανακηρυχθεί ελληνική ΑΟΖ, προχω-
ρώντας σε έκδοση σχετικών χαρτών, η Ελλάδα δεν έχει πράξει
συγκεκριµένα τίποτα εν προκειµένω, όχι µόνο σε σχέση µε την
Τουρκία –και σ’ αυτό θα επανέλθω στη δευτερολογία µου- αλλά
και σε σχέση µε τις υπόλοιπες γειτονικές χώρες.

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, πρόσεξα ιδιαιτέρως µία αποστροφή
της χθεσινής οµιλίας σας στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας,
όπου είπατε –το διαβάζω- «Η Ελλάδα, ως παράκτιο κράτος και
ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν απεµπολεί οποι-
οδήποτε νόµιµο κυριαρχικό της δικαίωµα. Βέβαια, η ΑΟΖ δεν
µπορεί να αποτελέσει εξαίρεση από τη θεµελιώδη αυτή αρχή και
θέση της εξωτερικής µας πολιτικής.».

Αυτό είναι προφανές. Δεν µας είπατε, όµως, τι προτίθεται να
κάνει. Η ερώτηση του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού προς τον Πρωθυπουργό, τον οποίο εκπροσωπείτε σή-
µερα, ήταν ακριβώς αυτή, ποιες είναι οι σκέψεις σας όσον αφορά
την ανακήρυξη της ΑΟΖ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστώ. 
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εξωτερι-

κών, κ. Σταύρος Δήµας. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να τονίσω ότι πολιτική της Ελλάδας είναι η οριοθέτηση

όλων των θαλασσίων ζωνών µε όλους τους γείτονές της. Η
οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών µεταξύ των χωρών της
Ανατολικής Μεσογείου, πέρα από τις σηµαντικές οικονοµικές
ευκαιρίες που δηµιουργεί, λειτουργεί και ως καταλύτης περιφε-
ρειακής ειρήνης και ασφάλειας. 

Η Σύµβαση του ΟΗΕ για το Δίκαιο της Θάλασσας συνιστά
µέρος του κοινοτικού κεκτηµένου, εποµένως, ο σεβασµός, η
υπογραφή και η κύρωση της Σύµβασης αυτής είναι θεµελιώδες
στοιχείο της ευρωπαϊκής προοπτικής των υποψηφίων προς
ένταξη χωρών. 

Θέλω να επαναλάβω αυτό που είπε ο κ. Κοραντής προη-
γουµένως, ότι η Ελλάδα ως παράκτιο κράτος και ως κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν απεµπολεί  οποιοδήποτε
νόµιµο κυριαρχικό της δικαίωµα και βέβαια, η ΑΟΖ δεν µπορεί
να αποτελέσει εξαίρεση από τη θεµελιώδη αυτή αρχή και θέση
της εξωτερικής µας πολιτικής. 

Το ζήτηµα της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης δεν
εξετάζεται µεµονωµένα, αλλά στο ευρύτερο πλαίσιο της θέσ-
πισης και οριοθέτησης θαλασσίων ζωνών σύµφωνα µε τις

προβλέψεις του Διεθνούς Δικαίου και ειδικότερα της Διεθνούς
Σύµβασης για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982. 

Στο πλαίσιο αυτό υπενθυµίζω ότι η Ελληνοαλβανική Συµφωνία
Οριοθέτησης των Θαλασσίων Ζωνών της 27ης Απριλίου 2009
καθιερώνει όριο πολλαπλών χρήσεων, το οποίο οριοθετεί, τόσο
υφιστάµενες ζώνες δικαιοδοσίας, όσο και µελλοντικές, συµπερι-
λαµβανοµένης της ΑΟΖ. 

Στις επαφές µας µε τις γειτονικές χώρες επιδιώκουµε την
προώθηση αυτής της πολιτικής. Με Αίγυπτο και Λιβύη η Ελλάδα
ξεκίνησε εδώ και µερικά χρόνια διαπραγµατεύσεις, τις οποίες θα
επαναλάβουµε, µόλις οι συνθήκες το επιτρέψουν.

Σχετικά µε την Τουρκία, επιδιώκουµε, όπως έχουµε τονίσει κατ’
επανάληψη, καλές σχέσεις, σχέσεις όµως που θα αναπτύσσονται
στο πλαίσιο του σεβασµού του Διεθνούς Δικαίου και της εθνικής
κυριαρχίας. Σεβόµαστε εµπράκτως την αρχή των σχέσεων καλής
γειτονίας και καλούµε σταθερά την Τουρκία να πράξει το ίδιο. 

Η Τουρκία εµµένει στην άρνησή της να προσχωρήσει στη
Διεθνή Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982, που,
όπως είπα, αποτελεί µέρος του κοινοτικού κεκτηµένου. Στο θέµα
αυτό η Τουρκία είναι αποµονωµένη. 

Με την Κύπρο είµαστε σε συνεχή συντονισµό, ώστε να
καθορίσουµε τις κινήσεις µας στο πλαίσιο της ευρύτερης
στρατηγικής µας. 

Είναι γνωστό ότι για το σύνολο των χωρών της Μεσογείου οι
αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες, που σύµφωνα µε το Διεθνές
Δίκαιο της Θάλασσας δύνανται να εκτείνονται ως διακόσια
ναυτικά µίλια από τις ακτές, επικαλύπτονται. Συνεπώς, τίθεται
ζήτηµα οριοθέτησης µεταξύ γειτονικών παρακτίων χωρών. 

Η ΑΟΖ παρέχει σηµαντικά οφέλη και είναι αυτονόητο ότι η
χώρα µας θα αξιοποιήσει αυτά τα οφέλη κατά προτεραιότητα
στο πλαίσιο της ευρύτερης στρατηγικής σας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Κοραντής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να

σας πω όµως ότι η απάντησή σας δεν θίγει την ουσία του
ερωτήµατος, δηλαδή τι προτίθεστε να κάνετε µε την ΑΟΖ.
Επαναλάβατε δηλαδή ουσιαστικά τα όσα µας είπατε χθες στην
Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας.

Όσον αφορά την Αλβανία, την οποία θίξατε, πράγµατι υπάρχει
αυτή η συµφωνία για την οριοθέτηση των θαλασσίων συνόρων,
η οποία ως γνωστόν αυτήν τη στιγµή έχει ακυρωθεί από
αλβανικής πλευράς, λόγω της απόφασης του Συνταγµατικού
Δικαστηρίου. Θέλω να πιστεύω ότι η ελληνική πλευρά θα επι-
µείνει και δεν θα δεχθεί επ’ ουδενί λόγο θέµα επανα-
διαπραγµάτευσης συµφωνίας. 

Για την Ιταλία, ναι, έχουµε µία συµφωνία οριοθέτησης για την
υφαλοκρηπίδα, όχι, όµως, για την ΑΟΖ και αυτό είναι ένα
ερωτηµατικό. 

Όσον αφορά τις βορειοαφρικανικές χώρες, κύριε Υπουργέ, αν
είχε εισακουστεί ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός εδώ και καιρό
και είχαν γίνει οι κατάλληλες ενέργειες πριν ξεσπάσει η
βορειοαφρικανική «Άνοιξη», τότε πράγµατι θα είχαν γίνει πράγ-
µατα. Σήµερα, πολύ φοβάµαι ότι έτσι όπως έχει η κατάσταση, οι
προοπτικές πάνε πολύ πίσω. Ασφαλώς θα πρέπει να είµαστε
κοντά στις χώρες της Βορείου Αφρικής γι’ αυτό το θέµα, αλλά
δεν ξέρω πόσα αποτελέσµατα µπορεί να επιτευχθούν σύντοµα. 

Όσον αφορά την Κύπρο, έχουν γίνει κατ’ επανάληψη όχι απλά
νύξεις, αλλά προτροπές από την κυπριακή πλευρά να προχωρή-
σουµε σε µία οριοθέτηση και µία συµφωνία µε την Κύπρο για την
ΑΟΖ, πλην όµως –υπάρχουν εν προκειµένω και δηλώσεις Κυ-
πρίων αξιωµατούχων- η Ελλάδα δεν έχει προχωρήσει. Το έχει αρ-
νηθεί.

Ως προς την Τουρκία, που είναι –αν θέλετε- και η ουσία της
όλης υπόθεσης, τον Αύγουστο ψηφίστηκε νόµος για την ίδρυση
του φορέα υδρογονανθράκων και έχει γίνει πράγµατι µια πολύ
καλή και προσεγµένη δουλειά εν προκειµένω. Όταν είχε έρθει
εδώ ο Υφυπουργός, κ. Μανιάτης, όπως σας είπα, µας είπε ότι
είµαστε έτοιµοι να προκηρύξουµε διαγωνισµό για έρευνες εν-
τοπισµού σε τρεις περιοχές: Κατάκολο, Πατραϊκό Κόλπο και
Γιάννενα. Στο νόµο για το φορέα περιλήφθηκε ένας χάρτης που
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καταδεικνύει την ελληνική ΑΟΖ. Προσοχή, όµως, δεν σηµαίνει
ότι την έχουµε ανακηρύξει, απλώς είναι η πρώτη επίσηµη και
σχετικά λεπτοµερής αναφορά της Ελλάδας σε ΑΟΖ. Και το κυ-
ριότερο, στο χάρτη αυτό που παρουσίασε ο κ. Μανιάτης, δεν
εµφανίζεται η ΑΟΖ σε όλο το Αιγαίο, δηλαδή αφορά µόνο το
Ιόνιο, νοτίως της Κρήτης. Αιγαίο, Δωδεκάνησα, Καστελλόριζο
δεν υπάρχουν.

Εδώ είναι το κλειδί, κύριε Υπουργέ. Το Καστελλόριζο έχει
στρατηγική σηµασία, τη γνωρίζετε. Οι Τούρκοι ισχυρίζονται ότι
το Καστελλόριζο αποτελεί απλώς µία επέκταση της ηπειρωτικής
Τουρκίας, συνεπώς δεν το θεωρούν νησί µε δικαίωµα σε ΑΟΖ,
αλλά κάτι το οποίο ουσιαστικά τους ανήκει. Εάν δεν προχωρή-
σουµε ταχέως, κύριε Υπουργέ, στην ανακήρυξη ΑΟΖ και στη συ-
νέχεια στην οριοθέτησή της µε διαπραγµατεύσεις, όπου
χρειάζεται, τότε πολύ φοβάµαι ότι η Τουρκία θα µας προλάβει.
Στόχος της είναι να αποκόψει -κακά τα ψέµατα- το Καστελλόριζο
από τον ελληνικό εθνικό κορµό.

Αντιπαρέρχοµαι, βεβαίως, αυτήν τη στιγµή το δεύτερο και εξί-
σου σηµαντικό στοιχείο, ότι η ανακήρυξη ελληνικής ΑΟΖ, συνέ-
νωσή της µε την κυπριακή και επέκεινα µε την ισραηλινο-
κυπριακή, θα επιτρέψει τη διέλευση αγωγών αερίου από το Ισ-
ραήλ -το κοίτασµα Λεβιάθαν- µε υγροποίηση στην Κύπρο, στην
Κρήτη και επέκεινα προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η ουσία είναι ότι µε τις συνεχείς µας παραλείψεις, κύριε
Υπουργέ, µε µία θα έλεγα τουρκοφοβία, η οποία διακρίνει αυτήν
την πολιτεία εδώ και χρόνια, δεν έχουµε προχωρήσει στο να
ασκήσουµε τα δικαιώµατα τα οποία –εσείς ο ίδιος επισηµάνατε-
µας παρέχει το Διεθνές Δίκαιο και η Διεθνής Σύµβαση Δικαίου
Θαλάσσης του 1982.

Συνεπώς, είµαι υποχρεωµένος να επανέλθω στο ερώτηµά µου.
Μπορείτε να το χαρακτηρίσετε πιεστικό, αλλά είναι σαφές: προ-
τίθεται, ναι ή όχι, η Κυβέρνηση να προχωρήσει για λόγους υψί-
στου εθνικού συµφέροντος στην ανακήρυξη αποκλειστικής
οικονοµικής ζώνης και κατάθεση της σχετικής απόφασης στον
Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κατ’ αρχήν, νο-

µίζω ότι επανέλαβα τα ίδια, γιατί είναι λογικό. Στα ίδια ερωτήµατα
που ετέθησαν χθες, επανέλαβα τις ίδιες απαντήσεις. Εφόσον
είναι ίδια ερωτήµατα, είναι ίδιες και οι απαντήσεις και έτσι πρέπει
να γίνεται.

Σχετικά µε την ΑΟΖ νοµίζω ότι ήµουν ξεκάθαρος προηγουµέ-
νως. Η Ελλάδα ως παράκτιο κράτος και ως κράτος-µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν απεµπολεί οποιοδήποτε νόµιµο κυ-
ριαρχικό της δικαίωµα. Όλα θα γίνουν στο χρόνο που θα επιλέ-
ξουµε, µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον και τη συνολική
στρατηγική που ακολουθούµε.

Είπατε κι εσείς -και συµφωνούµε- ότι µία πολύ σηµαντική εξέ-
λιξη είναι η πρόσφατη εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας
περί υφαλοκρηπίδας, µε τις ευµενέστερες για τα ελληνικά συµ-
φέροντα διατάξεις της Σύµβασης Δικαίου της Θάλασσας, αλλά
και µε την πάγια ελληνική θέση περί οριοθέτησης των θαλασσίων
ζωνών, βάσει της αρχής της ίσης απόστασης µέση γραµµή. Είναι
το άρθρο 156 (1) του ν. 4001/2011, που τροποποίησε το νόµο
του 1995 για «αναζήτηση, έρευνα και εκµετάλλευση υδρογοναν-
θράκων και άλλες διατάξεις». 

Βάσει της διατάξεως αυτής, ελλείψει συµφωνίας οριοθέτησης
µε γειτονικά κράτη των οποίων οι ακτές είναι παρακείµενες ή αν-
τικείµενες µε τις ελληνικές ακτές, το εξωτερικό όριο της υφαλο-
κρηπίδας και της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης, αφής
κηρυχθεί, είναι η µέση γραµµή, κάθε σηµείο της οποίας απέχει
ίση απόσταση από τα εγγύτερα σηµεία των γραµµών βάσης, από
τις οποίες µετράται το εύρος της αιγιαλίτιδας ζώνης.

Η Ελλάδα προχωράει σε ταχείς ρυθµούς σε όλες τις απαραί-
τητες ενέργειες για την έρευνα και αποτύπωση του φυσικού της
πλούτου. Όπως είπε –και το αναφέρατε κι εσείς- το Υπουργείο
Ενέργειας σε στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Εξωτερικών,
έχει δηµοσιεύσει προσκλήσεις ενδιαφέροντος για έρευνες στο
Ιόνιο και νοτίως της Κρήτης προκειµένου η ελληνική πολιτεία να

αποκτήσει αξιόπιστα στοιχεία για το ενεργειακό δυναµικό της πε-
ριοχής. Εκτιµούµε ότι θα υπάρξει ισχυρό ενδιαφέρον και πρό-
θεσή µας είναι οι σχετικές διαδικασίες να προχωρήσουν µε
ταχείς ρυθµούς. Είναι αυτονόητο ότι οι σχετικές αποφάσεις θα
λαµβάνονται µε διαφανή τρόπο και µε γνώµονα τα ευρύτερα
συµφέροντα της χώρας µας. Το αρµόδιο Υπουργείο Ενέργειας
θα ενηµερώνει για τις σχετικές εξελίξεις.

Τέλος, οι εξελίξεις αυτές διασφαλίζουν µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο τα συµφέροντα της χώρας και µας επιτρέπουν να
προχωρήσουµε, και προχωρήσαµε, στη δηµοσίευση της διε-
θνούς δηµόσιας πρόσκλησης για συµµετοχή στη διενέργεια σει-
σµικών ερευνών µη αποκλειστικής χρήσης στον ελληνικό
θαλάσσιο χώρο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 328/13-12-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κυρίου Χαράλαµπου Χαραλάµπους προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης σχετικά µε την
τροποποίηση του κανονισµού εκτίµησης βαθµού αναπηρίας
(ΚΕΒΑ).

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαραλάµπους θα απαντήσει ο
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κουτρουµά-
νης, αφού πρώτα ο κ. Χαραλάµπους µας την παρου- σιάσει.

Ορίστε, κύριε Χαραλάµπους, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρόσφατα ανακοινώθηκαν οι τροποποιήσεις

του κανονισµού ελέγχου βαθµού αναπηρίας. Οι τροποποιήσεις
αυτές προκάλεσαν την αγανάκτηση και το φόβο όλου του ανα-
πηρικού κινήµατος, αλλά και των χρονίως πασχόντων. Ουσια-
στικά µε τις τροποποιήσεις αυτές µειώνονται σχεδόν παντού τα
κατώτερα όρια του βαθµού αναπηρίας σε όλες σχεδόν τις παθή-
σεις. Για παράδειγµα, στις αιµοληπτικές αναιµίες, στη β’ οµόζυγη
µεσογειακή αναιµία από 67% έως 80% που ήταν το ποσοστό ανα-
πηρίας, το κατεβάζουν στο 50% έως 80%. Στη δρεπανοκυτταρική
συµβαίνει ακριβώς το αντίστοιχο, στους αιµορροφιλικούς το ίδιο
και σε µια σειρά από άλλες περιπτώσεις όπως είναι, παραδείγ-
µατος χάριν, οι µεταµοσχευθέντες που σ’ όλη τους τη ζωή είναι
υποχρεωµένοι να παίρνουν ανοσοκαταστολή η οποία βέβαια δεν
είναι άµοιρη και άλλων παθολογικών επιπλοκών.

Το κυριότερο που συµβαίνει σ’ αυτές τις περιπτώσεις είναι ότι,
αν κατέβει το ποσοστό αναπηρίας κάτω από 67%, που κατεβαίνει
µ’ αυτές τις τροποποιήσεις, τα άτοµα που πάσχουν από ανίατα
νοσήµατα –δεν θεραπεύεται η δρεπανοκυτταρική, η µεσογειακή
αναιµία ή η αιµορροφιλία- ουσιαστικά µετά τα είκοσι έξι τους
είναι υποχρεωµένα, αφού η πολιτεία δεν θα εκδίδει βιβλιάριο
υγείας, να αναλαµβάνουν -και µάλιστα µέσα στον πολύ ακριβό,
εµπορευµατοποιηµένο δηµόσιο τοµέα της υγείας- τα έξοδα της
πολύ ακριβής θεραπείας, µεταγγίσεις µια και δυο φορές το µήνα,
φάρµακα για αποσιδήρωση, µηχανήµατα για να κάνουν την απο-
σιδήρωση και πολλά άλλα. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν είµαστε αιθεροβάµονες. Ξέρουµε
ότι και η προηγούµενη κυβέρνηση και η τωρινή, η τρικοµµατική,
κάτω από τις επιλογές και τις εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
προσπαθούν να «κόψουν», να µειώσουν όσο γίνεται τις κοινωνι-
κές παροχές, αν είναι δυνατόν να τις φτάσουν ακόµα και σε µη-
δενικά όρια. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, ζητάµε από σας να ανακληθεί αυτός ο
κανονισµός και βέβαια, να προσφέρεται και στους ανάπηρους
και στους χρόνια πάσχοντες υψηλής στάθµης και δωρεάν θερα-
πεία, να δίδονται οι αναπηρικές συντάξεις και τα επιδόµατα, να
δίδονται βιβλιάρια υγείας χωρίς όρους και προϋποθέσεις και επι-
δόµατα σε τέτοιο βαθµό, ούτως ώστε να µπορούν να αντεπεξέλ-
θουν στην ακρίβεια της ζωής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

κ. Κουτρουµάνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, δεν υπάρχει καµµία πρόθεση από την

πλευρά µας να στερήσουµε από τους πραγµατικά ανάπηρους
και ιδιαίτερα από τους βαριά ανάπηρους –αυτούς στους οποίους
αναφερθήκατε- τις παροχές που προβλέπονται  µέχρι σήµερα µε
βάση τους κανονισµούς, αλλά και µε βάση τα καταστατικά των
διαφόρων ταµείων. 

Με τις διατάξεις του ν. 3863/2010 προβλέφθηκε η έκδοση του
ενιαίου κανονισµού προσδιορισµού ποσοστού αναπηρίας, έτσι
ώστε σε όλα τα ασφαλιστικά ταµεία να υπάρχει ίδιο καθεστώς,
οι ανάπηροι να έχουν τις ίδιες παροχές µε βάση τα ποσοστά ανα-
πηρίας, την πάθηση και όχι ανάλογα µε το ταµείο στο οποίο
έχουν ασφαλιστεί. 

Προχωρήσαµε, λοιπόν, στη σύσταση επιστηµονικής επιτρο-
πής, η οποία επεξεργάστηκε και τους παλιούς  µηχανισµούς.
Είδε και αξιοποίησε ό,τι ισχύει και στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες
και παρουσίασε έναν, κανονισµό µε βάση ποσοστά που αποτε-
λούν την ιατρική αναπηρία, έτσι όπως προσδιορίζεται µε ιατρι-
κούς όρους. 

Στη χώρα µας και σε άλλες χώρες βέβαια, οι παροχές δεν δί-
νονται µε βάση την ιατρική αναπηρία αλλά µε βάση την ασφαλι-
στική αναπηρία, το κατά πόσο κάποιος µπορεί ή δεν µπορεί να
ενταχθεί στην αγορά εργασίας. Είδαµε τον κανονισµό αυτό, ο
οποίος έπρεπε να δηµοσιευθεί σε συγκεκριµένη ηµεροµηνία και
θεωρήσαµε και εµείς ότι υπήρχαν ζητήµατα που έπρεπε να τα
δούµε πιο προσεκτικά, γιατί θα µπορούσε να δηµιουργηθεί, όχι
µόνο σύγχυση, αλλά και παρερµηνεία από τις επιτροπές στη συ-
νέχεια και να έχουν προβλήµατα τα άτοµα µε αναπηρία. 

Γι’ αυτό πριν δηµοσιοποιήσουµε τη συγκεκριµένη υπουργική
απόφαση προσωπικά ενηµέρωσα την ΕΣΑΜΕΑ, τις οµοσπονδίες
των αναπήρων και της µεσογειακής αναιµίας, τους εκπροσώπους
των µεταµοσχευµένων ότι θα χρειαστεί µια συζήτηση, προκειµέ-
νου να κάνουµε τις ανάλογες προσαρµογές, έτσι ώστε όλες
αυτές οι κατηγορίες στις οποίες αναφερθήκατε να µην έχουν αλ-
λαγή στο καθεστώς απονοµής των παροχών, που έχει πολύ συγ-
κεκριµένο περιεχόµενο για όλες αυτές τις οµάδες και ιδιαίτερα
θα έλεγα χρήσιµο, ευεργετικό για ορισµένα από τα άτοµα µε
αναπηρία. 

Μετά τη δηµοσιοποίηση, λοιπόν, κάναµε σύσκεψη, τόσο µε την
ΕΣΑΜΕΑ όσο και µε τις οµοσπονδίες, προκειµένου να καταλή-
ξουµε σε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα, τα οποία θα εφαρµο-
στούν από τις αρχές του χρόνου. 

Όµως, µέχρι τώρα δεν εφαρµόζεται ως προς αυτό το σηµείο
ο ΚΕΒΑ. Θα µου πείτε: γιατί δηµοσιεύθηκε; Γιατί υπάρχουν
πολλά πράγµατα µέσα στον ΚΕΒΑ. Δεν είναι µόνο αυτά. Είναι
πάρα πολλά που έπρεπε να εφαρµοστούν το ταχύτερο δυνατό.
Όµως ως προς αυτό το σηµείο δεν υπάρχει εκτίµηση αναπηρίας
µε το καινούριο καθεστώς µέχρι να ολοκληρωθεί µέσα στην επό-
µενη εβδοµάδα το  νέο σχήµα που πρέπει να έχουµε ειδικά γι’
αυτές τις κατηγορίες. 

Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου να δώσω περισσότερες
διευκρινίσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Χαραλάµπους. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κύριε Υπουργέ, το Κουµ-

µουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας από το Σεπτέµβριο είχε έλθει µε
ανάλογη επίκαιρη ερώτηση και εξέφραζε τους φόβους ότι η επι-
στηµονική επιτροπή στην οποία αναφερθήκατε ουσιαστικά δεν
συστάθηκε µε επιστηµονικά κριτήρια. Ο µόνος σκοπός για τον
οποίο συστάθηκε ήταν να περικόψει τα κοινωνικά επιδόµατα
µέσω της µείωσης του βαθµού αναπηρίας.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα -επειδή σαν παράδειγµα φέραµε
τα αιµατολογικά νοσήµατα- είναι ότι σ’ αυτήν την επιτροπή δεν
υπάρχει ούτε ένας αιµατολόγος. Βέβαια, δεν θεωρήσατε καθή-
κον σας να καλέσετε ή να πάρετε τουλάχιστον τη γνώµη της επι-
τροπής για τη Μεσογειακή Αναιµία που δρα στα πλαίσια του
Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας.

Αλήθεια µπορεί ο χειρουργός να αποφασίσει για το ποια πο-
σοστά αναπηρίας θα έχει ο πάσχων από µεσογειακή δρεπανο-

κυτταρική αναιµία, ο αιµορροφιλικός και πάει λέγοντας;
Ο µόνος σκοπός -και γι’ αυτό σας είπα ότι εµείς εκφράσαµε

αυτή την άποψη- που συστάθηκε αυτή η επιτροπή και προχω-
ρείτε στην τροποποίηση του κανονισµού εκτίµησης του βαθµού
αναπηρίας είναι να µειώσετε όσο δεν πάει άλλο τις κοινωνικές
παροχές.

Εξάλλου, κύριε Υπουργέ, είναι χαρακτηριστικό πια ότι εγώ
προσωπικά και το κόµµα µου παίρνουµε εκατοντάδες επιστολές
-έχω πολλές εδώ αν θέλετε να τις καταθέσω- µε παράπονα από
όσους περνούν από υγειονοµικές επιτροπές, που χωρίς ουσια-
στικά κανένα επιστηµονικό κριτήριο «πέφτει µαχαίρι» και κόβον-
ται, αλλά και από τα ΚΕΠΑ. 

Υπάρχει και ένα πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα: κόβονται
τα προνοιακά επιδόµατα, κόβονται οι αναπηρικές συντάξεις και
σε ανθρώπους που µπορεί να είναι ογδόντα πέντε χρονών. Τους
λένε: «θα πάτε στο ΚΕΠΑ και αν σας εγκρίνει, θα συνεχίσετε.»
Δηλαδή, ουσιαστικά µ’ αυτόν τον τρόπο, παραπέµπουµε µετά το
θάνατο κάποιους από αυτούς να δικαιωθούν.

Εµείς θεωρούµε ότι είναι πραγµατικά ανάγκη και το κίνηµα των
αναπήρων και των χρονίως πασχόντων να ξεσηκωθεί και να αγω-
νιστεί, ούτως ώστε να µην γίνει καµµία µείωση στις αναπηρικές
συντάξεις, καµµία µείωση στα επιδόµατα, όπως επίσης και κανέ-
νας ανάπηρος ή χρονίως πάσχων να µην στερηθεί βιβλιαρίου
υγείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρόεδρε.
Πρέπει να πω, κύριε συνάδελφε, ότι µε εγκύκλιο που έχει απο-

σταλεί ήδη στα ΚΕΠΑ προβλέπεται ότι όσοι έχουν εξεταστεί και
είναι σε ισχύ, από άποψη χρονική, η γνωµάτευση, δεν εξετάζον-
ται από τα ΚΕΠΑ σ’ αυτήν τη φάση, θα εξεταστούν όταν λήξει.
Αν είναι δηλαδή, για µια διετία, θα εξεταστούν µετά τη διετία.
Άρα, δεν υπάρχει αυτό το στοιχείο στο οποίο αναφερθήκατε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Σε πόσο καιρό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Όταν τελειώσει ο χρόνος µέσα στον οποίο
πρέπει να επανεξεταστεί. Στόχος µας είναι να εξετάζονται το
πολύ σε δύο µήνες και µάλιστα, να προηγείται του χρόνου λήξης
του χρόνου αναπηρίας που έχει δώσει η υγειονοµική επιτροπή.

Δεύτερον, οι κρίσεις γίνονται πλέον µε απόλυτα επιστηµονικά
κριτήρια. Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι για πρώτη φόρα όσοι
υποβάλλουν αίτηµα για να εξεταστούν από τις υγειονοµικές επι-
τροπές, εξετάζονται από γιατρούς ειδικότητας. Δηλαδή, αν κά-
ποιος έχει ορθοπεδικό πρόβληµα εξετάζεται από τρεις γιατρούς
ορθοπεδικούς, όχι από ένα παθολόγο, ένα χειρουργό και έναν
οποιασδήποτε άλλης ειδικότητας και κρίνονται µε απόλυτα επι-
στηµονικό τρόπο, για να σταµατήσουν κάποιοι να θεωρούν ότι οι
αναπηρικές συντάξεις µπορεί να απονέµονται όπως στο παρελ-
θόν, δηλαδή µε παρεµβάσεις των Βουλευτών, των Υπουργών,
των δηµάρχων, των νοµαρχών. Αυτά τελειώνουν.

Πρέπει, επίσης, να επισηµάνω ότι για πρώτη φορά δηµιουρ-
γούµε ενιαίο κέντρο πιστοποίησης της αναπηρίας, που κρίνει µε
ίδιους κανόνες όλους τους πολίτες ανεξάρτητα αν προέρχονται
από τον ιδιωτικό ή το δηµόσιο τοµέα.

Τρίτον, δηµιουργούµε Εθνικό Μητρώο Αναπηρίας, γιατί αν δεν
υπάρχει αυτό το Μητρώο Αναπήρων δεν θα ξέρει η χώρα ποτέ -
όπως δεν ήξερε µέχρι πριν από λίγο πόσους συνταξιούχους είχε-
πόσους αναπήρους έχουµε και ποιοι είναι βαριά ανάπηροι, ποιοι
θέλουν ξεχωριστή φροντίδα, για ποιους χρειάζονται στοχευµέ-
νες πολιτικές ενίσχυσης.

Βέβαια, χρειάζεται ενιαία βάση δεδοµένων –και αυτή τη δηµι-
ουργούµε- για να γνωρίζουµε αυτά τα άτοµα µε αναπηρία τι πα-
ροχές παίρνουν και από πού. Έχει παρατηρηθεί το φαινόµενο,
κάποιοι να παίρνουν και από τον ένα και από τον άλλο νοµό. Όλα
αυτά σήµερα, µέσα από τη διασταύρωση των στοιχείων εντοπί-
ζονται και µε αυτόν τον τρόπο φαίνεται πόσο διάτρητο ήταν το
σύστηµα µέχρι σήµερα. 

Ταυτόχρονα, µας αδικείτε όταν λέτε ότι προσπαθούµε να µει-
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ώσουµε τις παροχές. Το αντίθετο, προσπαθούµε σε αυτούς που
πραγµατικά έχουν ανάγκες να τους δώσουµε πολλά περισσό-
τερα απ’ αυτά που σήµερα προβλέπει το σύστηµά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Προσπαθούµε να διατηρήσουµε το εισόδηµά τους, εξαιρών-
τας τις κατηγορίες αυτές από τις ειδικές εισφορές. Προσπα-
θούµε και βελτιώνουµε τους όρους συνταξιοδότησης. Ειδικά για
οµάδες σαν αυτές που αναφερθήκατε, υπάρχει ειδικό καθεστώς
συνταξιοδότησης, όπου εντάχθηκαν τελευταία δύο ακόµη οµά-
δες, όπως είναι οι πάσχοντες από ορθοκυστική ίνωση. Δεν ξέρω
αν λέω σωστά τον όρο ιατρικά, κύριε Θεοδωρίδη, ωστόσο είναι
αυτές είναι δυο κατηγορίες επιπλέον που εντάχθηκαν, οι οποίες
παίρνουν µε προνοµιακούς όρους τη σύνταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Υπουργέ. Υπάρχουν πάρα πολλές ακόµη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Σας παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, δώστε
µου ένα λεπτό. 

Υπάρχουν πολλές οµάδες, οι οποίες δεν επανεξετάζονται
πλέον. Η ταλαιπωρία αυτή που υπήρχε στο παρελθόν να εξετά-
ζεται κάποιος κάθε χρόνο ή κάθε δυο χρόνια σταµατάει για πολ-
λές οµάδες και αυτός ο κατάλογος διευρύνεται. Επειδή η δική
µας προσέγγιση σε σχέση µε το συγκεκριµένο θέµα –και νοµίζω
ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό- είναι όχι απλά να
δίνουµε επιδόµατα, αλλά να µπορούµε να εντάξουµε στην αγορά
εργασίας αυτά τα άτοµα, κινούµαστε σε αυτήν την κατεύθυνση
µε ενίσχυση των προγραµµάτων απασχόλησης και στο δηµόσιο
και στον ιδιωτικό τοµέα, αξιοποιώντας όλους τους πόρους και
από το Kοινοτικό Tαµείο και από τους εθνικούς πόρους, προκει-
µένου αυτούς τους ανθρώπους να τους εντάξουµε σε κάθε δρα-
στηριότητα οικονοµική, κοινωνική, πολιτιστική και να µην τους
δίνουµε απλά ένα επίδοµα και να τους αφήνουµε στο περιθώριο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Σειρά έχει η πρώτη µε αριθµό 319/13-12-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μακρυπίδη προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
συγχρηµατοδότηση του Φράγµατος Αχυρών Αιτωλοακαρνανίας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μακρυπίδη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Μωραΐτης. 

Το λόγο έχει ο κ. Μακρυπίδης για να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτησή του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η αναγκαιότητα ολοκλήρωσης του φράγµατος των Αχυρών

στην περιοχή Ξηρόµερο Αιτωλοακαρνανίας είναι όσο ποτέ άλ-
λοτε σήµερα επιβεβληµένη. Η χρησιµότητα του έργου είναι γνω-
στή σε όλους. Είναι γνωστή η χρησιµότητα στους κατοίκους της
περιοχής που το διεκδικούν και αγωνίζονται είκοσι χρόνια τώρα,
είναι γνωστή στους παράγοντες του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας,
είναι γνωστή και στην Κυβέρνηση, κύριε Υφυπουργέ, γιατί κατ’
επανάληψη έχω φέρει το θέµα αυτό προς συζήτηση στη Βουλή.

Ο λόγος που έκανα την επίκαιρη ερώτηση είναι γιατί σήµερα
εκτιµώ όσο ποτέ άλλοτε ότι µπορούµε και πρέπει όλοι να σκύ-
ψουµε πάνω στο πρόβληµα και να δώσουµε λύση. Και αυτό γιατί;
Γιατί πρέπει να εξευρεθεί το σύνολο των πόρων, προκειµένου το
έργο σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα να ολοκληρωθεί. 

Εκτιµώ ότι το Υπουργείο Περιφερειακής Ανάπτυξης που έχει
τη δυνατότητα να διαχειριστεί το µεγάλο κονδύλι του ΕΣΠΑ µπο-
ρεί να βρει πόρους στη λογική ότι ένα µέρος από αυτό το αρ-
δευτικό έργο έχει να κάνει µε την ύδρευση αυτής της περιοχής,
που στερείται σε πολύ µεγάλο βαθµό το βασικό αγαθό, που είναι
το νερό.

Επίσης, εκτιµώ ότι και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
µπορεί να συµβάλει µε τους απαιτούµενους πόρους για να στη-
ρίξει αυτό το έργο, το οποίο είναι βασικό, όσον αφορά την άρ-
δευση µιας έκτασης είκοσι έξι χιλιάδων στρεµµάτων σε µια
περιοχή που στερείται υποδοµών από άποψη αρδευτικών έργων
και που στα πλαίσια του Προγράµµατος «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» έχει τη

δυνατότητα να κάνει αναδιάρθρωση και να στηρίξει µε συγκεκρι-
µένα κονδύλια το συγκεκριµένο έργο.

Εκτιµώ, επίσης, ότι και το Υπουργείο Υποδοµών, το οποίο είναι
το αρµόδιο Υπουργείο που ξεκίνησε αυτό το έργο το 1996, εδώ
και δεκαπέντε χρόνια πλέον, µπορεί από τη διάθεση των κονδυ-
λίων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων να βρει τους
απαιτούµενους πόρους. Εκτιµώ, κύριε Υφυπουργέ, επειδή προ-
έρχεστε από το Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, επειδή είστε Βουλευ-
τής του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας, ότι γνωρίζετε το συγκε-
κριµένο έργο και έχετε παλέψει και εσείς, ως Βουλευτής της Αν-
τιπολίτευσης, για την προώθηση της ολοκλήρωσης του συγκε-
κριµένου έργου. Ευελπιστώ σήµερα, µε την επίκαιρη ερώτηση,
ότι θα είστε σε θέση, σε συνδυασµό µε τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία, να µας δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις, προκειµένου το
έργο αυτό να ολοκληρωθεί σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας

και Ναυτιλίας, κ. Αθανάσιος Μωραΐτης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, γνωρίζουµε πολύ καλά και οι δύο

µας και πάνω απ’ όλα οι κάτοικοι της ευρύτερης περιοχής του
Ξηροµέρου και της Αιτωλοακαρνανίας ότι το φράγµα των Αχυ-
ρών είναι ένα πολύπαθο έργο. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω
ότι είναι από τα έργα τα οποία, εάν ολοκληρωθούν, αλλάζουν τη
µοίρα και των ανθρώπων και του τόπου. 

Θέλω να σας ενηµερώσω για πάρα πολλά πράγµατα γύρω από
το συγκεκριµένο έργο. Θέλω να αναφέρω τρία εντυπωσιακά
στοιχεία, για να καταλάβουµε όλοι το αναπτυξιακό µέγεθος
αυτού του τόσου σηµαντικού έργου για την Αιτωλοακαρνανία. Ο
ταµιευτήρας του έργου θα έχει ωφέλιµη χωρητικότητα σαράντα
δύο εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού. Η διαθέσιµη µέση ετήσια
απόληξη για την άρδευση της περιοχής του Ξηροµέρου θα ανέρ-
χεται στα δεκαέξι εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού. Με την ολο-
κλήρωση του φράγµατος –και εδώ, αγαπητέ συνάδελφε,
αναφέροµαι στην ολοκλήρωση και υψηλής και χαµηλής ζώνης,
όπως και εσείς αναφέρατε πριν- θα µιλάµε για άρδευση πλέον
µιας έκτασης συνολικά είκοσι έξι χιλιάδων στρεµµάτων.

Σήµερα, γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι εργασίες του συγκεκριµέ-
νου έργου έχουν διακοπεί. Θέλω στο σηµείο αυτό να σας ενηµε-
ρώσω και να µεταφέρω την πρώτη θετική είδηση γι’ αυτό το
µεγάλο έργο. Η πολιτεία, τις υποχρεώσεις που είχε απέναντι
στον ανάδοχο, εδώ και µια εβδοµάδα περίπου, τις έχει καλύψει
όλες. Με δική µου απόφαση, σε συνεργασία µε το ΥΠΟΜΕΔΥ, ο
ανάδοχος πήρε και το τελευταίο ευρώ που του όφειλε η πολιτεία.
Συγκεκριµένα, πήρε 3,5 εκατοµµύρια ευρώ παράλληλα µε δύο
δεσµεύσεις του. Η πρώτη δέσµευση είναι να πληρώσει όλες τις
υποχρεώσεις του απέναντι στους επαγγελµατίες και στους ερ-
γαζόµενους της περιοχής και η δεύτερη υποχρέωσή του είναι να
αρχίσει και πάλι το έργο στις αρχές του χρόνου. 

Εσείς, κύριε συνάδελφε, είστε γνώστης της ιστορίας αυτού
του µεγάλου, του πολύπαθου έργου. Όπως αναφέρατε, και µαζί
έχουµε κάνει παρά πολλές επίκαιρες ερωτήσεις, έχουµε αγωνι-
στεί γι’ αυτό το έργο. Εσείς, όµως, πολύ περισσότερο, που κα-
τάγεστε απ’ αυτή την περιοχή και πολύ πριν να είµαι και εγώ µαζί
σας στα έδρανα της Βουλής, αγωνιζόσασταν για την οριστική
επίλυση αυτού του πολύπαθου έργου για την Αιτωλοακαρνανία,
ενός έργου το οποίο είχαµε «κρεµάσει» -και κυριολεκτώ, όταν
λέω αυτή την έκφραση- κάτω από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Από το 1996 µέχρι και σήµερα πέρασαν δεκαπέντε
χρόνια και µε κάποιες µικρές σταγόνες του προγράµµατος προ-
σπαθούσαµε να ολοκληρώσουµε αυτό το µεγάλο έργο για την
Αιτωλοακαρνανία. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά και εσείς και εγώ τη µεγάλη αγωνία των
αγροτών, των κατοίκων αυτής της ευρύτερης περιοχής του Ξη-
ροµέρου, για ένα τόσο µεγάλο αναπτυξιακό έργο. Αυτό, όµως,
το οποίο περιµένουν σήµερα οι Αιτωλοακαρνάνες από εµάς είναι
να κόψουµε το γόρδιο δεσµό. Το βασικό πρόβληµα το έργου
ποιο είναι; Είναι η χρηµατοδότηση του έργου. Εάν περιµένουµε
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από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να συνεχίσει η οµαλή
χρηµατοδότησή του, θα κάναµε ένα µεγάλο λάθος. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, λέω ότι από την πρώτη στιγµή εδώ και δύο χρόνια και µαζί,
αλλά κυρίως τους πέντε µήνες που είµαι Υφυπουργός Ανάπτυξης
εργάστηκα, ώστε να βρούµε αυτήν την καθαρή, τη ρεαλιστική
και οριστική λύση σ’ αυτό το µεγάλο έργο για το νοµό µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω δύο-τρία στοιχεία, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από πολλές συναντήσεις εργασίας, ανταλλαγής επιστο-
λών, και έναν πολύπαθο –επιτρέψτε µου να πω- αλλά αποτελε-
σµατικό συντονισµό µεταξύ τριών Υπουργείων, του Ανάπτυξης,
του Αγροτικής Ανάπτυξης και του Υπουργείου Υποδοµών, κατα-
λήξαµε και είµαστε σήµερα στην ευχάριστη θέση εδώ, στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, εγώ να ανακοινώσω ότι βρήκαµε αυτήν την
οριστική και ρεαλιστική λύση στο ζήτηµα της χρηµατοδότησης
αυτού του µεγάλου έργου. Προχωρούµε, λοιπόν, άµεσα σε ενέρ-
γειες ένταξης του έργου στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Συγκεκριµένα, σε συνεννόηση µε το αρµόδιο Υπουργείο, το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, προχωράµε άµεσα στην έν-
ταξη του έργου στο συγχρηµατοδοτούµενο Πρόγραµµα «ΑΛΕ-
ΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΝΤΑΤΖΗΣ». Και µιλώ, αγαπητέ συνάδελφε,
συνολικά και για τα 21,3 εκατοµµύρια του έργου.

Σήµερα, πριν µία ώρα συγκεκριµένα, δηµοσιεύθηκε η πρό-
σκληση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης προς το Υπουρ-
γείο Μεταφορών, το οποίο περιέχει όλα τα οικονοµικά και τα
τεχνικά χαρακτηριστικά του συγκεκριµένου έργου. Δευτέρα υπο-
βάλλεται το τεχνικό δελτίο -έχω µιλήσει ο ίδιος και µε τις αρµό-
διες υπηρεσίες του ΥΠΟΜΕΔΥ- και πιστεύω ότι η ερχόµενη
εβδοµάδα είναι η εβδοµάδα κατά την οποία τελειώνει αυτό το
µεγάλο έργο το οποίο εντάσσεται πλέον. Με κοινοτικούς πόρους
εξασφαλίζεται η ολοκλήρωση αυτού του µεγάλου έργου για την
Αιτωλοακαρνανία.

Κλείνοντας, θέλω κύριε Πρόεδρε, να ευχαριστήσω και τους
συνεργάτες µου και τους υπηρεσιακούς παράγοντες τριών
Υπουργείων που εργαστήκαµε πέντε µήνες για να βρούµε αυτήν
την οριστική λύση. Θέλω, όµως, να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ
στον Κώστα Σκανδαλίδη, τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
στον Βαγγέλη Διβάρη, τον ειδικό γραµµατέα που από την πρώτη
στιγµή έσκυψαν στο έργο, πείστηκαν ότι είναι άµεσης προτεραι-
ότητας για εµάς, για την Αιτωλοακαρνανία. 

Κλείνω µε κάτι στο οποίο θα συµφωνήσει και ο αγαπητός συ-
νάδελφος κ. Μακρυπίδης. Είναι ένα από τα τρία βασικά αναπτυ-
ξιακά έργα του νοµού µας, αν θέλουµε να πούµε την αλήθεια σ’
αυτό τον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Μωραΐτη. 
Ο κ. Ανδρέας Μακρυπίδης έχει το λόγο για να δευτερολογή-

σει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ παρά να µη δω και εγώ µε την απαιτούµενη ευρύ-

τητα τη θετική προσέγγιση που έχει γίνει από τον Υφυπουργό κ.
Μωραΐτη το συγκεκριµένο αίτηµα δεκαετιών της περιοχής µας.
Μάλιστα, µετά τα όσα απαντήσατε κύριε Υπουργέ µπορώ να πω
ότι είναι γεγονός πως είναι ορατό πλέον το χρονοδιάγραµµα το
οποίο ζητάµε και όσον αφορά την ολοκλήρωση του έργου, αλλά
πάνω απ’ όλα, όπως τονίστηκε, και η εξεύρεση των απαιτούµε-
νων πόρων. Και θέλω να πιστεύω ότι η δέσµευση αυτή τις επό-
µενες ηµέρες θα γίνει συγκεκριµένη, µέσα από τη δηµοπράτηση
των υπόλοιπων τµηµάτων του συγκεκριµένου έργου. 

Θα ήθελα να προσθέσω το εξής: µετά από πέντε επίκαιρες
ερωτήσεις τα δύο τελευταία χρόνια για το συγκεκριµένο έργο,
µετά από µία απόφαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, του κ. Ρέππα, τον Απρίλιο του 2011 εγκρίθηκε ποσό
1.000.000 ευρώ περίπου όσον αφορά τον αναδασµό που ήταν
προαπαιτούµενο για να πάµε στην παραπέρα επέκταση του αρ-
δευτικού δικτύου. Γιατί το έργο αυτό, κύριε Υπουργέ –και εκεί
θα πρέπει να το δείτε µε τους συναρµόδιους Υπουργούς- έχει
δύο τµήµατα. Το ένα έχει την ολοκλήρωση του φράγµατος αυτού

καθ’ αυτού µε τη σήραγγα και την άρδευση των επτάµισι χιλιά-
δων στρεµµάτων, που βρίσκεται σε εξέλιξη και πολύ σωστά επι-
σηµάνατε ότι αυτό πλέον έχει σταµατήσει από τον εργολάβο.
Ελπίζω ότι µετά την καταβολή των οφειλοµένων θα προχωρήσει
στα υπόλοιπα τµήµατα, τα οποία έπρεπε, ας µην κρυβόµαστε, να
έχουν ολοκληρωθεί σύµφωνα µε το αρχικό σχέδιο από το καλο-
καίρι του 2011. Άρα, θα πρέπει σ’ αυτήν την κατεύθυνση να επι-
ταχύνουµε τα υπόλοιπα τµήµατα του συγκεκριµένου έργου που
είναι η ολοκλήρωση της σήραγγας και του φράγµατος µε την άρ-
δευση των επτάµισι χιλιάδων στρεµµάτων.

Συγχρόνως, όµως, θα πρέπει να επιστήσετε την προσοχή στις
αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης,
αλλά και της περιφέρειας, να προχωρήσει η διαδικασία του ανα-
δασµού των υπόλοιπων δεκαοκτώ χιλιάδων πεντακοσίων στρεµ-
µάτων ούτως ώστε η χρηµατοδότηση που θα υπάρξει για την
ολοκλήρωση του έργου να είναι µέσα στο χρονοδιάγραµµα που
προβλέπουµε. Γιατί όταν έχουµε ένα έργο συνολικής έκτασης εί-
κοσι έξι χιλιάδων στρεµµάτων και αρδεύονται µόνο τα επτάµισι
χιλιάδες στρέµµατα, δεν µπορούµε να µιλάµε πραγµατικά για άρ-
δευση της περιοχής. Και όταν µιλάµε για φράγµα χωρίς αρδευ-
τικά δίκτυα είναι σαν να λέµε «η καρδιά χωρίς αρτηρίες».
Δηλαδή, το φράγµα, για να είναι χρήσιµο, για να είναι ωφέλιµο,
να είναι αποτελεσµατικό για τους κατοίκους της περιοχής, για
την ανάπτυξη, για τους γεωργούς και για τους κτηνοτρόφους,
θα πρέπει κατά τη γνώµη µου, κύριε Υπουργέ, να είναι µέσα στον
προγραµµατισµό η άρδευση της συνολικής έκτασης των είκοσι
έξι χιλιάδων στρεµµάτων. Νοµίζω ότι αυτό θα µπορεί να γίνει
µέσα από την ολοκλήρωση του αναπτυξιακού, ωφέλιµου και απο-
τελεσµατικού έργου για µία περιοχή που καλύπτει και ανάγκες
ύδρευσης και άρδευσής της. 

Γιατί, ας µην κρυβόµαστε, όπως είπατε η µεγάλη χωρητικό-
τητα του φράγµατος µε υδάτινους πόρους θα τροφοδοτήσει και
τον υδροφόρο ορίζοντα, ούτως ώστε να εξυπηρετεί στις επόµε-
νες δεκαετίες τις ανάγκες ύδρευσης µιας περιοχής που στερεί-
ται των αναγκαίων αυτών υποδοµών, όπως είναι η περιοχή του
Ξηροµέρου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αλλά και να µην ξεχνάµε ότι υπάρχει και το εργοστάσιο του

εµφιαλωµένου νερού, όπως είναι η «ΚΟΡΠΗ», που αν δεν υπάρ-
χουν οι απαιτούµενες ποσότητες στον υδροφόρο ορίζοντα κά-
ποια στιγµή θα εξαντληθούν τα αποθέµατα και θα είναι εις βάρος
της περιοχής και κατ’ επέκταση και των κατοίκων της µε απώ-
λειες αρκετών θέσεων εργασίας. 

Άρα, θεωρώ ότι θα πρέπει, αυτό το οποίο είπατε και προηγου-
µένως, να λάβει σάρκα και οστά σε συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα και µε τις αναγκαίες πιστώσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον ερω-

τώντα συνάδελφο, κ. Ανδρέα Μακρυπίδη. 
Παρακαλείται ο άλλος Αιτωλοακαρνάν Βουλευτής, ως Υπουρ-

γός ο κ. Αθανάσιος Μωραΐτης, να απαντήσει στον κ. Μακρυπίδη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ανέφερα, λοιπόν, και πριν έχουµε µια θετική εξέλιξη σε

ένα µεγάλο αναπτυξιακό έργο για τον τόπο µας. Θέλω να προ-
σθέσω δύο πάρα πολύ σηµαντικά στοιχεία. 

Το ένα στοιχείο είναι ότι υπάρχουν 5.000.000 ευρώ, όπου
υπήρχε µια συµπληρωµατική σύµβαση για έκτακτες εργασίες και
αυτό θέλω να το ξεκαθαρίσω σήµερα. Υπάρχει δέσµευση της πο-
λιτείας εδώ και µήνες ότι αυτά τα χρήµατα θα εξασφαλιστούν
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Εγώ θέλω να επανα-
λάβω αυτή τη δέσµευση ότι και σήµερα δεν θα πρέπει κανείς να
αµφιβάλλει ότι αυτά είναι χρήµατα τα οποία θα πάνε ακριβώς σε
αυτές τις έκτακτες εργασίες του έργου.

Το δεύτερο είναι το οποίο και εσείς αναφέρατε και µιλήσατε
για τη δεύτερη µεγάλη φάση του έργου και κυρίως για τα αρ-
δευτικά δίκτυα µε τα οποία θα µπορέσουµε πράγµατι να πιά-
σουµε αυτό το µεγάλο στόχο για τα είκοσι έξι χιλιάδες στρέµ-
µατα τα οποία έχουµε.
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Αναφέρατε και καλά κάνατε και το έχουµε συζητήσει πάλι σε
επίκαιρη ερώτηση, το µεγάλο θέµα του αναδασµού. Εµένα θα
µου επιτρέψετε να πω ότι εκεί χάσαµε χρόνο και γνωρίζουµε
πολύ καλά και οι δυο µας γιατί χάσαµε χρόνο, αλλά δεν είναι η
ώρα αυτή να το συζητήσουµε. Πράγµατι ένα εκατοµµύριο ευρώ
πήγε προς τη µελέτη και εδώ θέλω να πω τα πρώτα θετικά στοι-
χεία που έχουµε και προς αυτήν την κατεύθυνση, γιατί αυτούς
τους πέντε µήνες πιέζουµε πράγµατι όλες τις υπηρεσίες να
δούµε πώς οι χρόνοι θα µπορούν να πάνε παράλληλα, να έχουµε
και ολοκλήρωση της πρώτης φάσης και ολοκλήρωση του ανα-
δασµού. 

Σας µιλώ, λοιπόν, για συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και σας
λέω ότι αν δεν παρουσιαστούν προβλήµατα και πιστεύω ότι µε
τη βοήθεια της αυτοδιοίκησης το πρώτο τρίµηνο του 2013, θα
ολοκληρωθεί ο αναδασµός. Ακριβώς τότε, τέλη του 2012 και
αρχές του 2013, ολοκληρώνεται και η πρώτη φάση του έργου.
Άρα, βλέπουµε ότι είναι χρόνοι κοντά ο ένας στον άλλο και προ-
χωράµε στη δεύτερη µεγάλη φάση αυτού του µεγάλου έργου
για το Ξηρόµερο, αυτού του µεγάλου έργου για την Αιτωλοακαρ-
νανία.

Θέλω να επανέλθω, όµως, και να πω επειδή µας ακούν και οι
συνάδελφοί µας, µας ακούει και ο ελληνικός λαός και πάνω απ’
όλα και ο λαός της Αιτωλοακαρνανίας, ότι µιλάµε για ένα έργο
το οποίο ξεκίνησε το 1996. Σήµερα είµαστε στο 2011, έχει ολο-
κληρωθεί το 60% περίπου αυτού του έργου και ίσως είναι το πιο
αναπτυξιακό έργο για µια ευρύτερη περιοχή και αντί η πολιτεία
και η αυτοδιοίκηση να σκύψει από πάνω εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, για την ολοκλήρωση αυτού του έργου, τι κάναµε; Βάζαµε
άλλα έργα παράλληλα, όχι αρδευτικά βεβαία ούτε αυτής της ση-
µασίας, όπου χάνονταν οι πολύτιµοι πόροι του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων απλά και µόνο για να κόβονται κορδέλες,
για να έχουµε πανηγύρια και για να επενδύουν κάποιοι στην προ-
σωπική τους στρατηγική ή για να επενδύουν σε ψήφους. Αυτή,
δυστυχώς, είναι µια θλιβερή πραγµατικότητα που επί δεκαετίες
ακολουθεί το πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Και επιτρέψτε µου να πω, γιατί αναφέροµαι σε ένα µεγάλο
έργο για τον τόπο µου, ότι εγώ αισθάνοµαι την ανάγκη να ζητήσω
συγγνώµη για κάτι στο οποίο δεν συµµετείχε η γενιά µου, αλλά
τρεις δεκαετίες το πολιτικό σύστηµα έτσι πορεύτηκε. Πρέπει να
ζητήσω µια συγγνώµη από τον ελληνικό λαό για το πώς πορεύ-
τηκε µέχρι σήµερα και πώς αντιµετώπισε τέτοιας σπουδαιότητας
έργα.

Εδώ θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής και το
έχω πει επανειληµµένα και ήσασταν και εσείς πάλι εδώ και ανα-
φέροµαι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Έχουµε στεί-
λει ένα ξεκάθαρο µήνυµα ως Υπουργείο Ανάπτυξης ότι δεν
µπορούµε να συνεχίσουµε αυτή τη µικροπολιτική, αυτά τα µικρο-
ρουσφέτια, αυτό το λαϊκισµό µε τα χρήµατα του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων. Έχουµε ξεχωρίσει, λοιπόν, µεσαία, µικρά
και µεγάλα έργα σε όλη τη χώρα που είναι προτεραιότητα, τα
οποία πρέπει να προχωρήσουν και αυτό ακριβώς κάνουµε αυτήν
τη στιγµή.

Δεν πάµε να µοιράσουµε τα χρήµατα στα χιλιάδες έργα. Βλέ-
πουµε τις προτεραιότητές µας. Αυτές τις προτεραιότητες στη-
ρίζουµε και µε µια αλλαγή νοοτροπίας, αλλαγή λογικής και
στρατηγικής προσπαθούµε να αποκτήσουµε ξανά την εµπιστο-
σύνη των Ελλήνων πολιτών στο πώς πορευόµαστε και στο πώς
διαχειριζόµαστε τα χρήµατα του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έτσι πρέπει να γίνεται.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Μωραΐτη, Υφυπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας. 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 330/13-12-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελληνίου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου, του ευδαίµονος
Λακεδαίµονος, προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, σχετικά µε την κατάργηση του Νοσοκοµείου Μολάων
Λακωνίας.

Το λόγο έχει ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος για να αναπτύξει προ-

φορικά την επίκαιρη ερώτησή του.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε  Πρόεδρε,

για τα καλά σας λόγια.
Κύριε  Υπουργέ, κατάγοµαι από µία περιοχή που έχει έντονα

το ελληνικό στοιχείο µέσα. Είµαι πολύ περήφανος που κατάγοµαι
από εκεί. Είναι και η περιοχή της έντονης αµφισβήτησης των πάν-
των. Αυτή η αµφισβήτηση υπήρχε από αρχαιοτάτων χρόνων. Δεν
ήταν εύκολο να περάσουν τα πράγµατα και οι ιδέες στο Νοµό
Λακωνίας γιατί υπήρχε ένα συγκεκριµένο πολιτικό σύστηµα το
οποίο πιστεύω ότι είχε τις αρχές του, την ιστορία του, τη φιλο-
σοφία του. Και βέβαια, µπορεί να επικράτησε το αθηνοκεντρικό
σύστηµα της δηµοκρατίας αλλά και το σύστηµα που υπηρέτησε
η αρχαία Σπάρτη ήταν ένα σεβαστό σύστηµα και παραµένει ανά
τους αιώνες. 

Αυτό που θέλω να πω, κύριε  Υπουργέ, είναι ότι εµείς οι Λάκω-
νες είµαστε δύσπιστοι, είµαστε ένας λαός µε µεγάλη δυσπιστία.
Πριν από έξι µήνες είχα κάνει µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό,
στον κ. Λοβέρδο, σχετικά µε την ύπαρξη, τη συνέχεια, την καλή
λειτουργία και τον εκσυγχρονισµό του Νοσοκοµείου Μολάων. Ο
ίδιος ο Υπουργός και από τη Βουλή αλλά και στα τοπικά ραδιό-
φωνα έχει απαντήσει ότι το Νοσοκοµείο Μολάων είναι ένας απα-
ραίτητος κρίκος στο πλαίσιο του κοινωνικού συστήµατος της
Ελλάδος αλλά και µια κυψέλη υγείας για το νοµό µας. Η υγεία
είναι ένα κοινωνικό αγαθό, ένα θείο δώρο. Κοστίζει πολύ αλλά η
ανθρώπινη ζωή κοστίζει περισσότερο από οτιδήποτε.

Εγώ, κύριε  Υπουργέ, κάνοντας την ερώτηση αυτή σήµερα θα
ήθελα µια απάντηση στους ανθρώπους της περιοχής που αγω-
νιούν αν το Νοσοκοµείο Μολάων που είναι πραγµατικά ένα κό-
σµηµα στην περιοχή –έχει αναδιοργανωθεί πάρα πολύ τα
τελευταία χρόνια, έχει εκσυγχρονιστεί, το κτήριο είναι περίπου
δέκα-δεκαπέντε χρόνων- θα παραµείνει εκεί για να προσφέρει
τις υψηλού επιπέδου υπηρεσίες  υγείας στην περιοχή της Μο-
νεµβασιάς και της νοτιοανατολικής Λακωνίας. Διότι αυτή η έν-
τονη αµφισβήτηση που υπάρχει δεν κάνει καλό στους πολίτες.
Τους δηµιουργεί µια ανασφάλεια και δεν κάνει καλό και στο σύ-
στηµα υγείας στην Ελλάδα.

Περιµένω την απάντησή σας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λεωνίδα Γρηγοράκο.
Ο Πλάτων έγραψε την «Πολιτεία» µε πρότυπο τη Σπάρτη. Η

δοµή σε όλη τη σύλληψη της πλατωνικής «Πολιτείας» είναι το
σπαρτιατικό πνεύµα. Επίσης, µπορεί να κυριάρχησε πράγµατι
στην τέχνη ή στο λόγο ή στο πνεύµα η Αθήνα, αλλά δεν έχει τεθεί
σε κάποια σκιά η Σπάρτη. Οι Θερµοπύλες, όσο υπάρχουν, φωτί-
ζουν την οικουµένη µε  το µήνυµα και δίδαγµά τους που είναι
σπαρτιατικό. Έτσι λοιπόν θέλουµε να στρέψουµε τη σκέψη µας
µε σεβασµό στην ιστορία και στο αιώνιο δίδαγµα της Σπάρτης.

Με αυτό το πνεύµα ευχαριστούµε τον κ. Λεωνίδα Γρηγοράκο
και παρακαλούµε τον Υπουργό Υγείας κ. Μάρκο Μπόλαρη να
απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε  Πρόεδρε, αισθανόµαστε
αδικηµένοι όµως. Αυτό είναι το µεγάλο µας παράπονο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε και πάλι
τον κ. Γρηγοράκο.

Ορίστε, κύριε  Μπόλαρη, έχετε  το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας, και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι απολύτως σαφές πως οι διαβεβαι-

ώσεις του Υπουργού Υγείας του Ανδρέα Λοβέρδου, ισχύουν και
θεωρώ ότι είναι επαρκείς για να καθησυχασθούν οι αγωνιώντες
κάτοικοι της Λακωνίας. Εγώ δεν χρειάζεται να προσθέσω τίποτα
στα όσα είπατε για τη Λακωνία, στα όσα προσέθεσε ο κύριος
Πρόεδρος, απλώς να τα προσυπογράψω. Γνωρίζω πάρα πολύ
καλά την ποιότητα που έχει το Νοσοκοµείο Μολάων. Γνωρίζω,
επίσης αυτό το οποίο εσείς ο ίδιος σωστά γράφετε στην ερώ-
τησή σας ότι από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας έχει επαι-
νεθεί το νοσοκοµείο για την ποιοτική του λειτουργία. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι το Υπουργείο Υγείας είναι µακράν της
λογικής των οριζοντίων επεµβάσεων, έτσι ώστε να εξοµοιωθεί
ένα νοσοκοµείο µιας αποµονωµένης σχετικά περιοχής ή αποµα-
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κρυσµένης περιοχής µε ένα νοσοκοµείο το οποίο είναι µέσα στην
Αθήνα, ένα µικρό νοσοκοµείο κοντά σε ένα µεγάλο νοσοκοµείο.
Είναι άλλες οι λειτουργίες. Ξέρω ότι το ένα νοσοκοµείο από το
άλλο στη Λακωνία απέχει περίπου εβδοµήντα χιλιόµετρα και µά-
λιστα οι συνθήκες οι οδικές δεν είναι οι καλύτερες, έτσι ώστε
πράγµατι οι κάτοικοι στην ανατολική Λακωνία να έχουν ανάγκη
τις ποιοτικές υπηρεσίες που παρέχει το Νοσοκοµείο Μολάων. 

Θέλω, λοιπόν, να διαβεβαιώσω ακόµα µία φορά -και ως εκ πε-
ρισσού µετά απ’ όσα είπε ο Υπουργός Υγείας, ο Ανδρέας Λοβέρ-
δος- ότι το Υπουργείο έχει κάνει διασύνδεση νοσοκοµείων. Θα
λειτουργήσουν τα δύο νοσοκοµεία κάτω από έναν ενιαίο διοικη-
τικό µηχανισµό. Αυτό όµως δεν σηµαίνει σε καµµιά περίπτωση
ότι θα φύγει προσωπικό από το Νοσοκοµείο Μολάων ή θα φύ-
γουν γιατροί από το Νοσοκοµείο Μολάων, έτσι ώστε να διακιν-
δυνεύει η µέχρι σήµερα εξασφαλισµένη ποιοτική του λειτουργία.
Αυτό είναι σαφής και ρητή διαβεβαίωση. Ξέρω ότι διακινήθηκαν
φοβίες πως µε τη συγχώνευση τάχα θα υποβαθµιστεί το νοσο-
κοµείο. Δεν ισχύουν. Ήταν η διαβεβαίωση του Υπουργού. Την
υπογραµµίζω και την επαναλαµβάνω και εγώ. Άλλωστε, οι κάτοι-
κοι της περιοχής και όσοι λειτουργούν µέσα στο νοσοκοµείο
γνωρίζουν πάρα πολύ καλά ότι τα τελευταία δύο-τρία χρόνια το
νοσοκοµείο ενισχύθηκε και από πλευράς ιατρικού προσωπικού
και από πλευράς υπαλληλικού προσωπικού. Μπορώ να κάνω
ρητή αναφορά, το ζητάτε στην ερώτησή σας, επανερχόµενος
στη δευτερολογία, γιατί ο χρόνος στην πρωτολογία δεν αρκεί.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, τον κ. Μάρκο Μπόλαρη. 
Παρακαλείται ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος να λάβει το λόγο για

δευτερολογία. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, και πάλι σας ευ-

χαριστώ, αλλά θα καταθέσω επ’ ευκαιρία της απάντησής σας µία
καταγγελία του Συλλόγου Εργαζοµένων του Γενικού Νοσοκο-
µείου Μολάων και του Κέντρου Υγείας Νεάπολης, την οποία σας
παρακαλώ πάρα πολύ στη δευτερολογία σας να τη λάβετε υπ’
όψιν και να απαντήσετε.

Εγώ ξέρω, κύριε Πρόεδρε, από τη ζωή µου ότι το ψέµα είναι
πρόσκαιρο και έχει κοντά πόδια. Το καλοκαίρι έγινε µια έντονη
αντιπαράθεση του τοπικού στοιχείου µε την Κυβέρνηση πιθανόν
και µε το Βουλευτή ο οποίος αγωνίζεται για τις υπηρεσίες υγείας
του νοµού και µάλιστα έχω πει και για τον εαυτό µου ότι, αν κα-
ταργηθεί το Νοσοκοµείο Μολάων, προτίθεµαι να µην είµαι ξανά
υποψήφιος Βουλευτής. Όµως, αυτή η απάντηση δεν κάλυψε κα-
νέναν, παρά µπήκαν κάποια µικρόφωνα επάνω σε αγροτικά αυ-
τοκίνητα και βγήκαν στην περιοχή και σε όλα τα χωριά και έλεγαν
ότι ο Γρηγοράκος και η Κυβέρνηση καταργεί το Νοσοκοµείο Μο-
λάων. 

Τι άλλο µπορώ να κάνω για να πείσω όλους τους κατοίκους
και τους φορείς της περιοχής ότι το Νοσοκοµείο Μολάων δεν
καταργείται; Τι άλλο µπορεί να κάνω,  χωρίς, βέβαια, να θέλω να
βλάψω κανέναν, όταν πολύ προσεκτικά και δηµοκρατικά σκεπτό-
µενος ποτέ δεν έχω πει κάτι σε κάποιον ο οποίος πηγαίνει στο
δηµοτικό συµβούλιο από το νοσοκοµείο και λέει χίλια δύο ψέ-
µατα; Όταν, δηλαδή, το Δηµοτικό Συµβούλιο της περιοχής, του
Δήµου Μονεµβασιάς καλά κάνει και ανησυχεί για τις υπηρεσίες
υγείας του τόπου, καλά κάνει και βάζει θέµατα για το Νοσοκο-
µείο Μολάων. Μπορεί, όµως, πρώτα, πριν µπούµε σε αυτές τις
διαδικασίες και σε αυτές τις κινητοποιήσεις, κύριε Πρόεδρε, να
ενηµερωθεί και από τον Υπουργό Υγείας, αλλά και από τους το-
πικούς προέδρους, τον αναπληρωτή διοικητή του νοσοκοµείου,
το Διοικητή του Νοσοκοµείου Σπάρτης, τον Υπουργό, ότι δεν
υπάρχουν τέτοιες προθέσεις από την πλευρά της Κυβέρνησης,
να καταργηθεί το νοσοκοµείο. 

Έτσι, λοιπόν, πιστεύω ότι το Νοσοκοµείο Μολάων προσφέρει
υψηλού επιπέδου υπηρεσίες υγείας στο νοµό. Ενισχύεται τον τε-
λευταίο καιρό. Αν γίνονται κάποιες συγχωνεύσεις κάποιων τµη-
µάτων µε το Νοσοκοµείο Σπάρτης, στο πλαίσιο ενός νοικοκυ-
ρέµατος των υπηρεσιών υγείας του νοµού, αυτό έπρεπε και οι
ίδιοι να το επιδιώκουν. Διότι δεν είναι δυνατόν να υπάρχουν για-
τροί στο Νοσοκοµείο Μολάων ή σε διάφορα νοσοκοµεία στην
Ελλάδα, κύριε Πρόεδρε, που έρχονται µόνο την 1η και στις 15

του µηνός και πληρώνονται. Αυτό εµείς οι ίδιοι θα πρέπει να το
επιδιώξουµε.

Οφείλει το Υπουργείο Υγείας να κάνει τέτοιες κινήσεις. Οφείλει
το Υπουργείο Υγείας να δει πώς δουλεύουν οι υπηρεσίες υγείας
ενός νοµού, όπως οφείλει βεβαίως και να προστατεύει την υγεία
των Ελλήνων πολιτών και να ενισχύει µε προσωπικό τα νοσοκο-
µεία που βρίσκονται σε δύσκολη κατάσταση. 

Όπως ξέρετε, όπως ξέρουµε όλοι µας, ζούµε µια δύσκολη οι-
κονοµικά περίοδο στην Ελλάδα, αλλά θα τα καταφέρουµε όλοι
µαζί, όταν υπάρχει σύµπνοια και είµαστε αλληλέγγυοι. Δεν
έχουµε µε κανέναν να χωρίσουµε τίποτα. Το θέµα της υγείας
πρέπει να µας ενώνει και όχι να µας χωρίζει. 

Αυτή είναι η δική µου άποψη και θα στηρίξω µε όλες µου τις
δυνάµεις την ύπαρξη του Νοσοκοµείου Μολάων, αλλά και οποι-
αδήποτε άλλη υπηρεσία υγείας στο νοµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γρηγοράκο, το συνάδελφο από τη Λακωνία.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης, κ. Μπόλαρης για συµπληρωµατική απάντηση εν είδει δευ-
τερολογίας. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, είναι σαφές ότι κάποιοι είναι
υπέρ του status quo. Δεν θέλουν καµµία αλλαγή. Την ίδια στιγµή
που είναι πρόθυµοι να καταγγείλουν δυσλειτουργίες, κακή δια-
χείριση και φυσικά µη ποιοτική παροχή υπηρεσιών στον τοµέα
της υγείας, ταυτόχρονα είναι πρόθυµοι, όταν υπάρχουν πρωτο-
βουλίες από την πλευρά του Υπουργείου Υγείας ή της Κυβέρνη-
σης, να κάνουν καταγγελίες που θέλουν τη διατήρηση της
υπάρχουσας κατάστασης. 

Είναι απολύτως σαφές ότι η προσπάθεια που γίνεται από το
Υπουργείο Υγείας µε τον καινούργιο νόµο, που ψηφίστηκε πριν
από δύο-τρεις µήνες, είναι στην κατεύθυνση της παροχής ποι-
οτικότερων υπηρεσιών υγείας συνολικά. Και το ξαναλέω, όχι µε
οριζόντιες λογικές. 

Δεν αντιµετωπίζεται το Νοσοκοµείο Μολάων όπως αντιµετω-
πίζεται ένα µικρό νοσοκοµείο µέσα στη Θεσσαλονίκη ή στην
Αθήνα ή στο Ηράκλειο. Είναι ένα νοσοκοµείο που απέχει εβδο-
µήντα χιλιόµετρα από άλλο νοσοκοµείο, άρα χρειάζεται τις δικές
του ποιοτικές λειτουργίες υπέρ των πολιτών. 

Υπογράµµισα και προηγουµένως, το ξαναλέω και τώρα ότι δεν
µετακινούνται υπάλληλοι από το Νοσοκοµείο Μολάων ούτε για-
τροί. Συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο. Τι συµβαίνει; Οι ανησυχούν-
τες ή δεν γνωρίζουν ή προσποιούνται ότι δεν γνωρίζουν. 

Τα τελευταία δύο χρόνια στο Νοσοκοµείο Μολάων έχουν διο-
ριστεί έξι γιατροί, µε τις ειδικότητες της παθολογίας, παιδιατρι-
κής, µικροβιολογίας, χειρουργικής, καρδιολογίας και οφθαλµο-
λογίας. Μέσα στο ίδιο διάστηµα έχουν διοριστεί εφτά νοσηλευ-
τές, ένας επισκεπτών υγείας, τρεις αδελφές νοσοκόµες ΔΕ και
τρεις νοσηλεύτριες ΤΕ, όπως επίσης και ένας διοικητικός υπάλ-
ληλος. Στο συγκεκριµένο νοσοκοµείο έχουν αποσπαστεί ακόµα
δύο υπάλληλοι διοικητικού προσωπικού από άλλους τοµείς του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Αυτή η πρακτική των µετακινήσεων και της ενισχύσεως του
Νοσοκοµείου Μολάων µπορεί σε καµµία περίπτωση να δικαιολο-
γήσει τις ανησυχίες κάποιων που, ευλόγως ή προφασιζόµενοι,
ανησυχούν; Νοµίζω ότι οι πολίτες, τους οποίους δεν ενδιαφέ-
ρουν οι σκοπιµότητες, αλλά τους ενδιαφέρει η αλήθεια και η πα-
ροχή ποιοτικών παροχών υγείας στον τόπο τους, έχουν πάρει το
µήνυµα από την πράξη και όχι από τις διακηρύξεις.

Σας είπα προηγουµένως ότι δεν χρειάζεται να προσθέσω τί-
ποτα στα όσα είπε ο Υπουργός Υγείας, ο Ανδρέας Λοβέρδος,
προσθέτοντας ότι αυτά που είπε ο Υπουργός Υγείας είναι πράξη
και η πράξη αποδεικνύεται από την ενίσχυση των νοσοκοµείων
το τελευταίο διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μπόλαρη.
Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 313/13-12-2011 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς τον Υπουργό Πολιτισµού

2768 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και Τουρισµού, σχετικά µε τη συνέχιση της λειτουργίας του κο-
λυµβητηρίου Μυτιλήνης. 

Το λόγο έχει ο κ. Γαληνός, Βουλευτής Λέσβου, για να αναπτύ-
ξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η δηµιουργία ενός νέου κολυµβητηρίου στη

Μυτιλήνη αποτελεί πάγιο αίτηµα των κατοίκων και διαχρονική
υπόσχεση της πολιτικής ηγεσίας. Σταδιακά, όµως, τη θέση των
διαχρονικών διαβεβαιώσεων και υποσχέσεων πήρε η στείρα άρ-
νηση και η µετάθεση των ευθυνών.

Σε προγενέστερη ερώτησή µου για το θέµα, τον Ιούνιο του
2010, είχατε απαντήσει ότι η Μυτιλήνη διαθέτει ήδη κλειστό κο-
λυµβητήριο και εποµένως δεν αντιµετωπίζεται η περίπτωση κα-
τασκευής νέου, δεδοµένων και των οικονοµικών προβληµάτων,
λόγω του υψηλού κόστους κατασκευής, όπως αναφέρατε. 

Όµως, το υπάρχον κολυµβητήριο είναι γηρασµένο, παλιό, µε
πολλά προβλήµατα. Μια κλείνει και µια ανοίγει. Με µία λέξη, είναι
µη λειτουργικό. Οι διαστάσεις του είναι µικρές και µη αποδεκτές
για την τέλεση επισήµων αγώνων. Ακόµη και ως προπονητήριο
όµως είναι αδύνατον να φιλοξενήσει τους τρεις συλλόγους και
τα πεντακόσια έως εξακόσια παιδιά που προπονούνται ή µάλλον
προσπαθούν να προπονηθούν ασφυκτιώντας µέσα σ’ αυτό. 

Η υφιστάµενη κατάσταση θέτει επιτακτικά το αίτηµα να κατα-
σκευαστεί ένα νέο κολυµβητήριο στη Μυτιλήνη. Σε σχέση όµως
µε τους περιορισµούς που θέτει η οικονοµική δυσανεξία της
χώρας και επειδή δεν είµαστε παράλογοι, προτείνουµε ως εναλ-
λακτική λύση χαµηλού κόστους τη δηµιουργία προκάτ κολυµβη-
τηρίου στην περιοχή. Η χρησιµοποίηση αυτή θα κοστίσει,
σύµφωνα µε τις τιµές που αναφέρετε για την κατασκευή συµβα-
τικού κολυµβητηρίου, τουλάχιστον το 1/10. Γι’ αυτό τα ερωτή-
µατα που έχω θέσει και τα οποία ελπίζω να απαντηθούν και
µάλιστα θετικά, είναι τα εξής: Σε ποιες ενέργειες θα προχωρή-
σετε ώστε να δηµιουργηθεί προκατασκευασµένο κολυµβητήριο
σε χώρο που θα υποδείξει ο Δήµος Λέσβου; Θα σταλεί από τη
Γενική Γραµµατεία συνεργείο µηχανικών προκειµένου να εξετά-
σει, να αποφανθεί και να προτείνει λύσεις ώστε το υπάρχον προ-
πονητήριο-κολυµβητήριο να συνεχίσει τη λειτουργία του;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γαληνό. 
Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει

εκ µέρους της Κυβερνήσεως ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού, κ. Γεώργιος Νικητιάδης, ο οποίος έχει το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, θα µπορούσα θεωρητικώς να σας πω ότι
είναι πολύ ενδιαφέρουσα η πρόταση για ένα προκάτ κολυµβητή-
ριο, ότι είναι κάτι που αξίζει να το δούµε, να το µελετήσουµε, να
δούµε τι κόστος έχει και να δούµε πώς και πότε θα µπορέσουµε
να δροµολογήσουµε την ανέγερση ενός τέτοιου κολυµβητηρίου.
Δεν θα ήµουν ειλικρινής. Κι εµείς θέλουµε να ξεπεράσουµε πια
τις περιόδους εκείνες που µπορούσαµε άνετα να λέµε λόγια, να
ξεπερνάµε τα προβλήµατα, να τα βάζουµε κάτω από το χαλί κι
αυτά να υπάρχουν εκεί και να συσσωρεύονται. Κι όχι απλώς δεν
θα ήµουν ειλικρινής, αλλά αισθάνοµαι ότι θα εξαπατούσα και τον
κόσµο, εάν στα εξακόσια παιδιά που µου λέτε ότι αθλούνται σ’
αυτό το κολυµβητήριο, σ’ αυτά τα παιδιά που περιµένουν από
µας την αλήθεια, την προσδοκία και που εµείς τους δίνουµε την
ελπίδα, καλλιεργούσα τέτοιου είδους φρούδες ελπίδες. 

Συνεπώς, η απάντηση εκ των πραγµάτων, µε τη σηµερινή δη-
µοσιονοµική κατάσταση που αντιµετωπίζει η χώρα, δεν µπορεί
παρά να είναι η ίδια: δεν µπορούµε να µελετήσουµε οτιδήποτε
σχετίζεται µε οποιαδήποτε επένδυση, δεδοµένου ότι συµφώνως
µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως έχει διαµορφω-
θεί, εκείνο που κάνουµε είναι τα χρήµατα που παίρνουµε για δη-
µόσιες επενδύσεις να διατίθενται προκειµένου να εξοφληθούν οι
ανεξόφλητοι λογαριασµοί του κράτους αυτού που πρέπει επιτέ-
λους να σταµατήσει να είναι «µπαταχτσής» και να γίνει ένα αξιό-
πιστο κράτος. 

Εγώ θα σας πω και το εξής. Το κολυµβητήριο της Μυτιλήνης,
όπως ξέρετε, δεν εµπίπτει στις δραστηριότητες της Γενικής

Γραµµατείας Αθλητισµού. Δεν είναι ένα γυµναστήριο στο οποίο
έχουµε εµείς αρµοδιότητα. Είναι ένα δηµοτικό νοµικό πρόσωπο
και υπάγεται στην εποπτεία του Δήµου Μυτιλήνης και στη γεω-
γραφική διοικητική περιφέρεια απ’ όπου εποπτεύεται. 

Συνεπώς, η εξέταση αυτών των στατικών προβληµάτων που
µου λέτε ότι υπάρχουν θα πρέπει να αντιµετωπιστεί ή από τις τε-
χνικές υπηρεσίες του δήµου ή από τις τεχνικές υπηρεσίες που
διαθέτει η περιφέρεια. Αν µας πείτε ότι ούτε ο δήµος ούτε η πε-
ριφέρεια διαθέτει τεχνικές υπηρεσίες τέτοιες -που να µπορούν
να έρθουν να διαπιστώσουν πού είναι το πρόβληµα, να κάνουν
µία στοιχειώδη µελέτη και να αξιολογήσουν, να κοστολογήσουν
και να µας πουν, «ξέρετε, τα προβλήµατα που έχουµε είναι αυτά,
το κόστος είναι αυτό, δείτε κι εσείς από πού µπορείτε να συν-
δράµετε»- τότε να καθίσουµε και να δούµε µήπως κάποια δική
µας τεχνική υπηρεσία έρθει να συνδράµει, γιατί έχουµε υποχρέ-
ωση ως κράτος ευρύτερα να αντιµετωπίζουµε τέτοιου είδους ζη-
τήµατα. Αλλά να το ξέρουµε αυτό, να διατυπωθεί ως αίτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα επανέλθω, όµως, διότι βλέπω ότι παρήλθε ο χρόνος, στη
δευτερολογία µου και για τα υπόλοιπα.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Υφυπουργέ.

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος, κ. Γαληνός, να λάβει το
λόγο, για τη δευτερολογία του.

Ορίστε, κύριε Γαληνέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Το σώσατε στο τέλος, κύριε Υπουργέ,

µε αυτό που είπατε, ότι αν σας ζητηθεί, τότε η πολιτεία δεν απο-
ποιείται των ευθυνών της, γιατί την έως τότε απάντησή σας
έβλεπα ότι µάλλον πηγαίνατε να αποποιηθείτε και να πετάξετε
το µπαλάκι είτε στο δήµο είτε στην περιφέρεια, οι οποίοι οφείλω
να οµολογήσω και οι δύο οι φορείς κάνουν ό,τι µπορούν για να
αντιµετωπίσουν τα πολλά προβλήµατα που υπάρχουν στην πε-
ριοχή µας, χωρίς τους αντίστοιχους και τους ανάλογους πόρους. 

Δυστυχώς, η απάντησή σας δεν ικανοποιεί ούτε τη δική µου
άποψη –και πρέπει να σας πω ότι έχω άποψη, διότι είµαι παλαιός
κολυµβητής και γνώση- και βεβαίως, δεν ικανοποιεί το παλλαϊκό
αίτηµα θα έλεγα της νεολαίας της Μυτιλήνης και της Λέσβου γε-
νικότερα, για την κατασκευή κολυµβητηρίου στη Μυτιλήνη, ένα
κολυµβητήριο που η Λέσβος ήδη θα έπρεπε να διαθέτει. Της αξί-
ζει ένα κολυµβητήριο λόγω της ιστορίας και της παράδοσης που
έχει στο ναυταθλητισµό. Η πολιτεία µας το είχε υποσχεθεί. Μά-
λιστα είχε ενταχθεί στο Πρόγραµµα «ΑΘΗΝΑ 2004» και υπήρχαν
και οι πιστώσεις. Τουλάχιστον έτσι µας διαβεβαίωναν. Δυστυχώς,
το είδαµε να χάνεται κυριολεκτικά µέσα από τα χέρια µας.

Κύριε Υπουργέ, µπορώ να βρω πληθώρα επιχειρηµάτων και αι-
τιάσεων για την ανάγκη κατασκευής νέου κολυµβητηρίου. Το πιο
δυνατό επιχείρηµα, όµως, είναι το ζωντανό επιχείρηµα, είναι η
νεολαία µας, που αγκαλιάζει τη ναυταθλητική παράδοση της Λέ-
σβου. Τρεις σύλλογοι µε εξακόσια παιδιά που χρησιµοποιούν ή
µάλλον που ασφυκτιούν στο υπάρχον προπονητήριο – κολυµβη-
τήριο.

Ο εν δυνάµει πληθυσµός των ωφελουµένων από αυτό, είναι
πολύ περισσότερος. Σε κάθε ερώτηση, σε κάθε αίτηµα που σας
γίνεται, δίνετε σταθερά την ίδια απάντηση -την ίδια εύκολη και
θα µου επιτρέψετε σαθρή απάντηση- «Τα λεφτά είναι πολλά, η
Ελλάδα έχει κρίση», την πάγια απάντηση, υπεκφυγή, πίσω από
την οποία κρύβεται η έλλειψη φαντασίας, η αδυναµία αναζήτη-
σης εναλλακτικών προτάσεων και ένας αδυσώπητος ωχαδερφι-
σµός των υπηρεσιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πόσα είναι τα χρήµατα; Στην απάντηση που πήρα από τον
Υπουργό, τον κ. Γερουλάνο, στις 22 Ιουνίου 2010, το κόστος ήταν
8 µε 10 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό µυθώδες για την ελληνική
πραγµατικότητα, στην Ελλάδα της κρίσης. Στην έγγραφη απάν-
τηση τη δική σας στις 24 Μαρτίου του τρέχοντος έτους, το κό-
στος έπεσε στην κλίµακα των 2,5 µε 6 εκατοµµυρίων. Μιλάτε για
συµβατικές κατασκευές. Μου κάνετε σκόντο; Ποιος το ξέρει;
Μπορεί οι εργολάβοι να έκαναν το σκόντο. 

Η αλήθεια είναι ότι αν πραγµατικά θέλουµε να βρούµε λύση,
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λύση υπάρχει και είναι µία λύση µε χαµηλό κόστος, όχι µεγαλύ-
τερο από µισό εκατοµµύριο ευρώ. Και αυτά τα χρήµατα πιστεύω
ότι δεν είναι πολλά για τη νεολαία του νησιού µας. Θα έλεγα µά-
λιστα ότι θα µπορούσαν να εξευρεθούν από µία µικρή µείωση
των στρατιών των συµβούλων που υπηρετούν στα Υπουργεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η χαµηλού κόστους πρόταση είναι η δηµιουργία προκατα-
σκευασµένου κολυµβητηρίου διαστάσεων 33 Χ 25 διαστάσεις
που επιτρέπουν και τη διεξαγωγή επισήµων αγώνων. Η τοποθε-
σία υπάρχει, είναι διαθέσιµη, µπορεί να προταθεί άµεσα από το
Δήµο της Λέσβου, οπότε νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι η εναλλα-
κτική πρόταση που σας καταθέτω αξίζει τον κόπο πραγµατικά να
µελετηθεί. Τα χρήµατα δεν είναι πολλά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σπυρίδωνα Γαληνό.
Παρακαλείται ο κ. Γεώργιος Νικητιάδης, Υφυπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού, να λάβει το λόγο, προκειµένου να ολοκλη-
ρώσει την απάντησή του προς τον ερωτώντα συνάδελφο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, ούτε κατά διάνοια υπάρχει περίπτωση εµείς
να πούµε ότι δεν αξίζει η Μυτιλήνη ένα κολυµβητήριο που να αν-
τιστοιχεί και στις ανάγκες, αλλά και σε ό,τι έχει επιδείξει µέχρι
σήµερα το νησί στο συγκεκριµένο χώρο του αθλητισµού. 

Επίσης, δηλώνω εδώ ότι από τη στιγµή που η περιφέρεια και
ο δήµος θα υποβάλλουν αίτηµα προς εµάς που θα λέει «οι δικές
µας τεχνικές υπηρεσίες δεν µπορούν ή δεν έχουν τη δυνατότητα
ή δεν υπάρχουν τέτοιοι µηχανισµοί να πραγµατοποιήσουν αυτήν
τη µελέτη, να διαπιστώσουν, να αξιολογήσουν και να κοστολο-
γήσουν», η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού θα φροντίσει να στεί-
λει µηχανικούς, έτσι ώστε να διαπιστώσουµε, να κοστολο-
γήσουµε και να δούµε τι ακριβώς χρειάζεται γι’ αυτές τις παρεµ-
βάσεις. 

Παραλλήλως, πρέπει να σας πω ότι ακόµη και για την πρόταση
που κάνατε, εµείς θα πρέπει οποιαδήποτε παρέµβαση πραγµα-
τοποιήσουµε να γίνει στο πλαίσιο µιας πολιτικής που εµείς
έχουµε χαράξει, σύµφωνα µε τον τρόπο που πρέπει πλέον να δα-
πανώνται τα χρήµατα του δηµοσίου, τα χρήµατα του ελληνικού
λαού σε οποιαδήποτε επένδυση, συµπεριλαµβανοµένων και των
επενδύσεων στο χώρο του αθλητισµού.

Εµείς θα το κάνουµε αυτό αµέσως µετά από την πιστοποίηση
των ζηµιών, στις οποίες αναφέρεστε µε την ερώτησή σας και θα
πούµε ότι το συγκεκριµένο νησί έχει αυτές τις ανάγκες και χρει-
άζεται αυτού του είδους τις αθλητικές εγκαταστάσεις.

Αυτή είναι µια διαδικασία που την ξεκινήσαµε εδώ και µεγάλο
διάστηµα και δυστυχώς καθυστερεί, γιατί η χώρα µας έχει πάρα
πολλά γυµναστήρια, πάρα πολλά γήπεδα, πάρα πολλά κολυµβη-
τήρια –σε σχέση πάντοτε µε τον πληθυσµό- και χρειάζεται µια σε
βάθος και εµπεριστατωµένη αξιολόγηση, για να ξέρουµε κάποια
στοιχεία, ότι –παραδείγµατος χάριν- στη Μυτιλήνη είναι τόσοι οι
κάτοικοι, τόσοι οι νέοι άνθρωποι, τόσοι οι γυµναζόµενοι, τόσοι
αυτοί που πιθανόν θα θέλουν να γυµναστούν στο µέλλον, τόσοι
στην καλαθοσφαίριση, τόσοι για ένα ειδικό άθληµα που υπάρχει
µόνο στη Μυτιλήνη και δεν υπάρχει κάπου αλλού, τόσα ποδο-
σφαιρικά γήπεδα χρειάζονται, τόσα καλαθοσφαίρισης, τόσα κο-
λυµβητήρια. 

Για παράδειγµα –και κάνω εδώ µια παρένθεση- θέλει λιγότερα
κολυµβητήρια ένα νησί απ’ ό,τι θέλει µια περιοχή της Ελλάδας
που η θάλασσα απέχει δύο ώρες. Όλα αυτά εµείς τα προετοιµά-
ζουµε και σας βεβαιώνω ότι µε αυτόν τον τρόπο θα προσεγγί-
σουµε και το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε να σας πω και κάτι άλλο. Εδώ
έχουµε ένα δηµοτικό γυµναστήριο. Εγώ χαίροµαι που αναφερ-
θήκατε µε συγκεκριµένες προτάσεις στον τρόπο που πρέπει να
αναζητήσουµε λύση. Πληγώθηκα που µας καταλογίσατε ότι δεν
έχουµε φαντασία. Δεν νοµίζω δα ότι είναι εξαιρετική η φαντασία
κάποιου που είπε «άντε να κάνουµε ένα προκάτ κολυµβητήριο».
Η φαντασία σας θα έπρεπε να ενεργοποιηθεί ακόµη περισσό-
τερο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Δεν αναφέροµαι σε εσάς, κύριε
Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Θα έλεγα πως θα έπρεπε να σκεφτείτε τι έκαναν οι
Ρόδιοι –κάτι που συχνά λέει ο Προεδρεύων- όταν έπεσε ο Κο-
λοσσός και χρειάστηκε να τον ξανακτίσουν. Άρχισαν, λοιπόν, να
µαζεύουν χρήµατα και έφθασαν στο σηµείο να καθιστούν τους
ευεργετούντες υπόχρεους, δηλαδή να αισθάνονται υποχρεωµέ-
νοι αυτοί που ευεργετούσαν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όπως µας λέει ο Πολύ-
βιος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-
ρισµού): Όπως µας λέει ο Πολύβιος. 

Λέω, λοιπόν, κάποτε να ενεργοποιήσουµε αυτήν τη φαντασία,
κάποτε να ενεργοποιήσουµε τη δηµιουργικότητά µας, κάποτε να
δούµε αυτά τα εξακόσια παιδιά που µου λέτε πώς µπορούν και
αυτά µε το δικό τους τρόπο να συνδράµουν, πώς µπορεί ο
δήµος, πώς µπορεί η περιφέρεια και το κράτος µε τη σειρά του
όσο µπορεί –γιατί ξέρετε τώρα το κράτος σε ποια κατάσταση
βρίσκεται- να βοηθήσει. 

Εγώ, λοιπόν, λέω ότι µε αυτόν τον τρόπο θα πρέπει όλοι να
ενώσουµε τις δυνάµεις µας, για να µπορέσει το νησί να έχει κο-
λυµβητήριο, για να µπορούν να αθλούνται αυτοί οι εξακόσιοι άν-
θρωποι ή να απολαµβάνουν το νερό κατά τη διάρκεια του
χειµώνα που δεν µπορούν να πάνε στη θάλασσα.

Μην ξεχνάτε στο τέλος-τέλος ότι είµαστε σε µια Κυβέρνηση
όπου είναι τρία κόµµατα. Ε, αυτά τα τρία κόµµατα πρέπει και
µπορούν τους επόµενους τρεις-τέσσερις µήνες όσο είναι αυτή
η διάρκεια –εγώ εύχοµαι να είναι παραπάνω- να δουλέψουν όλοι
µαζί για να κάνουµε κάποια πρώτα βήµατα.

Ωστόσο, περιµένω τη συγκεκριµένη πρόταση και το αίτηµα για
να το προωθήσουµε και να κατέβουν οι µηχανικοί και να δούµε
πώς θα αντιµετωπίσουµε πιο συγκεκριµένα το ζήτηµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κατ’ απόλυτη οικονο-
µία.

Ορίστε, κύριε Γαληνέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πέραν αυτών που σας

είπα υπάρχουν και άλλες προτάσεις οι οποίες δεν κοστίζουν.
Είναι απλή εκδήλωση διάθεσης επίλυσης του προβλήµατος. Μαζί
µε την πρόταση-αίτηµα που θα σας φέρουµε από το δήµο και
την περιφέρεια, θα σας καταθέσω και πρόταση του ναυτικού οµί-
λου, προκειµένου να την εξετάσετε και αυτή και να δώσετε τις
εγκρίσεις που χρειάζονται, προκειµένου ακόµα οικονοµικότερα
και µε τη συµβολή των τοπικών παραγόντων και φορέων να µπο-
ρέσουµε να αντιµετωπίσουµε καλύτερα το πρόβληµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καλή η συµπλήρωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί από το 2ο Πειραµατικό Γενικό Λύκειο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Τους εύχεται καλή πρόοδο στη
ζωή τους και στις σπουδές τους και να είναι αισιόδοξοι.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τους ενηµερώνω ότι παρακολουθούν συνεδρίαση κοινοβου-

λευτικού ελέγχου, γι’ αυτό δεν είναι πολλοί Βουλευτές στην Αί-
θουσα. Η συζήτηση περιορίζεται µεταξύ του ερωτώντος Βουλευ-
τού και του απαντώντος Υπουργού. 

Καλωσορίσατε στο κτήριο της Βουλής. 
Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 323/13-12-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε τη ξενοδοχειακή αγορά στην Αθήνα. 

Στην επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Γεώργιος Νι-
κητιάδης. 
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Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος, κ. Πλεύρης, προκειµένου
να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όλο αυτό το διά-
στηµα που βρίσκεστε στο Υπουργείο Τουρισµού έχετε κάνει µια
µεγάλη προσπάθεια που έχει φανεί στο να τονωθεί ο τουρισµός.
Πού έχει φανεί, όµως; Περιφερειακά της Αθήνας. Πράγµατι, εί-
χαµε κάποια θετικά νούµερα για τα οποία σας αναλογεί και το
µερίδιο της επιτυχίας.

Στην Αθήνα, όµως, η κατάσταση είναι δραµατική. Η κατάσταση
είναι δραµατική στον τοµέα των ξενοδοχείων όχι µόνο από την
οικονοµική κρίση που ούτως ή άλλως πλήττει όλη την ελληνική
κοινωνία, αλλά κυρίως από την έντονη λαθροµετανάστευση που
υπάρχει περιφερειακά της Οµόνοιας και έχουν κλείσει εννέα ξε-
νοδοχεία από την εγκληµατικότητα των µεταναστών σε εκείνα τα
σηµεία, από τις πορείες στο κέντρο της Αθήνας, από τις κατα-
στροφές και τα επεισόδια που γίνονται καθηµερινά -ευτυχώς,
τουλάχιστον το τελευταίο εικοσαήµερο δεν έχουµε κάτι τέτοιο-
στην πλατεία Συντάγµατος, στα τρία µεγάλα ξενοδοχεία που
υπάρχουν. 

Συνεπώς, πρέπει να ξέρουµε εάν η Κυβέρνηση έχει κάποιο
συγκεκριµένο πλαίσιο, προκειµένου να στηρίξει τον τουρισµό
µέσα στην Αθήνα. Ανησυχούµε, κύριε Υπουργέ, όταν ακούµε το
συνάδελφό σας, κ. Παπουτσή, Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
να λέει ότι προτιµούµε ένα σπασµένο µάρµαρο παρά ένα σπα-
σµένο κεφάλι. Αυτή είναι, λέει, η φυσιογνωµία της παράταξής
µας.

Η πραγµατικότητα είναι, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θέλουµε ούτε
σπασµένο κεφάλι ούτε σπασµένο µάρµαρο. Όταν τα λέει αυτά ο
κύριος Υπουργός, τότε δίνει το µήνυµα στα ξενοδοχεία που βρί-
σκονται εδώ στο Σύνταγµα, στη Μεγάλη Βρετανία και στα άλλα
δύο, ότι καθηµερινά θα τους σπάνε τα µάρµαρα.

Σας ερωτώ τι θα συµβεί στον ελληνικό τουρισµό και στον του-
ρισµό της Αθήνας εάν κλείσει κάποιο απ’ αυτά τα ξενοδοχεία που
βρίσκονται εδώ; 

Συνεπώς, είναι ωραίο να κάνουµε δηλώσεις που είναι ωραίες
στα αφτιά του κόσµου. Στην πραγµατικότητα, όµως, πρέπει να
διασφαλίσετε ότι δεν θα υπάρχουν ούτε σπασµένα κεφάλια αλλά
ούτε σπασµένα µάρµαρα. Δεν µπορεί ο ξενοδόχος της Αθήνας
καθηµερινά να πληρώνει τους κουκουλοφόρους και το κάθε συν-
δικαλιστικό όργανο, όπως το ΠΑΜΕ, που κλείνει τα πάντα και δεν
λειτουργεί τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Πλεύρη.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού, κ. Νι-
κητιάδης, για να απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε κι
εσείς πως και ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη δίδει προτε-
ραιότητα στο να µην έχουµε ούτε σπασµένο µάρµαρο ούτε σπα-
σµένο κεφάλι.

Είναι προφανές ότι όταν είπε «προτιµάµε το σπασµένο µάρ-
µαρο από το σπασµένο κεφάλι», έθετε το ζήτηµα αν πρέπει να
διαλέξει. Μακάρι να µπορούσε να διαλέξει και τα δύο. Και το λέω
αυτό γιατί είµαι βέβαιος ότι ούτε εσείς θέλετε να τον αδικήσετε.

Πρέπει να πω ότι χαίροµαι για την ερώτηση αυτή και σας συγ-
χαίρω γι’ αυτήν, γιατί θέτετε ένα ζήτηµα που πρέπει να το ανα-
δείξουµε. Πρόκειται για το ζήτηµα του τουρισµού της Αθήνας,
της ευρύτερης περιοχής του Λεκανοπεδίου, αλλά συνολικότερα
για ένα ζήτηµα αυτής της πρωτεύουσας που τόσο πολύ την
έχουν τραγουδήσει, αυτής της πρωτεύουσας που τόσο πολύ
αποτελούσε –εγώ πιστεύω ότι αποτελεί και σήµερα- όνειρο για
εκατοντάδες εκατοµµύρια ανθρώπων να την επισκεφθούν, αυτής
της πρωτεύουσας που έχει δώσει τόσα πολλά στον πολιτισµό,
στην ιστορία, στην ανθρωπότητα συνολικώς.

Βέβαια, τα προβλήµατα αυτής της πιο ωραίας πόλης του κό-
σµου -θα τολµούσα να πω- δεν περιορίζονται, αγαπητέ µου συ-
νάδελφε, µόνο στην έλλειψη ασφάλειας ή –αν θέλετε- στην
ύπαρξη λαθροµεταναστών. Δεν είναι µόνο αυτά. Αυτό πρέπει να
το συνειδητοποιήσουµε. Είναι όµως και αυτά. 

Θα σας πω το εξής: στη Βουλιαγµένη, στο Λαγονήσι, στη

Βραυρώνα –παίρνω τώρα τυχαίες παραλίες- έχουµε θέµα ασφά-
λειας; Εγώ Θα πάω πιο κοντά ακόµη: Στο «Intercontinental», εδώ
δίπλα µας ή στο «Ledra Marriott», έχουµε θέµα ασφάλειας; Που
είναι το θέµα ασφάλειας; Είναι σε κάποιες περιοχές όταν έχουµε
κάποιες διαµαρτυρίες ή σε κάποιους δρόµους στο κέντρο της
Αθήνας. 

Βεβαίως, είναι ζήτηµα. Το τονίζω. Δεν το αµφισβητεί ουδείς
ότι είναι ζήτηµα. Αλλά, οπωσδήποτε δεν µπορεί αυτό από µόνο
του να στοιχειοθετήσει τη συνολική εικόνα της Αθήνας. Γιατί πρέ-
πει να πούµε ότι τα προβλήµατα αυτά δεν δηµιουργήθηκαν
φέτος ούτε πέρυσι, εννοώ τα µεγάλα προβλήµατα, όχι µόνο της
ασφάλειας, όχι µόνο των λαθροµεταναστών. Αυτά µπορεί να δη-
µιουργούν ένα ζήτηµα, γιατί δεν είναι γενικώς πρόβληµα οι λα-
θροµετανάστες. Είναι πρόβληµα όταν κάποιοι λαθροµετανάστες,
όπως και κάποιοι που δεν είναι λαθραίοι, αλλά κανονικοί µετανά-
στες, αλλά όπως και κάποιοι που δεν είναι καν µετανάστες, αλλά
είναι κανονικοί πολίτες, δηµιουργούν προβλήµατα στην πατρίδα
µας.

Εγώ λέω, λοιπόν, ότι τα προβλήµατα είναι πολλά ακόµη. Είναι
η καθαριότητα –για την Αθήνα µιλάω- είναι οι άστεγοι, είναι τα
κλειστά µαγαζιά, είναι η έλλειψη –και αναφέροµαι τώρα στον του-
ρισµό πιο συγκεκριµένα- ενός µεγάλου συνεδριακού κέντρου,
είναι το πολύ ακριβό αεροδρόµιο. Μπορεί να είναι το αεροδρόµιο
«Ελευθέριος Βενιζέλος» ένα από τα καλύτερα στον κόσµο -και
το υπογράφουµε και είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτό- αλλά, ταυτο-
χρόνως, είναι και ένα από τα πιο ακριβά αεροδρόµια στον κόσµο.
Είναι, λοιπόν, όλα αυτά.

Τελικώς, όµως, πάνω απ’ όλα, κύριε συνάδελφε -και κλείνω για
να επανέλθω στη δευτερολογία µου- το µεγάλο πρόβληµα όλων
µας είναι η αδυναµία µας να συλλάβουµε µία συνολική εικόνα
αυτής της µοναδικής πόλης. Έτσι να το δούµε, έτσι να το προ-
σεγγίσουµε κι έτσι να το αντιµετωπίσουµε, για να δούµε αν µπο-
ρούµε, επιτέλους, να αναδείξουµε αυτήν την πανέµορφη πόλη.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό, κ. Νικητιάδη.
Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος, ο κ. Αθανάσιος Πλεύ-

ρης, να λάβει το λόγο για δευτερολογία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα διαφωνήσω

ότι υπάρχουν πολλά προβλήµατα και θα συνυπογράψω πολλά
από αυτά τα οποία είπατε.

Όµως, µην κοροϊδευόµαστε. Ακόµη και στο Λαγονήσι, που
λέτε και στη Βραυρώνα ή και στο «Intercontinental» δίπλα, ο πο-
λίτης που θα πάει από το εξωτερικό, είναι αυτός που θα έχει δει
τις εικόνες στην Αθήνα. Δεν ξέρει ο Γάλλος, ο Γερµανός ή ο Αµε-
ρικάνος, ότι στην Αθήνα τα επεισόδια γίνονται σε ένα σηµείο και
αλλού η κατάσταση είναι ασφαλής.

Θα σας πω για παράδειγµα ότι όταν γινόντουσαν τα επεισόδια
στα προάστια του Παρισίου, ότι υπήρχε φοβερή πτώση και σε
σηµεία του Παρισιού που δεν είχαν κανένα πρόβληµα, γιατί είναι
λογικό ό άλλος όταν βλέπει επεισόδια να λέει «άσε την για φέτος
την Αθήνα, πάµε µια άλλη φορά».

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, πέρα από την οικονοµική κρίση
ο ξενοδοχειακός τουρισµός στην Αθήνα µαστίζεται για τρεις λό-
γους, κατά την άποψή µου. Ο πρώτος λόγος σχετίζεται µε το
κοµµάτι πέριξ της Οµόνοιας λόγω της υπερσυγκέντρωσης µετα-
ναστών που υπάρχει. Και δεν αναφέροµαι µόνο στην εγκληµατι-
κότητα που µπορεί να υπάρχει και από Έλληνες που βρίσκονται
εκεί πέρα και από άλλους ανθρώπους, αναφέροµαι και στην ει-
κόνα που από µόνη της επιβαρύνει ακόµα και την καθαριότητα
που λέτε. 

Όλες αυτές τις συνθήκες έχουν κάνει εννιά ξενοδοχεία γύρω
από την Οµόνοια να κλείσουν. Δεν έκλεισαν µόνο κατά τη διάρ-
κεια της οικονοµικής κρίσης, είχαν κλείσει πιο πριν και η οικονο-
µική κρίση ήταν η χαριστική βολή. 

Πάνω σε αυτό το κοµµάτι είναι ξεκάθαρα το θέµα του ότι δεν
υπάρχει ένας εξορθολογισµός στο δικαίωµα της διαµαρτυρίας
και στις πορείες. Είχε πει Υπουργός από αυτό εδώ το Βήµα ότι
τον τελευταίο χρόνο πρέπει να έγιναν γύρω στις χίλιες πορείες
στο κέντρο της Αθήνας. Είναι δυνατόν να επιβιώσει επιχειρηµα-
τικότητα, όχι µόνο του ξενοδοχείου, αλλά οποιασδήποτε µορ-
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φής, στο κέντρο της Αθήνας, ακόµα και µε αυτές τις συνθήκες
της οικονοµικής κρίσης, όπου κάποιος το παλεύει, κάποιος προ-
σπαθεί να φέρει ένα αποτέλεσµα; Πώς θα επιβιώσει, όταν το µα-
γαζί του ή το ξενοδοχείο του θα λειτουργεί δύο ή τρεις φορές
την εβδοµάδα και θα πρέπει να ανοίγει τις πίσω πόρτες του ξε-
νοδοχείου, για να βγουν οι άνθρωποι που είναι εκεί; 

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, πέρα από τα άλλα προβλήµατα που
υπάρχουν, το τρίτο, το σηµαντικό –και εκεί δεν πρέπει να κρυβό-
µαστε- είναι το «κλείσιµο» που ζούµε, κλείσιµο λιµανιών, δεν αφή-
νουµε τα πλοία να κατέβουν, κάποιοι άεργοι µαζεύονται εκεί
πέρα και δεν αφήνουν το κράτος να λειτουργεί. Αυτές οι εικόνες
κάνουν το γύρο του κόσµου. 

Άρα, τα άλλα προβλήµατα τα οποία αναφέρετε και το ακριβό
αεροδρόµιο και το οτιδήποτε –τα οποία υπήρχαν και πριν- δη-
λαδή αυτές οι στρεβλώσεις υπάρχουν ενδεχοµένως και σε άλλα
σηµεία της Ελλάδας, όπου εσείς µε τον αγώνα που κάνατε, κα-
ταφέρατε να αυξήσετε τον τουρισµό. Δεν υπάρχουν, όµως,
αυτές οι στρεβλώσεις που παρατηρούνται στην Αθήνα. Δηλαδή,
τα προβλήµατα που επισηµάνατε υπάρχουν και σε άλλα µέρη
της Ελλάδας. Καταφέρατε, όµως -και µε τη σωστή προώθηση και
εκµεταλλευόµενοι και το γεγονός της αναταραχής που υπήρχε
στη Βόρειο Αφρική- να κερδίσουµε ένα κοµµάτι του τουρισµού
και να πούµε ότι το τουριστικό προϊόν, τουλάχιστον στο κοµµάτι
της περιφέρειας, πάει αρκετά καλά. 

Στην Αθήνα, όµως, πρέπει ξεκάθαρα να δούµε πώς θα δουλέ-
ψουµε αυτές τις κατευθύνσεις, κύριε Υπουργέ. Αλλιώς και καλές
εποχές να έρθουν, δεν είναι δυνατόν, όσο παραµένει αυτή η κα-
τάσταση να µπορέσει να αναπνεύσει η επιχειρηµατικότητα και
τα ξενοδοχεία στην Αθήνα. 

Και για λόγους συµβολικούς αναφέροµαι σε αυτά τα τρία ξε-
νοδοχεία στο Σύνταγµα. Φανταστείτε αν κλείσει αύριο το πρωί
το ξενοδοχείο «Μεγάλη Βρετανία» -που είναι κόσµηµα- τι εικόνα
θα είναι για τον ελληνικό τουρισµό. Πώς θα λειτουργήσουν,
όµως, αυτά τα ξενοδοχεία, όταν ο κόσµος µπαίνει από τις πίσω
πόρτες, διότι το κράτος δεν µπορεί να τους διασφαλίσει αυτό
για το οποίο πληρώνουν φόρους -και φέρνουν και συνάλλαγµα
στη χώρα- ότι θα έχουν οµαλή λειτουργία;

Εκεί, λοιπόν, δεν είναι δική σας δουλειά αποκλειστικά. Πρέπει,
όµως, να δουλέψουµε όλοι. Από τη δική σας πλευρά, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να υπάρξει ένα σαφές σχέδιο τουλάχιστον γι’
αυτό το οποίο είπατε, για να καταστεί γνωστό στο εξωτερικό µε
µία καµπάνια ότι τα όποια προβλήµατα της Αθήνας περιορίζονται
σε κάποια σηµεία. Δεν πρέπει να βυθίζεται λόγω αυτών των προ-
βληµατικών σηµείων όλο το τουριστικό προϊόν της Αθήνας. Εκεί,
λοιπόν, µπορείτε να δείξετε αυτό που είπατε ότι και στο Λαγονήσι
και στη Βραυρώνα και στη Βουλιαγµένη λειτουργεί κανονικά το
κράτος και µπορείτε να βοηθήσετε αυτούς τους επιχειρηµατίες
να επιβιώσουν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Πλεύρη. 
Παρακαλείται ο ερωτώµενος Υπουργός κ. Γεώργιος Νικητιά-

δης να λάβει το λόγο, για να ολοκληρώσει την απάντησή του. 
Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, θα επαναλάβω ότι το πρόβληµα της Αθή-

νας είναι ευρύτερο. Συµφωνώ µαζί σας απολύτως στα θέµατα
που θέσατε. Συµφωνώ µε το ότι κανένας δεν µπορεί να βγάζει
την ουρά του απ’ έξω. Όλοι έχουµε ευθύνη. Και το Υπουργείο
Πολιτισµού και Τουρισµού οφείλει να είναι δίπλα στην παρακο-
λούθηση των γεγονότων. Πρέπει να σας βεβαιώσω ότι το κά-
νουµε. Αν επισκεφθείτε τα τρία ξενοδοχεία –ειδικά αυτά- και
ρωτήσετε τους διευθύνοντες αν την περίοδο της κρίσης το
Υπουργείο είναι σε διαρκή επαφή µαζί τους, η απάντηση που θα
λάβετε είναι ότι «αµέσως λαµβάνουµε τηλεφώνηµα από το
Υπουργείο και µας ρωτούν πού µπορούν να παρέµβουν και να
βοηθήσουν όσο µπορούν». 

Όµως, ξαναλέω, το πρόβληµα της Αθήνας είναι η ταυτότητα
που πρέπει να διαµορφώσει ή –αν θέλετε, για να το πω ακόµη
πιο κυνικά- είναι το πώς, µε ποιο τρόπο εµείς που ζούµε σε αυτήν

την πόλη βλέπουµε, αντιµετωπίζουµε, θεωρούµε και θέλουµε να
ζούµε σε αυτήν την πόλη.

Τι είναι η Αθήνα για µας; Ποια είναι η ταυτότητα της Αθήνας
για µας; Έγιναν σηµαντικές παρεµβάσεις στο παρελθόν. Έγιναν
οι πεζοδροµήσεις γύρω από την Ακρόπολη και έγινε και ένα εκ-
πληκτικό µουσείο, το νέο Μουσείο της Ακρόπολης, που βραβεύε-
ται διαρκώς σε ολόκληρο τον κόσµο. Έγιναν µεγάλα βήµατα.
Ωστόσο, δεν είναι αρκετά. Εκείνο από το οποίο πάσχουµε είναι
η φιλοσοφική προσέγγιση γύρω από το ποια είναι η ταυτότητα
της Αθήνας που εµείς θέλουµε. Αυτό είναι το πρώτο. Όταν το
συνειδητοποιήσουµε αυτό, τότε θα πρέπει να κάνουµε –και ταυ-
τοχρόνως, εγώ δεν λέω ότι πρέπει να σταµατήσουµε- και τις
άλλες παρεµβάσεις.

Βεβαίως και πρέπει να υπάρχει ασφάλεια! Βεβαίως και είναι
ντροπή να βγάζεις τον επισκέπτη που πάει να φάει στη «Μεγάλη
Βρετανία» από την πίσω πόρτα –και όχι µόνο τον επισκέπτη, αλλά
και τον Έλληνα- αν έχουµε γεγονότα! Βεβαίως και πρέπει να ανα-
ζητήσουµε όλοι µαζί ένα σχέδιο, προκειµένου να αισθάνεται προ-
στατευµένος και ασφαλής ο επισκέπτης στο κέντρο της Αθήνας.

Θα σας θυµίσω ότι πέρυσι, στη µεγάλη περίοδο της κρίσης,
µε δική µου πρωτοβουλία, όταν ήταν εδώ η Εθνική Οµάδα Καλα-
θοσφαίρισης Αµερικής, τους έφερα στο Σύνταγµα µε µπάλες του
µπάσκετ και φέραµε και µαθητές, µε τη συνδροµή της κ. Διαµαν-
τοπούλου και έπαιζαν µε τα µικρά παιδιά στο Σύνταγµα, µπροστά
στον Άγνωστο Στρατιώτη! Αυτό το κάναµε, για να δείξουµε ότι
αυτή η πόλη είναι ασφαλής, αυτό το κέντρο είναι ασφαλές, το
Σύνταγµα είναι ασφαλές. Κάναµε, δηλαδή, τις προσπάθειες που
µπορούσαµε να κάνουµε. Όµως, αυτές δεν φθάνουν! 

Κάναµε πολύ περισσότερα! Εγώ µπορώ να σας πω ότι µαζί µε
τον ΟΠΑΠ χρηµατοδοτήσαµε τη δηµιουργία ενός κέντρου του
ΟΚΑΝΑ, έτσι ώστε να αποσυµφορηθεί η ιστορία µε τους ανθρώ-
πους που είναι εξαρτηµένοι από τα ναρκωτικά! Κάναµε πολλές
προσπάθειες µε εκθέσεις στο Κίεβο, στη Μόσχα, στην Κωνσταν-
τινούπολη, στο Τελ Αβίβ, για να δείξουµε µία άλλη εικόνα της
Αθήνας. 

Ενισχύσαµε την ιστορία της κρουαζιέρας! Προχωρήσαµε στη
µερική άρση του καµποτάζ και τώρα οδεύουµε προς τη συνο-
λική! Τώρα, το τελευταίο διάστηµα δεν έχουµε τα φαινόµενα του
παρελθόντος –στα οποία καλώς αναφέρεστε, γιατί είναι πρό-
σφατα και δεν πρέπει να τα ξεχνάµε- µ’ εκείνες τις µπάρες και
εκείνα τα εµπόδια για να έρθει ένα κρουαζιερόπλοιο και να προ-
σεγγίσει! Φανταστείτε να έχει πληρώσει ο άλλος κάποιες δεκά-
δες χιλιάδες, για να έρθει να δει την Ακρόπολη και το πλοίο να
φεύγει και να είναι αναγκασµένο να πάει στο Κατάκολο! 

Ορθώς τα θέτετε αυτά τα ζητήµατα! Όµως, έγιναν πάρα πολ-
λές προσπάθειες. Αν θέλετε, έγινε παρέµβαση ακόµα και για το
συνεδριακό κέντρο στο οποίο αναφέρθηκα! Επιµείναµε και τώρα
φαίνεται πια φως στον ορίζοντα ότι επιτέλους, υπάρχουν επιχει-
ρηµατίες οι οποίοι θα αναλάβουν να γίνει το ΤΑΕ-KWON-DO ένα
πολύ µεγάλο συνεδριακό κέντρο χιλιάδων θέσεων που θα δώσει
µία λύση στο συνεδριακό τουρισµό!

Ωστόσο, εγώ θα πω ξανά το εξής: είµαστε τρία κόµµατα σε
µία Κυβέρνηση. Αυτά τα τρία κόµµατα µπορούν να καθίσουν και
να κάνουν ένα σχεδιασµό. Τώρα πρέπει να γίνει αυτός ο σχεδια-
σµός για το καλοκαίρι! Τώρα! Το Μάρτιο και τον Απρίλιο θα είναι
αργά! Τώρα πρέπει να γίνει αυτός ο σχεδιασµός! Μπορούµε τα
τρία κόµµατα να κάνουµε ένα σχεδιασµό! Εγώ προτίθεµαι να
αναλάβω µία πρωτοβουλία και είµαι βέβαιος ότι θα βρω και εσάς
δίπλα, όπως και τη Νέα Δηµοκρατία! Προτείνω να φωνάξουµε
και το Δήµαρχο της Αθήνας, για να δούµε κάποιες στοιχειώδεις
παρεµβάσεις, έτσι ώστε αφ’ ενός να αλλάξουµε την όποια εικόνα
υπάρχει ακόµη και είναι δυσµενής για την Αθήνα και, αφ’ ετέρου,
να δούµε ποιες παρεµβάσεις µπορούµε να κάνουµε για να λύ-
σουµε τα όποια προβλήµατα. 

Όµως, λέω ξανά ότι η Αθήνα είναι µία µοναδική πόλη µε µία
εκπληκτική ταυτότητα που ούτε εµείς που ζούµε σ’ αυτήν την
πόλη έχουµε συνειδητοποιήσει ή διαµορφώσει όπως θα έπρεπε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κητιάδη.
Η επόµενη ερώτηση που συζητείται τώρα είναι η πέµπτη µε
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αριθµό 320/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ
Κριτσωτάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
απαλλαγή των εργαζοµένων µε χαµηλές αποδοχές από την ει-
δική εισφορά αλληλεγγύης.

Στην επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαν-
τήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Παντελής Οικο-
νόµου.

Παρακαλείται ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης να λάβει το λόγο, προ-
κειµένου να αναπτύξει προφορικά την ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το µεγάλο θέµα βέ-

βαια είναι τα χαράτσια και οι εργαζόµενοι, αλλά ένα άλλο θέµα
που παρουσιάζει ιδιαίτερο ενδιαφέρον είναι τα χαράτσια σε
σχέση µε τους κατ’ ευφηµισµόν εργαζόµενους, εκείνους δηλαδή
οι οποίοι δεν φαίνονται στις στατιστικές ως άνεργοι, αλλά στην
ουσία είναι άνεργοι. Αυτό δεν είναι ένα µικρό κοµµάτι, αλλά ένα
µεγάλο κοµµάτι που διαρκώς µεγαλώνει και γι’ αυτόν το λόγο
απευθύνουµε αυτήν την ερώτηση και περιµένουµε µία συγκεκρι-
µένη απάντηση πια από τον Αναπληρωτή Υπουργό των Οικονο-
µικών.

Την τελευταία διετία έχετε φέρει τέσσερις κυρίως νόµους και
κάποιους επικουρικούς, οι οποίοι έχουν κάνει τη µερική και την
εκ περιτροπής απασχόληση να έχει αυξηθεί εντυπωσιακά. Ήδη
το πρώτο εννιάµηνο του ’11 οι σαράντα δύο χιλιάδες τετρακό-
σιες ογδόντα οκτώ συµβάσεις εργασίας πλήρους απασχόλησης
µετατράπηκαν, τις περισσότερες φορές βέβαια µονοµερώς, σε
συµβάσεις είτε µερικής είτε εκ περιτροπής εργασίας. 

Παράλληλα δεν προβλέπεται κανένα αντισταθµιστικό µέτρο
για εργαζόµενους αυτούς, όπως η επιδότηση του εργαζόµενου
κατά την περίοδο που τίθεται σε διαθεσιµότητα ή σε εκ περιτρο-
πής απασχόληση, ώστε να εξασφαλίζει αυτός ένα ελάχιστο επί-
πεδο, που να µπορεί να αντεπεξέλθει στο να ζήσει.

Οι αποδοχές των εργαζοµένων που βρίσκονται σε καθεστώς
τέτοιων εργασιακών σχέσεων είναι πολλές φορές κατώτερες και
από εκείνες που θα λάµβαναν ως επιδοτούµενοι άνεργοι από τον
ΟΑΕΔ. Στους τριάντα τέσσερις χιλιάδες πεντακοσίους ογδόντα
εργαζόµενους που εργάζονται υπό καθεστώς ελαστικών µορφών
εργασίας, οι αποδοχές ξεκινάνε από 253 ευρώ, ενώ ο µέσος
όρος των αποδοχών ήταν µόλις 438,69 ευρώ. Το 63% απασχο-
λούνταν και πληρώνονταν για δύο ή τρεις µέρες την εβδοµάδα,
ενώ το 12,4 µόνο για µία µέρα. 

Όµηροι, λοιπόν, αυτών των συµβάσεων θεωρούνται ότι είναι
εργαζόµενοι ενώ δεν είναι, γιατί δεν µπορούν να θεωρούνται ερ-
γαζόµενοι άνθρωποι που για έξι ή εννιά µήνες εργάζονται µία
φορά την εβδοµάδα. 

Έρχεστε, λοιπόν, και ζητάτε απ’ αυτούς τους κατ’ ευφηµισµόν
εργαζόµενους, ειδική εισφορά αλληλεγγύης για εισοδήµατα που
είχαν το 2010 και έκτακτο ειδικό τέλος ηλεκτροδοτούµενων δο-
µηµένων επιφανειών, το ΕΕΤΗΔΕ που λέµε, µε την απειλή µάλι-
στα της διακοπής της παροχής ρεύµατος. Από την υποχρέωση
αυτή εξαιρέσατε µόνο τους µακροχρόνια άνεργους, αυτούς που
είναι εγγεγραµµένοι στα µητρώα ανέργων του ΟΑΕΔ, καθώς και
όσους λαµβάνουν επίδοµα ανεργίας ή τους εντάξατε σε µικρό-
τερους συντελεστές. 

Ξεχνάτε, όµως, ότι υπάρχει και η νέα κατηγορία, αυτή που σας
είπα πριν, αυτή των κατ’ ευφηµισµόν εργαζόµενων και γι’ αυτό
σας ρωτάµε, ποια συγκεκριµένα µέτρα θα λάβετε και µέσα από
ποιους µηχανισµούς και υπηρεσίες, ώστε να απαλλαχτούν οι χι-
λιάδες κατ’ ευφηµισµόν εργαζόµενοι που διαβιούν µε εισοδή-
µατα κατώτερα του επιδόµατος ανεργίας, κατώτερα του ορίου
φτώχειας από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης και το ΕΕΤΗΔΕ,
καθώς και κάθε άλλη τέτοιου είδους εισφορά, χαράτσι; Και σας
προλαβαίνω, αυτό που δώσατε χθες στη δηµοσιότητα δεν είναι
απάντηση σε αυτό. Θα ήθελα µία απάντηση σε αυτό, συγκεκρι-
µένα, κύριε Υπουργέ. 

Θα έλεγα, τελειώνοντας κύριε Πρόεδρε, το εξής: ότι απαντή-
σεις τώρα τελευταία, δυστυχώς δεν λαµβάνουµε. Διότι, αντί να
µας δώσετε µία απάντηση ή έστω µία προοπτική στο ότι µπορεί
να λυθεί έστω και σε βάθος χρόνου το άλφα ή το βήτα πρό-
βληµα, µας λέτε αυτήν την επανάληψη, ότι το µνηµόνιο είναι το

µνηµόνιο. 
Και εγώ ρωτώ, αν αυτή η Κυβέρνηση δεν µπορεί να κάνει τί-

ποτα άλλο πέραν του µνηµονίου και λέει ο ένας Υπουργός «δεν
µπορώ», ο άλλος Υπουργός «δεν µπορώ», τότε τίθεται ένα µε-
γάλο ζήτηµα. Τι κάνει τότε αυτή η Κυβέρνηση; Μόνο την εφαρ-
µογή του µνηµονίου; Τίποτα άλλο; Και µάλιστα µία Κυβέρνηση
που συναποτελείται από τρία κόµµατα, µία συγκυβέρνηση, η
οποία υποτίθεται ότι θα µπορούσε να λύσει κάποια πράγµατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κριτσωτάκη. 
Παρακαλείται ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, κ. Παν-

τελής Οικονόµου να λάβει το λόγο, προκειµένου να απαντήσει
στον ερωτώντα συνάδελφο. 

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω µε τη διαπίστωσή σας ότι υποβάλλετε ερωτήµατα
αλλά δεν παίρνετε απαντήσεις. 

Εγώ θα ξεκινήσω µε το να σας πω ότι υποβάλλετε ερωτήµατα
τα οποία δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα, αντικειµενικά
δεν επιδέχονται απάντηση. Για παράδειγµα, το συγκεκριµένο
ερώτηµα, το οποίο θέτετε τώρα, εµπίπτει απολύτως σ’ αυτήν την
κατηγορία που σας είπα. Ρωτάτε γιατί οι εργαζόµενοι των 350
έως 450 ευρώ καλούνται να πληρώσουν ειδική εισφορά αλληλεγ-
γύης; Αυτό δεν ρωτάτε; Η απάντηση είναι ότι κατά νόµο καλούν-
ται να µην πληρώσουν. 

Τι να σας απαντήσει κανείς; Ο νόµος προβλέπει στο άρθρο 29
ότι εφόσον το εισόδηµά τους είναι κάτω των 12.000 ευρώ, δεν
πληρώνουν. Κάντε τον πολλαπλασιασµό, να δείτε ότι αυτοί για
τους οποίους κόπτεστε, δεν πληρώνουν. Άρα, τι ρωτάτε; Τι απάν-
τηση µπορείτε να πάρετε πάρα µόνο τη δική µου ερώτηση: γιατί
κάνετε αυτήν την ερώτηση;

Για να έρθουµε τώρα και στο τέλος, το περίφηµο αυτό τέλος.
Να σας υπενθυµίσω ότι για την ακίνητη περιουσία δεν εισπράχ-
θηκε το 2010 ο προβλεπόµενος φόρος. Δεν εισπράχθηκε ο
φόρος ακίνητης περιουσίας. Λέτε για το φόρο αυτόν, τις εισφο-
ρές και για τους φόρους «χαράτσι», δηλαδή λέτε για τον κεφα-
λικό φόρο -ότι όπως σας βλέπω, σας κόβω ένα λογαριασµό- και
ότι το ΕΕΤΗΔΕ, το τέλος αυτό,  είναι χαράτσι, δηλαδή, ένα τέλος
το οποίο λαµβάνει υπ’ όψιν του την παλαιότητα, τετραγωνικά και
κυρίως το αν το ακίνητο αυτό ηλεκτροδοτείται ή όχι. Διότι εφό-
σον έχει διακοπεί η ηλεκτροδότηση -είναι απρόσοδο, παραδείγ-
µατος χάριν το ακίνητο, και έχει διακοπεί το ηλεκτρικό- ο
ιδιοκτήτης δεν πληρώνει κανένα τέλος. Πώς λέτε χαράτσι αυτό
το τέλος;

Δεύτερον, εάν αυτό το σχήµα επιβάρυνσης του ακινήτου δεν
είναι δικαιότερο από το προηγούµενο, θέλω να µου εξηγήσετε
πώς είναι δυνατόν να θέλετε να λέγεστε αριστερός, να θεωρείτε
τον προηγούµενο τύπο φορολογίας δικαιότερο από αυτόν;

Πράγµατι διαπιστώθηκαν αδυναµίες, λόγω του ότι σχεδιά-
στηκε και υλοποιήθηκε µε εξαιρετικά βιαστικό τρόπο. Πιεζόµα-
σταν από χρόνο -το θυµόσαστε, ήσασταν στην Αίθουσα αυτή το
καλοκαίρι- και υπήρχαν συγκεκριµένοι λόγοι που επέβαλαν να
ληφθούν αµέσως συγκεκριµένα µέτρα. Διότι αν δεν λαµβάνονταν
συγκεκριµένα µέτρα, δεν θα µπορούσαµε σήµερα να κάνουµε
αυτήν τη συζήτηση. Όπως, επίσης, δεν θα κάναµε και τη συζή-
τηση αυτή, εάν ο κόσµος είχε ακολουθήσει την πολιτική σας προ-
τροπή να µην υπακούσει και να µην πληρώσει το λογαριασµό. 

Επειδή, λοιπόν, ο κόσµος αποδοκίµασε αυτήν την προτροπή
που του κάνατε και πλήρωσε κανονικά τους λογαριασµούς της
ΔΕΗ, παρά τη δυσµενέστατη οικονοµική κατάσταση στην οποία
βρίσκεται, γι’ αυτό είµαστε σε θέση, µε εγκυκλίους εκ των υστέ-
ρων, όπως και µε τη χθεσινή απόφαση, να βελτιώνουµε κατά
πολύ την κατάσταση. Να διευρύνουµε, δηλαδή, τις οµάδες των
απαλλασσόµενων και να σχεδιάζουµε και πολύ καλύτερη οργά-
νωση για το µέλλον.

Για τα ευρύτερα θα σας πω µετά στη δευτερολογία µου.
Να σας πω και κάτι άλλο, όµως. Επειδή του χρόνου το τέλος

δεν θα πληρωθεί σε δύο δόσεις, αλλά σε πέντε δόσεις και επειδή
µε τον επόµενο λογαριασµό θα έχουν διορθωθεί και οι ατέλειες
που ανακαλύψαµε ότι υπήρχαν στα αρχεία των δήµων, της ΔΕΗ,
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του Υπουργείου Οικονοµικών, ανακαλύψαµε δηλαδή µία άλλη
πηγή ασυνέχειας και ασυναρτησίας στο ελληνικό κράτος, σας
λέω ότι από τον επόµενο λογαριασµό θα έχουµε διορθώσεις και
τεχνικού περιεχοµένου. Αυτό θα το δουν οι πολίτες και θα κατα-
λάβουν ότι οι ερωτήσεις αυτές ωραίες ακούγονται, αλλά λίγη
σχέση µε την πραγµατικότητα έχουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Οικονόµου.
Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος, κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης,

να λάβει το λόγο για δευτερολογία.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Με επιβεβαιώσατε, κύριε Αναπλη-

ρωτή Υπουργέ των Οικονοµικών, και µε επιβεβαιώνετε πλήρως.
Το πρώτο που θέλω να σας πω είναι ότι δεν έχουν την ίδια

γνώµη οι πολίτες. Ακόµα κι αυτοί που πήγαν και πλήρωσαν κάτω
από το καθεστώς του φόβου, να δείτε τι έβριζαν. Σταθείτε σε µια
ουρά -προσπαθήστε να µη σας γνωρίσουν- να ακούσετε τι λένε.
Άρα, δεν είναι 80% προς 20%. Εγώ το αµφισβητώ αυτό ότι το
20% µόνο δεν πλήρωσε, αλλά δείτε κι αυτοί που πλήρωσαν τι
είπαν και πώς το πλήρωσαν. Και το κυριότερο, ό,τι µαζεύεται ξέ-
ρετε ότι πηγαίνει στη µαύρη χοάνη που τα εξαφανίζει όλα. Τα
πάντα, όλα, που λένε και κάποιοι.

Θα σας πω ότι περισσότερο σηµασία έχει το γεγονός ότι όλοι
αυτοί οι κατ’ ευφηµισµό εργαζόµενοι µε τα πενιχρά εισοδήµατα,
τα εισοδήµατα φτώχειας, δεν έχουν τη δυνατότητα να ανταπο-
κριθούν στα αντιλαϊκά χαράτσια. Να ξέρετε ότι υπάρχουν άνθρω-
ποι που δανείζονται για να πληρώσουν.

Επί της ουσίας, όµως, τώρα. Δεν γίνεται να επιβάλλετε φόρους
µε βάση το εισόδηµα των παρελθόντων ετών. Σ’ αυτό, βέβαια,
δεν έχετε απάντηση. Σας λέω το εξής: πέραν του ότι αυτός που
πληρώνει σήµερα, γιατί δεν είναι εγγεγραµµένος και δεν τον πιά-
νουν –είναι αυτά που λέτε εσείς, πιάνουν αυτούς που φαίνονται
ότι είναι άνεργοι, τους άλλους δεν τους πιάνουν- και, δεύτερον,
ακόµα και τους άλλους σας λέω όταν έχουν τα περσινά εισοδή-
µατα, τα οποία ήταν κανονικά και τα φετινά δεν είναι, πέστε µου
πώς θα πληρώσουν. Ούτε αυτό µπορείτε να µου πείτε.

Θα σας πω ακόµη να ρωτήσετε σε κάθε πλατεία εκεί που βρί-
σκονται τα γραφεία, στο Ηράκλειο για παράδειγµα, που πάνε οι
άνθρωποι και πληρώνουν το ρεύµα και δεν πληρώνουν το χαρά-
τσι, τι γίνεται. Δείτε ότι υπάρχουν µάλλον µεγαλύτερες ουρές απ’
ό,τι υπάρχουν µπροστά από τη ΔΕΗ και τα υπόλοιπα γραφεία,
εκεί που πληρώνει ο κάθε άνθρωπος.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, προσέξτε, διότι τα επίσηµα ποσο-
στά της ανεργίας αγγίζουν πλέον το 20% και το ένα εκατοµµύριο
ανέργους. Οι προβλέψεις του ΔΝΤ αναφέρονται σε ποσοστά επί-
σηµης ανεργίας 22% έως 23% µέχρι το τέλος του 2012, ενώ έγ-
κριτοι ερευνητικοί φορείς στην Ελλάδα, όπως είναι το ΙΝΕ της
ΓΕΣΕΕ και της ΑΔΕΔΥ, λένε ότι υπολογίζουν την πραγµατική
ανεργία σε λίγο στο 28% για τους επόµενους µήνες, όχι για κά-
ποια χρόνια και µετά.

Σας λέω, λοιπόν, ότι όλα αυτά δεν µπορούν να απαντηθούν µε
τις απαντήσεις που δίνετε εσείς. Και ότι αναγκάζεστε κάθε τόσο
να αλλάζετε τα µέτρα και να λέτε «θα βοηθήσω, θα ελαστικοποι-
ήσω λίγο κ.λπ. τα µέτρα σ’ αυτόν ή σε εκείνον τον τοµέα» επιβε-
βαιώνει µάλλον αυτό που δεν θέλετε να αποδείξετε.

Εγώ –όχι σαν Αριστερά- σας λέω να δείτε τι λέει η πλειοψηφία
των πολιτών για όλα αυτά που εφαρµόζετε. Εν πάση περιπτώσει,
δεν απαντήσατε τίποτα. Δεν λέτε «ναι, αναγνωρίζω αυτό που σας
λέω» που είναι µία πραγµατικότητα, ότι δηλαδή είναι πολύς ο κό-
σµος ο οποίος, ενώ δεν φαίνεται να είναι άνεργος, έχει εισοδή-
µατα ανέργου στην ουσία ή έχει εισοδήµατα που είναι κάτω από
το επίδοµα ανεργίας. Αν µου πείτε ότι αυτό δεν είναι αλήθεια,
νοµίζω ότι όποιος µας ακούει δεν θα σας πιστέψει. Όλοι το ξέ-
ρουν πια, γιατί όλοι έχουν στο σπίτι τους έναν άνεργο, γιατί όλοι
ξέρουν ότι τα εισοδήµατά τους κατεβαίνουν. Αυτό το ξέρουµε
πια όλοι. Εγώ εξακολουθώ να περιµένω µία απάντηση τουλάχι-
στον στη δευτερολογία σας για να δούµε αν θα πείτε κάτι γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κριτσωτάκη.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός, κ. Παντελής Οικονό-

µου για να δευτερολογήσει.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, να σας πω κάτι: αυτού του είδους η
επιχειρηµατολογία δεν θα απαντηθεί από µένα. Θα απαντηθεί
ακόµα µία φορά, θα απαντηθεί πολύ σύντοµα σε κάλπες. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κάντε εκλογές.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Δεν θα τις κάνουµε εµείς τις εκλογές. Οι εκλογές θα γί-
νουν και το ξέρετε πολύ καλά και για µία ακόµα φορά θα λάβετε
απάντηση. Αυτού του τύπου η επιχειρηµατολογία, δηλαδή «είναι
καλύτερα να µην έχουµε ανεργία παρά να έχουµε, είναι καλύ-
τερα να έχουµε πλήρη απασχόληση παρά ελαστικές µορφές»,
δεν σηµαίνει τίποτα. Είναι επιχειρηµατολογία ηθικού χαρακτήρα
και θέλετε να λέγεστε και αριστερός. Η κατάσταση είναι συγκε-
κριµένη εδώ πέρα. 

Εσείς ταχθήκατε υπέρ της λύσης της στάσης πληρωµών. Αυτό
σηµαίνουν αυτά που λέτε τόσο καιρό και στην Αίθουσα και έξω
από την Αίθουσα και το «µην πληρώσετε» κ.λπ. οδηγεί σε στάση
πληρωµών. Η κατάσταση της στάσης πληρωµών θα ήταν το
«πάρτι» του µαυραγορίτη, θα ήταν δέκα φορές χειρότερα γι’ αυ-
τούς που αυτοκλήτως καλείστε εδώ πέρα και υπερασπίζεστε µ’
αυτήν τη ρητορική. Προφανώς δεν συµφωνώ µαζί σας. Εάν συµ-
φωνούσα µαζί σας, δεν θα ήµουν εδώ. Κι εσείς, αν µπορούσατε
να πειστείτε –που δεν το µπορείτε γιατί είναι λίγο δύσκολο- θα
καθόσασταν σε κάποια άλλη πτέρυγα.

Εγώ θέλω να απαντήσω στην ουσία σ’ αυτά που είπατε. Μην
κάνουµε τέτοιου είδους ρητορείες. Δεν είναι για να πείσω λοιπόν
εσάς, γιατί εσείς και να πειστείτε δεν θα το οµολογήσετε, διότι
είστε σε προεκλογική περίοδο. Τα ξέρουµε αυτά.

Ακούστε κάτι: εµείς είµαστε σε µία φάση τώρα και ο κόσµος
το καταλαβαίνει και γι’ αυτό δεν άκουσε εσάς και άκουσε εµάς.
Καταλάβατε; Είµαστε σε µία φάση που πάµε να βάλουµε ένα
τέλος στη δραµατική κατάσταση που περάσαµε τα τελευταία
δύο, τρία, πέντε, εγώ θα έλεγα και δέκα χρόνια. Η 26η Οκτω-
βρίου είναι µία αφετηρία για να µπει το τέλος και να εύχεστε να
µπει σύντοµα και βεβαίως αµέσως µετά και σύντοµα –εννοώ και
το Γενάρη και το Φλεβάρη- να γίνουν εκλογές. Μην έχετε όµως
την κρυφή ελπίδα ότι θα κερδοσκοπήσετε επάνω στη σύγχυση
και στην πολύ µεγάλη δυσκολία του κόσµου, την οποία ξέρουµε
καλύτερα από σας, διότι έχουµε ευρύτερη απήχηση από σας µο-
νίµως. Μονίµως έχουµε ευρύτερη απήχηση, ασυγκρίτως ευρύ-
τερη απήχηση. 

Άρα, από πού κι ως πού µε πληροφορείτε για το πώς αισθάνε-
ται ο κόσµος; Δεν δικαιούστε να µου δίνετε τέτοιες πληροφορίες.
Τις έχω καλύτερα από σας. Δεν χρειάζεται να καθίσω σε καµµία
ουρά για να δω τι λέει ο κόσµος, διότι µιλάω µε τον κόσµο και
ξέρω πολύ καλά τις δυσκολίες. Σας είπα πολύ συγκεκριµένα
πράγµατα, τα οποία δεν θελήσατε να ακούσετε. Δικαίωµά σας,
αλλά δεν σηµαίνει ότι είναι κάπως αλλιώς, επειδή εσείς δεν θέ-
λετε να τα ακούτε.

Θα µετρηθούµε και στην κάλπη, θα πάρετε την απάντηση για
τον εξής απλό λόγο: για τα σηµερινά χάλια σε ό,τι αφορά την
υψηλή ανεργία, τη φτώχεια και όλα αυτά θα κληθεί ο καθένας
από µας να δώσει απαντήσεις, λέγοντας τι µπορεί να κάνει, όχι
το ότι δεν του αρέσει η ανεργία. Αυτό θα το πουν όλοι. Θα µε-
τρηθούµε για την απάντηση που µπορούµε να δώσουµε στο τι
µπορούµε να κάνουµε και για µία ακόµα φορά στο ζύγισµα θα
βρεθείτε ελλιποβαρείς.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστούµε για τη µη απάντηση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα συζητηθεί η δεύ-

τερη µε αριθµό 312/13-12-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου
Τσιάρα προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε το νέο σύστηµα µετεγγραφών των φοι-
τητών.

Ο ερωτών συνάδελφος κ. Τσιάρας, έχει το λόγο για να ανα-
πτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ήταν αυτή η Βουλή που πριν από µερικούς

µήνες µε το ν.3879 επιχείρησε να δώσει µία νέα διάσταση στον
τρόπο µε τον οποίο µετεγγράφονταν οι φοιτητές. 
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Θέλησε πολύ συγκεκριµένα να δηµιουργήσει ένα αυτόµατο
σύστηµα επιλογής των µετεγγραφόµενων φοιτητών µε έναν
τρόπο αδιάβλητο και αντικειµενικό.  

Η πρώτη εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου έδειξε ότι υπήρ-
ξαν πάρα πολλά προβλήµατα. Ξεκαθαρίζω κατ’ αρχάς σε ό,τι µε
αφορά -και φαντάζοµαι ότι είναι και µια γενικότερη άποψη και
της Νέας Δηµοκρατίας- ότι είµαι σαφέστατα υπέρ ενός αντικει-
µενικού τρόπου µετεγγραφής των φοιτητών απέναντι µάλιστα σε
µια διαδικασία που στο παρελθόν δηµιούργησε πολλές απορίες,
πάρα πολλές σκιές και ξέρουµε ότι έχουν καταγραφεί φαινόµενα
τα οποία κάθε άλλο, παρά θα µπορούσαν να αποδοθούν σε µια
σοβαρή ευνοµούµενη πολιτεία. 

Μια σκέψη είναι ότι από το χρόνο που γίνεται το µηχανογρα-
φικό δελτίο του υποψήφιου φοιτητή, δηλαδή από το Μάιο µέχρι
και τον Οκτώβριο που έρχεται η στιγµή να εγγραφεί σε µια σχολή
στην οποία επιτυγχάνει, µεσολαβούν διάφορα γεγονότα στη ζωή
του υποψήφιου φοιτητή που, ενδεχοµένως, δεν µπορούµε να αν-
τιµετωπίσουµε. Ένα απλό παράδειγµα είναι ότι την ίδια χρονιά
περνούν δύο αδέρφια φοιτητές σε µια πανεπιστηµιακή σχολή.
Αυτό ο συγκεκριµένος νόµος δεν µπορεί να το αντιµετωπίσει. 

Ένα άλλο συγκεκριµένο παράδειγµα αφορά στην αλλαγή ή τις
µεταβολές στην οικογενειακή πραγµατικότητα διαφόρων φοιτη-
τών. Λόγοι υγείας των ιδίων, λόγοι υγείας των γονέων τους, πολ-
λές φορές ανατρέπουν τη ζωή τους σε σχέση µε αυτό το οποίο,
ενδεχοµένως, υπάρχει στον πρότερο χρόνο κατά τον οποίο δια-
µορφώνεται το µηχανογραφικό δελτίο του µαθητή υποψήφιου
φοιτητή. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι αν µετά την πρώτη εφαρµογή του
συγκεκριµένου νόµου έχετε εκτιµήσει κάποια πράγµατα και αν
προτίθεστε κάποια πράγµατα να τα βελτιώσετε ή να τα αλλάξετε. 

Και βεβαίως στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα επα-
νέλθω µε πολύ συγκεκριµένα παραδείγµατα τα οποία έτυχαν της
γνώσης µου, προκειµένου να διευκολυνθεί η όποια απόφασή σας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσιάρα.
Παρακαλείται η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, κ. Άννα Διαµαντοπούλου, να λάβει το λόγο, προ-
κειµένου να απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βρίσκω εξαιρετικά λογική και τεκµηριωµένη την προσέγγιση

του κυρίου συναδέλφου, γιατί πραγµατικά αυτή η προσπάθεια
έγινε. 

Σε ένα σύστηµα που είναι µοναδικό -δεν υπάρχει άλλη χώρα
που να έχει το καθεστώς των µετεγγραφών- γνωρίζουµε όλοι ότι
υπήρξαν δύο µεγάλα προβλήµατα. Το ένα είναι ότι υπήρχαν
πολλά θέµατα αµφισβήτησης για την επιλογή των µετεγγραφό-
µενων. Το δεύτερο είναι ότι οι µετεγγραφές διέλυαν ουσιαστικά
τη λειτουργία των ιδρυµάτων. Δηλαδή, είχαµε απόλυτη ενδυνά-
µωση των περιφερειακών και πολύ µεγάλη συγκέντρωση στα
κεντρικά ιδρύµατα.

Αυτό που προσπαθήσαµε είναι να αντιµετωπίσουµε και την
ουσία της λειτουργίας του εκπαιδευτικού συστήµατος, δηλαδή
να σταµατήσει αυτή η αιµοδοσία από τα περιφερειακά στα κεν-
τρικά πανεπιστήµια, την ίδια στιγµή όµως να λάβουµε υπ’ όψιν
τις ειδικές ανάγκες συγκεκριµένων κατηγοριών µαθητών και των
οικογενειών τους. 

Βεβαίως, λαµβάνουµε υπ’ όψιν τις ειδικές κατηγορίες και τα
ειδικά  θέµατα που αντιµετωπίζουν, χωρίς όµως να βγάζουµε έξω
από τη σκέψη µας τον παράγοντα της αξιοκρατίας. Δηλαδή, δεν
είναι δυνατόν ένα παιδί, που ανήκει σε µια από τις κοινωνικές κα-
τηγορίες µε διαφορετικά τελείως χαρακτηριστικά, να µπορεί να
έρχεται από τη µια πόλη στην άλλη, χωρίς να µεσολαβεί το αντι-
κειµενικό στοιχείο των αποτελεσµάτων των εξετάσεων. 

Η άσκηση ήταν σας διαβεβαιώ πάρα πολύ δύσκολη. Η προ-
σπάθειά µας φέτος είχε σε πολύ µεγάλο βαθµό θετικά αποτελέ-
σµατα. Όπως πολύ καλά επισηµάνατε, υπάρχουν και προβλή-
µατα. 

Έτσι, έχουµε σχεδόν σε όλη την Ελλάδα µηδενικά προβλή-

µατα. Έχουµε µια επικέντρωση των προβληµάτων στην Αθήνα
και τη Θεσσαλονίκη, που είναι βεβαίως οι πόλεις που όλοι θέλουν
και µε µεγάλα και ανοιχτά πολιτικά ζητήµατα, που έχω απαντήσει
τουλάχιστον δέκα φορές στη Βουλή: τι θα γίνει µε τις ευρύτερες
γεωγραφικές περιοχές των νησιών, τι θα γίνει µε τις αποµακρυ-
σµένες περιοχές, στις οποίες συµπίπτει και η ιδιότητα της ειδικής
οµάδας, για παράδειγµα, όταν πρόκειται για ένα παιδί πολυτέ-
κνων, το οποίο είναι και σε µια περιοχή της Δωδεκανήσου;

Θα ήθελα και νοµίζω ότι θα έχουµε τη δυνατότητα στην επό-
µενη φάση που θα προχωρήσουµε σε κάποιες αλλαγές, να το
ξανασυζητήσουµε γιατί νοµίζω ότι πρέπει να βάλουµε κάποια αν-
τικειµενικά κριτήρια. Να επανέλθουµε στη συζήτηση του τι ση-
µαίνει αντικειµενικά κριτήρια, γιατί εδώ υπάρχουν απολύτως
αντικειµενικά, απλά υπάρχει αίτηµα για περαιτέρω εξαιρέσεις.

Να σας πω τώρα πόσα ήταν τα προβλήµατα. Έχουµε εκατόν
είκοσι τέσσερις χιλιάδες υποψήφιους. Από αυτούς µηχανογρα-
φικό για ειδικές κατηγορίες συµπλήρωσαν είκοσι οκτώ χιλιάδες
µαθητές. Προβλήµατα υπήρξαν σε πεντακόσιες εβδοµήντα πε-
ριπτώσεις. Για να αντιµετωπίσουµε και αυτό το πρόβληµα των
πεντακοσίων εβδοµήντα περιπτώσεων, επειδή είναι παιδιά και
είναι νέοι άνθρωποι, κάναµε µια πρώτη αλλαγή και τους δώσαµε
τη δυνατότητα να διορθώσουν ένα λάθος ή, εν πάση περιπτώσει,
να πάνε στην κατεύθυνση των γενικών σπουδών. Τα νούµερα
είναι ακριβώς όπως σας τα λέω. Πρέπει να δούµε εάν νοµοθετεί
η πολιτεία, για ποιον αριθµό ανθρώπων νοµοθετεί και τι θέλει να
θεραπεύσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος, κ. Κωνσταντίνος Τσιά-
ρας, να λάβει το λόγο για να δευτερολογήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Υπουργέ, ξεκαθαρίζω για
άλλη µια φορά ότι προσωπικά είµαι υπέρ της κατά το δυνατόν
απόλυτης αντικειµενικοποίησης των διαδικασιών που αφορούν
τις µετεγγραφές.

Θέλω, όµως, για να βοηθήσω τη σκέψη σας και ενδεχοµένως
τις όποιες επιλογές σας να σας αναφέρω τρία χαρακτηριστικά
παραδείγµατα, τα οποία έχουν περιέλθει υπ’ όψιν µου:

Πατέρας τρίτεκνης οικογένειας -ένα παιδί εκ των οποίων επι-
τυγχάνει σε µια πανεπιστηµιακή σχολή- χάνει τη ζωή του κατά το
µήνα Αύγουστο, που σηµαίνει ότι καθίσταται δυνατή η µετεγ-
γραφή του παιδιού αν αυτό συνέβαινε σε πρότερο χρόνο, εννοώ
όταν συµπλήρωνε το µηχανογραφικό.

Πατέρας φοιτητή στο µεσοδιάστηµα από τη συµπλήρωση του
µηχανογραφικού µέχρι ουσιαστικά και την εγγραφή του στην πα-
νεπιστηµιακή σχολή παθαίνει µια κακοήθη νόσο, γεγονός που πι-
θανώς θα του έδινε το δικαίωµα της µετεγγραφής σε πρότερο
χρόνο.

Επίσης, δύο αδέλφια -σας το ανέφερα και νωρίτερα- επιτυγ-
χάνουν σε διαφορετικές πόλεις κατά την ίδια σχολική χρονιά, µε
αποτέλεσµα να µην υπάρχει ουσιαστικά η πραγµατική δυνατό-
τητα από την πλευρά του οικογενειακού περιβάλλοντος να στη-
ρίξουν τη δυνατότητα των σπουδών και των δύο παιδιών σε δύο
διαφορετικές πόλεις.

Θα ξεφύγω, όµως, λίγο από το κείµενο της ερώτησής µου και
θα σας πω το εξής: κυρία Υπουργέ, µε τα σηµερινά δεδοµένα πι-
θανόν πρέπει να αναθεωρήσουµε περισσότερα πράγµατα σε ό,τι
αφορά την προσπάθεια αντικειµενικοποίησης των µετεγγραφών.
Γίνοµαι περισσότερο σαφής. Έχετε την εντύπωση ότι πολλές ελ-
ληνικές οικογένειες µε τα οικονοµικά δεδοµένα του σήµερα µπο-
ρούν να στηρίζουν τις σπουδές δύο παιδιών τους σε δύο
διαφορετικές πόλεις της Ελλάδας; 

Τα πράγµατα έχουν αλλάξει σε σχέση µε το παρελθόν και εν-
δεχοµένως εδώ πρέπει η πολιτεία, όπως και αν εκφράζεται δι’
ηµών µε το συγκεκριµένο σχήµα σήµερα, µε κάποιο άλλο αύριο,
να καταλάβει ότι ο ρόλος της πολιτικής δεν είναι απλά και µόνο
η αποτύπωση των αριθµών ή αν θέλετε η ευµάρεια των αριθµών,
αλλά και το πώς θα δηµιουργήσουµε συνθήκες επιβίωσης και
των πολιτών, αλλά πολύ περισσότερο διευκόλυνσης οικογενειών
που το έχουν πραγµατικά ανάγκη.

Επίσης, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι χρειάζεται µια αναθεώ-
ρηση πιθανότατα σε ό,τι αφορά το πλαίσιο δυνατότητας µετεγ-
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γραφών για παιδιά πολύτεκνων οικογενειών. Είναι ζητήµατα που
γνωρίζω πολύ καλά ότι πιθανόν δηµιουργούν κάποιο µπέρδεµα
σ’ αυτήν την προσπάθεια να κάνετε όσο περισσότερο αντικειµε-
νική γίνεται τη διαδικασία των µετεγγραφών, άλλο τόσο όµως
είναι ζητήµατα που συνιστούν σοβαρά κοινωνικά προβλήµατα
στα σηµερινά δεδοµένα, στη σηµερινή πραγµατικότητα. 

Γι’ αυτό και η άποψή µου είναι, κυρία Υπουργέ, ότι πρέπει το
συντοµότερο δυνατόν και έχοντας τη γνώση του πρώτου χρόνου
λειτουργίας των κανόνων που επιβάλαµε µέσα από το τελευταίο
νοµοσχέδιο που αφορούσε το χώρο της παιδείας, να κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν για να διορθώσουµε -επαναλαµβάνω- ζητή-
µατα, τα οποία συνιστούν σοβαρά προβλήµατα.

Επειδή εκτιµώ ότι πλέον το πολιτικό σύστηµα το τελευταίο
χρονικό διάστηµα βλέπει και αντιµετωπίζει κάποια πράγµατα
µέσα από µια διαφορετική πολιτική σκοπιά, θεωρώ ότι είναι ανα-
γκαίο και να καταγράψετε τα προβλήµατα, αλλά πολύ περισσό-
τερο να δώσετε λύσεις απέναντι σε όλα αυτά τα οποία σας
ανέφερα νωρίτερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντίνο Τσιάρα.
Παρακαλείται η κ. Άννα Διαµαντοπούλου, Υπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, να λάβει το λόγο προκει-
µένου να ολοκληρώσει την απάντησή της.

ΆΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όπως είπα και επαναλαµβάνω,
κύριε συνάδελφε, θα γίνει µια προσπάθεια να ληφθούν υπ’ όψιν
κάποιες ιδιαίτερες περιπτώσεις µετά από την εφαρµογή της
πρώτης φάσης, που ουσιαστικά είναι µια πολύ µεγάλη αλλαγή,
γιατί δεν µιλάµε πια για µετεγγραφές, µιλάµε για ειδικές κατη-
γορίες. Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε και να αντιµετωπίσουµε ιδι-
αίτερες περιπτώσεις.

Θέλω να σκεφθείτε δύο πράγµατα για την επόµενη συζήτηση
και για τη συνεργασία που θα πρέπει να έχουµε, γιατί πραγµα-
τικά είναι ένα πολύ δύσκολο πρόβληµα. Πρώτον, είστε Βουλευ-
τής Καρδίτσας. Στην Καρδίτσα έχετε περιφερειακά ιδρύµατα.
Θέλω να δείτε και µόνος σας τον αριθµό των φοιτητών που έφευ-
γαν άµα την εγγραφή τους µε το προηγούµενο σύστηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Το ξέρουµε. Το έχουµε συζητήσει. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έφτανε µέχρι και το 60%. Να
πάρουµε απόφαση ότι δεν µπορούµε να έχουµε περιφερειακά
ιδρύµατα, γιατί οι οικογένειες δεν µπορούν να στείλουν τα παιδιά

τους στην περιφέρεια. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Αρκεί να είναι λογική η επιλογή

µας, κυρία Υπουργέ.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αυτό ακριβώς.
Εποµένως, σήµερα νοµίζω ότι η πλειοψηφία των οικογενειών,

όταν έχουν δυο ή τρία παιδιά, προφανώς θέλουν να είναι σε µια
πόλη. Κατά κανόνα, επειδή ο πληθυσµός της χώρας είναι συγ-
κεντρωµένος σε τέσσερις µεγάλες πόλεις που έχουν πανεπιστή-
µια, θέλουν όλοι τα παιδιά τους να είναι εκεί. Εποµένως, δεν είναι
πολύ απλό το ζήτηµα. Σας θυµίζω ότι όταν ίσχυε το ότι οι πολύ-
τεκνοι και οι τρίτεκνοι πηγαίνουν αυτόµατα στην Αθήνα –όχι σε
οποιαδήποτε πόλη, µπορούσαν να επιλέξουν όποια πόλη ήθελαν
και έρχονταν στην Αθήνα- είχαµε φτάσει στη Σάµο να έχουµε το
80% των µαθητών να φεύγουν την πρώτη χρονιά και στο Οικο-
νοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών να έχουµε 250% αύξηση την πρώτη
χρονιά. Το ένα πανεπιστήµιο δεν λειτουργούσε γιατί δεν υπήρ-
χαν παιδιά, το άλλο πανεπιστήµιο δεν λειτουργούσε γιατί είχε
πάρα πολλά παιδιά. Το πρώτο θέµα, λοιπόν, είναι αυτό. 

Δεύτερον, βάζετε ένα θέµα κοινωνικό, πάρα πολύ σοβαρό. Με
µεγάλη ευαισθησία να το δούµε, αλλά και πάλι να σας υπενθυ-
µίσω το εξής: όταν σε κάποια χρονική περίοδο υπήρχε η δυνα-
τότητα να µετεγγραφείς λόγω ασθενειών, σας θυµίζω ότι το
µελάνωµα είχε αυξηθεί κατά κόρον. Άρα η αντικειµενικοποίηση
των διαδικασιών και η δυσκολία που έχουµε πάντα µε καλή πρό-
θεση να ανοίξουµε ένα «παράθυρο», γίνεται µετά «πόρτα» και
«πορτοπαράθυρο» και δεν µπορεί να ελεγχθεί από πουθενά. 

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν αυτές τις συγκεκριµένες παρα-
µέτρους και κάνοντας µια αξιολόγηση της εφαρµογής της πρώ-
της χρονιάς, θα επανέλθουµε πολύ γρήγορα. Και η κ.
Χριστοφιλοπούλου που έχει την ευθύνη των εξετάσεων και ο κ.
Αρβανιτόπουλος, ο οποίος έχει την ευθύνη της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης δουλεύουν αυτήν τη στιγµή, ώστε να φτάσουµε σε
µια πρόταση, η οποία θα βοηθήσει όσο το δυνατόν, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν όλες τις επιµέρους παραµέτρους. 

Ωστόσο, θα ήθελα να κάνω σαφές ότι αυτό αφορά την επό-
µενη χρονιά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την

Υπουργό Παιδείας, κ. Άννα Διαµαντοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εισερχόµεθα στη ηµε-
ρήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η µε αριθµό 10/7-12-2011 επερώτηση των Βου-
λευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.κ. Αλέκας Πα-
παρήγα, Ιωάννη Γκιόκα, Ιωάννη Ζιώγα, Θεόδωρου Ιγνατιάδη,
Κωνσταντίνου Καζάκου, Σοφίας Καλαντίδου, Λιάνας Κανέλλη, Νι-
κόλαου Καραθανασόπουλου, Διαµάντως Μανωλάκου, Γεωργίου
Μαρίνου, Γεωργίου Μαυρίκου, Νικολάου Μωραΐτη, Απόστολου
Νάνου, Βαρβάρας Νικολαΐδου, Νικόλαου Παπακωνσταντίνου,
Αθανάσιου Παφίλη, Ιωάννη Πρωτούλη, Σταύρου Σκοπελίτη, Αν-
τώνιου Σκυλλάκου, Σπυρίδωνα Χαλβατζή και Χαράλαµπου Χαρα-
λάµπους, προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις συνέπειες της κρίσης στο χώρο
της εκπαίδευσης. 

Πριν δώσω το λόγο στον πρώτο επερωτώντα συνάδελφο, θα
ήθελα να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι στη συζήτηση της προκει-
µένης επερώτησης ορίζεται εκ µέρους του γραµµατέα της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Ηλία Πολατίδη ως Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος η Βουλευτής, κ. Ουρανία Παπανδρέου-
Παπαδάκη. 

Οµοίως, στην ίδια συζήτηση εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς µε επιστολή
του ο κ. Αλέξης Τσίπρας ορίζει Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το
Βουλευτή Ηρακλείου, κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη. 

Παρακαλείται ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. Ιωάννης Ζιώ-
γας, να λάβει το λόγο για την ανάπτυξη της επερώτησης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε σε µια

εποχή που η εξέλιξη της επιστήµης και της παραγωγής δίνουν
δυνατότητα να φτιάξουµε όλοι εµείς οι δηµιουργοί του κοινωνι-
κού πλούτου, εµείς οι εργαζόµενοι τη ζωή µας, µια ζωή που µας
ανήκει, να θέσουµε όρους που τη διασφαλίζουν. Σήµερα υπάρ-
χουν όλες οι προϋποθέσεις, ώστε όλα τα κοινωνικά αγαθά, τα
υλικά και τα πνευµατικά, όπως η παιδεία και η επιστηµονική
έρευνα, που σήµερα δυστυχώς είναι εµπόρευµα και αποτελούν
προνόµιο και µονοπώλιο της αστικής τάξης, να περάσουν στον
κοινωνικό προγραµµατισµό και έλεγχο από τους ίδιους τους δη-
µιουργούς τους, ώστε να γίνουν κτήµα όλης της κοινωνίας.

Η κυριαρχία των ολίγων της άρχουσας τάξης στο επίπεδο της
εξουσίας είναι η αφετηρία καταστροφής των παραγωγικών δυ-
νάµεων και των δυνατοτήτων που έχει η χώρα. Η εκπαίδευση,
στο πλαίσιο αυτής της εκµεταλλευτικής κοινωνίας, βοηθά στο να
αναπαράγονται και να διευρύνονται οι ταξικές κοινωνικές ανισό-
τητες. Η αστική τάξη που κυριαρχεί δεν θα βρεθεί ποτέ διατεθει-
µένη, ούτε µπορεί και να προσφέρει στην πλειοψηφία των
σηµερινών µαθητών και αυριανών εργαζοµένων εκείνη τη µόρ-
φωση που θα τους βοηθήσει να κατανοήσουν τον κόσµο στην
ολότητά του, στην ενότητά του, να συνειδητοποιήσουν το συµ-
φέρον τους µέσα σε αυτόν. Παίρνει µέτρα, υλοποιεί τις προγραµ-
µατικές δεσµεύσεις των κοµµάτων της, που σε συνεργασία
συγκροτούν σήµερα αυτό το αντιλαϊκό µαύρο µέτωπο. 

Η νέα διοικητική δοµή της εκπαίδευσης, σε συνδυασµό µε τη
διοικητική αναδιάρθρωση «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», δηµιουργεί τους
όρους για µια πιο έντονη ταξική κατηγοριοποίηση µαθητών και
σχολείων, µε συνέχεια στη διαφοροποίηση του σχολικού και ανα-
λυτικού προγράµµατος, τη συµµετοχή των γονιών στο κόστος
λειτουργίας του, το άνοιγµα της πόρτας του σχολείου στους επι-
χειρηµατίες. 

Οι αλλαγές στο δηµοτικό είναι κρίσιµες. Νέα αναλυτικά προ-
γράµµατα θα επιχειρήσουν να εντείνουν τον ανορθολογισµό, την
αποδιάρθρωση της σκέψης των παιδιών, υλοποιώντας την πολι-
τική σας, που στοχεύει στο να αδειάσει τις τσέπες των γονιών
και τα µυαλά των µαθητών.

Εισάγετε τη χρήση του υπολογιστή από την πρώτη δηµοτικού,
περιορίζοντας έτσι τη χρήση του βιβλίου και απαξιώνοντάς το
στη συνείδηση των παιδιών. Όµως, η γενικευµένη χρήση τους,
κυρίως σε µικρές ηλικίες, από µελέτες που έγιναν σε Νορβηγία

και Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής απέδειξαν ότι όχι µόνο δεν επέ-
λυσε προβλήµατα στη µαθησιακή εξέλιξη των παιδιών, αλλά συν-
δέεται επίσης µε στρεσογόνες διαταραχές εξαιτίας της πρώιµης
έναρξης των υπολογιστών, µε προβλήµατα όρασης, όπως και
µυοσκελετικά προβλήµατα. 

Επιβάλλετε σε εκατοντάδες δηµοτικά σχολεία τις λεγόµενες
ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιότητας, τις ΖΕΠ, οι οποίες συµ-
βάλλουν στο ανοιχτό για την αγορά σχολείο της κοινωνικής µει-
ονεξίας και της µορφωτικής πενίας, την ίδια στιγµή που η διεθνής
εµπειρία προβάλλει τα αρνητικά αποτελέσµατα, όπου αυτές
έχουν εφαρµοστεί. Στο όνοµα δήθεν της βελτίωσης της εκπαί-
δευσης για µετανάστες, για Ροµ και φτωχές λαϊκές περιοχές, επι-
διώκετε τη νοµιµοποίηση στη συνείδηση του κόσµου της πλήρως
διαφοροποιηµένης εκπαίδευσης.

Το ψηφιακό σχολείο γενικεύει την εκγύµναση σε αναλώσιµες
δεξιότητες, οι οποίες απαξιώνονται ταχύτατα µε την εξέλιξη της
τεχνολογίας. Παράλληλα, καταφέρει καίριο χτύπηµα στην ανά-
πτυξη της κριτικής ικανότητας και της διαµόρφωσης της προσω-
πικότητας των µαθητών. 

Τα νέα προγράµµατα σπουδών και η µείωση της εκπαιδευτικής
ύλης θα γενικεύσουν τη διαθεµατική διδασκαλία, που αποτελεί
αποθέωση της αποσπασµατικότητας στη µόρφωση. Το ολοή-
µερο σχολείο, που στο όνοµά του δήθεν η τσάντα του µαθητή
µένει στο σχολείο, θα περιλαµβάνει µια ζώνη µαθηµάτων και δρα-
στηριοτήτων πλήρως διαφοροποιηµένη, µια ζώνη πειραµατισµών
και πειραµάτων ορθάνοιχτη στους χορηγούς και τις επιχειρήσεις
για τα εκπαιδευτικά τους δήθεν προγράµµατα. Παράλληλα, από
το ΕΣΠΑ θα χρηµατοδοτηθεί και η στήριξη της κατηγοριοποί-
ησης των σχολείων µέσω της αυτοαξιολόγησης και της αξιολό-
γησης της κάθε σχολικής µονάδας. 

Το νέο σχολείο που µπήκε σε εφαρµογή από πέρυσι είναι το
φθηνό σχολείο για το κράτος, το ακριβό για το λαό, το κερδο-
φόρο για την πλουτοκρατία. Είναι το σχολείο του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
σχολείο της διαφοροποίησης, όπου κάθε γονιός βάζει βαθιά το
χέρι στην τσέπη για τη µετακίνηση των παιδιών του. Είναι σχολείο
µε χιλιάδες ελλείψεις σε εκπαιδευτικούς, των χαµένων διδακτι-
κών ωρών, είναι σχολείο χωρίς βιβλία. Είναι σχολείο µε σχολικές
επιτροπές χωρίς χρήµατα. 

Το νέο σχολείο είναι και το σχολείο της ηµιµάθειας, που αντί
για ολόπλευρη µόρφωση δίνει ψίχουλα πληροφοριών και δεξιο-
τήτων. Είναι το σχολείο της διαστρέβλωσης της ιστορίας. Είναι
σχολείο των κουρασµένων, εξουθενωµένων παιδιών των ολοή-
µερων. 

Το νέο λύκειο έχει σφραγίδα νέων, µεγαλύτερων ταξικών
φραγµών στη µόρφωση. Σηµατοδοτεί την προσπάθεια του κεφα-
λαίου να σπρωχθούν τα παιδιά της λαϊκής οικογένειας από πιο
νωρίς στην ψευτοκατάρτιση της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης, για να γίνουν ακόµη πιο φθηνό και αναλώσιµο εργατικό
δυναµικό. 

Οι αλλαγές στα ΑΕΙ και ΤΕΙ που ψήφισαν όλα µαζί τα κόµµατα
της πλουτοκρατίας, αφορούν πρώτα απ’ όλα το γονιό του σηµε-
ρινού µαθητή, τον ίδιο το µαθητή σήµερα, τον αυριανό εργαζό-
µενο. Στερείτε το δικαίωµα στην επιστηµονική µόρφωση.
Ορθώνετε νέους φραγµούς στην ολοκλήρωση της µόρφωσης µε
τους κύκλους σπουδών. Βάζετε ταφόπλακα στη σύνδεση πτυ-
χίου-επαγγέλµατος για τη µεγάλη πλειοψηφία των νέων. Με την
ολοκληρωτική παράδοση των υποδοµών της φοιτητικής µέρι-
µνας –εστίες και φοιτητικές λέσχες, σε ιδιώτες που θα πουλούν
υπηρεσίες στους φοιτητές- εξοντώνετε µε έναν επιπλέον τρόπο
τη φτωχή λαϊκή οικογένεια. 

Στην πρόσφατη καλοκαιρινή έκθεση του ΟΟΣΑ σηµειώνεται
ότι είναι σε θετική κατεύθυνση οι συγχωνεύσεις σχολείων και ότι
πρέπει να συνεχιστεί η χαρτογράφηση και εκλογίκευση των σχο-
λικών µονάδων, ώστε να αποτελέσει ευθύνη των δεκατριών πε-
ριφερειών της χώρας και όχι όπως έγινε το 2010-2011 από το
Υπουργείο Παιδείας. 

Συνεχίζοντας η έκθεση για το ζήτηµα της χρηµατοδότησης
προτείνει να αναπτυχθούν προϋπολογισµοί που θα ενσωµατώ-
νονται σε κάθε περιφέρεια, διεύθυνση, αλλά και σχολική µονάδα
και να δοθεί η ευθύνη για τη χρηµατοδότηση σε υπεύθυνους µά-
νατζερς, που τους καθιστά και υπεύθυνους, επίσης, για τη βελ-
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τίωση στην αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού στην εκπαί-
δευση.

Η δική σας κρίση, η κρίση του κοινωνικοοικονοµικού σας συ-
στήµατος µέσω της πολιτικής σας, έχει συνέπειες στα δικά µας
παιδιά, στα παιδιά των λαϊκών οικογενειών. Στα σχολειά των
δήµων της Θεσσαλονίκης, της Αθήνας και του Πειραιά δάσκαλοι
διαπίστωσαν ότι παιδιά του δηµοτικού τρώνε από τα σκουπίδια.
Δύο µέρες νηστικός µετρούσε ο µαθητής γυµνασίου στο Ηρά-
κλειο της Κρήτης. Εκπαιδευτικοί κάνουν λόγο για παιδιά που
πάνε σχολείο τον Δεκέµβρη µήνα µε καλοκαιρινά παπούτσια, που
τρώνε από τα συσσίτια, που προσπαθούν να χορτάσουν µοιρά-
ζοντας στα δύο ένα κουλούρι και που περνούν οκτώ ώρες στο
ολοήµερο σχολείο χωρίς να έχουν µαζί τους µεσηµεριανό.

Εκπαιδευτικοί µιλούν για περιπτώσεις παιδιών που απουσιά-
ζουν από το σχολείο, λόγω ασθένειας πολλές µέρες και φθάνουν
σε σηµείο να κινδυνεύουν να µείνουν από αδικαιολόγητες απου-
σίες, γιατί δεν έχουν χρήµατα να πληρώσουν επίσκεψη σε για-
τρό. Σύµφωνα µε πανελλήνια έρευνα του Ερευνητικού Πανεπι-
στηµιακού Ινστιτούτου Ψυχικής Υγιεινής ένας στους τέσσερεις
εντεκάχρονους µαθητές, λόγω της πίεσης που αισθάνεται στο
σχολείο, εµφανίζει ψυχοσωµατικά συµπτώµατα.

Ειδικά και µουσικά σχολεία απειλούνται, λόγω της παύσης ου-
σιαστικά, χρηµατοδότησης στη διατροφή και στη µετακίνηση, να
µην ανοίξουν από τη νέα χρονιά. Στην ιδιωτική εκπαίδευση σχο-
λάρχες µε τη στήριξη της πολιτικής σας ασυδοτούν σε βάρος
των δασκάλων και των καθηγητών στις συνθήκες εργασίας τους,
στις εργασιακές τους σχέσεις και στις αποδοχές τους. 

Το 2008 και το 2009, ως παράδειγµα, δόθηκαν από 20.000.000
ευρώ κάθε χρονιά για τη σχολική στέγη στην περιφερειακή ενό-
τητα της Θεσσαλονίκης. Το 2010 δόθηκαν 2.000.000 ευρώ και
µέχρι το Νοέµβρη του 2011 δεν είχε δοθεί δεκάρα τσακιστή, για
να µην πούµε ευρώ τσακιστό. Σαράντα τέσσερα έργα περιµένουν
στην περιφερειακή ενότητα Θεσσαλονίκης. 

Φοιτητές του πολυτεχνείου πληρώνουν εκατοντάδες ευρώ για
να αποκτήσουν τα απαραίτητα βιβλία, αφού για κάθε µάθηµα δί-
νεται δωρεάν ένα βιβλίο και κάτι σελίδες, µε συνέπεια παρέες
φοιτητών και σπουδαστών να µοιράζονται τα επιπλέον βιβλία που
απαιτεί ο διδάσκων. Δηλαδή, γυρίσαµε στη δεκαετία του 1960. 

Παιδιά που φοιτούν σε άλλη πόλη αναγκάζονται να σταµατή-
σουν τις σπουδές τους, αφού ο οικογενειακός προϋπολογισµός
δεν αντέχει. Με τις συνεχιζόµενες περικοπές των ανεπαρκών εδώ
και χρόνια κονδυλίων, το πρόγραµµα σπουδών σε πολλά τµή-
µατα ΑΕΙ και ΤΕΙ δεν καλύπτεται, αφού περικόπτονται µαθήµατα,
λόγω του περιορισµού των συµβασιούχων διδασκόντων και του
µη διορισµού από το Υπουργείο σας περίπου χιλίων εκλεγµένων
µελών ΔΕΠ και ΕΠ σε ΑΕΙ και ΤΕΙ. Ελάχιστες συµβάσεις σε ΤΕΙ
έχουν ανανεωθεί ως φυσική συνέπεια της ταξικής σας πολιτικής,
αφού το 2011 σε σχέση µε το 2009 το συνολικό ποσό της επιχο-
ρήγησης των πανεπιστηµίων µειώθηκε στο µισό.

Το δικό σας εκπαιδευτικό µοντέλο, που στηρίζεται στη διασύν-
δεση της εκπαίδευσης µε τις επιχειρήσεις και την ελεύθερη
αγορά, τι προσέφερε στους απόφοιτους; Περιόρισε την ανεργία
τους; Βελτίωσε τις σχέσεις και τις συνθήκες εργασίας τους ή
µήπως βελτίωσε τις αποδοχές τους; Σε ποια χώρα της λυκοσυµ-
µαχίας σας –αναφέροµαι στην Ευρωπαϊκή Ένωση βέβαια- λει-
τούργησε αυτό το µοντέλο υπέρ των εργαζοµένων, υπέρ της
νέας γενιάς; 

Απόδειξη της ταξικότητας των δαπανών µέσω και του κρατικού
σας προϋπολογισµού είναι ότι µόνες δαπάνες που αυξάνονται –
και µάλιστα για δεύτερη συνεχή χρονιά- είναι αυτές για τη Γενική
Γραµµατεία Διά Βίου Μάθησης, που αυξάνονται κατά 5.000.000
ευρώ ή αλλιώς 40%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το γιατί είναι προφανές και αυ-

ταπόδεικτο.
Η γνώση, η επιστήµη, η έρευνα, η τεχνολογία αποτελούν η

κάθε µία ένα κοινωνικό διαχρονικό προϊόν. Εποµένως, πρέπει να
είναι κοινωνικά αγαθά και όχι εµπόρευµα που αγοράζεται και
πουλιέται. Πρέπει να υπηρετούν τις ανθρώπινες ανάγκες, αφού

συνιστούν δύναµη κοινωνικής απελευθέρωσης.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα υπάρχουν οι δυνατότη-

τες για την ολόπλευρη ικανοποίηση όλων των λαϊκών αναγκών.
Το εµπόδιο είναι η κυριαρχία µιας χούφτας πλουτοκρατών στον
πλούτο που παράγεται. Εµπόδιο και αφετηρία καταστροφής πα-
ραγωγικών δυνάµεων και δυνατοτήτων είναι η κυριαρχία τους
στο επίπεδο της εξουσίας. Η εργατική τάξη δεν παράγει µόνο
τον πλούτο. Μπορεί να τον οργανώσει, ώστε να υπηρετεί το σύ-
νολο της κοινωνίας και των ανθρώπινων αναγκών. Έχει στις τά-
ξεις της µορφωµένο δυναµικό που µπορεί να σχεδιάσει και να
διευθύνει την οικονοµία σε µία κατεύθυνση. Την έχει εκπαιδεύσει
σε µία τέτοια κατεύθυνση, αφού την έχει εκπαιδεύσει η ίδια κα-
πιταλιστική παραγωγή.

Το εκπαιδευτικό σύστηµα σε µία προοπτική, όπως αυτή, είναι
βασικό εργαλείο. Δίνει νέα ώθηση στην επιστήµη, στην τεχνική,
στην ανάπτυξη της παραγωγικότητας της εργασίας του ανθρώ-
που στη διεύρυνση του ελεύθερου χρόνου. Σ’ αυτήν την προ-
οπτική οι δρόµοι της εκπαίδευσης και της µόρφωσης δεν
κλείνουν, κανείς δεν περισσεύει. Ο άνθρωπος, η πιο σηµαντική
παραγωγική δύναµη, δεν απαξιώνεται. Η συνεχής άνοδος στη
µόρφωση του ανθρώπου γίνεται αναγκαιότητα της κοινωνίας. 

Επίκεντρο του σοσιαλισµού είναι το υψηλό επίπεδο εκπαίδευ-
σης και επαγγελµατικής κατάρτισης, το επίπεδο της υγείας και
της πολιτιστικής ανάπτυξης, της αύξησης του ελεύθερου χρό-
νου, η προστασία του κοινωνικού και φυσικού περιβάλλοντος, η
προστασία της οικογένειας, η ικανοποίηση όλων των συνεχώς
εξελισσόµενων ανθρώπινων αναγκών. Η παραγωγή και η εκπαί-
δευση συνδέονται και σχεδιάζονται κεντρικά, ώστε να µην αναγ-
κάζεται να δουλεύει κανένας νέος άνθρωπος πριν ολοκληρώσει
την υποχρεωτική δωδεκάχρονη εκπαίδευση, τις δηµόσιες επαγ-
γελµατικές σχολές µετά το δωδεκάχρονο ή το πανεπιστήµιο.
Πριν τελειώσει το σχολείο, την επαγγελµατική σχολή ή το πανε-
πιστήµιο, κάθε νέος και νέα θα ξέρει πού να βρει δουλειά, θα
γνωρίζει συγκεκριµένα, θα έχει κατοχυρωµένο το δικαίωµα στο
επάγγελµα και στην εργασία.

Για να βρει διέξοδο η αγωνία του εργάτη για τη µόρφωση και
την προοπτική του παιδιού του σήµερα, του νέου που σπουδάζει
σε αντίξοες συνθήκες, είναι ανάγκη να συνδεθεί µε την πάλη για
έναν άλλο δρόµο ανάπτυξης. Μιλάω για µία ανάπτυξη για το λαό
και όχι για τα µονοπώλια. Να αµφισβητήσει την εξουσία τους, να
περάσει στην εξουσία η εργατική τάξη. Η καπιταλιστική κρίση
φέρνει αυτήν την ανάγκη στην ηµερήσια διάταξη. Άλλη εναλλα-
κτική λύση στην καπιταλιστική βαρβαρότητα δεν υπάρχει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ιωάννη Ζιώγα.
Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Γκιόκας, Βουλευτής Νοµού Αττικής

του ΚΚΕ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας µε τη σηµερινή του επερώτηση αναδει-
κνύει τα οξυµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι εργατικές
λαϊκές οικογένειες σχετικά µε το ζήτηµα της µόρφωσης των παι-
διών τους. Βεβαίως, για µία λαϊκή οικογένεια η µόρφωση των παι-
διών της και ιδιαίτερα οι σπουδές τους σε ανώτερες σχολές, σε
πανεπιστήµια και σε ΤΕΙ, ποτέ δεν ήταν µία εύκολη υπόθεση. Σή-
µαινε ένα τεράστιο κόστος για τον οικογενειακό προϋπολογισµό,
απαιτούσε θυσίες και κόπους, πολλές φορές εξανάγκαζε τους
γονείς σε δεύτερη δουλειά ή τους φοιτητές να δουλεύουν πα-
ράλληλα µε τις σπουδές τους για να τα βγάλουν πέρα. Και όλα
αυτά γιατί, παρά τις όποιες κατακτήσεις υπήρχαν σε δωρεάν
υπηρεσίες, συγγράµµατα, που σήµερα κατεδαφίζονται, ένα πολύ
µεγάλο µέρος του κόστους των σπουδών -φροντιστήρια, δια-
µονή, σίτιση- εξαρτιόταν πάντα από το πορτοφόλι κάθε οικογέ-
νειας.

Σήµερα το κόστος των σπουδών έχει γίνει στην κυριολεξία
αφόρητο. Η αφαίµαξη του λαϊκού εισοδήµατος, η ανεργία που
σπάει κόκαλα και πλήττει κάθε οικογένεια, τα απανωτά χαράτσια
στα λαϊκά νοικοκυριά έχουν µετατρέψει το κόστος της µόρφω-
σης σε πραγµατικό βραχνά.

Σε όλα αυτά, βέβαια, έρχονται να προστεθούν οι προωθούµε-
νες κυβερνητικές αλλαγές σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης
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και στα ΑΕΙ, ΤΕΙ, µε τον πρόσφατο νόµο-πλαίσιο, οι περικοπές
των κρατικών κονδυλίων στο όνοµα του εξορθολογισµού και της
αντιµετώπισης των ελλειµµάτων. Από την αρχή της ακαδηµαϊκής
χρονιάς προωθείται µε εντατικούς ρυθµούς ο δραστικός περιο-
ρισµός των κονδυλίων για την ανώτατη εκπαίδευση από 20% έως
60%, δηλαδή στην κυριολεξία ο οικονοµικός στραγγαλισµός των
ιδρυµάτων µε συνέπεια να µην µπορούν να καλύψουν ούτε τα
στοιχειώδη λειτουργικά τους έξοδα. Προχωρά µε σφοδρότητα
η ιδιωτικοποίηση της φοιτητικής µέριµνας, µε αποτέλεσµα οι φοι-
τητές να πληρώνουν για τα πάντα, σίτιση, στέγαση, συγγράµ-
µατα, µετακινήσεις, ενώ πρόσφατα καταργήθηκε και το δωρεάν
πάσο το οποίο οι φοιτητές θα αγοράζουν από την εταιρεία «ΓΕΡ-
ΜΑΝΟΣ».

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα: πάνω από διακόσιοι φοιτητές
έµειναν εκτός εστίας στα Γιάννενα, λόγω του ότι δεν µπορούσε
να καλυφθεί ο όγκος. Στην εστία του ΤΕΙ Αθήνας ζήτησαν από
τους σπουδαστές να πληρώνουν 4,5 ευρώ για τη σίτισή τους. Το
Ιόνιο Πανεπιστήµιο µε απόφαση της Συγκλήτου µείωσε κατά 20%
τις δαπάνες της στέγασης, εξωθώντας τους φοιτητές σε ξενο-
δοχεία, όπου θα πληρώνουν το 1/3 της µίσθωσης. Και αυτά είναι
µερικά µόνο από τα δεκάδες παραδείγµατα που υπάρχουν σε
όλη την Ελλάδα. Και βέβαια, τα φοιτητικά δάνεια, τα οποία προ-
βλέπονται και στο νόµο πλαίσιο και θεσπίζονται γι’ αυτόν ακρι-
βώς το λόγο, θα είναι µία ακόµη θηλιά στο λαιµό των φοιτητών,
προκειµένου να τα βγάλουν πέρα µε το αυξανόµενο κόστος
σπουδών που εµείς λέµε ότι τα επόµενα χρόνια θα εκτιναχθεί και
µέσα από την επιβολή διδάκτρων σε µία ανοδική πορεία.

Ιδιαίτερα στα ΤΕΙ η κατάσταση είναι τραγική. Οι ελλείψεις κα-
θηγητών µε τις απολύσεις των συµβασιούχων και η υποχρηµα-
τοδότηση έχει ως αποτέλεσµα να µην µπορούν να γίνουν τα
µαθήµατα στο ΤΕΙ, οι σπουδαστές να αδυνατούν να εγγραφούν
σε εξάµηνα και εργαστήρια, να µπαίνουν σε λίστες αναµονής
έως και εκατό ατόµων για τα εργαστήρια µε κίνδυνο τη µη ολο-
κλήρωση του εξαµήνου. Οι σπουδαστές που κάνουν πρακτική
στα ΤΕΙ µένουν απλήρωτοι για µήνες. Η κατάσταση θα επιδεινω-
θεί ακόµη περισσότερο µετά και την ψήφιση του προϋπολογι-
σµού για το 2012 από τη συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµο-
κρατία - ΛΑΟΣ.

Βεβαίως, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει έγκαιρα απο-
καλύψει ότι οι εξελίξεις στην ανώτατη εκπαίδευση και ιδιαίτερα
ο νόµος-πλαίσιο δεν αφορά µόνο την κρίση. Άλλωστε, οι βασικές
κατευθύνσεις αυτού του νόµου εκπονήθηκαν σε συνθήκες καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης. Σχεδιάστηκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση
από την εποχή της Συνθήκης της Λισαβόνας, έχουν περιγραφεί
στο πλαίσιο της Μπολόνια, της Λευκής Βίβλου για την παιδεία.
Υπήρχαν χρόνια στα προγράµµατα και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας. Είναι αντιδραστικές αλλαγές που απαιτούνται στο
πλαίσιο των συνολικότερων αλλαγών που διαµορφώνονται σε
επίπεδο οικονοµίας, εργασιακών σχέσεων και κοινωνικών δικαιω-
µάτων και έχουν σαν βασικό στόχο να γίνει η εργατική δύναµη
ακόµη πιο φθηνή, να προσαρµοστεί ακόµη περισσότερο η παι-
δεία στις ανάγκες των επιχειρήσεων, να βάλει ακόµη πιο βαθιά
το χέρι στην τσέπη η λαϊκή οικογένεια. 

Χαρακτηριστικότερο παράδειγµα: µια βασική πλευρά του
νόµου πλαισίου είναι η προώθηση των εξατοµικευµένων σπου-
δών. Αυτή η αλλαγή δεν συµβαδίζει απόλυτα µε τις αλλαγές στις
εργασιακές σχέσεις, µε τη διάλυση των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας, την αντικατάστασή τους από τις ατοµικές συµβάσεις,
την απαίτηση ένας εργαζόµενος να αλλάζει πέντε και έξι φορές
δουλειά στη διάρκεια του εργάσιµου βίου του; Δεν είναι τυχαίο
και αναφέρθηκε και από τον εισηγητή µας ότι τα µόνο κονδύλια
που αυξάνονται είναι αυτά που αφορούν τη διά βίου µάθηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η λειτουργία των ιδρυµάτων ως επιχειρήσεις σε συνδυασµό

µε τις συνέπειες της καπιταλιστικής κρίσης έχουν διαµορφώσει
µια εφιαλτική κατάσταση για την πλειοψηφία των φοιτητών, για
τις οικογένειες εκείνες που δίνουν καθηµερινά τη µάχη µε το µε-
ροκάµατο, το µηνιάτικο, την ανεργία και τα χαράτσια. Όλοι αυτοί
αντιµετωπίζουν από την αρχή της χρονιάς ένα βουνό από εµπό-

δια για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στο κόστος και τις ανάγ-
κες των σπουδών. Το επόµενο διάστηµα πολλοί περισσότεροι
φοιτητές θα αναγκαστούν είτε να δουλεύουν παράλληλα µε τις
σπουδές τους είτε να τις εγκαταλείψουν, ειδικά µε την εφαρµογή
του ν+2 στο νέο νόµο. 

Σήµερα, λοιπόν, είναι επιτακτική ανάγκη να υλοποιηθούν
άµεσα και επείγοντα µέτρα ανακούφισης που διεκδικεί και προ-
βάλλει το φοιτητικό κίνηµα για να µην πληρώσει τα σπασµένα
της κρίσης και στην εκπαίδευση ο λαός και τα παιδιά του. Μέτρα
για να εξασφαλιστεί ότι οι φοιτητές και οι σπουδαστές δεν θα
πληρώνουν ούτε 1 ευρώ για σίτιση, στέγαση, µετακίνηση, συγ-
γράµµατα. Μέτρα για να µη µείνει κανένας σπουδαστής των ΤΕΙ
έξω από τα εργαστήρια, για να καλυφθούν άµεσα όλες οι ανάγ-
κες σε εκπαιδευτικό προσωπικό, να δοθούν άµεσα τα κονδύλια
για την κάλυψη των αναγκών λειτουργίας των ΑΕΙ και των ΤΕΙ, να
καταργηθεί ο θεσµός του έκτακτου εκπαιδευτικού και να προχω-
ρήσει η άµεση κάλυψη όλων των αναγκών µε θέσεις µόνιµης,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Πριν δύο µέρες δηµο-
σιεύθηκε στο βρετανικό BBC –σήµερα, απ’ ό,τι είδα, αναπαρά-
γεται και από τα ελληνικά Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης- µία
ανατριχιαστική έρευνα της εθνικής ένωσης φοιτητών Βρετανίας.
Αυτή η έρευνα αναφέρεται στις συνέπειες για τη ζωή των φοιτη-
τών από τις περικοπές των κονδυλίων και της αύξησης του κό-
στους σπουδών για τους Βρετανούς φοιτητές. 

Σύµφωνα µε αυτήν την έρευνα έχει αυξηθεί κατακόρυφα ο
αριθµός των φοιτητών, που λόγω αδυναµίας κάλυψης αυτού του
κόστους και σε συνθήκες γενικευµένης ανεργίας, καταφεύγουν
σε επικίνδυνα επαγγέλµατα, σε εργασίες στο πλαίσιο της παρα-
οικονοµίας, στο τζόγο, ακόµα και στην πορνεία, προκειµένου να
τα βγάλουν πέρα. Και τα µισά από αυτά να είναι αλήθεια, αναφέ-
ρει η συγκεκριµένη έρευνα, τότε µιλάµε για µια πραγµατική κό-
λαση. Βεβαίως, όλα αυτά δεν είναι αποτέλεσµα µόνο των
αλλαγών στην εκπαίδευση. Έχουν να κάνουν µε τη συνολική
σήψη του συστήµατος. 

Το αναφέρουµε, όµως, αυτό γιατί η Βρετανία είναι το πρότυπο
του νέου πανεπιστηµίου. Είναι η χώρα που πρωτοστατεί στην
υλοποίηση των διεθνών τάσεων. Είναι η χώρα που έχει προπο-
ρευτεί στις αντιδραστικές αλλαγές, τις οποίες υποτίθεται ότι
εµείς πρέπει να ακολουθήσουµε για να µη µείνουµε πίσω από τις
διεθνείς εξελίξεις. Αυτό ήταν και το βασικό επιχείρηµα των τριών
κοµµάτων που στήριξαν µε νύχια και µε δόντια το νέο νόµο- πλαί-
σιο.

Δεν αποκλείεται µάλιστα τα πανεπιστήµια αυτά, στα οποία κα-
ταγράφονται αυτά τα φαινόµενα, να φιγουράρουν ψηλά στις λί-
στες της καπιταλιστικής αξιολόγησης. Και όµως, πίσω από τη
βιτρίνα κρύβεται αυτός ο εφιάλτης.

Εµείς, βέβαια, πιστεύουµε ότι στη χώρα µας δεν θα αναπτυχ-
θούν τέτοια φαινόµενα, γιατί οι φοιτητές και οι σπουδαστές, οι
οικογένειές τους και ιδιαίτερα οι φοιτητές που προέρχονται από
τις λαϊκές οικογένειες, θα ακολουθήσουν το δρόµο της πάλης
και της σύγκρουσης µε αυτήν την πολιτική, όχι για να υπερασπι-
στούν το αστικό πανεπιστήµιο του χθες, αλλά για να παλέψουν
για πανεπιστήµια, συνολική παιδεία, επιστήµη και έρευνα, που
θα είναι στην υπηρεσία της σχεδιασµένης οικονοµικής ανάπτυ-
ξης προς όφελος του λαού και θα υπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γκιόκα. 
Παρακαλείται ο τρίτος Ιωάννης κατά σειρά -ενδιαφέρουσα

σύµπτωση, Ιωάννης Ζιώγας, Ιωάννης Γκιόκας, Ιωάννης Πρωτού-
λης- Βουλευτής Β’ Αθηνών, κ. Ιωάννης Πρωτούλης να λάβει το
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, προκαλέσαµε τη σηµερινή συζήτηση, όχι γιατί

δεν έχουµε αναφερθεί ξανά στα ζητήµατα της παιδείας, στις αν-
τιδραστικές αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα, στο περιεχό-
µενο της µόρφωσης, αλλά γιατί η κατάσταση είναι τραγική, είναι
επικίνδυνη. Προκαλέσαµε τη συζήτηση για να δώσετε εξηγήσεις
και απαντήσεις, αλλά περισσότερο για να προβάλουµε τα ουσια-
στικά αιτήµατα που έχει ο λαός µας, του οποίου τα παιδιά πηγαί-
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νουν στα σχολεία, τα ΤΕΙ και τα πανεπιστήµια.
Η ουσία είναι ότι θέλετε ένα σχολείο που θα λειτουργεί επιχει-

ρηµατικά και ανταποδοτικά. Μέσα στην καπιταλιστική κρίση φα-
νερώνεται τι σηµαίνει να λειτουργεί επιχειρηµατικά και
ανταποδοτικά το σχολείο.

Ενδεικτικά αναφέρουµε τα εξής: στις σχολικές επιτροπές το
αποτέλεσµα της συγχώνευσης σε πρώτη φάση είναι η µείωση
40% της χρηµατοδότησης, που οδηγεί σε νέα επιβάρυνση των
γονιών για να καλύψουν τις λειτουργικές ανάγκες. Έχουµε φθά-
σει στο σηµείο τα βιβλία να µην έχουν πάει ακόµα στα σχολεία.
Τα σχολεία την επόµενη εβδοµάδα κλείνουν για τα Χριστούγεννα
και τα βιβλία δεν έχουν πάει ακόµα!

Νοµίζω ότι είναι προκλητικό –και πρέπει να το συνειδητοποι-
ήσετε- να µην υπάρχουν βιβλία στα σχολεία και να γεµίζετε όλες
τις στάσεις µε διαφηµιστικές καµπάνιες για τα περιβόητα ψη-
φιακά φροντιστήρια και τα ψηφιακά «πράσινα άλογα». Είναι προ-
κλητικό. Πρέπει να το συνειδητοποιήσετε αυτό. Την ίδια στιγµή
είναι προκλητικό ξενόγλωσσα βιβλία στο λύκειο να πληρώνονται.
Η ανεργία έχει ξεπεράσει επισήµως το ένα εκατοµµύριο. Στις
φτωχιές λαϊκές συνοικίες επικρατεί πόλεµος. 

Στον αέρα βρίσκεται το ζήτηµα της µεταφοράς των µαθητών.
Σήµερα είδα µία εγκύκλιο, που µιλούσε για ένα κονδύλι για απο-
µακρυσµένες περιοχές –αν δεν βρεθεί λύση- της τάξης των 85
ευρώ το µήνα ή 1.500 ευρώ το χρόνο. Μετά τι θα κάνουν τα παι-
διά; Ωτοστόπ; Το ζήτηµα της θέρµανσης είναι εκρηκτικό. 

Όλα αυτά έρχονται να προστεθούν στα ήδη κακοσυντηρηµένα
σχολεία για τα οποία όλα τα κονδύλια που είχαν βγει, έστω και
τα προηγούµενα χρόνια, έχουν παγώσει. Εδώ µιλάµε πλέον για
ζήτηµα που αφορά και την ασφάλεια και την υγιεινή των παιδιών
στα σχολεία. 

Έχω εδώ ένα υπόµνηµα που κατέθεσαν δύο διευθυντές δύο
δηµοτικών σχολείων που συστεγάζονται, µε τετρακόσια παιδιά,
του 5ου και 10ου Δηµοτικού Σχολείου Αγίων Αναργύρων. Το κα-
τέθεσαν στο δήµο. Σ’ αυτό εκθέτουν την κατάσταση στο σχολείο
και λένε: «Τι γίνεται; Θα συντηρηθεί το σχολείο; Με την πρώτη
βροχή έχουµε νερά µέσα στις τάξεις». Πρέπει να το δείτε. Έχει
φωτογραφίες. Τα κονδύλια που ήταν για τη συντήρηση του σχο-
λείου έχουν «παγώσει». Κινδυνεύουν να σπάσουν τα τζάµια που
κρέµονται και να πέσουν πάνω στα παιδιά. 

Το καταθέτω, για να δείτε ποια είναι η κατάσταση στα σχολεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Πρωτούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και δεν µιλάµε βέβαια και για τις δοµές της ειδικής εκπαίδευ-
σης, για τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Τι θα γίνει; Θα γυρίσουµε
στον 18ο αιώνα; Θα τα κλείνουµε τα παιδιά στο σπίτι; 

Συνολικότερα, θέλουµε να πούµε ότι οι εργαζόµενοι εκπαιδευ-
τικοί και τα παιδιά που βρίσκονται στα σχολεία αντιµετωπίζουν
µία στάση πληρωµών από το κράτος, η οποία όχι µόνο δυναµιτί-
ζει, αλλά αρχίζει να αφαιρεί και το δικαίωµα να προχωρήσει κάθε
µαθησιακή διαδικασία µέσα στα σχολειά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Ο προϋπολογισµός είναι µειωµένος. Ενδεικτικά αναφέρω: Για
την πρωτοβάθµια εκπαίδευση, για τις λειτουργικές δαπάνες
έχουµε µείωση 83,3%. Για τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση: 57,7%. 

Να βγάλετε έκτακτο κονδύλι και να πάρετε µέτρα. Η συζήτηση
που κάνουµε θέλουµε να έχει κι ένα πρακτικό αποτέλεσµα. Αυτό
απαιτούµε. Το απαιτεί ο ελληνικός λαός, το απαιτεί και το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, και καλούµε το λαό µε τον αγώνα
του να το επιβάλει. Να βγουν έκτακτα κονδύλια, να σταλούν τα
βιβλία στα σχολεία -και αφήστε τα αυτά για τα ψηφιακά βιβλία-,
να δοθεί πετρέλαιο, να γεµίσουν οι δεξαµενές ώστε να έχουν τα
παιδιά θέρµανση τώρα το χειµώνα, µε κρατική ευθύνη και αφο-
ρολόγητο. Είναι προκλητικό να έχουν αφορολόγητο πετρέλαιο
οι εφοπλιστές και όχι τα σχολεία. Επίσης, να πληρώσει το κράτος
τις µέχρι τώρα οφειλές των σχολείων στις ΔΕΚΟ και να υπάρξει
διακανονισµός για τη διαγραφή των χρεών. Ούτε 1 ευρώ δεν
πρέπει να µπει από την τσέπη των γονιών και των εκπαιδευτικών
για την πληρωµή των λειτουργικών εξόδων, των εξόδων καθα-

ριότητας, των εκπαιδευτικών εκδροµών και των βιβλίων. 
Υπάρχει κι ένα ξεχωριστό ζήτηµα που δεν είναι µελό, κυρία

Διαµαντοπούλου. Είναι υπαρκτό, οξύτατο, ιδιαίτερα στις φτωχές
λαϊκές συνοικίες της δυτικής Αθήνας και του κέντρου της Αθή-
νας. Είναι οξύτατο το θέµα και πρέπει να παρθούν µέτρα για τον
υποσιτισµό των παιδιών. Να δοθεί έκτακτο κονδύλι στους δή-
µους και να δίνεται γεύµα σε όλα τα παιδιά κι όχι να ξεχωρίζουµε
τα παιδιά. Οι υπεύθυνοι του Δήµου Αθηναίων µε καταγραφή που
έκαναν διαπίστωσαν ότι διακόσια παιδιά πηγαίνουν νηστικά στο
σχολείο. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δεν σας άκουσα. Ποιος το λέει
αυτό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Οι υπεύθυνοι του Δήµου Αθηναίων,
για τους παιδικούς σταθµούς. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Α, για τους παιδικούς σταθµούς
λέτε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ναι, για τους παιδικούς σταθµούς.
Διακόσια µικρά παιδιά πηγαίνουν νηστικά. 

Έχουν αυξηθεί τα αιτήµατα από σχολεία στο Βρεφοκοµείο του
Δήµου Αθηναίων, που φτιάχνει φαγητό και στέλνει στους παιδι-
κούς σταθµούς, για να πηγαίνει και φαγητό στα σχολεία κι αυτό
να γίνει µε κρατική ευθύνη. Εδώ δεν έχουν καµµία δουλειά να
µπλεχθούν ούτε ΜΚΟ, ούτε διάφοροι εφοπλιστές και βιοµήχανοι
«φιλάνθρωποι», ούτε η Εκκλησία. Με κρατική ευθύνη πρέπει να
λυθεί αυτό το ζήτηµα. 

Πρόκειται για ζητήµατα άµεσης ανακούφισης του λαού µας,
των εργαζοµένων και των παιδιών του που υποφέρουν και σ’
αυτό πρέπει να πάρετε θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από
το Γυµνάσιο Ανδρούσας Μεσσηνίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ως πολιτικό προσωπικό της αστικής τάξης και στα ζητήµατα
της εκπαίδευσης υποτάσσετε τα θέµατα αυτά, τις εξελίξεις στις
ανάγκες αναπαραγωγής του κεφαλαίου.

Έτσι, λοιπόν, πολύ πιο συγκεκριµένα –αναφέρθηκαν και οι
προηγούµενοι εισηγητές- προωθείτε την ταξική διαφοροποίηση
στα σχολεία και την προσπάθεια ουσιαστικά συρρίκνωσης και
αφυδάτωσης της µόρφωσης µέσα από τη λογική των δεξιοτή-
των, για να διαµορφώσετε –αυτή είναι η στρατηγική σας σκό-
πευση- αµέσως µεγαλύτερη πρόσδεση της παιδείας, της
εκπαίδευσης και της έρευνας στις ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων για τη στήριξη της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφο-
ρίας τους και ταυτόχρονα να διαµορφώσετε ένα νέο εργαζόµενο,
ο οποίος θα είναι λειτουργικά αναλφάβητος µε προσωρινή δου-
λειά για µερική ζωή. 

Και για αυτήν την ταξική διαφοροποίηση αξιοποιείτε µια σειρά
από εργαλεία όπως, για παράδειγµα, η µεταφορά της ευθύνης
της λειτουργίας της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης στους νέους καλλικρατικούς δήµους. Αξιοποιείτε τη δι-
οικητική µεταρρύθµιση, λες και δεν γνωρίζουµε τις επιπτώσεις
οι οποίες θα υπάρχουν µε τους παιδικούς σταθµούς, που θα βα-
θύνουν ακόµα περισσότερο το διαχωρισµό, θα προσδέσουν
ακόµη περισσότερο τα σχολειά µε τις ανάγκες των επιχειρηµα-
τικών οµίλων και θα κληθούν οι γονείς µέσα από τις σχολικές επι-
τροπές και τους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, να βάλουν
πολύ βαθιά το χέρι στην τσέπη για να λειτουργούν τα σχολεία. 

Μέσα από την αναµόρφωση και το σπάσιµο του ενιαίου χαρα-
κτήρα του αναλυτικού προγράµµατος και την ευελιξία του, για
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παράδειγµα, τα νέα παιδιά στα Καλάβρυτα θα µαθαίνουν πώς
πήζει το τυρί –όχι ότι αυτό είναι κάτι το κακό- ή στην Αράχωβα
θα µαθαίνουν πώς µπορούν να σερβίρουν τα ποτά, ή στην Πάτρα
θα µαθαίνουν πώς µπορεί να γίνουν οι νέοι εργαζόµενοι ανταγω-
νιστικοί απέναντι στους Κινέζους. Και αυτό γιατί µία επιχείρηση,
η οποία ασχολείται µε τα φωτοβολταϊκά, βγήκε και είπε ότι εδώ
δεν µπορούµε να ανταγωνιστούµε τις κινέζικες πολυεθνικές, άρα
πρέπει να απολύσουµε, να ανατρέψουµε τις εργασιακές σχέσεις
και να δουλεύετε µε 500 ευρώ. Πολύ απλό. 

Άρα, εφόσον αυτό θα είναι χρηµατοδότηση ενός σχολείου, τα
νέα παιδιά θα µαθαίνουν αυτά τα πράγµατα, οπότε και οι γονείς
τους αλλά και οι ίδιοι να γίνονται δεχτικοί αυτής της κατάστασης. 

Τρίτον, µέσα από τις συγχωνεύσεις των σχολικών µονάδων,
έχουµε τριαντάρια τµήµατα στα δηµοτικά για να µάθουν γράµ-
µατα. Η µεταφορά των µαθητών µε τα προβλήµατα ουσιαστικά.
Δηλαδή, τα παιδιά της υπαίθρου µε πολύ µεγάλες δυσκολίες και
µε κόπο των γονιών µπορούν να πηγαίνουν στο σχολείο. 

Τέταρτον, ο ρόλος του εκπαιδευτικού. Και πέµπτος άξονας
είναι αυτό το πλαίσιο αξιολόγησης και αυτοαξιολόγησης, που βά-
ζετε για τα σχολειά µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια µε τα οποία
θα αξιολογείται ο βαθµός εφαρµογής της αντιεκπαιδευτικής σας
πολιτικής σε επίπεδο κάθε σχολικής µονάδας. 

Βεβαίως, οι εκπαιδευτικοί είναι γνωστό τι είναι. Αποτελούν δια-
χρονικά ένα βασικό συστατικό στοιχείο του αστικού κρατικού µη-
χανισµού, για να µπορέσει µέσα απ’ αυτό το µηχανισµό να γίνεται
η αναπαραγωγή της αστικής ιδεολογίας, δηλαδή της αντιεπιστη-
µονικότητας και του σκοταδισµού. Και σήµερα αυτό το µηχανι-
σµό τον θέλετε ακόµα πιο αντιδραστικό, πλήρως υποταγµένο.
Ποια είναι λοιπόν, η θέση του εκπαιδευτικού ως ενιαίο στοιχείο
της επίθεσης στη λαϊκή οικογένεια; 

Ένας εκπαιδευτικός έχει χάσει πέντε µισθούς µέσα σε δύο
χρόνια. Κλέβουν την προϋπηρεσία σε όλους τους εκπαιδευτι-
κούς. Για παράδειγµα, στους αναπληρωτές δεν αναγνωρίζουν
την προϋπηρεσία. Είναι απλήρωτοι για δύο µήνες και τους εντά-
ξατε χωρίς προϋπηρεσία στο κατώτερο κλιµάκιο. Επιβάλλετε
υποχρεωτικές µετακινήσεις στους εκπαιδευτικούς. Διαµορφώ-
νετε επτά κατηγορίες ελαστικά εργαζοµένων εκπαιδευτικών και
µάλιστα αξιολογείτε και τις ΜΚΟ στο πλαίσιο του εθελοντισµού.
Ο µισθός του νεοεισερχόµενου εκπαιδευτικού είναι 660 ευρώ.
Και άµα είναι σε άλλη περιοχή, που είναι συνήθως, θα µπορεί να
ζήσει να πληρώσει ενοίκιο, να έχει τις ανάγκες του; Και άµα έχει
οικογένεια; Τότε δεν πρόκειται να ζήσει. Την ίδια αυτή επίθεση
τη διαµορφώνεται και όσον αφορά και στο κριτήριο πρόσληψης
των εκπαιδευτικών, για να διαµορφώσετε, δηλαδή ένα νέου
τύπου εκπαιδευτικό, ο οποίος θα υλοποιεί ενεργητικά και µε απο-
φασιστικότητα την αστική παιδαγωγική του λειτουργικού αναλ-
φαβητισµού, της ηµιµάθειας, της διάκρισης σε µαθητές που
παίρνουν και δεν παίρνουν τα γράµµατα. 

Η ίδια λογική µπαίνει και όσον αφορά τα κριτήρια αξιολόγη-
σης. Η αυτοαξιολόγηση είναι ένα βασικό και αναγκαίο εργαλείο,
για να σπρώξει τα σχολεία στην αγορά και στην ηµιµάθεια, αλλά
και για να φορτώσει το κόστος της µόρφωσης στις τσέπες των
γονιών. 

Για παράδειγµα, να αναφέρω δύο κριτήρια από αυτά που βά-
ζετε ως κριτήρια αυτοαξιολόγησης: κατανοµή εσόδων ανά κατη-
γορία πηγών και προβλεπόµενης δαπάνης, το αν ο δήµος
στηρίζει οικονοµικά τα σχολεία και αν ο σύλλογος γονέων ενι-
σχύει οικονοµικά το σχολείο. Αυτά αποτελούν κριτήρια αξιολό-
γησης µιας σχολικής µονάδας!

Άλλο κριτήριο είναι αν µέσα από την εφαρµογή των διδακτικών
µεθόδων αναπτύσσονται ποικίλες δραστηριότητες στους µαθη-
τές. Αν, δηλαδή, καλλιεργείς νέες διδακτικές µεθοδολογίες του
αγνωστικισµού, του σχετικισµού, της καλλιέργειας δεξιοτήτων,
της κατηγοριοποίησης µέσα στο ίδιο το µάθηµα και στην ίδια την
τάξη, τότε είσαι καλός εκπαιδευτικός. 

Άρα, λοιπόν, η αυτοαξιολόγηση την οποία κάνετε δεν έχει καµ-
µία σχέση µε τη λαϊκή ανάγκη, για να γίνει ο εκπαιδευτικός κα-
λύτερος, επιστηµονικά πληρέστερος και ικανός να µορφώνει
ολόπλευρα τα παιδιά. Αυτό που κάνετε έχει σχέση µε ένα σχο-
λείο της αγοράς. Δεν έχει καµµία σχέση µε ένα ενιαίο σχολείο,
βασικό και υποχρεωτικό για όλα τα παιδιά που θα έχει δηµόσιο

και δωρεάν χαρακτήρα. Δεν θέλετε να σκεφτείτε έναν τέτοιο εκ-
παιδευτικό ούτε ένα τέτοιο σχολείο. Θέλετε ένα σχολείο «ανώ-
νυµη εταιρεία», το δάσκαλο σκυφτό και αυτό υπηρετεί το
µαστίγιο της αυτοαξιολόγησης, αλλά και το καρότο της αυτονο-
µίας. 

Αυτό, λοιπόν, το νέο σχολείο της αγοράς αποτελεί το στρατη-
γικό σχέδιο του κεφαλαίου και βεβαίως έχει τεθεί εδώ και πολλά
χρόνια, πολύ πριν την κρίση, σε πορεία υλοποίησης, για να δια-
µορφώσετε παιδιά ηµιµαθή, σχολεία που να λειτουργούν ως
εταιρείες, εκπαιδευτικούς µε σκυµµένο κεφάλι και ανύπαρκτα
εργασιακά δικαιώµατα. Αυτά δε, τα µέτρα εφαρµόζονται παντού. 

Άρα, λοιπόν, είναι στο χέρι συνολικά του κινήµατος, των γο-
νιών, των µαθητών και των εκπαιδευτικών από κοινού όχι µόνο
να βάλουν φραγµό, αλλά και να ανατρέψουν αυτούς τους επικίν-
δυνους σχεδιασµούς σας.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Νικόλαος Παπακων-
σταντίνου, Βουλευτής Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Στο κείµενο της επερώτησης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας προβάλλουµε στη Βουλή τα αιτήµατα που οι φορείς του
λαϊκού κινήµατος των εκπαιδευτικών, των µαθητών, των σπου-
δαστών, των γονιών, των φοιτητών υιοθετούν ως άµεσα αιτήµατα
πάλης για την αντιµετώπιση των συνεπειών της καπιταλιστικής
κρίσης στην εκπαίδευση. Αναλυτικά και µε συνοχή απαιτούµε λύ-
σεις και απαντήσεις. 

Ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας αναδεικνύουµε ταυτόχρονα τη νευραλγική σύνδεση ανά-
µεσα στην οξύτητα των προβληµάτων στην καθηµερινή
λειτουργία του σχολείου, του πανεπιστηµίου µε τις πραγµατο-
ποιούµενες καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις στην παιδεία. 

Δεν περιγράφουµε, λοιπόν, τα προβλήµατα, δεν διηγούµαστε
την ασφυκτική πραγµατικότητα, δεν κάνουµε αφήγηση για τα χι-
λιάδες περιστατικά µιας αντιµορφωτικής κυβερνητικής πολιτικής.
Καυτηριάζουµε και στιγµατίζουµε το ότι η πολιτική του «νέου»
σχολείου και του «νέου» πανεπιστηµίου αποτελούν ριζικές µα-
κρόπνοες προσαρµογές για να διασφαλιστεί η σύνδεση –ακρι-
βέστερα, η υποταγή- της παιδείας στην ανάκτηση της κερδο-
φορίας των επιχειρηµατικών οµίλων µε την επιδίωξη –πάγια,
εξάλλου- να φτιαχτεί φθηνή και ευέλικτη εργατική δύναµη, να
εξαναγκαστεί και να πειθαναγκαστεί η µεγάλη πλειοψηφία της
νεολαίας και των εργαζοµένων σε ένα αδιάκοπο κυνηγητό επι-
φανειακών και εφήµερων δεξιοτήτων, πληροφοριών, ικανοτήτων,
γνώσεων ζευγαρωµένων βεβαίως µε τις συγκυριακές ανάγκες
της αγοράς, της διακύµανσης του οικονοµικού κύκλου, της κα-
πιταλιστικής κερδοσκοπικής δραστηριότητας. 

Σηµαία της κυβερνητικής πολιτικής και των ευρωενωσιακών
κριτηρίων είναι η χυδαία εµπειρική στροφή, η ζεύξη µε την
αγορά, η αντιπαράθεση κοκαλωµένη και µεταφυσική –και βε-
βαίως σε αντιδιαστολή µε τη γνώση- δηλαδή αναλώσιµες δεξιό-
τητες, πρόσκαιρες επιδεξιότητες, µονοµερή προσόντα στο
ρυθµό των αναγκών για φθηνό, πάµφθηνο εργατικό δυναµικό,
πάµφθηνο και κυρίως αιχµάλωτο στη σκέψη και γονατιστό στον
καπιταλιστή. Αντί, δηλαδή, για συγκροτηµένα µορφωτικά δικαιώ-
µατα για τη νεολαία, προσφέρεται ο τζόγος των ευκαιριών.

Για το ζήτηµα, όµως, της µορφωτικής συγκρότησης των νέων
ανθρώπων µας είναι χρήσιµη και η παραίνεση του εθνικού µας
ποιητή Κωστή Παλαµά, ότι η πείρα ξέρει τα µισά, τα καίρια τα
ξέρει η γνώση. Και εκεί πρέπει να επικεντρώνεται ένα εκπαιδευ-
τικό σύστηµα που υπηρετεί τον άνθρωπο και το λαό και όχι το
σηµερινό νοµοθετικό πλαίσιο και οι κατευθύνσεις που υπηρετούν
τις ιδιοτελείς στρατηγικές ανάγκες της εξουσία των µονοπωλίων.

Ασκούµε, λοιπόν, θεµελιώδη και συγκροτηµένα ακαταµάχητη
κριτική στα αντιµορφωτικά κυβερνητικά κριτήρια, στο περιεχό-
µενο της κυβερνητικής πολιτικής για απαξίωση και χλευασµό της
γνώσης, γνώση νοούµενη ως δυνατότητα συνεκτικής κατανόη-
σης και ενεργητικής ερµηνείας των φαινοµένων της φυσικής, κοι-
νωνικής και ιστορικής πραγµατικότητας.

Εκφράζουµε τη ριζική µας εναντίωση στη αντικατάσταση της
γνώσης, από τις «γνώσεις, ικανότητες, δεξιότητες», δηλαδή, ως
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αποτέλεσµα της αφοµοίωσης πληροφοριών µέσω της µάθησης.
Δηλαδή, άθροισµα πληροφοριών που πρέπει να αφοµοιώνονται
χωρίς να ελέγχονται και προπαντός µε συσκοτισµένη την αλλη-
λουχία τους.

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εξακολουθούµε πει-
σµατικά στο πνεύµα των απαιτήσεων της εποχής και των µορ-
φωτικών δικαιωµάτων του λαού και της νεολαίας, στο πνεύµα
των αναγκών και απαιτήσεων για τη νεοελληνική αναγέννηση µε
τους εργάτες µπροστά, να λέµε ότι χρειάζεται δωδεκάχρονο δω-
ρεάν, δηµόσιο, ενιαίο βασικό σχολείο υποχρεωτικό για όλα τα
παιδιά που στόχο και περιεχόµενο να έχει τη συγκρότηση µιας
θεµελιωδώς συνεκτικής και επιστηµονικής αντίληψης για το φυ-
σικό, κοινωνικό και ιστορικό κόσµο.

Η κατανόησή του, η ενεργητική στάση απέναντι σε αυτό τον
αντικειµενικό κόσµο θα είναι οι προϋποθέσεις µιας πολυµερούς
διαµόρφωσης της ατοµικής προσωπικότητας. Αυτή είναι η ση-
µαία του επαναστατικού εργατικού κινήµατος για την κοινωνική
ισότητα των ανθρώπων µε την κατάλυση της ταξικής συγκρότη-
σης της κοινωνικής ζωής.

Λέµε, λοιπόν, αποκλειστικά δηµόσιες επαγγελµατικές σχολές,
ενιαία αποκλειστικά δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση, κατάργηση
του διαχωρισµού σε δηµοτικό, γυµνάσιο, λύκειο, κατάργηση του
ανισότιµου δικτύου περί τεχνικοεπαγγελµατικής εκπαίδευσης και
της αντιδιαστολής της προς τη γενική παιδεία και προπαντός όχι
επαγγελµατικές επιλογές στα άγουρα χρόνια της εφηβείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Βουλευ-

τής Α’ Αθηνών και Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, κ. Άννα Διαµαντοπούλου.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θεωρώ ότι είναι µία από τις καλές στιγµές του Κοινοβουλίου,
γιατί µας δίνεται η δυνατότητα να µιλήσουµε για το θέµα της εκ-
παίδευσης, των τεραστίων προβληµάτων βεβαίως, για ένα θέµα
που όλα τα κόµµατα και το καθένα από τη δική του πλευρά έχουν
αγωνία και ενδιαφέρον.

Διαβάζοντας την επερώτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος και ακούγοντας τους συναδέλφους κυρίους Βουλευτές,
είναι σαφές ότι υπάρχουν τρεις µεγάλες ενότητες. Η µία αφορά
τις µεταρρυθµίσεις και τις αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα
σε όλες τις βαθµίδες, πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και τριτο-
βάθµια, που είναι µεγάλη ανάγκη για τη χώρα. Είναι ανάγκες οι
οποίες έχουν να κάνουν µε τις εξελίξεις που γίνονται στο παγκό-
σµιο επίπεδο, αλλαγές στην τεχνολογία, στην παγκοσµιοποίηση,
στην οικονοµία, ανάγκες που πρέπει οπωσδήποτε ένα εκπαιδευ-
τικό σύστηµα να απαντά.

Η δεύτερη, είναι οι διαρθρωτικές αλλαγές που έχουν να κά-
νουν µε τις εκ των προτέρων παρεµβάσεις µας, ώστε να µην
αναγκαζόµαστε τα θέµατα της κρίσης να τα αντιµετωπίζουµε
απλά µε περικοπές. Θα εξηγήσω. 

Η τρίτη, είναι ο περιορισµός της σπατάλης, δηλαδή η ανάγκη
να προχωρήσουµε σε συγχωνεύσεις Οργανισµών, σε πράξεις και
δράσεις, οι οποίες βοηθούν να λειτουργήσουµε µε λιγότερα χρή-
µατα και µε πιο αποτελεσµατικό τρόπο.

Αυτές οι τρεις ενότητες, τις οποίες το Υπουργείο έπρεπε να
θέσει σε κίνηση παράλληλα από την πρώτη στιγµή, γίνονται σε
µια συγκεκριµένη χρονική στιγµή για την οποία το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος παριστάνει ότι δεν συµβαίνει τίποτα. Δηλαδή,
όλη αυτή η συζήτηση που κάνουµε σήµερα και όλα αυτά που
ζούµε στη χώρα δεν συµβαίνουν σε µια ιδιαίτερη περίοδο, δεν
συµβαίνουν σε µια βαθύτατη κρίση που όλα έχουν αλλάξει, αλλά
γίνεται µια διαπιστωτική πράξη του κάθε γεγονότος, περιγρά-
φουµε τα ζητούµενα, λέµε πόσο δραµατικά είναι, αλλά ως να µη
συµβαίνει τίποτα.

Δηλαδή, φαντάζοµαι ότι µε έκπληξη παρατηρείτε τη µείωση
των κονδυλίων ή παρατήρησα τουλάχιστον τέσσερις φορές στις
τοποθετήσεις σας, ότι έχετε µια απλή λύση, να βγει ένα έκτακτο
κονδύλι, να δώσετε πόρους εδώ και εκεί.

Πρέπει να µας εξηγήσετε και από πού, να µας εξηγήσετε και
πώς. Ξέρω την απάντησή σας: «να φορολογήσουµε το µεγάλο
κεφάλαιο». Όλα αυτά γίνονται. Αυτά τα δύο χρόνια έγιναν πάρα

πολύ µεγάλες προσπάθειες, όχι όσες ήταν αναγκαίες, όσες ήταν
δυνατές. Όλη αυτή η µεταφορά θα γίνει και γίνεται και γίνεται
τεράστια προσπάθεια. Αλλά, πέρα από την περιγραφή, η οποία
πολλές φορές παίρνει  ακραίες εκφράσεις και ακραία χαρακτη-
ριστικά, νοµίζω ότι όλα τα κόµµατα, είτε στη Συµπολίτευση, είτε
στην Αντιπολίτευση, έχουν µία ευθύνη στο να αντιµετωπίσουµε
το τεράστιο πρόβληµα της εκπαίδευσης. 

Παίρνω την πρώτη ενότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
θέµα των αλλαγών στην εκπαίδευση. Από την πρώτη στιγµή –και
την έχουµε κάνει ξανά αυτήν τη συζήτηση- είχα το µεγάλο δί-
ληµµα: µέσα στην κρίση προχωράµε σε µεγάλες αλλαγές, προ-
χωράµε σε αλλαγή του εκπαιδευτικού συστήµατος, των προ-
γραµµάτων σπουδών, των θεµάτων των βιβλίων, των µεθόδων
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, των όσων γίνονται στα σχολεία ή
απλά διαχειριζόµαστε την κατάσταση; 

Οι αλλαγές στο εκπαιδευτικό σύστηµα σε όλες τις χώρες είναι
συνεχείς. Υπάρχουν πάντοτε ορισµένες σταθερές, αλλά υπάρ-
χουν συνεχείς αλλαγές γιατί ο κόσµος τρέχει και το εκπαιδευτικό
σύστηµα δεν πρέπει να ακολουθεί, αλλά να είναι µπροστά.

Η εκτίµηση, λοιπόν, ήταν ότι και µέσα στην κρίση θα πρέπει
όσο µπορούµε, µε όλες τις δυνατότητες που έχουµε, να προλά-
βουµε και πάλι τις αλλαγές και να κάνουµε τις απαιτούµενες και
αναγκαίες µεταρρυθµίσεις στο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Εδώ, εγώ σέβοµαι απολύτως το κείµενό σας όσον αφορά το
κοµµάτι των εκπαιδευτικών αλλαγών. Υπάρχει µία τελείως δια-
φορετική προσέγγιση, διαφορετική πολιτική, διαφορετική φιλο-
σοφία. Άρα, εδώ, οι διαφορές µας είναι µεγάλες και
αγεφύρωτες. 

Άκουσα που είπατε ότι εµείς είµαστε εκπρόσωποι του αστικού
συστήµατος και ως εκ τούτου έχουµε λίγο-πολύ ως στόχο να κα-
ταργήσουµε και να διαλύσουµε το εκπαιδευτικό σύστηµα. Αυτές
είναι απόλυτες ανοησίες, τις οποίες δεν δεχόµαστε και τις οποίες
δεν δέχοµαι, τουλάχιστον εγώ, εδώ µέσα στη Βουλή. Δεν υπάρ-
χουν οι εκπρόσωποι του κοµµουνιστικού συστήµατος, που φρον-
τίζουν για το λαό και οι εκπρόσωποι του αστικού συστήµατος,
που είναι εναντίον του λαού. Επιτέλους, µετά από τριάντα χρόνια
συζήτησης θα πρέπει να σεβαστούµε ο ένας τον άλλον. Από δια-
φορετική οπτική γωνία ο καθένας έχει την πρόθεση να υπηρετή-
σει το λαό. Ας σεβαστούµε, λοιπόν, τη διαφορετική ιδεολογική
προσέγγιση και το διαφορετικό εργαλείο. Αλλά, αυτή η δίκη προ-
θέσεων αυτών που αγαπούν το λαό και αυτών που είναι εναντίον
του λαού, δεν γίνεται πια να είναι αποδεκτή µετά από τριάντα
πέντε χρόνια από τη Μεταπολίτευση.

Όλα τα ζητήµατα, λοιπόν, είτε αφορούν το θέµα των προγραµ-
µάτων των σπουδών, το θέµα της αξιολόγησης και της αυτοα-
ξιολόγησης, το θέµα του ψηφιακού σχολείου, το θέµα της
αντιµετώπισης των επιµέρους µαθηµάτων, των παιδαγωγικών µε-
θόδων, το θέµα των αλλαγών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, της
εξωστρέφειας των ιδρυµάτων, της σχέσης τους µε την οικονοµία
και την παραγωγή, το θέµα της συνεχούς αξιολόγησης, της σύν-
δεσης της οικονοµικής τους υποστήριξης µε τους στόχους που
επιτυγχάνουν, είναι θέµατα για τα οποία υπάρχει διαφορετική φι-
λοσοφία και νοµίζω, ότι δεν είναι αυτής της στιγµής να το συζη-
τήσουµε. Στα επιµέρους νοµοσχέδια εξαντλήσαµε και τα
ιδεολογικά και τα πολιτικά επιχειρήµατά µας και τα ουσιαστικά.

Έρχοµαι, τώρα, στο θέµα της σηµερινής κατάστασης. Έχετε
απόλυτο δίκιο. Βεβαίως, αναλογικά υπάρχει τραγική µείωση σε
σχέση µε τον προϋπολογισµό και µε το ΑΕΠ. Η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου έχει το µικρότερο προϋπολογισµό που υπήρχε
ποτέ στο Υπουργείο Παιδείας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Αυτή µπορούµε να την κρύψουµε; Ή µήπως σας προκαλεί έκ-
πληξη; Λέω ότι δεν πρέπει να µας προκαλεί έκπληξη όταν ξέ-
ρουµε τον προϋπολογισµό κι όταν ξέρουµε ότι έχουµε µείωση
σε όλες τις δαπάνες και µία εκτόξευση των τόκων. Γι’ αυτό πρέ-
πει να αλλάξουµε συνολικά την οικονοµική πολιτική, όταν οι τόκοι
κάθε ηµέρα που περνάει εκτοξεύονται και ουσιαστικά µειώνουν
όλες τις άλλες δαπάνες προς τα πίσω.

Έχουµε, λοιπόν, µία πραγµατικότητα. Είναι έτσι όπως την πε-
ριγράφετε, µε πάρα πολύ λίγους πόρους και µε αυτούς τους λί-
γους πόρους θα πρέπει να πετύχουµε το µέγιστο δυνατό
αποτέλεσµα. Πρώτον, πρέπει να εξαντλήσουµε όλα τα περιθώρια

2782 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για να αντιµετωπίσουµε σπατάλες, κακή οργάνωση, αναδιαρ-
θρώσεις, οι οποίες είναι αναγκαίες και δεύτερον, πρέπει να επι-
κεντρώσουµε τους πόρους εκεί που χρειάζεται.

Θα ξεκινήσω από αυτό: ποιοι είναι οι πόροι που είχαµε; Μόνο
οι πόροι από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. Θέλω να είµαι απολύ-
τως ειλικρινής. Όλα τα υπόλοιπα κονδύλια από το Υπουργείο
Παιδείας ουσιαστικά αφορούν τη µισθοδοσία και υπάρχουν όλα
τα ζητήµατα που αφορούν τα λειτουργικά, που είναι οι δήµοι και
το Υπουργείο Εσωτερικών.

Όµως, στο Υπουργείο Παιδείας, αυτός ήταν ο προϋπολογι-
σµός και η δυνατότητα που είχαµε ήταν να αλλάξουµε το σχε-
διασµό του ΕΣΠΑ και να µπορέσουµε να κατευθύνουµε αυτές τις
δαπάνες –µε τους περιορισµούς που υπάρχουν, γιατί, όπως ξέ-
ρετε, δεν µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε αυτούς τους πόρους
όπως θέλουµε- στις αλλαγές και στην υποστήριξη των µεταρρυθ-
µίσεων.

Εκεί δεν ήταν εύκολα τα πράγµατα. Θέλω απλώς να σας θυ-
µίσω ότι το 2009 η απορρόφηση των κονδυλίων ήταν στο 2%. Οι
ανάγκες ήταν να αλλάξουµε όλο το σχεδιασµό και να εστιάσουµε
τις δαπάνες του ΕΣΠΑ στα προγράµµατα που θέλαµε. Έπρεπε
να προχωρήσουµε στην υλοποίηση αυτών των προγραµµάτων,
µέσα σε ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον, γιατί ενώ είχαµε τους
κανόνες του ΕΣΠΑ που είναι ευρωπαϊκοί κανόνες και µία γραφει-
οκρατία που πρέπει να σας πω ως πρώην Επίτροπος ότι σε µε-
γάλο βαθµό οφείλεται και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έπρεπε
συνεχώς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας και τις περιοριστικές αλ-
λαγές που υπήρχαν για το δηµόσιο τοµέα όλη την προηγούµενη
περίοδο από νόµους, οι οποίοι έρχονταν µετά από τις συµφωνίες
που κάναµε στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου.

Έτσι, είχαµε την υποχρέωση να πετύχουµε στόχους και για
δηµοσιονοµικούς λόγους, αλλά και για την ουσία, σε ένα πολύ
δύσκολο περιβάλλον. Είχαµε και µία σηµαντική απορρόφηση.
Καταφέραµε, δηλαδή, να απορροφήσουµε 85 εκατοµµύρια ευρώ
τον Ιούνιο για προγράµµατα που αφορούσαν αποκλειστικά τις
αλλαγές στην παιδεία, ενώ απορροφήσαµε και 52 εκατοµµύρια
ευρώ τον Οκτώβριο, ξεπερνώντας τους στόχους. Θα καλύψουµε
και ένα σηµαντικό ποσοστό των στόχων του φθινοπώρου, µε δε-
δοµένο, κύριοι συνάδελφοι –και θα ήθελα να το σκεφτείτε αυτό-
το πόσα προβλήµατα αντιµετώπισε αυτό το φθινόπωρο η Δηµό-
σια Διοίκηση και τι επιπτώσεις υπάρχουν, όταν το ΜΑΣ καταλαµ-
βάνει για είκοσι πέντε ηµέρες τη διοίκηση ενός πανεπιστηµίου
και δεν γίνεται καµµία πράξη, ούτε καν απορρόφηση, ούτε καν
χρήση αυτών των κονδυλίων που υπάρχουν! Το ίδιο συµβαίνει
όταν πάει και κλείνει το Λογιστήριο του Κράτους για είκοσι ηµέ-
ρες, δεν γίνεται καµµία πράξη και δεν µπορούµε να απορροφή-
σουµε ούτε αυτά τα στοιχειώδη χρήµατα που έχουµε! Ας σκεφτεί
ο καθένας από την πλευρά του, µε ό,τι κάνει, αν βοηθάει λίγο, ή
πόσο µεγάλο πρόβληµα δηµιουργεί!

Αναφερθήκατε σε πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα. Ένα απ’
αυτά, το οποίο περιγράφεται τις τελευταίες ηµέρες, είναι το θέµα
των προβληµάτων που υπάρχουν στην ελληνική κοινωνία και στις
ελληνικές οικογένειες, όσον αφορά τη φτώχεια. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι ένα από τα πιο ευαίσθητα θέ-
µατα. Δεν το αµφισβητώ, αλλά θα παρακαλούσα πάρα πολύ να
έχω τα στοιχεία των δασκάλων που είπατε ότι έχουν µαθητές, οι
οποίοι παίρνουν φαγητό από τα σκουπίδια, γιατί αν υπάρχουν
αυτοί οι δάσκαλοι, θα έπρεπε αµέσως να έχουν δώσει τα στοιχεία
στις διευθύνσεις, προκειµένου να παρέµβουµε και µε το Υπουρ-
γείο Κοινωνικής Αλληλεγγύης και µε το Υπουργείο Παιδείας! Δεν
είναι δυνατόν να υπάρχουν τέτοια περιστατικά, να καταγγέλλον-
ται στα κόµµατα και στις εφηµερίδες και να µην καταγγέλλονται
στο Υπουργείο! 

Σας υπενθυµίζω ότι µόλις βγήκε το θέµα στα κανάλια πριν από
τρεις µήνες, ζήτησα από το συγκεκριµένο σύλλογο εκπαιδευτι-
κών να µου δώσει τα στοιχεία! Δεν µου έδωσαν ούτε ένα µέχρι
σήµερα! Δεν υπάρχει πρόβληµα; Όχι, υπάρχουν προβλήµατα τα
οποία τα αντιµετωπίζουµε κατά σχολεία! Αυτή τη στιγµή υπάρχει
συνεννόηση µε όλους τους δασκάλους, µε τους συλλόγους, µε
τις σχολικές επιτροπές, µε τα σχολικά συµβούλια. Σε κάθε σχο-
λείο, στα σχολικά συµβούλια συµµετέχουν οι εκπαιδευτικοί, οι
γονείς, οι οποίοι πρέπει αµέσως να καταγράφουν αυτά τα περι-

στατικά.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Δεν ισχύει

αυτή η απλή λογική «κάντε συσσίτια στα σχολεία»! Ξέρετε ότι
αυτό δεν µπορεί να γίνει! Δεν πρέπει να γίνει! Δεν είναι δυνατόν
να γίνει! Όµως, εκεί όπου υπάρχουν ειδικά προβλήµατα, στις
ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιότητας, αυτές µε τις οποίες δια-
φωνείτε απολύτως, δηλαδή εκεί όπου έχουµε µεγάλη σχολική
διαρροή, που έχουµε παιδιά από ειδικές κατηγορίες, παιδιά σε
συνοικίες µε πολύ µεγάλα προβλήµατα, εκεί υπάρχει ειδική αν-
τιµετώπιση. Βεβαίως, αυτό δεν το κάνουµε θέµα στα κανάλια
ούτε στη Βουλή. Εκεί θα υπάρχει ειδικό πρόγραµµα. 

Υπάρχει ήδη υποστήριξη των παιδιών, όταν έχουν ανάγκη, σε
όλη τη σχολική κοινότητα, µε τη βοήθεια των σχολικών επιτρο-
πών, των δήµων και των µη κυβερνητικών οργανώσεων βεβαίως,
γιατί τα προβλήµατα δεν είναι µόνο στα σχολεία. Μιλήσατε πολύ
σωστά για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Δεν είναι κάτι που
το ξέρω, αλλά φαντάζοµαι ότι το ξέρει το αντίστοιχο Υπουργείο.
Όµως, δεν είναι δυνατόν να υπάρχουν γενικώς καταγγελίες στα
µέσα, για να γίνεται θέµα και να έχουν δηµοσιότητα κάποιοι άν-
θρωποι για ένα ή δύο λεπτά ως υπεύθυνοι λειτουργοί και να µη
δίνουν στοιχεία στον υπεύθυνο φορέα, που είναι η Διεύθυνση Εκ-
παίδευσης!

Είναι πάρα πολύ σοβαρό θέµα αυτό, για να γίνεται τόσο εύ-
κολα πρώτο θέµα. Είπατε ένα φοβερό πράγµα. Υπάρχει διευθυν-
τής που ξέρει ότι υπάρχουν παιδιά που πάνε στα σκουπίδια κι
αυτός ο διευθυντής δεν έχει έρθει στον Υπουργό Παιδείας να
σπάσει την πόρτα; Δεν το καταλαβαίνω αυτό το πράγµα. Παρα-
καλώ, λοιπόν, να µας δώσετε τα στοιχεία, για να το αντιµετωπί-
σουµε αµέσως, όχι για κανέναν άλλο λόγο. 

Υπάρχει, λοιπόν, πράγµατι ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Το αν-
τιµετωπίζουµε σε όλη την ελληνική κοινωνία κι όχι µόνο στα παι-
διά. Η κρίση είναι βαθιά και όλοι, χρησιµοποιούµε όλες τις
δυνατότητες που έχουµε, η πολιτεία, η αυτοδιοίκηση, η εκκλησία,
οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, τα σχολικά συµβούλια, τα τοπικά
συµβούλια, οι οργανώσεις σε κάθε περιοχή. Αυτό σηµαίνει µία
κοινωνία αλληλεγγύης, η οποία αντιµετωπίζει τα θέµατα στην πε-
ρίοδο της κρίσης. 

Τι είναι αυτό που µου λέτε για κρατικά συσσίτια; Τι είναι αυτή
η λογική; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Μην το εκχυδαΐζετε τελείως.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αυτό είπατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Μιλάµε για ένα µικρό γεύµα.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αυτό είπατε κι αυτό ξέρετε ότι
δεν µπορεί να γίνει, ούτε είναι σωστό να γίνει. 

Όταν, λοιπόν, θέλουµε να µιλάµε γι’ αυτά τα θέµατα, πρώτον
να σεβόµαστε την αξιοπρέπεια των ανθρώπων, δεύτερον, να γί-
νεται µε το σωστό θεσµικό τρόπο για να αντιµετωπίζονται, τρίτον,
να µη γίνονται για επικοινωνιακούς λόγους και τέταρτον, παρα-
καλώ τα στοιχεία να έρχονται σε εµένα, στον διευθυντή κι όχι
στις εφηµερίδες. Πίσω απ’ όλα αυτά υπάρχουν άνθρωποι.

Έρχοµαι στα επόµενα θέµατα, στα θέµατα των εκπαιδευτικών.
Η αλήθεια είναι -και την έχω πει πολλές φορές από εδώ- ότι
φέτος, που είναι πραγµατικά µία από τις πιο δύσκολες χρονιές,
το εκπαιδευτικό έργο βγήκε και βγαίνει, τα σχολεία µας λειτουρ-
γούν –προσέξτε- και θαυµατουργούν, γιατί µην ξεχνάτε ότι στα
ελληνικά σχολεία γίνονται θαύµατα και σήµερα. Κάνουµε µία τι-
τάνια προσπάθεια κάθε µέρα να παρουσιάζουµε όλα τα λαµπρά
παραδείγµατα της χώρας. 

Δείτε τι γίνεται στο Ρέθυµνο, δείτε τι γίνεται στο Πήλιο, δείτε
τι γίνεται στις γειτονιές της Αθήνας, δείτε τα σχολεία που ήρθαν
από τα χωριά και παρουσίασαν καταπληκτική δουλειά για τα
εκατό χρόνια του Παπαδιαµάντη ή του Τσίρκα. Δείτε τη δηµιουρ-
γία και µη βγάζετε µόνο τη µαύρη εικόνα του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος. 

Αυτό το εκπαιδευτικό σύστηµα, λοιπόν, λειτούργησε, γιατί οι
εκπαιδευτικοί, των οποίων ο µισθός πράγµατι µειώθηκε δραµα-
τικά -όπως και όλων των δηµοσίων υπαλλήλων, όπως και όλων
των Ελλήνων- στην πλειοψηφία τους λειτουργούν µε αίσθηµα
αποστολής. 
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Λέτε για το ότι µειώθηκε στα 605 ευρώ. Ξέρετε τι έγινε; Στο
νέο βαθµολόγιο, οι εκπαιδευτικοί µπήκαν στην κατηγορία των ΠΕ
και έχουν τη  µισθοδοσία που έχουν όλοι οι εκπαιδευτικοί µε τα
αντίστοιχα προσόντα. Πάµε σε αυτό το νούµερο µετά από ειδικές
κρατήσεις και µε την πιο δυσµενή πλευρά. Όµως ο πρώτος µι-
σθός είναι 1.090, όπως είναι όλων αυτών που µπαίνουν στο δη-
µόσιο µε  ανώτατες σπουδές. 

Είµαστε ευχαριστηµένοι; Όχι βεβαίως. Έγινε µία προσπάθεια
να αντιµετωπιστεί το θέµα των εκπαιδευτικών, όπως αντιµετωπί-
ζεται -και αυτό θέλαµε- µε ίσους όρους ένας πτυχιούχος που
µπαίνει στο Υπουργείο Οικονοµικών και ένας πτυχιούχος που
µπαίνει στο Υπουργείο Παιδείας να έχουν την ίδια βάση. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι επηρεάστηκε µε άλλον τρόπο, απ’ ό,τι όλων των
άλλων δηµοσίων υπαλλήλων, ο µισθός των εκπαιδευτικών. Όµως
είναι αληθές ότι τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά, όπως είναι για
όλη την κοινωνία. 

Κλήθηκαν να αντιµετωπίσουν ακόµα ένα θέµα, το θέµα των βι-
βλίων. Έχω µιλήσει αρκετές φορές στη Βουλή. Υπήρξε ένα τε-
ράστιο ζήτηµα, το οποίο, εξήγησα αναλυτικά. Υπενθυµίζω ότι
φέτος, για λόγους που τους έχω εξηγήσει, το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο µε καθυστέρηση παράνοµη εβδοµήντα πέντε ηµερών,
έδωσε την έγκριση για την αγορά του χαρτιού. Δεν θα σταµα-
τήσω εδώ, γιατί όλα αυτά θα έρθει η στιγµή που θα δοθούν µε
λεπτοµέρεια για να αποδοθούν και οι ευθύνες, που είναι σε εξέ-
λιξη, γιατί, όπως ξέρετε, υπάρχει σε εξέλιξη πειθαρχικό συµβού-
λιο στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Όµως, εγώ ως Υπουργός Παιδείας, έπρεπε να δώσω από την
πρώτη στιγµή µάχη για να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα. Κα-
νέναν δεν ενδιαφέρει και δεν πρέπει να ενδιαφέρει, ούτε κανείς
θα εξηγήσει από τους γονείς ή τους δασκάλους ή τους µαθητές,
γιατί έγινε αυτό που έγινε. Όµως υπήρξε σειρά δράσεων. Για τα
βιβλία που αφορούν τον οργανισµό εκδόσεων -τον οποίο, όπως
ξέρετε, κλείνουµε- υπήρξε νοµοθετική ρύθµιση και αλλάζει όλο
το θεσµικό πλαίσιο, για να µην ξανασυµβεί ποτέ κάτι τέτοιο.
Όµως, τα βιβλία αντιµετωπίστηκαν συνολικά στο θέµα της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας. 

Ένα θέµα είναι η παραγωγή και η διανοµή από τον Οργανισµό
Εκδόσεων. Έδωσα στη Βουλή τα νούµερα. Το 92% των βιβλίων
έχουν εκτυπωθεί κι αυτά τα οποία δεν έχουν εκτυπωθεί είναι
τεύχη τα οποία αφορούν το Φεβρουάριο, το Μάρτιο, την επόµενη
περίοδο.

Όλα αυτά κατά προτεραιότητα διανεµήθηκαν, ξεκινήσαµε από
νησιά, από ορεινές περιοχές και πιθανόν να υπήρχαν κάποια προ-
βλήµατα στο κέντρο, το οποίο βάλαµε ως δεύτερη προτεραι-
ότητα. Αυτά είναι τα βιβλία που αφορούν το Νοέµβρη. Την ίδια
στιγµή, όµως, υπάρχουν τα βιβλία τα οποία υπήρχαν σε αποθέ-
µατα, εννέα εκατοµµύρια βιβλία, τα οποία δεν είχαν χρησιµοποι-
ηθεί, ήταν στις αποθήκες των σχολείων. Ήρθαν στην επιφάνεια,
λειτούργησαν από την πρώτη µέρα.

Τρίτο στοιχείο. Στα περισσότερα σχολεία και από τους εκπαι-
δευτικούς λειτούργησε η επαναχρησιµοποίηση των βιβλίων.
Ήταν ένας θεσµός που τον είχαµε ξεκινήσει από πέρυσι. Τα παι-
διά της µιας τάξης έδωσαν τα βιβλία στα παιδιά της άλλης τάξης.

Τέταρτο στοιχείο. Με το Εθνικό Τυπογραφείο αµέσως στα
τέλη Σεπτεµβρίου, κάναµε τεύχη όπου είχαµε όλα τα µαθήµατα
του γυµνασίου µέχρι τα Χριστούγεννα, ώστε να µην υπάρχει πρό-
βληµα, ειδικά στο γυµνάσιο, και να δώσουµε προτεραιότητα στις
άλλες βαθµίδες.

Πέµπτον, λειτούργησε το ψηφιακό σχολείο, το οποίο τόσο
πολύ απεχθάνεστε. Δεν µπορώ να φανταστώ κόµµα, σκεπτόµενο
άνθρωπο, πολιτική τάξη η οποία να αντιδρά τόσο πολύ στο ψη-
φιακό σχολείο από την πρώτη ηµέρα που το συζητήσαµε! Το ψη-
φιακό σχολείο είναι ένα µεγάλο στοίχηµα για τη χώρα.
Λειτουργεί πλήρως. Αυτή τη στιγµή όλα τα βιβλία είναι στο δια-
δίκτυο.

Επίσης, τα ψηφιακά φροντιστήρια που τόσο απαξιωτικά ανα-
φερθήκατε -και για τα οποία βεβαίως µας χτυπάνε τα φροντιστή-
ρια, όπως ξέρετε- τι κάνουν; Δίνουν τη δυνατότητα σε κάθε παιδί,
όποια ώρα της ηµέρας και σε όποιο σηµείο θέλει, να πατήσει µε
ένα κουµπί και να δει µία υποδειγµατική διδασκαλία, να µπει και
να δει ένα µάθηµα των µαθηµατικών, τα διανύσµατα, ένα µάθηµα

της φυσικής, τις ταλαντώσεις, να δει τη διδασκαλία όποια στιγµή
θέλει, να δει επιπλέον ασκήσεις, να δει επιπλέον βοηθήµατα και
να το κάνει απ’ το σπίτι του, χωρίς να χρειάζεται να είναι συνδε-
δεµένος στο διαδίκτυο. Ναι, χωρίς να είναι. 

Γιατί είναι ένα πρόγραµµα το οποίο έχει τη δηµοσιότητά του,
όπου η δηµοσιότητα κάθε προγράµµατος, όπως ξέρετε, είναι
υποχρεωτική από το ΕΣΠΑ. Είναι υποχρεωτική! Σε κάθε δράση
που κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να υπάρχει και η δηµο-
σιοποίησή της. Και βεβαίως είναι στη διάθεσή σας, γιατί έχω ήδη
τα στοιχεία.

Αντί, όµως, να πάτε στην ουσία και να πείτε πόσο σηµαντική
είναι αυτή η βοήθεια που δίνεται σε κάθε παιδί, µου µιλάτε για
«πράσινα άλογα» και µου µιλάτε για µελέτες που έγιναν και έδει-
ξαν ότι κάνει κακό το ψηφιακό σχολείο και η πληροφορική στα
παιδιά, που ήµασταν εικοστή τέταρτη χώρα στις είκοσι επτά. Δεν
σας κάνει αυτό καµµία έκπληξη ότι στις είκοσι επτά χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ήµασταν εικοστή τέταρτη χώρα και ότι η
µάχη που έχουµε είναι µε τη νέα εποχή!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Θα ήθελα να επιστρέψω –δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, σας πα-
ρακαλώ- στο σηµαντικό θέµα των εκπαιδευτικών, επειδή έγινε
πολύ συζήτηση. Όπως ξέρετε, στην τεράστια προσπάθεια που
έγινε για την αντιµετώπιση των στόχων που είχαµε για το θέµα
του δηµοσίου, ελήφθη η απόφαση για το θεσµό της εφεδρείας.
Ήταν ένας θεσµός, µία πολιτική η οποία εφαρµόστηκε για πρώτη
φορά. Είχε περισσότερο συµβολικό, παρά δηµοσιονοµικό χαρα-
κτήρα. 

Είναι σαφές –για να µιλήσω για την εκπαίδευση- ότι ο θεσµός
της εφεδρείας µε τη µορφή που έγινε, έκλεισε τον κύκλο του.
Είναι σαφές ότι οι όποιες αλλαγές στην ορθολογική διαχείριση
του ανθρωπίνου δυναµικού, στη σωστή λειτουργία του δηµοσίου
σε όλους τοµείς και στην εκπαίδευση, πρέπει να λαµβάνει πια
υπ’ όψιν πολύ σοβαρές δραστηριότητες, όπως είναι η αξιολό-
γηση, όσον αφορά στην εκπαίδευση η σωστή λειτουργία του
κάθε σχολείου, µε την κάρτα σχολείου η οποία δίνει το κάθε στοι-
χείο, έτσι ώστε να ξέρουµε τις ώρες, τους εκπαιδευτικούς τα παι-
διά, ούτως ώστε να µπορέσει να υπάρξει ένας πλήρης εξορθο-
λογισµός και βέβαια, οι στόχοι. Γιατί οι στόχοι είναι είκοσι παιδιά
στην τάξη, είκοσι πέντε παιδιά στη δευτεροβάθµια. 

Θα ήθελα να µου δώσετε αυτά τα τριάντα παιδιά που έχετε,
γιατί εγώ έχω τα στοιχεία απ’ όλη την Ελλάδα και είχαµε επί όλων
των σχολείων 0,28% τάξεις -προσέξτε!- µε είκοσι οκτώ-είκοσι
εννέα παιδιά. Πού; Μόνο εκεί που δεν υπήρχαν αίθουσες. Όταν,
λοιπόν, από τα δεκαπέντε χιλιάδες σχολεία, από ένα εκατοµµύ-
ριο τετρακόσιες χιλιάδες παιδιά επιλέγετε το 0,28% για να πείτε
ότι έχουµε τριάντα παιδιά, θα ήθελα να ξέρω πόσο πιστευτός γί-
νεται ο λόγος σας.

Δίδακτρα, συγγράµµατα, πάσο: για τα συγγράµµατα έχετε κα-
τανοήσει τι έχει γίνει τα δύο τελευταία χρόνια; Με τον τρόπο που
λειτουργούσαν τα συγγράµµατα, κάθε εξάµηνο τετρακόσιες
εξήντα χιλιάδες φοιτητές έπαιρναν από δέκα συγγράµµατα ο κα-
θένας κατά µέσο όρο. Μόλις µπήκε το πρόγραµµα του ελέγχου
και έπρεπε ηλεκτρονικά να υπάρχει καταγραφή, από τις τετρα-
κόσιες εξήντα χιλιάδες φοιτητές το εξάµηνο φτάσαµε στις δια-
κόσιες εξήντα χιλιάδες. Ποιος τα πλήρωνε αυτά τα επιπλέον
συγγράµµατα; 

Πάσο: φυσικά και παίρνουν όλοι οι φοιτητές πάσο, δηλαδή
αυτοί που δικαιούνται. Γιατί φέτος έχουµε διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες λιγότερα πάσο από τις άλλες χρονιές, τώρα που µπήκε
τάξη και ελέγχονται µε τον κωδικό τους όλοι οι φοιτητές; Αυτά
δεν απασχολούν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος; Δεν έχει µε-
γάλη σηµασία το ότι αυτήν τη στιγµή «χτυπάµε» σπατάλες που
αφορούν τον ελληνικό λαό; 

Βέβαια, για να κλείσουµε απολύτως την ιστορία των διδά-
κτρων, δεν υπάρχει κανένα τµήµα, καµµία σχολή, κανένας προ-
πτυχιακός χώρος στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ που να υπάρχει
θέµα διδάκτρων. Ούτε µπήκε ποτέ, ούτε συζητήθηκε ποτέ. Θέλω,
λοιπόν, να το διαψεύσω µε τον πλέον απόλυτο τρόπο γιατί άλλα
είναι τα προβλήµατα των πανεπιστηµίων. 

Τα πανεπιστήµια και τα τεχνολογικά ιδρύµατα αυτήν τη στιγµή
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εφαρµόζουν το νέο νόµο. Προφανώς και τον εφαρµόζουν, αλ-
λιώς δεν θα µπορούσαν να λειτουργήσουν. Κατανοώ και σέβοµαι
τις αντίθετες απόψεις για το νόµο, τις έχω σεβαστεί και στη
Βουλή, όµως, είναι νόµος της πολιτείας και θα παρακαλούσα και
το Κοµµουνιστικό Κόµµα –παρακαλώ στη δευτερολογία για τη
θέση σας- να µας εκφράσει την άποψή του για το αν πρέπει να
εφαρµόζονται ή όχι οι νόµοι και αν µπορούν και αν είναι λογικό
να υπάρχουν απειλές προς καθηγητές οι οποίοι εφαρµόζουν το
νόµο ή απειλές ότι θα χτυπηθούν κάλπες, ότι θα καούν κτήρια ή
δεν ξέρω τι άλλο. Είµαστε ή δεν είµαστε συγκροτηµένη πολιτεία;
Αυτός ο νόµος ο οποίος είναι απαίτηση του ελληνικού λαού,
όπως και πολλοί άλλοι νόµοι, ψηφίστηκε από διακόσιους εξήντα
Βουλευτές. Δεν µπορεί παρά να είµαστε υποχρεωµένοι ως πολι-
τεία να τον εφαρµόσουµε δίνοντας όλη τη βοήθεια που χρειάζον-
ται τα πανεπιστήµια και τα τεχνολογικά ιδρύµατα που πρα-
γµατικά κάνουν έναν τεράστιο αγώνα. Αφού έχουµε πολύ θετικές
νησίδες αριστείας, γιατί και πάλι σταµατάµε µόνο στην αρνητική
εικόνα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι µία πάρα πολύ δύ-
σκολη χρονιά για την παιδεία, όπως θα είναι και οι επόµενες.
Είναι, όµως, η σπονδυλική στήλη του έθνους, είναι η σπονδυλική
στήλη της χώρας και του λαού µας και όλοι µας, όχι µόνο ο εκά-
στοτε Υπουργός Παιδείας αλλά και το κάθε κόµµα, αλλά και ο
κάθε πολιτικός, έχουµε µεγάλη ευθύνη και για όσα δεν γίνονται
αλλά και για όσα γίνονται αρνητικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή και τη χαρά να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
έχουµε επισκέπτες από µία έξοχη ελληνική πόλη που έλκει την
καταγωγή της και είναι κτισµένη πάνω στην αρχαία πόλη Τρίκα
ή Τρίκη της τρίτης χιλιετίας προ Χριστού, η οποία έλκει επίσης
την καταγωγή της και το όνοµά της από τη νύµφη Τρίκη, κόρη
του Πηνειού ή κατ’ άλλους του Ασωπού. Μιας και µιλάµε για την
παιδεία, ας κάνουµε και λίγο µάθηµα ιστορίας και ας υποδεχ-
θούµε κατ’ αυτόν τον τρόπο τα πολύ όµορφα σαράντα πέντε παι-
διά, µαθητές και µαθήτριες και τους τρεις εκπαιδευτικούς από
το 7ο Γενικό Λύκειο Τρικάλων.

Η Βουλή τους καλωσορίζει και µεταξύ αυτών και οι κ.κ. Βου-
λευτές Χάιδος, Μαγκούφης, Μερεντίτη, Λέγκας, Χατζηγάκης.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Αθανάσιος Παφίλης, Βουλευτής Α’
Αθηνών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η κυρία Υπουργός µας έθεσε ένα
ερώτηµα, αν δηλαδή γνωρίζουµε σε ποια χρονική στιγµή γίνεται
αυτή η επερώτηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και
προφανώς εννοούσε την κρίση.

Κυρία Διαµαντοπούλου, εµείς µιλήσαµε για την κρίση το 1997
όταν εσείς υποσχόσασταν παραδείσους στον ελληνικό λαό και
τη νεολαία. Εµείς λέµε και επιµένουµε -και η πραγµατικότητα µας
το επιβεβαιώνει- ότι το σάπιο καπιταλιστικό σύστηµα έχει τελει-
ώσει, ότι γυρίζει την ανθρωπότητα πολλά χρόνια πίσω, ότι όχι
µόνο δεν δίνει αυτά που θέλουν οι σύγχρονες ανάγκες, αλλά
παίρνει και ό,τι υποχρεώθηκε να δώσει  κάτω από τον αγώνα των
εργαζοµένων. 

Μη µας λέτε, λοιπόν,  ότι δεν γνωρίζουµε τη στιγµή. Γνωρί-
ζουµε τη στιγµή και της καπιταλιστικής ανάπτυξης και της καπι-
ταλιστικής κρίσης. Και από τις δυο βγήκαν πιο φτωχοί αυτοί που
παράγουν τον πλούτο και πιο πλούσιοι αυτοί που τον καρπώνον-
ται, τον κλέβουν, τον ληστεύουν. Και εδώ είναι η  µεγάλη µας δια-
φορά. Γνωρίζουµε πολύ καλά και έχουµε και προτάσεις. 

Μας είπατε ότι λέµε και ανοησίες. Δεν υποστηρίζετε τον καπι-
ταλισµό εσείς; Ποιον υποστηρίζετε; Το σοσιαλισµό, όπως τον κα-
ταλαβαίνετε, τον έχετε απαρνηθεί εδώ και πολλά χρόνια. Δεν τον
υπηρετείτε και προσωπικά και σαν κόµµατα και εσείς και η Νέα
Δηµοκρατία και ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός. Γιατί παρεξη-
γείστε, λοιπόν, όταν σας λέµε ότι  υπηρετείτε τις ανάγκες της
αστικής τάξης και του αστικού συστήµατος; 

Μάλιστα για δεύτερη φορά επαναλαµβάνετε ότι έχει τελειώσει
ο εµφύλιος. Ο εµφύλιος εκείνος µε εκείνη τη µορφή έχει τελει-

ώσει. Αλλά καθηµερινά γίνεται, κυρία Διαµαντοπούλου. Για πείτε
µας,  λοιπόν, το παιδί του βιοµήχανου, του εφοπλιστή, του µεγα-
λέµπορου, των άλλων αεριτζήδων, ζει το ίδιο τις συνέπειες της
κρίσης µε τα παιδιά του ενός εκατοµµυρίου ανέργων; Είναι το
ίδιο αυτοί που ζουν µέσα στον πλούτο και τη χλιδή, που λυµαί-
νονται τον ιδρώτα των εργαζοµένων, στα θέµατα της εκπαίδευ-
σης µε τα παιδιά της εργατικής οικογένειας στην οποία ο ένας
είναι άνεργος και ο άλλος παίρνει 300 και 400 ευρώ; Για δείτε
πως ζει µια λαϊκή οικογένεια και δείτε πως ζουν αυτοί που κατέ-
χουν τον πλούτο. 

Να, λοιπόν, ποιος εµφύλιος γίνεται καθηµερινά. Εκτός και αν
καταργήσατε τις τάξεις και έχετε φέρει αταξική κοινωνία. Μη µας
εγκαλείτε, λοιπόν, γι’ αυτό. Αυτή είναι η ωµή, βάρβαρη πραγµα-
τικότητα που φέρνει αυτό το σύστηµα. 

Να µιλήσουµε µε καθαρές κουβέντες εδώ. Είναι προφανές ότι
συγκρούονται δύο θεµελιακά διαφορετικές, πολιτικές αντιλήψεις
και στα θέµατα της παιδείας που είναι φυσικά απότοκες από το
τι υποστηρίζει ο καθένας και τι υποστηρίζει κάθε πολιτική δύ-
ναµη. 

Θα µιλήσω πιο συγκεκριµένα για την παιδεία. Εσείς όλοι όσοι
υπερασπίζεστε τον καπιταλισµό, πιστεύετε ότι κινητήρια δύναµη
της κοινωνίας είναι ο νόµος του κέρδους, είναι τα συµφέροντα
του κεφαλαίου. Η ιδιωτική πρωτοβουλία, όπως λέτε –δηλαδή, η
ληστεία των παραγωγών του πλούτου- αναπτύσσει την κοινωνία,
µεγαλώνει το προϊόν, µοιράζεται και περνάνε όλοι καλά. Και είναι
φυσιολογικό, λοιπόν, αφού πιστεύετε σε αυτό το σύστηµα να
λέτε ότι η εκπαίδευση πρέπει να  υπηρετεί αυτό το βασικό στόχο.
Δηλαδή, να αυξάνει το κέρδος των επιχειρηµατιών, αυτών που
είναι η καρδιά της οικονοµίας, όπως λέτε εσείς. Να το πείτε ανοι-
χτά και να πείσετε και το λαό σήµερα. Να το απαντήσετε. Και
εδώ δεν µπορείτε, γι’ αυτό το σύστηµά σας είναι τελειωµένο. Δεν
είναι χθες. Είναι Μεσαίωνας. Σήµερα πρέπει να το απαντήσετε.
Επιστήµη, τεχνολογία, παραγωγικότητα της εργασίας, κοινωνι-
κός πλούτος τεράστιος, απίστευτες δυνατότητες της κοινωνίας.
Και εσείς ζητάτε σ’ αυτούς που τον παράγουν να γυρίσουν κυ-
ριολεκτικά εκατό χρόνια πίσω. Γι’ αυτό λέω ότι είναι χθες και
προχθές. 

Άρα, µε βάση αυτήν τη στρατηγική -για να µιλήσουµε µε κα-
θαρές κουβέντες και να καταλαβαίνει και ο ελληνικός λαός- προ-
σπαθείτε πρώτα απ’ όλα στον τοµέα της εκπαίδευσης να χειρα-
γωγήσετε ιδεολογικά καθηγητές, µαθητές, φοιτητές και αν µπο-
ρείτε και τους γονείς τους. Δηλαδή, να περάσετε ένα τέτοιο πλαί-
σιο εκπαίδευσης όπου δεν θα διαµορφώνονται ισχυρές
προσωπικότητες, δεν θα διαµορφώνονται µαθητές, φοιτητές µε
κριτική και ανατρεπτική διάθεση για να αλλάξουν την κοινωνία,
αλλά να είναι υποταγµένοι, χειραγωγήσιµοι, να λειτουργούν στο
πλαίσιο του συστήµατος και να αποδέχονται ως δεδοµένα όσα
τους σερβίρετε. 

Για παράδειγµα, η  επιχειρηµατικότητα είναι βασικό στοιχείο
που πρέπει να το µάθει από το δηµοτικό. Ανταγωνισµός: πρέπει
να το µάθει από το δηµοτικό. Όλοι θα γίνουν επιχειρηµατίες,
όπως όλοι έγιναν γιάπηδες τη δεκαετία του ’90. Ατοµισµός, κοίτα
τον εαυτό σου, διαστρέβλωση της ιστορίας, άρα, να είσαι καλά
υποταγµένος στο σύστηµα. Και τέτοιους καθηγητές -προσπα-
θείτε και δεν το πετυχαίνετε- προσπαθεί αντικειµενικά να φτιάξει
το ίδιο το σύστηµα. 

Δεύτερον, για ποιο λόγο τους θέλει αυτούς και τι στόχο βάζει
στην εκπαίδευση;

Βάζει στόχο την παραγωγή φθηνού, ευέλικτου εργατικού δυ-
ναµικού χωρίς δικαιώµατα, προσφορά στην αγορά της εργασίας.
Γι’ αυτό λέτε «δεξιότητες» και όχι «γνώση». 

Θα θυµίσω -δεν θυµάµαι ακριβώς τη χρονιά, ήταν στο τέλος
της δεκαετίας του ’80, το ’86, ή το ’87- ότι όταν ο Βρετανός επί-
τροπος είχε έρθει σε µια συγκέντρωση των πρυτάνεων στο Μέ-
γαρο Μουσικής, είπε ωµά: «Αυτά που ξέρατε ότι η παιδεία πρέπει
να βγάζει ισχυρές προσωπικότητες, να καλλιεργεί ολόπλευρη
γνώση και της φύσης και των νόµων κίνησης της κοινωνίας, ξε-
χάστε τα». «Η παιδεία», είχε πει επί λέξει, «πρέπει να υπηρετεί
τις ανάγκες της αγοράς». Και αυτό ακριβώς κάνετε.

Τρίτον, εκπαίδευση-παιδεία: χώρος κερδοσκοπίας των επιχει-
ρήσεων. Πώς; Με την άµεση σύνδεση -δεν θέλω να τα επανα-
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λάβω, ειπώθηκαν πριν, τα είπαµε και στους νόµους- και µε την
ιδιωτική παιδεία. 

Εδώ να ανοίξουµε µια µεγάλη παρένθεση. Πρώτον, ιδιωτικά
σχολεία. Να δούµε τι προσφέρει το κράτος από τη δωρεάν παι-
δεία, από τη φορολογία, τον ιδρώτα και το µόχθο του εργαζόµε-
νου που µαζεύει. Δεύτερον, επαγγελµατικές σχολές. Πληρώνουν
οι γονείς. Αθλητισµός: Τι προσφέρει σε ένα παιδί το κράτος σή-
µερα, το 2011; Όλοι οι γονείς πληρώνουν. Θέλει να πάει µπά-
σκετ; Θα πληρώσει. Θέλει να πάει µπαλέτο; Θα πληρώσει. Θέλει
να πάει σε µια πολεµική τέχνη ή σε οτιδήποτε άλλο, µουσική; Ό,τι
θέλει να µάθει όλα πουλιούνται και αγοράζονται. Ποια είναι, λοι-
πόν, η δωρεάν παιδεία; Τι του προσφέρετε µέσα από το σύγ-
χρονο σχολείο το 2011; Τίποτα. Συνέχεια το χέρι είναι στη τσέπη
και οι λαϊκές οικογένειες φυσικά γονατίζουν, γιατί τα παιδιά της
αστικής τάξης τα έχουν και στο σπίτι τους ακόµα και δεν έχουν
τέτοιου είδους προβλήµατα. Και στον τοµέα του πολιτισµού και
παντού τα ίδια συµβαίνουν. 

Αυτά όλα τι είναι; Τι κοινωνία είναι αυτή; Είναι η κοινωνία της
αγοραπωλησίας της εκπαίδευσης. 

Τέταρτη πλευρά είναι η µείωση των δαπανών. Δεν θέλω να
σταθώ στα στοιχεία. Αυτά ειπώθηκαν. Όταν έρχεσαι και µειώνεις
83% στην πρωτοβάθµια, 57% στη δευτεροβάθµια και δίνεις και
100% αύξηση σε δύο χρόνια στη διά βίου µάθηση, δηλαδή στις
επιχειρήσεις, φαίνεται καθαρά ποια είναι αυτή η πολιτική. Και
λέµε εµείς ότι έχει στρατηγική, έχει φιλοσοφία. Αυτό υπηρετεί.
Θέλετε η συντριπτική πλειοψηφία των παιδιών της εργατικής
τάξης να έχουν ηµιµάθεια και να περάσουν γρήγορα σαν ένα
φθηνό, ευέλικτο εργατικό δυναµικό γιατί τα στελέχη πλέον των
επιχειρήσεων, οι ανώτεροι, αυτοί που διευθύνουν και την οικο-
νοµία πάνε στο ΜΙΤ και πάνε σε διάφορα άλλα. Πέρασε η εποχή
που υποχρεώθηκε ο καπιταλισµός να κάνει µαζική εισαγωγή στα
πανεπιστήµια και αλλού, για να µπορέσει να διαµορφώσει στε-
λέχη γιατί ήταν σε άλλη περίοδο ανάπτυξης και αυτό το γνωρί-
ζετε και εσείς.

Άρα, υπάρχει µια γενικότερη στρατηγική και το νέο σχολείο,
το νέο πανεπιστήµιο αφορά ριζικές µακροχρόνιες προσαρµογές. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της κρίσης, θα τις κάνατε αυτές τις αλ-
λαγές έτσι ή αλλιώς, είτε υπήρχε κρίση είτε δεν υπήρχε. Εδώ
απλώς υλοποιείται το «η κρίση είναι ευκαιρία». Δηλαδή, βρήκαµε
παπά, να τους θάψουµε όλους, γιατί αυτές οι αλλαγές όντως
έχουν γίνει εδώ και αρκετά χρόνια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ποια
είναι τα αποτελέσµατα, όµως, όλης αυτής της πολιτικής; Όλοι οι
Ευρωπαίοι ζουν στον παράδεισο, δεν έχουν ανεργία, δεν υπάρ-
χουν µέτρα λιτότητας, δεν γίνονται όλα αυτά τα οποία γίνονται. 

Τα αποτελέσµατα και αυτών των µέτρων για τη λαϊκή οικογέ-
νεια είναι ολέθρια. Ας πάρουµε –και καλό θα ήταν να πάρουµε-
µια µέση λαϊκή οικογένεια. Πρώτο θέµα, όταν έχει παιδιά: υπάρ-
χουν παιδικοί και βρεφικοί σταθµοί για να το πάει; Όχι. Τι θα
κάνει; Δεν καλύπτουν όλες τις ανάγκες. Τι θα κάνει ένα ζευγάρι
το παιδί αν δεν έχει µάνα, πατέρα, πεθερό ή πεθερά; Τι θα κάνει;
Πως θα πάει να το πάρει; Έχετε δει το άγχος που ζουν όλες οι
λαϊκές οικογένειες ποιος θα πρωτοπρολάβει να πάει να πάρει το
παιδί από τον παιδικό σταθµό, αν πάει στο παιδικό σταθµό; Δεύ-
τερον, να πληρώσει γυναίκα από το µεροκάµατο των 500 ευρώ,
Τρίτον, να το πάει σε ιδιωτικό σταθµό, που δεν µπορεί να πάει
σε δηµόσιο σταθµό. Να, λοιπόν, το σύστηµα σας το 2011. 

Πάµε στο δηµοτικό; Η κατάσταση είναι ακόµα χειρότερη. Οι
λαϊκές οικογένειες τρέχουν µε τη ψυχή στα δόντια από το πρωί
µέχρι το βράδυ. Επιπλέον, εάν δεν καθίσεις να βοηθήσεις το
παιδί και αν δεν µπορείς να το βοηθήσεις όταν γυρίσει στο σπίτι
δεν µαθαίνει γράµµατα, ούτε µε αυτά τα προγράµµατα τα οποία
βάζετε, τελοσπάντων. 

Ποιο θα είναι το αποτέλεσµα; Μιλάµε για τις λαϊκές οικογέ-
νειες, δηλαδή για τη συντριπτική πλειοψηφία των ανθρώπων. Να
πάµε στο γυµνάσιο και στο λύκειο; Μα, τι να πούµε; Εδώ πληρώ-
νουν για φροντιστήρια περιουσίες: πουλάνε σπίτια, ό,τι έχουν για
να µπορέσουν να διεκδικήσουν µια θέση στα πανεπιστήµια.

Το αποτέλεσµα θα είναι να µπουν στη σειρά της ανεργίας. Ο
ένας στους δύο –και παραπάνω- πτυχιούχοι µε ένα και µε δύο
πτυχία, όχι µόνο είναι εκτός ειδικότητας, αλλά είναι τελείως άνερ-
γοι και εσείς µας µιλάτε τώρα για επανάσταση στην παιδεία! Σε

αυτά τι έχετε να απαντήσετε; Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι το σύ-
στηµα δεν πάει.

Έρχεσθε τώρα και οργανώνετε και φιέστες για τα εικοσά-
χρονα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι χάσαµε, τι κερδίσαµε. Τι θα
τους πείτε, κυρία Διαµαντοπούλου σε όλους αυτούς που σας
είπα, σε αυτούς που ζουν µε την ψυχή στα δόντια, που είναι σχε-
δόν κατεστραµµένοι και είναι η πλειοψηφία των εργαζοµένων; Τι
θα τους πείτε; Ότι φάγαµε µε χρυσά κουτάλια; Βεβαίως, φάγανε
µε χρυσά κουτάλια, οι επιχειρηµατίες, οι µεγάλες εταιρείες, το
µεγάλο κεφάλαιο ξένο και ντόπιο όλα αυτά τα χρόνια. Για τους
εργαζόµενους να τι ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τι θα τους πείτε; Ότι  µπήκαµε στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογέ-
νεια που µας διασφαλίζει από τα πάντα και είναι σήµερα στην
ανεργία και στην ανασφάλεια, στη φτώχεια και στη δυστυχία, σε
παραµονές γενικευµένης χρεοκοπίας; Τι θα τους πείτε; Ότι µπή-
καµε στην Ευρώπη της ειρήνης που βοµβάρδισε τη Γιουγκοσλα-
βία και τη διέλυσε, το Ιράκ, το Αφγανιστάν, τη Λιβύη; Τι θα τους
πείτε; Ότι ετοιµάζει νέους πολέµους στην περιοχή; Γι’ αυτήν την
Ευρωπαϊκή Ένωση; Κανένας να µην πάει πουθενά. Ήδη καταρ-
ρέει το όραµά σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου δύο λεπτά, κύριε  Πρόεδρε.
Η αντίληψη η δική µας βρίσκεται στην αντίθετη κατεύθυνση

και ανταποκρίνεται στις λαϊκές ανάγκες. Έχουµε διαφορετική και
ριζικά αντίθετη πολιτική. Εµείς θέλουµε εκπαίδευση στην υπηρε-
σία ενός άλλου συστήµατος που κινείται µε γνώµονα την κάλυψη
των ανθρώπινων αναγκών και όχι το καπιταλιστικό κέρδος. Υπάρ-
χουν σήµερα όλες οι προϋποθέσεις -επιστήµη, τεχνολογία, πα-
ραγωγικότητα εργασίας, συσσωρευµένη γνώση κ.λπ.- κεντρικά
σχεδιασµένες που θα καλύπτουν τις λαϊκές ανάγκες για ολό-
πλευρη µόρφωση. Πρέπει να υπάρχει η εγγύηση ότι ο κάθε νέος
και νέα πριν τελειώσει το σχολείο θα έχει δουλειά εξασφαλι-
σµένη, κανονική, µόνιµη µε υψηλές αποδοχές. Διότι έχει τη δυ-
νατότητα η κοινωνία αρκεί να απαλλαγεί από τα «παράσιτα» τους
καπιταλιστές. Θα το πω έτσι όπως λέγεται και το σύνθηµα.

Μιλάµε, λοιπόν, για δωρεάν δηµόσια παιδεία σε όλα τα επί-
πεδα από την προσχολική ηλικία. Μιλάµε αποκλειστικά για δηµό-
σια, γενική, δωδεκάχρονη ενιαία εκπαίδευση µέσα από έναν τύπο
σχολείου µε ενιαία δοµή, πρόγραµµα, διοίκηση, λειτουργία, υλι-
κοτεχνική υποδοµή, ενιαίο εκπαιδευτικό και εξειδικευµένο προ-
σωπικό. Λέµε τα ίδια για την επαγγελµατική εκπαίδευση, µετά,
όµως, από τη γενική υποχρεωτική.

Εσείς επιστρέψατε στη βαρβαρότητα του 18ου αιώνα. Νοµι-
µοποιήσατε την παιδική εργασία σήµερα το 2011. Και τολµάτε
να µιλάτε και από πάνω και να υπερασπίζεστε το σύστηµά σας;
Είναι δεκαπέντε χρονών παιδιά αυτά που δουλεύουν. Δούλευαν
στα αδαµαντωρυχεία και δουλεύουν και σήµερα για να φτιά-
χνουν τα ακριβά προϊόντα και όλα τα υπόλοιπα. Αυτά τα παιδιά
έρχεστε σήµερα στη σύγχρονη Ευρωπαϊκή Ένωση τα νοµιµοποι-
είτε για να δουλεύουν από δεκαπέντε χρονών, γιατί άλλα παιδιά
δουλεύουν και από δώδεκα χρονών. Και µετά µας λέτε ότι έχει
σταµατήσει ο εµφύλιος και ότι η κοινωνία κινείται διαφορετικά.
Να οι ταξικές αντιθέσεις, να η βαρβαρότητα του καπιταλισµού.
Τα ίδια µπορούµε να πούµε και για τα πανεπιστήµια. 

Η πρότασή µας είναι στο πρόγραµµα του ΚΚΕ για την εκπαί-
δευση στο πλαίσιο µιας άλλης εξουσίας, της λαϊκής εξουσίας και
της λαϊκής οικονοµίας. Καλούµε τους εργαζόµενους, τα λαϊκά
στρώµατα να συσπειρωθούν σε ένα ενιαίο µέτωπο, να ανατρέ-
ψουν εκείνους που τους κάνουν τη ζωή µαύρη, που τους κατα-
στρέφουν κυριολεκτικά τη ζωή και τους κοροϊδεύουν από πάνω
ότι θα υπάρξει προοπτική, που δεν υπάρχει τέτοια προοπτική.
Πρέπει να πάρουν τον πλούτο που παράγουν στα χέρια τους.
Μπορούν να οικοδοµήσουν µια τέτοια κοινωνία που θα κινείται
µε γνώµονα το ανθρώπινο συµφέρον και όχι το καπιταλιστικό
κέρδος.

Επίσης, θέλουµε να πούµε και το εξής: Δεν παραιτούµαστε
από τα αµέσα. Τα ανέφεραν οι Βουλευτές µας. Παλεύουµε στην
πρώτη γραµµή. Θέλουµε, όµως, να ξεκαθαρίσουµε κάτι: δεν πρό-
κειται σήµερα ο καπιταλισµός να ξαναδώσει, όπως έδινε παλαι-
ότερα. Ή θα τον ανατρέψουµε ή θα µας στείλει στην κόλαση.
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Αυτή είναι η προοπτική και –αν θέλετε- το οµολογούν και οι ίδιοι
οι αστοί, «διανοητές».

Όσοι  υποστηρίζουν, όπως ο  ΣΥΡΙΖΑ και κάποιοι άλλοι, που
µιλούν για προοδευτικές κυβερνήσεις, ότι θα µπορέσουν να φέ-
ρουν µία φιλολαϊκή πολιτική χωρίς να ανατρέψουν την εξουσία
των µονοπωλίων, όχι µόνο δηµιουργούν αυταπάτες στο λαό και
στους εργαζόµενους, αλλά µπαίνουν και εµπόδιο στη ριζοσπα-
στικοποίηση.

Θα πρέπει να δοθεί µια απάντηση και την λέω περιληπτικά: ή
εµείς ή αυτοί. Αυτό θα πρέπει να πει ο λαός. Ποιο είναι εκείνο το
σύστηµα που µπορεί να αξιοποιήσει την πρόοδο, την επιστήµη,
την τεχνολογία σε όφελος του λαού και ποιο είναι εκείνο που στέ-
κεται εµπόδιο στην πρόοδο. Πιστεύουµε ότι το ερώτηµα της
εξουσίας θα µπει πάρα πολύ γρήγορα και θα το απαντήσουν και
ο λαός µας και άλλοι λαοί µε θετικό τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αθανάσιο Παφίλη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος.

Καλείται να λάβει το λόγο ο κ. Νικόλαος-Γεώργιος Δένδιας,
Βουλευτής Κερκύρας και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έξι λεπτά είναι ο χρό-
νος µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έξι λεπτά τουλάχιστον. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν πρόκειται να µακρηγορήσω περαι-

τέρω. Τρία πράγµατα θέλω να θίξω. 
Το πρώτο αφορά την τοποθέτηση της επερώτησης από τους

αγαπητούς συναδέλφους Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος και τον Κοινοβουλευτικό τους Εκπρόσωπο. Αρέ-
σκεται το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος –το λέω επανειληµ-
µένως εδώ- να συνοµιλεί µε τα υπόλοιπα κόµµατα του πολιτικού
συστήµατος ως εάν να είναι µια εξωτική επαναστατική δύναµη,
η οποία επαγγέλλεται κάτι το διαφορετικό, το οποίο δεν έχει
επέλθει ακόµα, ένα µελλοντικό παράδεισο προς τον οποίον προ-
σβλέπουµε και στον οποίον, απ’ ό,τι είπε ο αγαπητός συνάδελ-
φος κ. Παφίλης, απ’ ό,τι φαίνεται, είµαστε και σχετικά κοντά
τώρα. 

Το πρώτο ενδιαφέρον θέµα, πάντα σε ευρύτερο επίπεδο, είναι
να ερωτηθεί εάν υπήρξε, υπάρχει ή γνωρίζει, εν πάση περιπτώ-
σει, κάποιο πρότυπο αυτού του παραδείσου το οποίο θα µπο-
ρούσαµε ίσως να δούµε επ’ αυτής της γης και να το αντιγρά-
ψουµε µε περισσή ευκολία. Διότι, όσο και αν είναι περιγραφικός
ο τρόπος µε τον οποίον διατυπώνουν οι αγαπητοί συνάδελφοι
τις σκέψεις τους, εάν υπήρχε ένα υπαρκτό παράδειγµα θα µας
βοηθούσε πολύ περισσότερο.

Το δεύτερο και πιο σηµαντικό είναι να υπενθυµίσει κανείς ότι
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, τουλάχιστον στα θέµατα παι-
δείας, δεν είναι κάτι το εξωτικό. Η Αριστερά και ειδικά το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα άσκησαν ιδεολογική ηγεµονία στην εκπαί-
δευση στην Ελλάδα από το 1974 µέχρι σήµερα.  Όσον αφορά δε
τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, άσκησε και επανειληµµένως
και πραγµατική διοίκηση. Γι’ αυτό το οποίο βιώνουµε σήµερα δεν
είναι άµοιρο ευθυνών το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ως µη
παραγωγός. Δεν ήταν εξωτική δύναµη. 

Εγώ έζησα στα ελληνικά πανεπιστήµια ως φοιτητής. Δεν διε-
νοείτο κανείς τότε να πει ότι είναι νεοδηµοκράτης. Όταν το 1978-
1979 µπήκα στη Νοµική Αθηνών, ήταν αυτονόητο ότι οι πάντες
κλείναµε το γόνυ απέναντι στην ηγεµονία του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος και γενικά της Αριστεράς. Υπήρχε και η
ΠΑΣΠ τότε, η οποία προσπαθούσε και αυτή και προς τα εκεί εξω-
θούσε τα πράγµατα. 

Γιατί το λέω αυτό; Έχει απόλυτη ευθύνη η ευρύτερη Αριστερά
για το σηµείο που βρίσκεται η χώρα. Ο κρατισµός, ο οποίος στην
Ελλάδα υπήρξε µέχρι σήµερα, είναι ο απόλυτος υπεύθυνος της
εξαθλίωσης όλων αυτών τους οποίους περιέγραψε ο αγαπητός
κύριος συνάδελφος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς δεν κυβερνούσατε τόσα χρόνια; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα σας το πω και αυτό. Θα κάνω και

την κριτική για εµάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς κυβερνούσαµε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Περιµένετε, θα σας τα πω. Μη στενο-

χωρείστε και µην εξεγείρεστε. Δεν υπάρχει κανένας λόγος.
Λέω δε και το εξής, για να είµαστε εξηγηµένοι. Εµείς, ως Νέα

Δηµοκρατία, έχουµε πολύ µεγάλη ιστορική ευθύνη από το 1974
µέχρι σήµερα. Ποια είναι η ιστορική µας ευθύνη; Ότι αυτήν την
ιδεολογική µάχη δεν την έχουµε διεξάγει µε τη ζέση που έπρεπε.
Εάν θέλετε, υποκύψαµε και εµείς στις σειρήνες κάτω από κράτος
ενοχών τις οποίες δεν είχαµε και δεχθήκαµε αυτήν την ηγεµονία,
η οποία οδήγησε σε αυτό το σηµείο σήµερα τη χώρα. Διότι αυτό
που καταβαραθρώνει τον Έλληνα νοικοκύρη αυτήν τη στιγµή,
τον Έλληνα των λαϊκών στρωµάτων που λέτε, τον Έλληνα µαγα-
ζάτορα, µικροεπιχειρηµατία, είναι το ελληνικό κράτος, οι απί-
στευτες κρατικές δαπάνες, ένα κράτος υπερδιογκωµένο,
διεφθαρµένο, το οποίο υπό τις ευλογίες σας όλα αυτά τα χρόνια
µεγάλωσε και του οποίου την ακόµη µεγαλύτερη µεγέθυνση
επαγγέλλεστε και σήµερα. Και αυτό, θα µου επιτρέψετε να σας
πω µε κάθε σεβασµό στη διαφορετική άποψη και στη δική σας
άποψη, είναι εγκληµατικό. 

Έρχοµαι να πω δύο πράγµατα γι’ αυτά που είπε η κυρία
Υπουργός για το θέµα των βιβλίων. Υπονοήσατε, κυρία Υπουργέ,
ότι για το θέµα των βιβλίων δεν έχετε εσείς καµµία ευθύνη, ότι η
ευθύνη ανήκει στο Ελεγκτικό Συνέδριο και από εκεί και πέρα, εν
πάση περιπτώσει, ότι αυτό θα ανακαλυφθεί, µετ’ ου πολύ, σε πει-
θαρχικό έλεγχο ο οποίος έχει ασκηθεί. Θέλω να σας ρωτήσω το
εξής: γιατί δεν έχει τελειώσει ακόµα ο πειθαρχικός έλεγχος; 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Να σας απαντήσω για τη δικαιο-
σύνη;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μα, ο πειθαρχικός έλεγχος δεν είναι
θέµα δικαιοσύνης, είναι πειθαρχικός έλεγχος. Θα σας απαντήσω,
όµως, αµέσως. Αφού θέλατε τη δικαιοσύνη, γιατί δεν ζητήσατε
να ασκηθεί και ποινική δίωξη διά µηνύσεως την οποία µπορού-
σατε να είχατε καταθέσει εσείς; 

Και κάτι άλλο, αν θέλετε: στέλεχος του ΠΑΣΟΚ ζήτησε τότε το
πόθεν έσχες συγκεκριµένου δικαστικού λειτουργού του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου. τι έγινε µε αυτό τον έλεγχο του πόθεν έσχες;
Υπονοούσε προφανώς ότι ο δικαστικός λειτουργός ήταν διε-
φθαρµένος και η καθυστέρηση έκδοσης των βιβλίων ήταν προϊόν
διαφθοράς και το προϊόν αυτής της διαφθοράς θα ανευρίσκετο
διά του ελέγχου του «πόθεν έσχες» για το οποίο προφανώς το
συγκεκριµένο κοµµατικό στέλεχος είχε ασφαλείς πληροφορίες,
αλλιώς δεν θα τα έδινε αυτά. 

Σας ερωτώ: Τι έγινε για όλα αυτά; Τι έγινε µε τον διεφθαρµένο
δικαστικό λειτουργό, λοιπόν, που εµπόδισε την οµαλή εξέλιξη,
εµπόδισε τον Έλληνα πολίτη να έχει βιβλία το παιδί του; Τι έγινε
µε όλα αυτά;

Και καταλήγω. Όσον αφορά τα γενικά περί της Κυβερνήσεως
θα ήθελα να πω κάτι το οποίο δεν άπτεται απόλυτα της συγκε-
κριµένης επερώτησης, αλλά είναι η γενική µου αίσθηση και θα
συνεχίσω να την επαναλαµβάνω. Η χώρα και η κοινωνία βρίσκον-
ται προ του εσχάτου κινδύνου. Η προσωπική µου αίσθηση είναι
ότι αν αυτό δεν αποτραπεί θα έχουµε πολύ-πολύ χειρότερα και
αυτό εµείς στην Νέα Δηµοκρατία κάναµε ό,τι µπορούσαµε και
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να το αποτρέψουµε. Στηρίξαµε και
στηρίζουµε µε µεγάλο –σας διαβεβαιώ- πολιτικό κόστος το εγ-
χείρηµα της Κυβέρνησης Παπαδήµου. 

Και αυτό το οποίο µας οχλεί βαρύτατα είναι το εξής: ότι αντί
να έχουµε µια Κυβέρνηση ειδικού σκοπού και έκτακτης ανάγκης,
η οποία να προσπαθεί µε απόλυτη ταχύτητα, µε απόλυτη σύµ-
πνοια, µε στρατιωτική πειθαρχία να µαζέψει αυτά τα οποία πρέ-
πει να µαζέψει, τα αµάζευτα που άφησε ο πρώην Πρωθυ-
πουργός, κ. Γιώργος Παπανδρέου, και εν πολλοίς και η προηγού-
µενη κυβέρνηση, είναι µια Κυβέρνηση αντιµαχοµένων δελφίνων
του ΠΑΣΟΚ, η οποία στην πραγµατικότητα ως µόνη προτεραι-
ότητα –και δεν αναφέροµαι βεβαίως σε όλα τα µέλη της Κυβέρ-
νησης- έχει την επερχόµενη εκλογική µάχη για την ηγεσία του
ΠΑΣΟΚ. 

Και κάτι άλλο: σαν να µην έφτανε αυτό φροντίζετε εντέχνως
διά διαρροών να ζητείτε από την ελληνική κοινωνία την παρά-
ταση της θητείας αυτής της Κυβέρνησης. Δηλαδή, συµβαίνουν
δύο τινά. Πρώτον, η δουλειά δεν γίνεται, για την οποία εµείς
έχουµε αναλάβει τεράστιο πολιτικό κόστος και δεύτερον, όχι
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µόνο η δουλειά δεν γίνεται, όχι µόνο η χώρα δεν σώζεται, αλλά
επιπλέον ζητείται και παράταση του µη σώζοντος τη χώρα.

Θα ήθελα ειλικρινά να παρακαλέσω –διότι µόνο παράκληση
χωρεί εδώ- αν θέλετε, να εκλιπαρήσω όσους έχουν ως πρώτη
προτεραιότητα την ενασχόληση µε τα του ΠΑΣΟΚ και της ηγε-
σίας του να εγκαταλείψουν αµέσως το κυβερνητικό σχήµα και να
αφήσουν τους υπόλοιπους να «ανασκουµπωθούν» και να κάνουν
αυτό για το οποίο εγκάρδια και µε όλη µας την ψυχή τους στη-
ρίζουµε: να σώσουν τη χώρα διότι η κατάσταση δεν πηγαίνει
άλλο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Δένδια, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και Βουλευτή Κερκύρας.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ και
Βουλευτής Β’ Αθηνών, κ. Πέτρος Ευθυµίου.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχω µόνο έξι λεπτά
βάσει του Κανονισµού και σκεφτόµουν πώς θα συµπυκνώσω στα
έξι λεπτά τα όσα θέλω να πω για το σηµαντικότατο θέµα της παι-
δείας, αλλά είναι αναγκαίο να ξεκινήσω από το παράδοξο που ει-
σήγαγε στη συζήτηση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Δένδιας, το οποίο είναι ένα θέµα πολιτικής
παιδείας. Γιατί η Βουλή έπρεπε να είναι το µεγάλο σχολείο για
τον ελληνικό λαό, όπου οι εκπρόσωποί του δίνουν το παράδειγµα
της οργάνωσης του µεγαλύτερου µαθήµατος που κληρονοµή-
σαµε –υποτίθεται- ως προνοµιούχοι Έλληνες από την κλασική
δηµοκρατία της Αθήνας: ότι η Βουλή των πολιτών διαµορφώνει
την τάξη της επιχειρηµατολογίας και εξοπλίζει τον πολίτη µε τα
επιχειρήµατα µε τα οποία καθοδηγεί ο ίδιος ο πολίτης µε τις απο-
φάσεις του την πολιτεία του και διαµορφώνει τη µοίρα του. 

Αυτά που ακούσαµε σήµερα από τον κ. Δένδια είναι η κυριαρ-
χία του παράλογου. Το υπόδειγµα που δίνει η Νέα Δηµοκρατία
στον ελληνικό λαό είναι ότι πρέπει να οργανώνει τη ζωή του µε
βάση το παράλογο, διότι οποιοσδήποτε που δεν είναι Έλλην πο-
λίτης και άκουγε την αγόρευσή του θα φανταζόταν ότι υπάρχει
µια κυβέρνηση έναντι της οποίας ο κ. Δένδιας ανήκει στην αντι-
πολίτευση. Το κόµµα που εκπροσωπεί ο κ. Δένδιας εδώ στη
Βουλή είναι σε µια συγκυβέρνηση, έχει δώσει ψήφο εµπιστοσύ-
νης και βάσει του Συντάγµατος, αυτή η Κυβέρνηση ασκεί την
πλήρη εξουσιοδοτική αρµοδιότητα που έχει από το Σύνταγµα
της χώρας.

Με λίγα λόγια, κύριε Δένδια, είµαστε µαζί στο ίδιο ακριβώς
πλαίσιο κυβερνητικών επιλογών και αντιµετωπίζουµε από κοινού
όχι µία εντολή περιορισµένης ευθύνης, αλλά τη µείζονα ευθύνη
που ο ελληνικός λαός αναµένει από εµάς να πραγµατώσουµε,
που είναι ότι αυτή τη στιγµή η κυβέρνηση οφείλει να διασφαλίσει
τις τύχες των Ελλήνων πολιτών.

Γιατί το µόνο που θα συµφωνήσω µε τον κ. Παφίλη είναι ότι
κάθε κρίση έχει µόνο τους αδύναµους να την πληρώνουν. Οι
ισχυροί, πάντα, σε όλα τα κράτη, σε όλες τις εποχές, έβρισκαν
τον τρόπο, αν όχι να αξιοποιήσουν την κρίση ή να την προκαλέ-
σουν, σίγουρα να µην πληρώσουν τις συνέπειές της. Οι αδύναµοι
πληρώνουν την κρίση. 

Άρα, κ. Δένδια το κόµµα σας ανέλαβε µια ευθύνη -και έπραξε
ορθά και έπραξε µε ουσία πράγµατι ο κ. Σαµαράς- µαζί µε το
ΠΑΣΟΚ µαζί µε µια τρίτη δύναµη, το ΛΑΟΣ να εξασφαλίσει, πρώ-
τον, τη νέα δανειακή σύµβαση, χωρίς την οποία η χώρα δεν έχει
τους πόρους να αντιµετωπίσει όχι µόνο τις υποχρεώσεις της
αλλά να χαράξει µια στοιχειώδη προοπτική ανάπτυξης, να δια-
σφαλίσει την ανταλλαγή των οµολόγων που ευχόµαστε να απαλ-
λάξει τη χώρα από το βάρος ενός χρέους 100 δισεκατοµµυρίων
και αν απαλλαγούµε απ’ αυτά τα 100 δισεκατοµµύρια ή όσο µπο-
ρέσουµε να απαλλαγούµε, σηµαίνει ότι θα έχουµε αντίστοιχη µεί-
ωση των ετήσιων τοκοχρεολυσίων. Η Ελλάδα θα απαλλαγεί κάθε
χρόνο τουλάχιστον 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ έως 4,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ από την υποχρέωση καταβολής των τόκων. Αυτό
είναι το έργο της Κυβέρνησης Παπαδήµου που είναι κοινή ευ-
θύνη. Και η Κυβέρνηση αυτή, ως Κυβέρνηση και των τριών κοµ-
µάτων, έχει την αδιαίρετη ευθύνη να το φέρει εις πέρας. 

Δεύτερον, δεν έχει νόηµα αυτή η αναφορά στο ΠΑΣΟΚ. Θα
σας έλεγα µάλιστα ότι εγώ προσωπικά θεωρώ ότι έχουν καθυ-

στερήσει οι συντεταγµένες διαδικασίες στο ΠΑΣΟΚ και για να
κάνουµε τον απολογισµό µας απέναντι στον ελληνικό λαο και για
να κάνουµε την καθαρή τοποθέτησή µας σε όλα τα ζητήµατα
απέναντι στην ελληνική κοινωνία. Κανείς δεν µπορεί να σπατα-
λήσει το χρόνο του στα εσωκοµµατικά του ΠΑΣΟΚ διότι αυτά τα
εσωκοµµατικά δεν έχουν ανοίξει καν. 

Και φυσικά τρίτον, ο κ. Παπαδήµος έχει την ευχέρεια αν κρίνει
ότι κάποιοι Υπουργοί πρέπει να αντικατασταθούν, να µπορεί να
τους αντικαταστήσει και κάποιοι Υπουργοί έχουν την ευχέρεια
ανά πάσα στιγµή, αν κρίνουν, να παραιτηθούν. Άρα, όλη αυτή η
ρητορική που ασκήσατε από την άποψη των θεµάτων παιδείας
εισάγει ως παράµετρο την παράλογη τοποθέτηση ότι κάποιος
µπορεί να είναι ή να µην είναι ταυτόχρονα κάτι. Υπήρχε αυτό
στην αρχαία ελληνική παράδοση. Ήταν ο περίφηµος Επιµενίδης
ο Κρης, ο οποίος είχε την ιδιότητα να βρίσκεται ταυτοχρόνως σε
δύο µέρη. Αν αυτό διεκδικεί η Νέα Δηµοκρατία, να είναι ταυτο-
χρόνως µέσα και έξω, παρούσα και απούσα, είναι πράγµατι µια
διεκδίκηση της αρχαίας µυθολογίας που ταιριάζει µε το έµβληµα
της διακυβέρνησής σας, το ανεπανάληπτο «ζήσε το µύθο σου
στην Ελλάδα». Ζήσαµε ένα µύθο επί πεντέµισι χρόνια. Το πλη-
ρώσαµε πάρα πολύ ακριβά. Αν τώρα διεκδικείτε µια νέα πλευρά
της ελληνικής µυθολογίας, να είστε ο Επιµενίδης ο Κρης, µέσα
και  έξω στην Κυβέρνηση, άλλοτε ναι και άλλοτε όχι, αυτό είναι
µια επιλογή που δεν βοηθά σ’ αυτή τη συνθήκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορώ, κύριε Πρόεδρε, να έχω δύο λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ασφαλώς.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
Θα έρθω στα θέµατα της παιδείας που είναι θέµατα που η κ.

Διαµαντοπούλου δεν επιχείρησε ούτε να συγκαλύψει ούτε να
ωραιοποιήσει. Μίλησε µε το δάχτυλο επί των τύπων των ήλων. 

Θα κρατήσω ένα µόνο. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι όσα συνέ-
βησαν ήταν αποτέλεσµα της κατάστασης έκτακτης ανάγκης.
Ήταν όµως µια προσέγγιση που θα µπορούσε και θα έπρεπε να
είναι διαφορετική. Η αντιµετώπιση της έκτακτης ανάγκης κινή-
θηκε σε µια λογική οριζόντιας αντιµετώπισης. Αυτό που θα
έπρεπε είναι να µπορούσαµε να κάνουµε επιλογές προτεραιοτή-
των. 

Αλλά µέσα στη δυσκολία και µέσα στη λογική των οριζόντιων
περικοπών που η κ. Διαµαντοπούλου µε παρρησία παρουσίασε,
θα ήταν βαρύτατο λάθος να πούµε ότι αναστέλλουµε τη διαρκή
προσπάθεια της ποιοτικής ανασύνταξης του ελληνικού σχολείου,
του ελληνικού πανεπιστηµίου, της εκπαίδευσης σε όλες τις βαθ-
µίδες. 

Αυτό που γίνεται σήµερα είναι στη σωστή κατεύθυνση, γιατί
αυτό που πρέπει να αποκτήσουµε είναι η αντίληψη περιεχοµένου
και οργάνωσης της εκπαίδευσης. Αυτό που συµβαίνει µε το ψη-
φιακό σχολείο είναι µια προσπάθεια που στην Ελλάδα αριθµεί
µόλις έντεκα χρόνια. Όταν ανέλαβα Υπουργός Παιδείας, η Ελ-
λάδα ήταν στην τότε Ευρώπη των δεκαπέντε δέκατη πέµπτη. Και
όταν προστέθηκαν οι υπόλοιποι στην Ευρώπη των είκοσι επτά,
βρεθήκαµε πάλι σε εξαιρετικά δυσµενή θέση. Η Ελλάδα απέ-
κτησε τις υποδοµές για να µπορεί να περάσει στη νέα εποχή
µόλις την περίοδο 2000-2003. Τότε γέµισαν τα σχολεία ηλεκτρο-
νικούς υπολογιστές, τότε διαµορφώθηκε το «edunet», το εκπαι-
δευτικό δίκτυο, τότε διαµορφώθηκαν τα πρώτα µαθήµατα που
µπορούν να διδαχθούν ηλεκτρονικά και τότε διαµορφώθηκαν οι
πρώτες προϋποθέσεις, σε πλήρη υστέρηση µε όλη την υπόλοιπη
Ευρώπη, για να βρεθούν τα ελληνόπουλα στην ίδια θέση συνα-
γωνισµού. 

Είναι δυνατόν να µη δεχθούµε ότι πρέπει να περάσουµε στο
ψηφιακό σχολείο, που είναι η προσπάθεια, µε θετικά αποτελέ-
σµατα, που έχουµε αυτήν τη στιγµή µπροστά µας, και το Υπουρ-
γείο Παιδείας αφιερώνει όλη τη δραστηριότητά του; Είναι
δυνατόν να µη δεχθούµε ότι δεν πρέπει να περάσουµε σε αλλα-
γές στην ανώτατη εκπαίδευση; Και είναι δυνατόν ακόµα και
τώρα, κύριε Παφίλη, όταν προέρχεστε ιδεολογικά και προασπί-
ζεστε ένα ιδεολογικό µοντέλο που κατ’ εξοχήν στηριζόταν στη
σύνδεση της εκπαίδευσης µε την παραγωγή, να µέµφεστε την
προσπάθεια να στηριχθεί η ελληνική εκπαίδευση µε τις ανάγκες
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αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου της χώρας, δηλαδή να συν-
δέσουµε τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ µε την παραγωγή;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ξέρετε καλά τι λέµε.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Παφίλη, δεν σας διέκοψα. Σας σε-

βάστηκα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μη διακόπτετε, κύριε

Παφίλη, σας παρακαλώ, εφόσον δεν το δέχεται.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Παρακαλώ, να σεβαστείτε. Εσείς έχετε

το πλεονέκτηµα να µου απαντήσετε. Εγώ δεν το έχω από τον Κα-
νονισµό. 

Θα παρακαλούσα να γίνει απόλυτα σεβαστό ότι αυτή η προ-
σπάθεια είναι µια προσπάθεια που αφορά τη χώρα, αφορά την
ανάπτυξή της και αφορά σε τελευταία ανάλυση την τύχη των παι-
διών µας, όπως το θέσατε. Γιατί η εκπαίδευση πρέπει να είναι το
αντίβαρο στην ταξικότητα της κοινωνίας. Πρέπει να είναι η εκ-
παίδευση αυτή που δίνει στα παιδιά των αδύναµων τα εφόδια να
µπουν µε ίσες ευκαιρίες στη ζωή. 

Και επ’ ευκαιρία, για να κλείσω, κυρία Διαµαντοπούλου, επειδή
αυτά που λέω τώρα τα πίστευα και προσπάθησα να τα κάνω
πράξη, είχα ιδρύσει στο ΤΕΙ Χαλκίδας το Τµήµα Μηχανικών Αε-
ροσκαφών που συνδεόταν, είχε έδρα του την ίδια την ΕΑΒ, την
Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία. Και έτσι, θεωρώ ότι υπηρέ-
τησα αυτό που είναι ανάγκη να συµβαίνει, η ανώτατη εκπαίδευση
να είναι συνδεδεµένη µε τοµείς της παραγωγής και µάλιστα τε-
χνολογικής αιχµής. Βλέπω συνεχώς δηµοσιεύµατα για µία δύ-
σκολη κατάσταση στο ΤΕΙ Χαλκίδας. Θα παρακαλούσα, αν
µπορούσα, να έχω πάνω σ’ αυτό τη θέση σας ή τι ακριβώς συµ-
βαίνει, για να έχουµε µια δυνατότητα ό,τι θετικό έχει συµβεί να
αναπτυχθεί ακόµα περισσότερο. 

Πέρα από ρητορικές, ας ελπίσουµε ότι η παιδεία, η εκπαί-
δευση θα είναι για όλους µας µια εθνική υπόθεση για την οποία
πέρα από τις ιδεολογικές διαµάχες ας βρούµε ένα κοινό σηµείο,
ας στηρίξουµε µια προσπάθεια που γίνεται στο Υπουργείο Παι-
δείας που αφορά τα περιεχόµενα, δηλαδή την ουσία της εκπαί-
δευσης και µπορούµε σε αυτό να είµαστε επιτυχείς και µέσα
στην κρίση και να ξεπεράσουµε την κρίση από αυτήν την επέν-
δυση στην ποιότητα της εκπαίδευσης. Πιστεύω ότι είµαστε σε
θέση να τα καταφέρουµε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.
Καλείται να ανέλθει στο Βήµα και να λάβει το λόγο η Κοινο-

βουλευτική Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευτής Ευβοίας.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Να πω κατ’ αρχάς στον κ. Ευθυµίου ότι τον ελληνικό λαό αυτήν
την περίοδο ειλικρινά δεν τον ενδιαφέρουν ούτε τα εσωκοµµα-
τικά του ΠΑΣΟΚ ούτε τα εσωκοµµατικά της Νέας Δηµοκρατίας,
ούτε αν θα γίνουν οι εκλογές στις 19 Φεβρουαρίου. Τον ενδια-
φέρει µια ικανή κυβέρνηση, για να µπορέσει να λύσει τα προβλή-
µατα της καθηµερινότητάς του.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Χαίροµαι που συµφωνείτε. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Εµείς κάναµε αυτό

που πιστεύουµε για το καλό της πατρίδας. Ας σταµατήσουν, λοι-
πόν, αυτά τα σχόλια.

Κυρία Υπουργέ, ήθελα να ξεκινήσω µε το θέµα των σχολικών
βιβλίων. Δώσατε για µένα µία ικανοποιητική απάντηση. Υπήρξε,
όµως, ένα καυστικό δηµοσίευµα στον κυριακάτικο Τύπο ότι τα
παιδιά δεν έχουν θέρµανση στα σχολεία, δεν έχουν βιβλία. Μι-
λάµε δηλαδή για µεσαιωνική κατάσταση. Επίσης, κάποια παίρ-
νουν τα βιβλία σε φωτοτυπίες, εκεί που λειτουργούν τα
φωτοτυπικά µηχανήµατα. Το καταθέτω για τα Πρακτικά και νο-
µίζω ότι πρέπει να έχουµε µία απάντηση σ’ αυτό το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου- Πα-
παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσί-
ευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Ευθυµίου, θέλω να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για το
σχόλιο που κάνετε για το ΤΕΙ της Χαλκίδας. Είχε δηµιουργήσει
όντως ένα µοναδικό τµήµα σαν Υπουργός Παιδείας. 

Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα και εγώ την απάντησή σας. Μας
ακούει αυτήν τη στιγµή ο ευβοϊκός λαός. Έχουν επέλθει µειώσεις
τον τελευταίο καιρό, κυρίως στα οικονοµικά. Αυτή είναι µια πραγ-
µατικότητα. Το πρόβληµα µε το ΤΕΙ Χαλκίδας µας απασχολεί ιδι-
αιτέρως. Δεν ξέρουµε δηλαδή αν θα συνεχίσει να λειτουργεί ή
αν αναστέλλεται η λειτουργία του. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, αλλά και απαιτώ µία συγκεκριµένη
απάντηση σήµερα για το ΤΕΙ Χαλκίδας, γιατί είναι αυτό που απα-
σχολεί αυτήν τη στιγµή την ευβοϊκή κοινωνία, αλλά και τη γενι-
κότερη περιοχή. 

Ξέρω, κυρία Υπουργέ, ότι αγαπάτε το Σεφέρη, το µεγάλο Έλ-
ληνα νοµπελίστα, όπως βεβαίως τον αγαπώ και εγώ. Θα ξεκι-
νήσω, λοιπόν, όπως ξεκινήσατε και εσείς προχθές, µε µία
αναφορά που έκανε το 1963, όπου έλεγε: «Ανήκω σε µία µικρή
χώρα, αλλά µε πολύ µεγάλες αξίες, ένα πέτρινο ακρωτήρι στη
Μεσόγειο που δεν έχει άλλο αγαθό, παρά τον αγώνα του λαού,
τη θάλασσα και το φως του ήλιου. Είναι µικρός ο τόπος µας,
αλλά η παράδοσή του είναι τεράστια και αυτό που τη χαρακτη-
ρίζει είναι ότι µας παραδόθηκε χωρίς διακοπή. Η ελληνική
γλώσσα δεν έπαψε ποτέ της να µιλιέται. Δέχθηκε της αλλοιώσεις
που δέχεται κάθε τι ζωντανό, αλλά δεν παρουσιάζει κανένα
χάσµα. Οι Έλληνες είµαστε περήφανοι, πολύ περήφανοι για την
παιδεία µας».

Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω ακριβώς τι θα έλεγε σήµερα ο Σε-
φέρης. Είµαι σίγουρη, όµως, ότι θα έλεγε πως αυτοί που µας κυ-
βέρνησαν διαχρονικά, τα τελευταία τριάντα χρόνια, έφθασαν την
παιδεία µας στο σηµείο που είναι σήµερα, κύριε Ευθυµίου. Αυτό
θα εξέφραζε σίγουρα τη µεγάλη του πικρία, το θυµό του, αν θέ-
λετε, τη µεγάλη του αγωνία –όπως και η δική µου- για το τι µέλλει
γενέσθαι στην παιδεία, που είναι όντως ο πυλώνας του έθνους
µας. 

Εµείς, σαν Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, έχουµε κάνει συγ-
κεκριµένες προτάσεις για τις αλλαγές που πρόκειται να γίνουν,
για το «νέο λύκειο», το «νέο γυµνάσιο» και την ανώτατη εκπαί-
δευση. Όµως, έχω περιορισµένο χρόνο και δεν θα αναφερθώ σή-
µερα σ’ αυτά. 

Επ’ αφορµή της επερώτησης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, µας δίνεται µια ευκαιρία
να µιλήσουµε για τον πολύπαθο χώρο της ελληνικής παιδείας
που είναι γεγονός ότι προσέφερε πάρα πολλά στους πολιτι-
σµούς όλων των λαών του κόσµου. Βέβαια ο τρόπος µε τον
οποίο εγώ τουλάχιστον ενηµερώθηκα από την επερώτηση του
ΚΚΕ αλλά κι ο τρόπος µε τον οποίο εκφράζεται το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδος είναι ένας ιδιότυπος τρόπος. Με συγχω-
ρείτε, κύριοι συνάδελφοι, αλλά εγώ δυσκολεύοµαι να παρακο-
λουθήσω και να καταλάβω τι λέτε. Όµως, πιθανόν να οφείλεται
σ’ εµένα. Και για ποιο λόγο το λέω αυτό; Διότι κάνετε µόνο πα-
ραθέσεις, µόνο κατηγορείτε, µόνο απαιτείτε και δεν είδα καµµία
ουσιαστική, βιώσιµη πρόταση. Κάνετε µόνο ουτοπικές προτάσεις
και προσπαθώ να δω αν υπάρχουν άλλα µέρη που να έχουν τέ-
τοιο σύστηµα που εσείς προτείνετε. Δεν ξέρω αν η Βόρειος
Κορέα έχει τέτοιο σύστηµα. Δεν το ξέρω αυτό το σύστηµα. Αντι-
λαµβάνεστε, λοιπόν, ότι εγώ δεν µπορώ να σας παρακολουθήσω,
κι όχι µόνον εγώ. Είναι αλήθεια ότι και ο λαός µας λέει: «άστο
τώρα. ΚΚΕ είναι αυτό και µπορεί να λέει ό,τι θέλει». 

Και να σας πω και κάτι, κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ; Εγώ ξέρω
ότι υπάρχει η ελληνική οικογένεια. Ανακαλύπτω λοιπόν, σήµερα
τη «λαϊκή οικογένεια». Εγώ δεν ξέρω τον όρο «λαϊκή οικογένεια»
στην ελληνική κοινωνία. Ξέρω την «ελληνική οικογένεια». Δεν
ξέρω πώς την φαντάζεστε εσείς. Προσωπικά προέρχοµαι από
µία µεσαία, απλή, εργατική, πολύτεκνη οικογένεια µε δέκα παι-
διά, εκ των οποίων τα οκτώ είναι κορίτσια. Τελειώσαµε όλοι δη-
µόσιο σχολείο, τελειώσαµε όλοι ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα,
πανεπιστήµια και ανώτατες  σχολές δωρεάν, -η αλήθεια είναι
αυτή- µε πολλούς κόπους, µε πολλές προσπάθειες και µε πάρα
πολλές στερήσεις. Καταφέραµε, όµως, να τελειώσουµε αυτή την
ελληνική παιδεία που πιστεύω ότι ήταν, στην εποχή µου τουλά-
χιστον, αρκετά καλύτερη. 

Θέλω να κάνω µια ερώτηση πάρα πολύ καλόπιστη. Η κ. Παπα-
ρήγα ας πούµε από τι είδους οικογένεια προέρχεται; Γιατί ξέρω
ότι η κ. Παπαρήγα είναι µια γνωστή αρσακειάς. Από τι οικογένεια
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είναι; Λαϊκή; Ελληνική; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Από οικογένεια που πολεµούσε τους

φασίστες. Από τέτοια οικογένεια!
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Επιπλέον, ξέρω ότι

η κόρη της κ. Παπαρήγα τελειώνει το Αµερικάνικο Κολλέγιο. Άρι-
στα! Συµφωνώ. Για ποιο λόγο να µην τελειώσω το Αρσάκειο, το
Κολλέγιο ή οτιδήποτε; Αλλά βρε παιδιά, άλλα να λέω και άλλα
να κάνω; Ε, όχι πλέον! 

Μιλάτε συνέχεια για τη συγκυβέρνηση. Εγώ απλώς αντιλαµ-
βάνοµαι ότι έχετε µία εµµονή. Και η εµµονή σας αυτή ξέρετε πού
έγκειται; Στο να µη γίνει τίποτα καλό σ’ αυτόν τον τόπο, σ’ αυτήν
την πατρίδα. Διότι, δυστυχώς η ύπαρξή σας και τα ποσοστά σας
βασίζονται στο χάος –ναι, εκεί βασίζονται!- στην αποτυχία και στη
δυστυχία. Και µου έρχεστε κάθε φορά και θέλετε να µου παρου-
σιαστείτε ότι έχετε το προνόµιο της ευαισθησίας, της αλληλεγ-
γύης απέναντι στους πολίτες που περνούν δύσκολα κι όλα αυτά
τα πράγµατα. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά δεν δέχοµαι ότι
η ευαισθησία η δικιά σας είναι µεγαλύτερη από την ευαισθησία
του κάθε Έλληνα. Εκείνο που ευτυχώς συνειδητοποιούµε κάθε
µέρα είναι ότι κι ο ελληνικός λαός, η Ελληνίδα και ο Έλληνας,
έχει πει πλέον τέρµα σ’ αυτήν τη λεγόµενη «κοµµουνιστοποίηση»
της ζωής µας, κοµµουνιστοποίηση της δηµόσιας υγείας, µήπως
τυχόν κι ο κόσµος πάει µπροστά. 

Τέλος πάντων, αυτή ήταν µια παρένθεση. Θέλω να έρθω ξανά
σε εσάς, κυρία Υπουργέ, και να πω -το είπατε και εσείς, το επα-
ναλαµβάνω και εγώ- ότι οι περικοπές στην υγεία είναι πάρα πολύ
σκληρές. Μιλώ και σαν άνθρωπος που έχω υπηρετήσει την παι-
δεία σαν καθηγήτρια. Νοµίζω ότι οι περικοπές, είναι πάρα πολλές
και πάρα πολύ σκληρές. Ο µειωµένος προϋπολογισµός του
Υπουργείου Παιδείας για το 2012 για εµάς, δυστυχώς µεταφρά-
ζεται σε λιγότερους εκπαιδευτικούς για τα σχολειά µας, σε λιγό-
τερους εκπαιδευτικούς για την ανώτερη εκπαίδευση, αλλά
κυρίως, κυρία Υπουργέ -το είπα και το επαναλαµβάνω και θα
επανέλθω- σε λιγότερους εκπαιδευτικούς που χρειάζονται τα
παιδιά µας µε ειδικές ανάγκες, τα παιδιά µε παράλληλη στήριξη,
τα παιδιά ΑΜΕΑ. Δηλαδή, εκεί που πρέπει πράγµατι, να δούµε
µε µεγαλύτερη φροντίδα το θέµα της εκπαίδευσης τους. 

Μιλώ ιδιαίτερα για την περιοχή µου την Εύβοια. Αυτήν τη
στιγµή έχουµε ένα αριθµό περίπου τριάντα πέντε παιδιών που
θέλουν παράλληλη στήριξη. Είναι παιδιά που έχουν τα µαθη-
σιακά τους προβλήµατα και έχουµε µόνο ελάχιστο αριθµό εκπαι-
δευτικών. Νοµίζω ότι είναι ένα θέµα, που πρέπει να το δείτε. Δεν
ξέρω που θα εξευρεθούν τα κονδύλια. Πιθανότατα, κονδύλια από
το ΕΣΠΑ. Νοµίζω  ότι µπορούµε να τα αναζητήσουµε και να υπο-
στηρίξουµε την εκπαίδευση αυτών των παιδιών µας.

Δεν θα αναφερθώ στις µεγάλες περικοπές. Οι περικοπές για
την πρωτοβάθµια παιδεία φτάνουν στο 83%, όπως είπα και στον
προϋπολογισµό, ενώ για τη δευτεροβάθµια στο 57%. 

Εκείνο βέβαια, που πρέπει οπωσδήποτε να διασφαλίσουµε
είναι τα παιδιά µας να διδάσκονται στα σχολειά µε ζεστασιά,
κυρία Υπουργέ. Δεν µπορεί να λειτουργήσει σχολείο, αν δεν έχει
µέσα την κανονική θερµοκρασία. Αυτό πρέπει να το δούµε και ο
καθένας πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του. 

Βέβαια, συν το γεγονός ότι πιθανότατα υπάρχουν κάποια παι-
διά που δεν έχουν πάρει το καθηµερινό πρωινό. Ακούγονται
πολλά. Η οικονοµική κρίση µαστίζει και µια µερίδα παιδιών σή-
µερα, αλλά αυτά µπορούν εύκολα να αντιµετωπιστούν µέσα στο
σχολικό περιβάλλον. Αυτό θα µου επιτρέψετε από την εµπειρία
µου να πω ότι δεν είναι σηµερινό µόνο φαινόµενο, αλλά το
έχουµε ζήσει και παλιότερα. 

Εµείς, γενικώς οραµατιζόµαστε µια παιδεία που θέλει την εκ-
παίδευση σαν διαρκή αναφορά στις ανθρωπιστικές αξίες και τον
εκπαιδευτικό σαν θεµελιωτή και υπέρµαχο αυτών των αξιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Έχουµε ελλείψεις στις υποδοµές των σχολειών µας. Θα επα-
νέλθω και πάλι στη δική µου περιφέρεια. Κυρία Υπουργέ, στο δη-
µοτικό σχολείο της Καρύστου δεν έχει προαύλιο και τα παιδιά
παίζουν στο δρόµο. Έχουµε κάνει κάποιες προσπάθειες. Θέ-
λουµε τη βοήθεια σας. Δεν χρειάζονται πολλά χρήµατα, µπο-
ρούµε να το αντιµετωπίσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, θέλω να κάνω µια τελευταία ερώτηση προς
εσάς, κυρία Υπουργέ, και θέλω και µια συγκεκριµένη απάντηση.
Όταν έχουµε όλες αυτές τις καταλήψεις στα διάφορα σχολειά
της χώρας µας, στα δηµοτικά, στα γυµνάσια, στα πανεπιστήµια,
παντού -«Κάνε και µια κατάληψη, µπορείς», αυτό είναι το τελευ-
ταίο σλόγκαν- και όταν αυτή τελειώνει, κύριοι συνάδελφοι του
ΚΚΕ, επικρατεί µόνο τρόµος, χάος και καταστροφή. Εγώ ρωτώ:
ποιος πληρώνει αυτές τις καταστροφές, κυρία Υπουργέ; Η απάν-
τηση για εµένα είναι: όλοι µαζί. Ο Έλληνας φορολογούµενος.
Γιατί δυστυχώς, οι καταστροφές όπως όλοι ξέρουµε δεν έχουν
ιδεολογία. 

Αυτοί όµως που παρακινούν και προκαλούν όλες αυτές τις κα-
ταστροφές είναι οι ψευτοϊδεολόγοι, γι’ αυτό και νοµίζω ότι σε αυ-
τούς, κυρία Υπουργέ, πρέπει να στέλνετε το λογαριασµό, γιατί
θα είναι για το καλό της παιδείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ ολοκληρώ-
στε. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Εκτός θέµατος, θα ήθελα να πω ότι νοιώθω οργή και αγανά-
κτηση σαν Ελληνίδα για τις ανθελληνικές δηλώσεις της κ. Μού-
σχουρη –η οποία, δυστυχώς, υπήρξε και Ευρωβουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας- σε ένα γερµανικό έντυπο. Αν η κ. Μού-
σχουρη ντρέπεται για την πατρίδα της, καλά κάνει και ντρέπεται.
Εγώ, όµως, ζητώ να πάψει να φωτογραφίζεται, για τους δικούς
της σκοπούς, µπροστά από την ελληνική Ακρόπολη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ την

κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βουλευτή Ευβοίας και Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ και Βουλευτής Ηρακλείου. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η επίκαιρη επερώ-
τηση που κατέθεσε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας νοµίζω ότι
έχει ένα θέµα, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό που όµως σή-
µερα από την όλη συζήτηση έχει αδικηθεί. Γιατί η αντιµετώπιση
των συνεπειών της κρίσης στο χώρο της εκπαίδευσης είναι κάτι
το οποίο είναι άµεση ανάγκη και θα έπρεπε να είναι και άµεση
προτεραιότητα.

Άκουσα, όµως, από την κυρία Υπουργό –που πράγµατι µπήκε
σε ορισµένα από αυτά τα θέµατα- απαντήσεις, οι οποίες δεν λύ-
νουν προβλήµατα, απλά διαπιστώνουν ή λένε ότι τα πράγµατα
δεν είναι έτσι. Όµως, αυτό που προκαλεί εντύπωση είναι η πα-
ραδοχή ότι έχουµε το µικρότερο προϋπολογισµό. 

Εγώ θα έλεγα ότι µικρότερο προϋπολογισµό είχαµε πάντοτε,
σε σχέση µε τους υπολοίπους στην Ευρώπη και πριν από την
κρίση. Μη φθάσουµε δηλαδή στο σηµείο να έχουµε αυτό το πα-
ράλογο κάποιοι να συγκρίνουν αυτά που γίνονται τώρα µε αυτά
που γινόντουσαν πριν, για να πουν ότι πριν ήµασταν σε έναν πα-
ράδεισο και τώρα τα πράγµατα είναι σε αυτή την κατάσταση. 

Αυτές οι συγκρίσεις νοµίζω ότι αδικούν την πραγµατικότητα
και τη  νοηµοσύνη όλων µας. Θέλω να πω ότι αυτό δεν το κάνει
η κ. Διαµαντοπούλου, αλλά γίνεται συνολικά και αυτό πρέπει να
το αποφύγουµε. Δεν πρέπει η ελληνική κοινωνία να κάνει τέτοιου
είδους συγκρίσεις. Δεν νοµίζω ότι θα µας πάνε µπροστά. Θα µας
πάνε πίσω. 

Υπάρχει στη µέση και ένα «αυγό του Κολόµβου». Κάποιοι δια-
µαρτύρονται και κλείνουν τα σχολεία, κλείνουν το Γενικό Λογι-
στήριο, κλείνουν τα πανεπιστήµια. Αναρωτήθηκε και η κυρία
Υπουργός ποιος φταίει. Εγώ θα διερωτηθώ: αυτός που διαµαρ-
τύρεται ή αυτός που κάνει µια τέτοια πολιτική που δεν αφήνει
κανέναν να µην διαµαρτύρεται; Από αυτό πρέπει κάποιος να ξε-
φύγει και να πει ότι χρειάζεται να  αγωνιστεί για να φύγουµε από
το µνηµόνιο και τις πολιτικές του, διότι είναι καταστροφικά.

Η µεγαλύτερη απόδειξη δεν είναι αυτά που θα πω εγώ ή αυτά
που έχουν ειπωθεί από πάρα πολλούς σε αυτήν την Αίθουσα,
είναι αυτά που λέει ο ελληνικός λαός και κυρίως αυτά που λέει ο
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ελληνικός λαός δυο χρόνια µετά την εφαρµογή του µνηµονίου
που δεν µιλά επί θεωριών ή ιδεολογηµάτων, αλλά επί τη βάσει
αυτών που ο ίδιος έχει βιώσει. 

Δείτε τι γίνεται. Υπάρχουν άριστοι ερευνητές και όµως γίνονται
περικοπές στα ήδη περικεκοµµένα κονδύλια για την έρευνα. Από
την άλλη µεριά αυτό µπορούµε να πούµε ότι είναι και καλό, ενώ
κάποιοι τολµούν να λένε και τη λέξη ανάπτυξη όταν συµβαίνει
αυτό, στο σηµείο δηλαδή, όπου θα µπορούσε κανείς να πατήσει
για να µπορεί να µιλήσει για την ανάπτυξη. 

Νοµίζω ότι όπως τόσα χρόνια οι πολιτικές των δυο κοµµάτων
που εναλλάσσονταν στην εξουσία έφεραν την κρίση, αυτό που
γίνεται τώρα µε την πολιτική των τριών κοµµάτων που συγκυβερ-
νούν σήµερα και την πολιτική του προηγούµενου κόµµατος που
είχε τη διετία...

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Έλεος, κύριε συνά-
δελφε! Πότε προλάβαµε; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Λέω για την πολιτική που εφαρµόζε-
ται. Δεν λέω ότι προλάβατε. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Α, εντάξει. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Μακάρι να µην προλάβετε. Όµως,

λέω ότι αυτή η πολιτική που συνεχίζεται τώρα µε την τριτοκοµ-
µατική Κυβέρνηση είναι συνέχεια της προηγούµενης και θα
φέρει ακόµα χειρότερα πράγµατα. 

Η κυρία Υπουργός έθεσε ένα ερώτηµα που θεωρώ ότι απαν-
τιέται εύκολα. Είπε: είµαστε ή δεν είµαστε συγκροτηµένη πολι-
τεία; Νοµίζω ότι η απάντηση είναι απλή. Βεβαίως, είµαστε
συγκροτηµένη πολιτεία για τους ισχυρούς και τα συµφέροντά
τους. Από εκεί και µετά υπάρχει µνηµόνιο. Από εκεί και µετά
υπάρχουν οι συνέπειες της κρίσης που θα τις πληρώσουν οι υπό-
λοιποι, η πλειοψηφία. Εγώ θέλω να σηµειώσω ότι αυτό δεν είναι
επ’ ουδενί δηµοκρατία. 

Επίσης, αν είναι να σώσουµε την πατρίδα, ας δεσµευθούµε
πρώτα ότι πατρίδα είναι οι άνθρωποι. Πατρίδα δεν είναι οι αριθ-
µοί, οι δείκτες και όλα τα υπόλοιπα που µπορεί κανείς να πει. 

Το κράτος, λοιπόν, είναι συγκροτηµένο. Πείτε µου, όµως, πόσο
συγκροτηµένο µπορεί να γίνει εκεί που οι άνθρωποι πηγαίνουν
στους κάδους; Το βλέπουµε και εδώ και τώρα έχουµε αρχίσει και
το βλέπουµε και στην περιφέρεια. Θα σας έλεγα ότι στο Ηρά-
κλειο, γενικά στην Κρήτη, που η οικονοµία ήταν καλύτερη λόγω
του τουρισµού και διαφόρων άλλων παραγόντων έχουµε και εκεί
λιποθυµίες στα σχολεία.

Εγώ δεσµεύοµαι να σας φέρω από τα σχολεία όχι αυτά που
θα πω εγώ, αλλά αυτά που θα πουν οι γονείς. Βγήκε η µάνα του
παιδιού που λιποθύµησε και είπε ότι όντως δεν έχω χρήµατα, δεν
έχω κάτι να του δώσω για να παίρνει µαζί του. Αλλά το ότι δεν το
κατήγγειλε σε σας µπορεί να έχει και µια άλλη εξήγηση, κυρία
Υπουργέ. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δεν ήταν καταγγελία.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Εντάξει, να το αναφέρει. Αναφορά
και όχι καταγγελία. Δεν κολλάµε εκεί. 

Σου λέει ότι εκεί που γεννάται αυτή η πολιτική που φέρνει
αυτές τις καταστάσεις, εκεί θα το καταγγείλω; Εξάλλου εσείς το
αντιµετωπίζετε ως γεγονός, δεν το αντιµετωπίζετε ως απότοκο
της πολιτικής σας.

Ήθελα να πω και µία κουβέντα ακόµα. Υπάρχει λέει ιδεολογική
ηγεµονία της Αριστεράς στα πανεπιστήµια. Εγώ θα σας έλεγα
ότι και στον πολιτισµό υπήρχε. Και µετά τον εµφύλιο οι ηττηµένοι
κυριάρχησαν, αλλά δεν κυβέρνησαν. Είναι νοµίζω λίγο κοροϊδία,
για να µην πω τεράστια κοροϊδία, να λέτε -και αυτό το λέω στον
κ. Δένδια και στη Νέα Δηµοκρατία- ότι αυτοί έχουν τις ευθύνες,
οι άνθρωποι δηλαδή της Αριστεράς. Εάν γυρίσουµε την κου-
βέντα στον Εµφύλιο, έχω την εντύπωση ότι δεν µπορούµε να
κουβεντιάσουµε για τα σηµερινά προβλήµατα. Εγώ δεν έχω κα-
νένα πρόβληµα. Αυτή, όµως, είναι µια άλλη συζήτηση που γίνεται
σε άλλο τόπο και σε άλλο χρόνο.

Νοµίζω, ότι αδικείται σήµερα η συζήτηση και την αδίκησε και
ο κ. Ευθυµίου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
όταν την ώρα που κτύπησε η λήξη του χρόνου του, άρχισε να
αναφέρεται στα προβλήµατα της παιδείας και της εκπαίδευσης.
Εν πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να πω και στην κ. Παπαδάκη, που

είπε ότι ήταν µέλος µίας δεκαµελούς οικογένειας που σπούδα-
σαν και τα δέκα της παιδιά, ότι «κοίτα τι έκανες» –γιατί νοµίζω
ότι µετέχει του συστήµατος- όταν σήµερα είναι ανέκδοτο να πεις
ότι υπάρχει µια οικογένεια µε δέκα παιδιά που σπούδασαν και τα
δέκα. Αυτό θα µπει σήµερα στο βιβλίο Γκίνες και θα µπει πολύ
περισσότερο αύριο στο βιβλίο Γκίνες µε αυτά που γίνονται.

Εν πάση περιπτώσει, θα έλεγα το εξής. Εάν µιλήσουµε για την
έρευνα θα πρέπει να ντρεπόµαστε -περισσότερο βέβαια αυτοί
που έχουν κυβερνήσει- ως χώρα. 

Θα σας έλεγα ότι η αναφορά που έγινε για το ΤΕΙ της Χαλκί-
δας, το οποίο το έχω υπηρετήσει για ένα αρκετά µεγάλο χρονικό
διάστηµα, δεν είναι η εξαίρεση. Ίσως είναι λίγο πιο µπροστά χρο-
νικά από τα υπόλοιπα τεχνολογικά ιδρύµατα. Θα σας έλεγα ότι
και στο ΤΕΙ Ηρακλείου στην Κρήτη -που τυχαία και αυτό  το έχω
υπηρετήσει- ετοιµάζεται να κλείσει το τµήµα τουριστικών επιχει-
ρήσεων, παρακαλώ! Εάν πάρουµε και τα υπόλοιπα, θα δείτε ότι
όλα έχουν τέτοιου είδους προβλήµατα. Δεν είναι, λοιπόν, εξαι-
ρέσεις. Είναι δυστυχώς, ο κανόνας. Εδώ θίγεται και το αυτοδιοί-
κητο και στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ.

Για τα ειδικά σχολεία νοµίζω ότι εάν ανοίξουµε τη συζήτηση,
θα έπρεπε να κάνουµε ειδικές συνεδριάσεις να µιλήσουµε και για
τα µουσικά, για τα καλλιτεχνικά και για τα αθλητικά και για τη µε-
ταφορά και για τα υπόλοιπα. Σε καιρό κρίσης η προχειρότητα,
εκτός από τις πολιτικές, πλήττει βάναυσα όλα αυτά.

Ο ν. 3966/2011, που αφορά στην εισαγωγή των παιδιών των
οικογενειών που είναι τρίτεκνες και πολύτεκνες, νοµίζω ότι δεν
περιποιεί τιµή, κυρία Υπουργέ. Δεν γνωρίζουν ακόµα εάν είναι ει-
σηγµένοι στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ ή εάν θα φύγουν από εκεί. Κάποια
παιδιά ενδέχεται να διαγραφούν. Τιµωρούνται στην ουσία αυτές
οι οικογένειες, γιατί ένα παιδί µπορεί να πέρασε τα είκοσι τρία
έτη και έτσι δεν θεωρείται η οικογένεια πολύτεκνη. Σε αυτό τι κά-
νατε;

Αυτό που ζούµε στην ελληνική δηµόσια παιδεία τα τελευταία
χρόνια και µάλιστα στους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες της
εφαρµογής του µνηµονίου δεν είναι συνέπεια της κρίσης γενικώς
και αορίστως. Εάν θέλουµε να ακριβολογούµε είναι προδιαγε-
γραµµένη η συνέπεια της πολιτικής που εφαρµόζεται. Υπήρχε
και πριν από την κρίση µια πάρα πολύ κακή κατάσταση στην οι-
κονοµία και στην παιδεία και ήµασταν οι τελευταίοι στους προ-
ϋπολογισµούς σε σχέση µε τις υπόλοιπες χώρες.

Η σταδιακή, µερική έως πλήρης απόσυρση του κράτους από
τη χρηµατοδότηση της δηµόσιας παιδείας, όπως και της υγείας
και της έρευνας, η πλήρης αντιστροφή του µοντέλου που κυ-
ριάρχησε παγκοσµίως στη µεταπολεµική περίοδο, είναι γεγονός.
Η εκπαίδευση αντί να αντιµετωπίζεται ως αναπτυξιακή επένδυση
της κοινωνίας και µε µεσοµακροπρόθεσµο αλλά βέβαιο όφελος,
αντιµετωπίζεται πια ως καταναλωτικό αγαθό, ως εµπόρευµα και
ως βραχυπρόθεσµη επένδυση των ιδιωτών και η απόδοσή της
µετριέται αποκλειστικά µε µπακαλίστικους –επιτρέψτε µου να
πω- υπολογισµούς µε τη σχέση κόστους-οφέλους στο µικροεπί-
πεδο παρακαλώ, και µε τη λογική του εµπορεύµατος και της άµε-
σης κερδοφορίας.

Αυτήν τη λογική τη βλέπουµε και στους προϋπολογισµούς -
χαρακτηριστικά είναι αυτά των δύο τελευταίων- στις συγχωνεύ-
σεις των σχολείων και την αύξηση των µαθητών ανά τµήµα για
να µειωθούν οι θέσεις εργασίας των εκπαιδευτικών, στην κατάρ-
γηση των προσλήψεων, στην εφεδρεία και στις απολύσεις.

Ακούµε τις τρεις τελευταίες ηµέρες –χθες και διά στόµατος
του κ. Ρέππα- ότι πρέπει και οι εκπαιδευτικοί, όπως και οι γιατροί
και οι νοσηλευτές, να ενταχθούν στο καθεστώς της εφεδρείας
για να µειωθεί δραστικά ο ήδη µειωµένος αριθµός των δηµοσίων
υπαλλήλων, επειδή –λέει- το κράτος δεν µπορεί και στην ουσία
δεν θέλει να πληρώνει.

Στα πανεπιστήµια ακούσαµε πρόσφατα ότι απειλείται να κοπεί
τελείως η χρηµατοδότηση σε όσα ιδρύµατα δεν συµµορφωθούν
µε το νέο καθεστώς. Αυτό σηµαίνει αφ’ενός τιµωρία στους απεί-
θαρχους, αλλά αφ’ ετέρου είναι και ένα καλό πρόσχηµα για την
πλήρη απόσυρση του κράτους από τον τοµέα αυτό. 

Στο θέµα της πειθαρχίας-απειθαρχίας, εγώ θα έλεγα τι εκπαί-
δευση και το εκπαιδευτικό σύστηµα θέλουµε να έχουµε; Θέ-
λουµε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που θα χειραγωγεί ή ένα
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σύστηµα που θα ανοίγει τα µυαλά και θα ανοίγει προοπτικές
κ.λπ.; Αυτό είναι ένα θέµα που δεν είναι στην επίκαιρη ερώτηση,
αλλά νοµίζω ότι θα έπρεπε να µπει και νοµίζω ότι είναι ένα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα. Είναι και διαπαιδαγωγητικό, εκτός του ότι
είναι ένα ζήτηµα «τσαµπουκά» -επιτρέψτε µου την έκφραση- του
κράτους απέναντι, όχι µόνο στους µαθητές και στους φοιτητές,
αλλά και στους δασκάλους.

Το κράτος αυτό διευκολύνει και χρηµατοδοτεί ορισµένους. Θα
σας πω όσον αφορά τους ξένους αξιολογητές των ελληνικών ΑΕΙ
και των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ που έρχονται για να αξιολο-
γήσουν αρχικά το Πολυτεχνείο Κρήτης και µετά τα Πανεπιστήµια
Θεσσαλίας και δυτικής Μακεδονίας, την ΑΣΠΑΙΤΕ κ.λπ. -την παι-
δαγωγική σχολή- ότι το κράτος θα τους πληρώσει, ενώ κόβει την
χρηµατοδότηση από τα ιδρύµατα. Αυτό το έκτροπο –θα µου επι-
τρέψετε- τουλάχιστον για την κοινή λογική του πολίτη, το προ-
βλέπει και το επιτρέπει ο νέος νόµος-πλαίσιο για τα ΑΕΙ. Νοµίζω
ότι και αυτό δεν είναι σωστό και δεν είναι τιµητικό.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε, δεν σας άκου-
σα. Ποιο είναι το έκτροπο;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Λέω ότι πληρώνεται, χρηµατοδοτεί-
ται η αξιολόγηση και έρχονται ξένοι αξιολογητές για τα δικά µας
τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Νοµίζω ότι αυτά τα χρήµατα από τη
µεριά λείπουν από κάπου αλλού -από διορισµούς και τα υπό-
λοιπα- και από την άλλη, δεν νοµίζω ότι είναι τιµητικό αυτό, δη-
λαδή, να έρχονται ξένοι για να µας αξιολογήσουν. Εµείς, δηλαδή,
δεν µπορούµε, είµαστε ανίκανοι σε αυτό;

Εν πάση περιπτώσει, εγώ για να τελειώσω θα πω ορισµένες
προτάσεις που έχουµε. Κατ’ αρχάς, συµφωνούµε σε αρκετά από
αυτά που λέει το ΚΚΕ, στα περισσότερα µπορώ να πω. 

Συζητούµε θετικότατα ότι είναι ανάγκη να έχουµε δηµόσια δω-
ρεάν εκπαίδευση σε όλες τις βαθµίδες για όλους τους πολίτες
ανεξάρτητα από κοινωνική τάξη, από εθνική, θρησκευτική ή άλλη
ένταξη, ότι πρέπει να υπάρχει µόνιµη και σταθερή και αξιοπρε-
πώς αµειβόµενη σχέση εργασίας για να µπορούν να ζουν και οι
εκπαιδευτικοί και οι ερευνητές µε αξιοπρέπεια από τη δουλειά
τους, την κατάργηση του αίσχους της ωροµισθίας και των ελα-
στικών σχέσεων εργασίας, που έχουν προωθηθεί µε κάθε τρόπο,
ότι η µαθητική και η φοιτητική µέριµνα πρέπει να γίνεται µε δη-
µόσια δαπάνη χωρίς να φορτώνεται στους πενιχρούς προϋπο-
λογισµούς των ιδρυµάτων, που και αυτοί περικόπτονται, όπως
επιχειρεί µε την πρόσφατη εγκύκλιο για τις φοιτητικές εστίες το
Υπουργείο. Φυσικά, προτείνουµε να είναι µειωµένα τα εισιτήρια
και να υπάρχουν διευκολύνσεις στις µετακινήσεις των µαθητών,
των σπουδαστών και των εκπαιδευτικών και των εργαζοµένων,
αλλά και διασφάλιση τώρα των µεταφορών µε τα σχολικά και γε-
νικά µε κάθε µέσο και στα µουσικά και στα καλλιτεχνικά και στα
ειδικά σχολεία, που κινδυνεύουν άµεσα από την 1-1-2012 να κλεί-
σουν, εάν οι µαθητές δεν µπορούν να µετακινηθούν από και προς
τα σχολεία και την επαναφορά άµεσα της ενισχυτικής διδασκα-
λίας και όχι, βέβαια, µε ωροµίσθιους ή µε «µπλοκάκια» ή µε ερ-
γολαβίες των δήµων και µε ΜΚΟ, όπως ήδη συµβαίνει σε
κάποιους δήµους, αλλά µε προσλήψεις µόνιµων εκπαιδευτικών. 

Επίσης, προτείνουµε να γίνει αναδιοργάνωση και επέκταση
των δοµών της ειδικής αγωγής από την οποία εξαρτάται η στοι-
χειώδης σχολική επιβίωση παιδιών µε µαθησιακά προβλήµατα
από πολύ σοβαρά, όπως ο αυτισµός, µέχρι δυσλεξίες, διάσπαση
προσοχής κ.α.. Τα παιδιά αυτά δεν µπορούν να παρακολουθή-
σουν το σύνηθες σχολικό πρόγραµµα χωρίς την επικουρία των
προγραµµάτων και των επιστηµόνων της ειδικής αγωγής, που
τώρα «κρέµονται από µία τρίχα» µε την κατάργηση των ΚΕΔΔΥ.
Και βέβαια, το στοιχειώδες: δωρεάν και τα υπαρκτά βιβλία σε
όλα τα σχολεία. Αυτό πρέπει να γίνει κάποια στιγµή πραγµατικό-
τητα. Δεν έχει γίνει ακόµη. Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις, που
δεν θα έπρεπε να υπάρχουν και είναι άγνωστο τι θα γίνει την επό-
µενη χρονιά. Τέτοια εποχή έπρεπε ήδη να έχουν γίνει οι µειοδο-
τικοί διαγωνισµοί και να έχει λυθεί αυτό το πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, ζητούµε τη διατήρηση και την επέκταση των διαπολιτι-

σµικών σχολείων, των οποίων το πρόγραµµα συρρικνώνεται µε
σκοπό την κατάργησή τους.

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά το γράµµα από τους µαθητές
του Διαπολιτισµικού Σχολείου του Αλίµου, καθώς και ένα έγ-
γραφο από το Τµήµα Τουριστικών Επιχειρήσεων του TEI Ηρα-
κλείου, που αυτή τη στιγµήν κλείνει και δεν παίρνει παιδιά στο
µηχανογραφικό για το επόµενο έτος.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Μι-
χαήλ Κριτσωτάκη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και
Βουλευτή Ηρακλείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοι-
νοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αι-
τήσεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης
ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε τώρα στη διαδι-
κασία των δευτερολογιών. Θα παρακαλούσα, επειδή η κ. Παπα-
δάκη µου έκανε και σύσταση προηγουµένως, γιατί ο κ. Κριτσω-
τάκης πέρασε –λέει- το όριο…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρ’ ολίγον να τη φθάσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ακριβώς! Θα παρακα-

λέσω, όµως, τώρα στις δευτερολογίες…
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Επειδή είστε πολύ

ακριβής, γι’ αυτό το είπα! Όχι για κανέναν άλλο λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παραβήκαµε λίγο τους

χρόνους, γιατί ήταν πολύ σηµαντικά αυτά που ακούγονταν. Θα
παρακαλούσα, όµως, τώρα να είµαστε συνεπείς στο χρόνο των
δευτερολογιών.

Εποµένως, καλώ στο Βήµα τον κ. Ιωάννη Ζιώγα, Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, να δευ-
τερολογήσει.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα διαβάσω κάτι από τα Πρακτικά της Επιτροπής Μορφωτι-

κών Υποθέσεων στις 16 Μαρτίου του 2011, όταν συζητούσαµε
για το νέο σχολείο. Βεβαίως, υπήρξε κάποτε και µία ερώτηση της
κυρίας Υπουργού προς τον εισηγητή ενός νοµοσχεδίου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας σχετικά µε το εάν είµαστε υπέρ
ή κατά της χρήσης των νέων τεχνολογιών στην εκπαίδευση.

Τελικά, µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία της επιβολής, της υπο-
κατάστασης και της αντικατάστασης, θα µου επιτρέψετε να πω
ότι ή µαθητευόµενοι µάγοι υποτίθεται ότι είστε –που πιστεύουµε
ότι δεν είστε- ή ότι συνειδητά περνάτε το σκοταδισµό στις µικρές
τάξεις της εκπαίδευσης και ως εκ τούτου, συνολικά σε όλο το οι-
κοδόµηµα.

Σας µεταφέρω το πώς είχαµε τοποθετηθεί: µία συγκριτική µε-
λέτη που έχει γίνει στη Νορβηγία σε µαθητές, έχει αποδείξει ότι
τα παιδιά που διδάχθηκαν µε την κλασική µέθοδο –κιµωλία, δά-
σκαλος, µαυροπίνακας- απέδωσαν κατά 15% καλύτερα απ’ ό,τι
µέσω του ηλεκτρονικού τρόπου, του καινούργιου, του προτεινό-
µενου από εσάς. Πρέπει να παίρνουµε και εµπειρία από τις άλλες
χώρες.

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θεωρούµε ότι η
σχέση βιβλίου-µαθητή-δασκάλου είναι αναντικατάστατη από
κάθε άποψη. Η κλασική βιβλιοθήκη έπαιξε και παίζει ένα συγκε-
κριµένο θετικό ιστορικό ρόλο. Η ηλεκτρονική, βεβαίως, µπορεί
να συµπληρώνει, αλλά όχι να υποκαθιστά. Φοβόµαστε ότι η πι-
λοτική εφαρµογή θα οδηγήσει σε γενίκευση µε κατάργηση προ-
οπτικά της διανοµής των βιβλίων. «Πριν αλέκτωρ φωνήσαι άπαξ»
–όχι τρεις- είµαστε µπροστά σε γεγονότα.

Επιπλέον, οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές αποµονώνουν συναι-
σθηµατικά και σωµατικά τα παιδιά µέσω της έµµεσης εµπειρίας
από το φυσικό και κοινωνικό κόσµο. Να γιατί η χρήση τους σ’
αυτήν την ηλικία µπορεί να αποβεί καταστροφική! Να γιατί στα
ακριβά σχολεία των Ηνωµένων Πολιτειών, στα σχολεία που φοι-
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τούν τα παιδιά της ελίτ, η διδασκαλία εξακολουθεί να γίνεται µε
τον παραδοσιακό τρόπο, µε την κιµωλία και το µαυροπίνακα. 

Την ίδια στιγµή, τα σχολεία των γκέτο και των φτωχών λαϊκών
στρωµάτων κατακλύζονται από σύγχρονα µηχανήµατα, ηλεκτρο-
νικά προγράµµατα αναπαραγωγής της αµορφωσιάς και της
αγραµµατοσύνης, γιατί όλα αυτά από πίσω έχουν τεράστια οικο-
νοµικά συµφέροντα και όχι το υποτιθέµενο ενδιαφέρον. 

Η υποκρισία δεν χαρακτηρίζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας! Τα κόµµατά σας χαρακτηρίζει!

Ας αναφερθούµε, λοιπόν, στο αποτέλεσµα που είχε στην πα-
ραγωγικότητα η τεχνολογία, όταν µπήκε στην παραγωγή. Τη δε-
καετία του 1960, του 1970 και του 1980 είχαµε την ανάπτυξη και
την εκτίναξη της παραγωγικότητας. Σε ποιου την υπηρεσία
µπήκε; Ποιος ωφελήθηκε; Τα τελευταία είκοσι χρόνια –δεν είµαι
οικονοµολόγος- το ΑΕΠ της χώρας µας, απ’ ό,τι ξέρω, αυξήθηκε
πεντέµισι φορές! 

Η Στατιστική Υπηρεσία της ΓΣΕΕ είπε ότι η αγοραστική δύναµη
του εργαζόµενου του 2009 ήταν αντίστοιχη του 1984. 

Πού πήγε αυτός ο τεράστιος πλούτος, αυτή η έκρηξη της πα-
ραγωγικότητας; Εποµένως, το ποιος άσκησε αυτήν την πολιτική
που έδωσε αυτά τεράστια ποσά σ’ αυτήν την παρασιτική τάξη
στη χώρα µας, νοµίζω ότι είναι προφανές. Άξιος ο µισθός σας! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Ιωάννης Γκιόκας,
Βουλευτής Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει
το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναφερθώ σε τρία ζητήµατα που ετέθησαν και στην τοπο-

θέτησή µας στην επερώτηση και από την κυρία Υπουργό. 
Διανοµή δωρεάν συγγραµµάτων και περικοπές. Το θέµα αυτό

το έχουµε εξαντλήσει. Εδώ και δύο τρία χρόνια έχουν γίνει ερω-
τήσεις επί ερωτήσεων από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και
προς την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προηγούµενα και
προς την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, γύρω από το ζήτηµα αυτό και
ιδιαίτερα µε την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί µετά τη ρύθ-
µιση για το ένα σύγγραµµα. Πάλι καταλήγει η συζήτηση από τη
µεριά της Κυβέρνησης στο ίδιο ακριβώς θέµα, ότι υπήρχε σπα-
τάλη, υπήρχε κατάχρηση και ούτω καθ’ εξής. 

Μπορεί και να υπήρχε σπατάλη. Και πάλι δικό σας ήταν το
πρόβληµα. Εσείς καταργήσατε τη λειτουργία των τυπογραφείων
των πανεπιστηµίων, παραδώσατε –σταδιακά οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας- όλη τη λειτουργία του µηχα-
νισµού των συγγραµµάτων από την έκδοση, τη διανοµή, στις επι-
χειρήσεις και τους εκδοτικούς οίκους. Συνεπώς, όταν υπει-
σέρχεται το στοιχείο του κέρδους, όταν υπεισέρχονται ενδεχο-
µένως και άλλου είδους σχέσεις, συναλλαγές κ.λπ. µε καθηγη-
τές, εκδοτικούς οίκους, ενδεχοµένως να υπήρχε και σπατάλη. 

Όµως, το ερώτηµα παραµένει και το ερώτηµα που θέτουµε
εµείς, είναι το εξής: σήµερα τα βιβλία που διανέµονται, τα συγ-
γράµµατα που διανέµονται στους φοιτητές καλύπτουν τις διδα-
κτικές ανάγκες; Εδώ είναι το ερώτηµα. Κι εδώ υπάρχουν και
συγκεκριµένα παραδείγµατα τα οποία αναφέρουµε. 

Πρώτον: Χηµικό Αθήνας. Οι φοιτητές του πρώτου έτους, για
ένα µάθηµα, το µάθηµα της Ανόργανης Χηµείας καλούνται να
πληρώσουν 35 ευρώ για τον εργαστηριακό οδηγό και 30 ευρώ
για εξοπλισµό εργαστηρίων, δηλαδή µε το καληµέρα, µε το
πρώτο έτος 65 ευρώ. 

Στο Βιολογικό, δίνεται ο ένας τόµος για το µάθηµα της Οργα-
νικής Χηµείας και οι φοιτητές καλούνται να πληρώσουν το δεύ-
τερο τόµο που κοστίζει 60 ευρώ. 

Άρα, λοιπόν, στο ερώτηµα που θέτουµε, αν καλύπτονται οι δι-
δακτικές ανάγκες µε τη διανοµή των συγγραµµάτων, η απάντηση
είναι αρνητική. Δεν καλύπτονται. Κι εδώ είναι το βασικό ζήτηµα. 

Δεύτερον, αντίστοιχη ήταν και η τοποθέτηση της κυρίας
Υπουργού για το πάσο. Όµως εδώ, η υποκρισία από τη µεριά του
Υπουργείου όσον αφορά το ζήτηµα για το πάσο, ξεπερνάει κάθε
όριο, κάθε προηγούµενο. Μα καλά, δεν ξέρατε τι συµβαίνει στα
πανεπιστήµια; Ποιοι έκαναν εµπόριο το πάσο όλα αυτά τα χρόνια
στα ιδρύµατα; Οι παρατάξεις σας το έκαναν. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων):  Μπορείτε να µιλήσετε συγκε-
κριµένα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Βεβαίως, συγκεκριµένα. Οι παρατάξεις
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας στα πανεπιστήµια, η
ΠΑΣΠ και η ΔΑΠ. Αυτοί έκαναν εµπόριο στο πάσο. Εκτός όλης
της άλλης ζηµιάς που έχουν κάνει αυτές οι παρατάξεις στο φοι-
τητικό κίνηµα, είχαν εξελιχθεί στους καλύτερους εµπόρους. Εµ-
πόριο πάσο, εµπόριο σηµειώσεων, εµπόριο µεταγραφών, εµπό-
ριο δωµατίων στις εστίες. Οι καλύτεροι έµποροι για τον εκµαυ-
λισµό, για τη χειραγώγηση των συνειδήσεων και για εκλογική πε-
λατεία. Είναι αυτοί οι έµποροι µε τους οποίους εσείς προσωπικά
συναντιέστε, µε το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία, για να φτιά-
ξετε το φοιτητικό κίνηµα σήµερα. Εµείς λέµε να χειραγωγήσετε
το φοιτητικό κίνηµα και να διαµορφώσετε ένα µπλοκ δυνάµεων
που θα στηρίζει τις αντιδραστικές αλλαγές που περνάνε. 

Για τα δίδακτρα να πω µόνο µία κουβέντα. Εµείς δεν είπαµε
ότι υπάρχουν δίδακτρα στα προπτυχιακά. Όµως, στα µεταπτυ-
χιακά τα δίδακτρα έχουν γενικευτεί και είναι γνωστό ότι ιδιαίτερα
τα τελευταία χρόνια και µε βάση το νέο νόµο-πλαίσιο, ένα πολύ
µεγάλο µέρος της επιστηµονικής γνώσης και διδασκαλίας περ-
νάει από τα προπτυχιακά που υποβαθµίζονται στα µεταπτυχιακά,
τα οποία είναι επί πληρωµή. 

Από την κυρία Υπουργό δεν έχει τεθεί, όµως, εµείς κάνουµε
την πρόβλεψη ότι τα δίδακτρα θα γενικευτούν σε µία πορεία και
στα προπτυχιακά. Γι’ αυτό το λόγο προέβλεψε και ο νόµος-πλαί-
σιο και το θεσµό των φοιτητικών δανείων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Ιωάννης Πρωτού-
λης, Βουλευτής Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, αποφύγατε να απαν-
τήσετε σε ορισµένα κρίσιµα ερωτήµατα και τα οποία εµείς θα
επιµείνουµε και τώρα στη δευτερολογία να τα ξαναβάλουµε. 

Τι θα γίνει µε τα κονδύλια που έχουν παγώσει για τη συντή-
ρηση των σχολείων; Τι θα γίνει, τα σχολεία θα φτιαχτούν; Κατέ-
θεσα και αναλυτικά στα Πρακτικά και σας έδωσα ένα παρά-
δειγµα από ένα σχολείο. Τέτοια ερωτήµατα σας κάνουµε καθη-
µερινά από τις ερωτήσεις, τις επίκαιρες ερωτήσεις. Έχετε µαζέ-
ψει ένα πάκο ερωτήσεων από την αρχή της χρονιάς, ειδικά του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και των Βουλευτών του και
παρεµβάσεις γι’ αυτήν την κατάσταση που υπάρχει. Θα φτια-
χτούν; Δεν θα φτιαχτούν, προφανώς. 

Δεύτερον, τι µέτρα θα παρθούν, ιδιαίτερα στις συνθήκες της
καπιταλιστικής κρίσης, για την προστασία των παιδιών των ανέρ-
γων και των φτωχών οικογενειών που πηγαίνουν στα σχολεία, δη-
µοτικά, γυµνάσια, λύκεια; Επαναλαµβάνω, όπως είπα και στην
πρωτολογία µου, ότι δεν είναι µελό το θέµα. Είναι οξύτατο, είναι
πολύ σοβαρό και µη το εκχυδαΐζετε. Άκουσα στην οµιλία σας «Τι
θα κάνουµε; Κρατικά συσσίτια;». Είναι τόσο τροµερό να υπάρχει
ένα έκτακτο κονδύλι που να δίνεται στα παιδιά ένα µικρό γεύµα,
ένας χυµός, ένα σάντουιτς από το κυλικείο; Ακόµα και απ’ αυτό,
δηλαδή, θα κοπεί; Είναι ζήτηµα διεκδίκησης. Δεν πρόκειται να
δώσετε ούτε αυτό. Εσείς το θέµα της φτώχειας το αντιµετωπί-
ζετε σαν ένα κάδρο φιλανθρωπικού έργου.

Μιλάτε να έρθουν καταγγελίες στο Υπουργείο γι’ αυτήν την
κατάσταση που υπάρχει. Καταγγελίες γίνονται κάθε µέρα.
Ανοίξτε τις εφηµερίδες και θα τις δείτε, όπως τις βλέπουµε και
εµείς. Γυρίστε τα σχολεία στις φτωχές λαϊκές συνοικίες και θα
τα δείτε, όπως γυρνάµε εµείς και τα βλέπουµε κάθε µέρα µπρο-
στά µας. Τι περιµένετε, δηλαδή; Ξέρετε, ίσως δεν το έχετε ζήσει,
αλλά σε ένα φτωχικό σπίτι ο φτωχός δεν βγάζει ντελάλη, δεν κρε-
µάει ταµπέλα έξω από το σπίτι ότι µου λείπει το ψωµί. Κλείνεται
στο σπίτι, προσπαθεί να παλέψει τη φτώχεια του, να λύσει τα
προβλήµατά του. Δεν βγάζει ντελάλη. 

Εδώ, δεν είναι θέµα να πάµε να ξεχωρίσουµε τα παιδιά, να αρ-
χίσουµε την καταγραφή ποιος πεινάει και ποιος δεν πεινάει. Το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας βάζει συγκεκριµένα αιτήµατα,
που τα βάζει και ο ίδιος ο λαός και τα παλεύουµε. 

Με τη θέρµανση, τι θα γίνει; Οι δεξαµενές πετρελαίου στα σχο-
λεία είναι άδειες. Το φυσικό αέριο σε αρκετά απ’ αυτά είναι κοµ-
µένο, γιατί χρωστάνε. Τι θα γίνει, θα υπάρξει θέρµανση στα
σχολεία; Λέτε «πού θα τα βρούµε;». Είστε Κυβέρνηση, την κρίση
δεν τη δηµιούργησε ο λαός, δεν τη δηµιούργησαν οι εργαζόµε-
νοι, δεν έχουν κανένα χρέος να την πληρώσουν, ναι, όσο και να
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το γελάτε. Να φορολογήσετε το µεγάλο κεφάλαιο και να πάρετε
τέτοια µέτρα προστασίας. Είναι οξύτατο το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µια τελευταία κουβέντα, γιατί ο χρόνος τελείωσε. Έχουµε
κάνει πολύ αναλυτική συζήτηση για το περιεχόµενο των αντιδρα-
στικών αλλαγών στο ζήτηµα της εκπαίδευσης. Εδώ δεν µπορείτε
να ξεγελάσετε κανέναν. Μη βάζετε το θέµα ότι το ΚΚΕ είναι ανα-
χρονιστικό κόµµα, γιατί δεν θέλει τον υπολογιστή. Το ΚΚΕ είχε
σχέση µε τον υπολογιστή πολύ πριν αποκτήσετε εσείς. Δεν µπο-
ρείτε να ξεγελάσετε κανέναν και σαν το καθρεφτάκι που ξεγε-
λούσαν τους ιθαγενείς, µε τον υπολογιστή να κρύψετε ένα
αντιδραστικό περιεχόµενο, να κρύψετε την άσχηµη κατάσταση
που υπάρχει στους χώρους της εκπαίδευσης. Δεν µπορεί να κρυ-
φτεί αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κατά συνέπεια, πρέπει να απαντή-
σετε επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Νικόλαος Καραθα-
νασόπουλος, Βουλευτής Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχουµε ανάγκη να
καταφύγουµε σε απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς, όπως έκανε η
κυρία Υπουργός. Απλά και µόνο αυτά τα οποία λέει αποκαλύ-
πτουµε, τα οποία αποδεικνύουν την ταξικότητα της πολιτικής
της. 

Μίλησε η κυρία Υπουργός για ορθολογικές αλλαγές στη δια-
χείριση του ανθρώπινου δυναµικού. Σε απλά καθηµερινά ελλη-
νικά, τι σηµαίνει αυτό, από τη στιγµή που το σύστηµα της
εφεδρείας, όπως λέτε, δεν πέτυχε; Γενίκευση των απολύσεων
και στην εκπαίδευση. 

Άρα, θα προχωρήσουν απολύσεις όχι πλέον καλυµµένες µε
την εφεδρεία, αλλά και γενίκευση των ανατροπών στις εργασια-
κές σχέσεις. Εκπαιδευτικοί πολλαπλών ταχυτήτων και χειραγω-
γηµένοι, εθελοντισµός και αξιοποίηση των µη κυβερνητικών
οργανώσεων κατά το λαµπρό παράδειγµα του Δήµου της Νέας
Ιωνίας, για να καλύψει τις διδακτικές ανάγκες των σχολείων. Να,
λοιπόν, ποιος είναι ο στόχος για το επόµενο διάστηµα.

Δεύτερο ζήτηµα: λέτε ότι προσπαθείτε να κάνετε ορθολογική
διαχείριση των πόρων όταν ξέρετε πολύ καλά ότι οι σπατάλες
που γίνονταν ήταν για να «θρέψετε» το επιχειρηµατικό σύστηµα,
τους επιχειρηµατίες και ταυτόχρονα τον κοµµατικό σας µηχανι-
σµό. Μιλάω και για το ΠΑΣΟΚ και για τη Νέα Δηµοκρατία. Βε-
βαίως, αυτός ο ορθολογισµός δεν βοηθάει στο να αναβαθµιστεί
η ποιότητα της δωρεάν και δηµόσιας εκπαίδευσης, αλλά την
υπονοµεύει ακόµα περισσότερο. 

Είπατε για το πάσο. Βεβαίως, είναι γνωστό ποιοι µοίραζαν το
πάσο στα πανεπιστήµια. Πού οδήγησε αυτός ο εξορθολογισµός;
Δυόµισι ευρώ να πληρώνει ο κάθε φοιτητής το ηλεκτρονικό
πάσο. 

Μπορείτε επίσης, να πείτε τι δωρεάν µετακίνηση είναι αυτή για
τους φοιτητές της Πάτρας, για παράδειγµα, που όταν χρησιµο-
ποιούν δύο λεωφορεία, θέλουν 3,6 ευρώ την ηµέρα, για να πάνε
και να έλθουν στο πανεπιστήµιο µε αποτέλεσµα να µην µπορούν
να πάνε; Αυτή είναι η βοήθεια για µετακίνηση των φοιτητών και
αυτός είναι ο εξορθολογισµός που κάνετε; Απ’ αυτήν την άποψη
πέφτουν όλα στον εξορθολογισµό που κάνετε στη φοιτητική µέ-
ριµνα µέσα από την εµπορευµατοποίηση και την ιδιωτικοποίησή
της. 

Τι κάνατε; Καταργήσατε το ΕΙΝ. Περάσατε µε κοινή υπουργική
απόφαση τους εργαζόµενους και τις λειτουργίες του στα πανε-
πιστήµια, όµως αυτό είναι ανολοκλήρωτο και εδώ πέρα χρειάζε-
ται συγκεκριµένα ζητήµατα γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι µέσα απ’
αυτή τη διαδικασία οι εργαζόµενοι στις φοιτητικές εστίες είναι
απλήρωτοι από τις 5 Νοέµβρη και δεν ξέρουν πότε θα πληρω-
θούν και δεύτερον από 1-1-2012 δεν θα µπορεί να δίνεται σίτιση
από τη στιγµή που δεν δίνετε τα αντίστοιχα κονδύλια στα πανε-
πιστήµια. Θα καταργηθεί και η σίτιση. 

Τι µέτρα συγκεκριµένα θα πάρετε, λοιπόν, για να ξεπεραστούν
αυτά τα ζητήµατα, ή µέσω αυτής της διαδικασίας αφ’ ενός κά-

νετε στάση πληρωµών για τους εργαζόµενους και αφ’ ετέρου
ωθείτε τα πανεπιστήµια να παραδώσουν τη σίτιση σε ιδιώτες επι-
χειρηµατίες και καλούνται οι φοιτητές να πληρώσουν για να µπο-
ρούν να καλύψουν τις ανάγκες της σίτισής τους; 

Αυτή είναι η εξέλιξη των πραγµάτων, εκεί οδηγείτε τα πράγ-
µατα κι εµείς αυτή τη λογική θα την αντιπαλέψουµε µε κάθε
τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Νικόλαος Παπακων-
σταντίνου, Βουλευτής Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Σαν παρατήρηση εµείς
λέµε ότι ο ελληνικός λαός πρέπει να κρατήσει την οµολογία της
κυρίας Υπουργού ότι οι περικοπές στην παιδεία ήταν και είναι
τραγικές. Να το κρατήσουµε αυτό.

Εµείς τι σηµειώνουµε; Πρώτον, ότι στον ίδιο τον προϋπολογι-
σµό του 2012 έχουµε αύξηση των χρηµατοδοτήσεων, όχι όµως
για τις συστηµατοποιηµένες δοµές της εκπαίδευσης, αλλά για
τα προγράµµατα διά βίου µάθησης της λεγόµενης άτυπης εκπαί-
δευσης και αυτό αξίζει να κρατηθεί.

Γιατί συµβαίνουν όλα αυτά; Δεν θα απαντήσουµε εµείς. Απλώς
θα σηµειώσουµε ότι ο Σύνδεσµος Βιοµηχάνων σηµειώνει ότι είναι
αδήριτη εθνική ανάγκη να πτωχεύσουµε ως λαός, για να διασω-
θεί η διαχρονική Ελλάδα. Είναι φανερό ότι εννοεί τα χρηµατοκι-
βώτιά τους. Αυτό είναι στην απόφαση της γενικής συνέλευσης
του ΣΕΒ στις 24 Μαΐου 2011.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι εµείς διακρίνουµε µία µεγάλη
δυσχέρεια να απαντηθούν τα ζητήµατα που θέσαµε και φαίνεται
ακόµα πιο έντονα στους εκπροσώπους της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΛΑΟΣ ότι δεν αντέχετε στη δηµοκρατική αντιπαράθεση
των ιδεών. Επί της ουσίας οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΛΑΟΣ χαρακτηρίζουν τις οικονοµικές, κοινωνικές, εργα-
σιακές και µορφωτικές κατακτήσεις του ελληνικού λαού τα πρό-
σφατα σαράντα χρόνια ως κοµµουνιστικές και ως σοβιετικές.
Σας εφιστούµε την προσοχή. Υπάρχει κίνδυνος να «χαρίσετε»
στο ΚΚΕ τις κοινωνικές κατακτήσεις του ελληνικού λαού. Θα σας
µαλώσουν.

Μία αφιέρωση για τον κ. Δένδια της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η
ρουσφετολογία, η διαφθορά, οι πελατειακές σχέσεις και η εξα-
χρείωση είναι λουλούδια που ανθοφορούν στον κήπο των εµπο-
ρευµατικών και χρηµατικών σχέσεων των οποίων είσαστε πολι-
τικοί σηµαιοφόροι.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Υπουρ-

γός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Άννα
Διαµαντοπούλου.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-
εδρε, τουλάχιστον σ’ αυτά που επανελήφθησαν να δώσω απαν-
τήσεις. 

Νοµίζω ότι έχει πολύ ενδιαφέρον να δούµε ότι το 2011 υπάρχει
κόµµα που συνοψίζει την πολιτική του στην επιστροφή στο µαυ-
ροπίνακα και την κιµωλία, εξηγώντας µάλιστα γιατί αυτό είναι το
σωστό και γιατί έτσι πρέπει να λειτουργήσουν τα σχολεία µας.
Μόνοι σας είπατε ότι δεν είµαστε αναχρονιστικό κόµµα. Νοµίζω
ότι η τοποθέτηση και η ανάλυση της αξίας του µαυροπίνακα και
της κιµωλίας το 2011 ως βασικό στοιχείο της εκπαίδευσης, επι-
τρέπει στον καθένα να κρίνει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Είστε ελλειπτική. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Είµαστε όλοι ελλειπτικοί γιατί ο
λόγος είναι σύντοµος. Θα έλεγα όµως να κάνετε την αυτοκριτική
σας, πριν κάνετε κριτική. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: …(δεν ακούστηκε). Γνωριζόµαστε πέντε
χρόνια. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Δια Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Γνωριζόµαστε πολύ καλά. Εγώ
βλέπω εξαιρετικά ελλειπτική την προσέγγισή σας, αλλά νοµίζω
ότι ο καθένας κάνει την προσπάθεια να επιτύχουµε µια σύνθεση. 

Υπάρχουν επιµέρους θέµατα: το θέµα των συνθηκών της λει-
τουργίας των σχολείων. Ο κ. Πρωτούλης επανήλθε µε µεγάλη
ένταση.
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Υπάρχει το θέµα της  µεταφοράς, του πετρελαίου και της συν-
τήρησης των σχολείων. Είστε νέος Βουλευτής, αλλά έχετε µε-
γάλη εµπειρία και ξέρετε ότι αυτά είναι ζητήµατα τα οποία
αντιµετωπίζουν οι δήµοι. Είναι εδώ και πάρα πολλά χρόνια στην
αρµοδιότητα των δήµων, µε χρήµατα, όµως, που τους δίνει η πο-
λιτεία. 

Στις 9 Σεπτεµβρίου το Υπουργείο Εσωτερικών έστειλε τα χρή-
µατα για τις σχολικές επιτροπές. Πριν από δυο µέρες, ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών κάλεσε το θεσµικό όργανο των Δηµάρχων και
τους έδωσε και στοιχεία. Έχουν µεγάλη σηµασία οι δήµοι. Πολ-
λοί δήµοι έχουν λειτουργήσει πάρα πολύ αποτελεσµατικά. Θα
αναφερθώ στο δήµο Αιγάλεω γιατί προχθές είχα τις καλύτερες
περιπτώσεις. Λειτούργησαν πολύ γρήγορα τις σχολικές επιτρο-
πές, σύµφωνα µε τον καινούργιο νόµο, έδωσαν τα ποσά και οι
σχολικές επιτροπές κινήθηκαν πολύ γρήγορα. 

Υπάρχει σ’ αυτή την κρίση µια ανάγκη: να υπάρχει η καλύτερη
και η ταχύτερη δυνατή συνεργασία του Υπουργείου Εσωτερικών
µε τους δήµους στη συγκεκριµένη περίπτωση. Δεν λύνονται όλα
τα προβλήµατα. Έχετε απόλυτο δίκιο. Υπάρχουν σε πολλά σχο-
λεία και σε πολλές περιοχές προβλήµατα συντήρησης εδώ και
χρόνια. Το θέµα της Καρύστου στο οποίο αναφέρθηκε η κ. Πα-
πανδρέου το έχω ξανακούσει από τους Βουλευτές που το έχουν
θέσει. Βεβαίως είναι πολλά τα προβλήµατα των υποδοµών.
Έχουµε δεκαπέντε χιλιάδες σχολεία. Δεν µπορώ να πω ότι µπο-
ρούµε να τα αντιµετωπίσουµε. Θέλω να πω ότι είναι πολλές εκα-
τοντάδες εργολαβίες του ΟΣΚ σταµατηµένες σε όλη την Ελλάδα
γιατί δεν υπήρχε η δυνατότητα χρηµατοδότησής τους. Κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν για να γίνουν οι πρώτες επιλογές µέσα από το
ΕΣΠΑ γιατί εκεί υπάρχουν κάποια χρήµατα. Και πάλι µέσω των
περιφερειών µπορούν να αντιµετωπιστούν.

Έρχοµαι στο θέµα της ειδικής αγωγής. Σέβοµαι και  µοιράζο-
µαι την αγωνία των συναδέλφων. Είναι από τα σοβαρότερα ζη-
τήµατα. Θέλω να σας πω ότι ενώ σε όλα έχουµε µειώσεις, στο
χώρο της ειδικής αγωγής έχουµε υπερδιπλασιάσει φέτος τον
αριθµό των δασκάλων σε σχέση µε άλλες χρονιές. Από τους δύο
χιλιάδες διακόσιους πήγαµε στους τρεις χιλιάδες οκτακόσιους
δασκάλους. Δεν τα καλύπτουµε πάλι όλα, αλλά δόθηκε µια ειδική
προτεραιότητα σ’ αυτόν τον κλάδο.

Το θέµα της παράλληλης στήριξης είναι πάρα πολύ σοβαρό.
Έχουµε συνολικά χίλια εννιακόσια ενενήντα αιτήµατα και κατα-
φέραµε να αντιµετωπίσουµε τα οκτακόσια ενενήντα. Λάβετε υπ’
όψιν σας την κρίση και τις µειώσεις που έχουµε. Έχουµε κάνει,
κ. Παπανδρέου, µια αναλογία κατά νοµό. Θα κάνουµε ό,τι είναι
δυνατόν, παίρνοντας κονδύλια από αλλού, να αντιµετωπίσουµε
το θέµα της παράλληλης στήριξης ως προτεραιότητα. Είναι πολύ
σηµαντικό τα παιδιά που είναι στις κανονικές τάξεις να µπορούν
να παρακολουθούν µε την υποστήριξη δασκάλων. 

Δεν υπάρχει µεγαλύτερο τρικ στην πολιτική από το να χρησι-
µοποιεί κανείς τα νούµερα, καθώς και από τον τρόπο µε τον
οποίο τα χρησιµοποιεί. Είπατε και στις πρωτολογίες σας και στις
δευτερολογίες σας ότι ενώ έχουµε µειώσεις στον προϋπολογι-
σµό για την πρωτοβάθµια, τη δευτεροβάθµια και την τριτοβάθµια
εκπαίδευση, έχουµε 100% αύξηση στο θέµα της διά βίου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα δυο τελευταία χρόνια.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ακούστε, λοιπόν, κύριοι συνά-
δελφοι, τα νούµερα. 

Στον τακτικό προϋπολογισµό η πρωτοβάθµια είναι 2,2 δισεκα-
τοµµύρια και η δευτεροβάθµια είναι 2,7 δισεκατοµµύρια. Εδώ,
λοιπόν, έχουµε µειώσεις 6,6%. Στη Διά Βίου ο προϋπολογισµός
είναι 7 εκατοµµύρια και έχουµε πάει στα 9 εκατοµµύρια. Προ-
σέξτε τώρα τη σύγκριση: τα 2,2 δισεκατοµµύρια και τα 2,7 δισε-
κατοµµύρια τα συγκρίνουµε µε τα 7 εκατοµµύρια στον τακτικό
προϋπολογισµό, που είναι η γενική γραµµατεία. 

Πραγµατικά, δεν µπορώ να καταλάβω πως είναι δυνατόν να
χρησιµοποιείτε, µε τόση ευκολία, επιχειρήµατα για να αποδείξετε
πως το σχολείο και πως το εκπαιδευτικό σύστηµα υποστηρίζει
τις επιχειρήσεις. Δεν έχει πια καµµία λογική, γιατί αυτοί είναι οι
αριθµοί που σας δίνω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, είναι 80% µειωµένες
οι λειτουργικές δαπάνες.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Τα 5,1 δισεκατοµµύρια και 6,6%,
τα συγκρίνουµε µε τα 7 εκατοµµύρια, κύριοι συνάδελφοι, όπου
λέµε για την αύξηση. Εποµένως, νοµίζω ότι και το ίδιο το επιχεί-
ρηµα καταρρίπτεται, όταν δοθούν οι πραγµατικοί αριθµοί.

Δεν θα επανέλθω στο θέµα της υποστήριξης εκεί που υπάρχει
πρόβληµα είτε είναι βρεφονηπιακοί είτε είναι οικογένειες είτε
είναι παιδιά. Δεν µιλάω επ’ ουδενί για καταγγελίες, µιλάω για
αναφορές. Θεωρώ τελείως αναγκαίο για ένα δάσκαλο να κάνει
αναφορά στη διεύθυνσή του αντί να πάει στην εφηµερίδα. Δεν
θα απαντήσουµε στις εφηµερίδες, γιατί οι εφηµερίδες έχουν γε-
νικεύσεις, οι οποίες δεν βοηθούν ούτε τις οικογένειες, ούτε τη
χώρα, ούτε τη συνολική κατάσταση. Πολύ ευχαρίστως, όµως, να
ακούσω. Και να το πείτε και στο διευθυντή, στο Ηράκλειο, για να
δούµε τι θα γίνει. 

Βεβαίως, έχετε απόλυτο δίκαιο, θα γίνει ό,τι είναι δυνατόν.
Έχουµε προγράµµατα. Κάνουµε προσπάθεια. Έχουµε βρει
τρόπο µέσα στην κρίση να το αντιµετωπίσουµε και όχι να το δια-
φηµίσουµε. Θα συµφωνήσω µαζί σας, ότι κάθε οικογένεια πρέπει
να έχει την αξιοπρέπεια που πρέπει και το κάθε παιδί πρέπει να
έχει την αξιοπρέπεια που χρειάζεται. Ας µην τα κάνουµε, λοιπόν,
αυτά τα θέµατα καθηµερινά θέµατα reality.

Έρχοµαι στο θέµα των πανεπιστηµίων. Υπήρξε σήµερα µια επι-
στολή των Πρυτάνεων του ΕΚΠΑ του πανεπιστηµίου των Αθηνών
και του Πρύτανη του Εθνικού Μετσοβίου Πολυτεχνείου προς τον
Πρωθυπουργό, ώστε να παρέµβει γιατί υπάρχει ένα σοβαρό πρό-
βληµα µε τη βεβιασµένη εφαρµογή του νόµου, η οποία µάλιστα,
όπως λέει η επιστολή, µπορεί να οδηγήσει και σε αλόγιστη χρήση
βίας. 

Θα ήθελα να πω στην Αίθουσα αυτή ότι δεν υπάρχει απολύτως
καµµία αντιπαράθεση µε τα πανεπιστήµια. Υπάρχει ένας νόµος
και ο νόµος αυτός από την ηµέρα που ψηφίστηκε εφαρµόζεται
κανονικότατα. Όλα γίνονται µε το νόµο: οι εξετάσεις, οι εξελίξεις,
οι φοιτητές παίρνουν πτυχίο, τα ερευνητικά προγράµµατα συνε-
χίζονται. Ένα πράγµα µόνο δεν προχωράει: τα θέµατα που έχουν
σχέση µε την εκλογή των νέων διοικήσεων. Αυτό είναι το µόνο
στοιχείο του νόµου που δεν προχωράει. 

Έχετε δίκαιο ότι οι παρατάξεις δηµιούργησαν κατά περί-
πτωση, ή πολλές φορές ή κατά κανόνα, πάρα πολύ σοβαρά προ-
βλήµατα. Γι’ αυτό ο νέος νόµος δίνει στις παρατάξεις το ρόλο
που χρειάζονται: δηλαδή, τον ιδεολογικό και πολιτικό ρόλο. Ούτε
συνδιοίκηση ούτε εξουσία ούτε διαχείριση εστίας ούτε διαχεί-
ριση εστιατορίου ούτε διαχείριση εκδροµών, τίποτα απ’ όλα
αυτά. Αυτά όλα έχουν τελειώσει. Βλέπετε, όµως, ότι στην εφαρ-
µογή του νόµου, σ’ αυτό το σηµείο και µόνο, υπάρχει άρνηση.

Εκφράζεται στην επιστολή ότι γίνεται βεβιασµένη εφαρµογή
και δεν υπάρχει χρόνος για την εφαρµογή. Ξέρετε τι έπρεπε να
κάνει ο πρύτανης για να εφαρµοστεί αυτό το άρθρο; Να υπογρά-
ψει µια διαπιστωτική πράξη όπου ήταν οι πέντε αρχαιότεροι κα-
θηγητές, σύµφωνα µε το νόµο, και αυτή η επιτροπή να ξεκινήσει
τη διαδικασία των εκλογών. Η συντριπτική πλειοψηφία δεν υπέ-
γραψε αυτή τη διαπιστωτική πράξη. Αυτό ήταν όλο που έπρεπε
να κάνουν και δεν προλαβαίνουν. Τη διαπιστωτική πράξη την
υπογράφει ο Υπουργός, όταν αρνείται ο πρύτανης. 

Το δεύτερο που έπρεπε να κάνουν είναι να δώσουν σε αυτές
τις επιτροπές τους καταλόγους των εκλεκτόρων, δηλαδή των κα-
θηγητών. Υπάρχει άρνηση να δοθούν οι καταστάσεις των καθη-
γητών. Αυτά τα δύο πράγµατα έπρεπε να γίνουν, για να µπορέ-
σουν να γίνουν οι εκλογές και έχουµε απειλή στην επιστολή των
δύο πρυτάνεων ότι αυτό θα οδηγήσει σε αλόγιστη βία. 

Κύριοι συνάδελφοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, εσείς προ-
τίθεστε µε την παράταξή σας να πάρετε και να κάψετε κάλπες
γιατί θα εφαρµοστεί ο νόµος για την εκλογή των συµβουλίων;
Ρωτάω και τα άλλα κόµµατα. Ρωτάω και το ΣΥΡΙΖΑ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Δεν το κάναµε ποτέ.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Συµφωνώ και το παίρνω πίσω.
Δεν το κάνετε ποτέ. 

Θα υπάρξει, όµως, βία γιατί δεν θέλουν να εφαρµοστεί αυτό
το συγκεκριµένο άρθρο που αφορά την εκλογή των συµβουλίων;
Δηλαδή, όλη η υπόλοιπη κοινωνία δεν καταλαβαίνει ότι αυτό είναι
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ένα θέµα, ένα παιχνίδι εξουσίας; 
Έχουµε πάρα πολλά χρόνια που όλοι βλέπουµε τι δεν πάει

καλά στα πανεπιστήµια. Πραγµατικά, είµαστε εδώ, όλη η πολιτική
ηγεσία να υποστηρίξουµε κάθε πανεπιστήµιο και κάθε ΤΕΙ χωρι-
στά για την εφαρµογή του νόµου και για ό,τι άλλο πρόβληµα
υπάρχει και να διορθωθούν και πράγµατα στην πορεία που τα
εφαρµόζουµε και βλέπουµε ότι υπάρχουν ατέλειες. Να µη θεω-
ρούµε, όµως, ότι γίνεται αποδεκτή από την ελληνική κοινωνία µια
επιστολή που λέει ότι θα οδηγηθούµε σε αλόγιστη βία, γιατί πρέ-
πει να εφαρµοστεί ένα συγκεκριµένο άρθρο µε το οποίο προφα-
νώς διαφωνούν.

Έγινε από τρεις συναδέλφους αναφορά στο θέµα του ΤΕΙ της
Χαλκίδας. Χαίροµαι πολύ που µου δίνεται η ευκαιρία να ανα-
φερθώ στο συγκεκριµένο τεχνολογικό ίδρυµα. 

Θα ήθελα να σας πω ότι είναι το πιο προβληµατικό ίδρυµα σή-
µερα στην Ελλάδα. Οι καταγγελίες είναι καθηµερινές. Έχουµε
καταγγελίες για µαζική καθυστέρηση στην εξέλιξη του εκπαιδευ-
τικού προσωπικού, για αδιαφάνεια στην οικονοµική διαχείριση.
Δεν τις έχω βέβαια µαζί µου αυτές τις καταγγελίες, αλλά θα µπο-
ρούσα να τις καταθέσω και στη Βουλή. Έχω κάθε είδους καταγ-
γελία που µπορείτε να φανταστείτε, για τεράστια ποσά, για µια
πόρτα µέχρι για το βάψιµο των τοίχων. Υπάρχει καταγγελία για
παράνοµη λειτουργία των συλλογικών οργάνων. Υπάρχουν κα-
ταγγελίες για παράνοµες προσλήψεις ωροµίσθιου προσωπικού.
Υπάρχουν καταγγελίες για παράνοµες εξετάσεις φοιτητών. Ένα
µεγάλο µέρος του εκπαιδευτικού προσωπικού προσπαθεί µέσω
της δικαιοσύνης να επιλύσει τα προβλήµατα µεταξύ τους. 

Η διοίκηση δεν απαντάει στο Υπουργείο. Ό,τι επιστολή και να
έχει σταλεί, δεν υπάρχει καµµία απάντηση. Αυτό το ΤΕΙ δεν υπάρ-
χει. Δεν απαντάει ποτέ. Έχει ξεκινήσει ΕΔΕ, τους έχω στείλει σε
πειθαρχική διαδικασία και έχει ενεργοποιηθεί και ο Επιθεωρητής
Δηµόσιας Διοίκησης. Όσον αφορά δε το νόµο, είναι το µόνο ανώ-
τατο ίδρυµα από τα τριάντα τρία, το οποίο όχι µόνο δεν έχει προ-
χωρήσει σε διαδικασίες για την ανάδειξη, αλλά δεν έχουν πάρει
ένα τηλέφωνο, µια επιστολή για να κάνουν την επιτροπή, η οποία
θα διαχειριστεί τις εξετάσεις. Δεν υπάρχει άλλο ίδρυµα. Υπάρ-
χουν ιδρύµατα, τα οποία διαφωνούν, υπάρχουν ιδρύµατα τα
οποία καταθέτουν τις απόψεις τους όµως έχουν προχωρήσει
στις διαδικασίες. Εδώ, αυτό το ΤΕΙ δεν υπάρχει. Η χρηµατοδό-
τησή του δεν υπολείπεται συγκριτικά µε τα υπόλοιπα ΤΕΙ. Οι ποι-
οτικοί δείκτες, όµως, έχουν τεράστια προβλήµατα. 

Επειδή, αναφέρθηκε προηγουµένως ο κ. Ευθυµίου για το συγ-
κεκριµένο τµήµα, πρέπει να σας πω ότι οι φοιτητές, οι οποίοι δή-
λωσαν να πάρουν σύγγραµµα είναι το 1/3 από αυτούς που
δηλώνει το ίδιο το ΤΕΙ, ενώ στο σύνολό τους τα τµήµατα δήλω-
σαν το 1/3 των φοιτητών απ’ αυτούς που δηλώνει το ίδιο το ΤΕΙ
ως πραγµατικούς φοιτητές, οι οποίοι παίρνουν τα συγγράµµατά
τους. 

Είδα ότι µπαίνουν ζητήµατα και από Βουλευτές και από δη-
µάρχους. Θεωρώ ότι όλοι µας δεν έχουµε ευθύνη να υποστηρί-
ξουµε την ύπαρξη ενός ιδρύµατος επειδή είναι στον τόπο µας.
Έχουµε, όµως, µια αγωνία ότι ένα ίδρυµα λειτουργεί σοβαρά
προς όφελος των παιδιών που σπουδάζουν. Λείπει ο κ. Ευθυµίου
που έθεσε το θέµα. Σας το θέτω και εσάς, κυρία Παπανδρέου,
που το θέσατε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Τι κάνουµε, κύρια
Υπουργέ;

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Και ο Ελεγκτής Δηµόσιας Διοί-
κησης έχει ενεργοποιηθεί και το πειθαρχικό εξελίσσεται. Από εκεί
και πέρα είναι θέµα εισαγγελέα.

Πρέπει να σας πω, όµως, ότι δεν απαντούν. Δεν έχω δει ποτέ
τέτοια συµπεριφορά διοίκησης, η οποία έχει εξ ολοκλήρου την
ευθύνη για ό,τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στο ίδρυµα. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο θέµα των εκπαιδευτικών
και να ολοκληρώσω µε αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Φοιτητική µέριµνα δεν
υπάρχει;

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Βεβαίως, υπάρχει. 

Όπως ξέρετε, το ΕΙΝ είχε στην ευθύνη του ένα πολύ µικρό

µέρος των εστιών. Δεν ήταν περισσότεροι από εννέα χιλιάδες
φοιτητές στις τετρακόσιες χιλιάδες. Το εθνικό ίδρυµα µαζί µε άλ-
λους δύο φορείς συγχωνεύτηκαν και µεταφέραµε, όπως έπρεπε
και όπως γίνεται σε όλο τον κόσµο, τις εστίες στα πανεπιστήµια.
Μαζί µε το προσωπικό µεταφέρθηκε και ο προϋπολογισµός. Δη-
λαδή, αυτά που ήταν στο ΕΙΝ µεταφέρθηκαν εκεί που πρέπει να
είναι. Και εκεί, τα πανεπιστήµια έχουν και την ευθύνη τους, για
να λειτουργήσουν πραγµατικά, σωστά, να ανοίξουν οι εστίες
στους φοιτητές. Γιατί πολλές εστίες, όπως ξέρετε, δεν είναι των
φοιτητών. Και εκεί υπήρχαν τα προβλήµατα, ποιοι διαχειρίζονται
τις εστίες. Τώρα, µε τον καινούργιο νόµο δεν υπάρχει καµµία δι-
καιολογία και έγινε για να µπορέσουν να λειτουργήσουν µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Δεν µπορούµε αυτήν τη στιγµή, όπως δεν συνέβη και τα προ-
ηγούµενα χρόνια, πόσω µάλλον τώρα, να αντιµετωπίσουµε το
σύνολο των δαπανών. Θα πρέπει όµως –και θεωρώ ότι έχουν µε-
γάλη ευθύνη εδώ και τα πανεπιστήµια- να ξεκινήσουµε από τους
φοιτητές που έχουν πραγµατικό πρόβληµα. Δεν γίνεται να σιτί-
ζεται το σύνολο των φοιτητών. Θα σιτίζονται οι φοιτητές που
έχουν πρόβληµα. Έτσι, θα έχουµε τη δυνατότητα να εξοικονο-
µήσουµε πόρους, για να πάνε στα παιδιά που έχουν πραγµατική
ανάγκη. Υπάρχει µια ανάγκη εξορθολογισµού. Γίνεται, πολλά πα-
νεπιστήµια το έχουν κάνει. Υπάρχουν πανεπιστήµια που έχουν
κάνει σοβαρό εξορθολογισµό το τελευταίο διάστηµα και σωστή
κατανοµή των πόρων, ώστε να εξυπηρετήσουν όσο γίνεται πε-
ρισσότερα παιδιά.

Τέλος, για τους εκπαιδευτικούς θέλω να επαναλάβω ότι ο κύ-
κλος της εφεδρείας έκλεισε. Σε αυτό το διάστηµα έγινε µια τε-
ράστια προσπάθεια και αλλάξαµε το καθεστώς. Δεν υπάρχουν
πια οι ωροµίσθιοι, όπως συνέβαινε κατά χιλιάδες τα προηγού-
µενα χρόνια. Υπάρχουν οι αναπληρωτές καθηγητές µε πλήρες
ωράριο και έχουµε ένα µικρό αριθµό µόνο στα σχολεία που το
αντικείµενο είναι τρεις ή τέσσερις ώρες σε ειδικά µαθήµατα. 

Κάναµε µια προσπάθεια και πέρυσι και φέτος, για να προσλά-
βουµε ειδικότητες αποφοίτων οι οποίες δεν υπήρχαν ποτέ µέχρι
τώρα, όπως των θεατρικών σπουδών, των εικαστικών σπουδών,
πτυχιούχοι οι οποίοι δεν µπορούσαν να βρουν µέχρι τώρα δου-
λειά στην εκπαίδευση. Είχαµε τέσσερις χιλιάδες πέρυσι, τρεισή-
µισι χιλιάδες φέτος, και θεωρώ ότι είναι ένα σηµαντικό άνοιγµα
της εκπαίδευσης και προς αυτούς τους πτυχιούχους. 

Βεβαίως, πρέπει να πω ότι έγιναν πράγµατα που τα ζητούσαν
χρόνια οι εκπαιδευτικοί, όπως τα αντικειµενικά κριτήρια στις απο-
σπάσεις που ξέρετε ότι ήταν µια δοσοληψία χιλιάδων ανθρώπων,
όπως τα αντικειµενικά κριτήρια στις εξελίξεις και των διευθυντών
και των σχολικών συµβούλων. Σε αυτές τις δύσκολες εποχές,
τουλάχιστον, να λύσουµε ζητήµατα που επί χρόνια ήταν άλυτα
και αφορούν την αξιοκρατία και την αξιοπρέπεια.

Σας ευχαριστώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, για το Τµήµα Του-

ριστικών Σπουδών των ΤΕΙ Κρήτης δεν απαντήσατε. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Δια Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έχετε δίκιο. Συγγνώµη, ήταν
πολλά τα θέµατα και δεν απάντησα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Αυτήν την ώρα γίνεται σύσκεψη
όλων των φορέων κάτω στην Κρήτη. Δεν υπάρχει άλλο τµήµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλώς. Θα σας απαντή-
σει η Υπουργός.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Δια Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Πέρυσι το Φεβρουάριο, έκανα
σαφές ότι στην Ελλάδα υπάρχουν επτά τουριστικά τµήµατα ΤΕΙ.
Σε αυτά τα επτά τουριστικά τµήµατα, ενώ υπάρχει αριθµός θέ-
σεων οι οποίες εγκρίνονται, δεν καλύπτονται. Είναι πολύ µεγα-
λύτερος ο αριθµός των θέσεων που µπορούν να πάρουν, από τα
παιδιά που ενδιαφέρονται.

Δεύτερον, δεν είναι δυνατόν να έχουµε επτά διαφορετικά τµή-
µατα ΤΕΙ στη χώρα και τα επτά να έχουν προβλήµατα. Είπαµε,
λοιπόν, να συνεργαστούν µεταξύ τους και τα επτά τµήµατα και
να µας κάνουν µια πρόταση, όπως θα έκαναν τα αντίστοιχα της
ιχθυοκαλλιέργειας, ώστε να επικεντρώσουµε και τις δυνάµεις του
ανθρώπινου δυναµικού και τους πόρους εκεί που θα πούµε ότι
θα πρέπει να έχουµε τρία τουριστικά τµήµατα. 
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Το είπα το Φεβρουάριο, έστειλα επιστολή τον Ιούνιο, ξαναέ-
στειλα επιστολή το Σεπτέµβρη. Μου απάντησε µόνο ένα, το ΤΕΙ
της Πάτρας, και είπε ότι «έχετε απόλυτο δίκιο, πρέπει να γίνει
αυτή η συγκέντρωση, αλλά το ΤΕΙ της Πάτρας είναι το καλύτερο
και εµείς έχουµε εδώ όλες τις προϋποθέσεις, για να µη µπούµε
µέσα σ’ αυτή τη συγχώνευση». Έστειλα, λοιπόν, νέα επιστολή,
ζητώντας µέχρι 10 Δεκεµβρίου να έχουµε τις προτάσεις τους.
Μέχρι σήµερα που µιλάµε, κύριε συνάδελφε, δεν έχω καµµία
πρόταση. 

Κύριε συνάδελφε, δεν έχει νόηµα να συγκεντρώνονται οι φο-
ρείς. Δεν θα αποφασίσουν οι φορείς για το πώς θα λειτουργήσει
συνολικά ο τουριστικός τοµέας. Γιατί συγκεντρώνονται οι φορείς
και στην Εύβοια και στη Λάρισα και στη Θεσσαλονίκη και στην
Πάτρα. Θα πρέπει να αποφασίσουµε, όµως, ότι για να έχουµε
πραγµατικές τουριστικές σπουδές, θα επικεντρώσουµε τις δυνά-
µεις µας σε τρία τµήµατα. Δεν γίνεται να αρνούνται τα ίδια τα
τµήµατα να κάνουν προτάσεις. Όταν τα ίδια αρνούνται, τότε τις
προτάσεις θα τις κάνει το Υπουργείο υποχρεωτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το εσπε-
ρινό Γυµνάσιο Καλαµάτας, οι οποίοι µας τιµούν µε την παρουσία
τους.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι από µία ιστορική πόλη της οποίας η ιστορία ξεκινάει από
τον Όµηρο µιας και οι αρχαίες Φαρές, η αρχαία πόλη βεβαίως,
ήταν χτισµένη εκεί που σήµερα βρίσκεται το φράγκικο κάστρο
της πόλης. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Αθανάσιος Παφίλης για τη δευτε-
ρολογία του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, κάνετε πως σας ξε-
φεύγουν ορισµένα πράγµατα και µετά λέτε ότι τα παίρνετε και
πίσω. Για δεύτερη φορά θέσατε το θέµα των καταστροφών ή της
βίας, όπως την εννοείτε, στους χώρους της εκπαίδευσης και το
έθεσε και η συνέταιρός σας που έφυγε τώρα µε αυτήν την πολύ
εµπνευσµένη και φοβερή οµιλία της κ. Ουρανίας Παπανδρέου-
Παπαδάκη. Είναι ένα µείγµα πολιτικού κατινισµού και προβοκά-
τσιας αυτή η οµιλία.

Γνωρίζετε πολύ καλά και για τελευταία φορά το λέµε και µη
µας πιάνετε στο στόµα µας γι’ αυτό, ότι όπου η κοµµουνιστική
νεολαία και οι κοµµουνιστές συµµετέχουν σε αγώνες, µε όλες
τις µορφές πάλης, προστατεύουν και δεν καταστρέφουν. Τις κα-
ταστροφές να τις βρείτε στους µηχανισµούς που έθρεψε και εξέ-
θρεψε το κράτος όλα αυτά τα χρόνια και οι συνεταίροι σας είτε
λέγονται ΛΑΟΣ είτε λέγονται λαγός. Εκεί να τις ψάξετε. Είναι ξε-
καθαρισµένο.

Όπως είναι ξεκαθαρισµένο και κάτι ακόµα για το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα της Ελλάδας σε σχέση µε τους νόµους. Αλήθεια,
πώς κινήθηκε η ιστορία, µε την υποταγή κάθε φορά στους νό-
µους που ψηφίζονταν; Όταν ήρθε ο ν. 675/1975 για το συνδικα-
λιστικό κίνηµα, όταν ήρθε µετά ο ν.330, όταν ήρθε ο ν.815 για
την εκπαίδευση του Ράλλη, τι έλεγαν τότε όλοι, µεταξύ των
οποίων και το κόµµα σας; Να µην εφαρµοστεί στην πράξη, αφού
είναι αντιλαϊκός να τον παλέψουµε, να περιορίσουµε τις συνέ-
πειες και να µην εφαρµοστεί µε όρους φυσικά µαζικού κινήµα-
τος. 

Τώρα τι έγινε; Έκλεισε ο κύκλος; Τι περιµένετε, να υποταχθεί
η κοινωνία; Κάνετε λάθος. Περιµένετε όλο τον κόσµο να υποταχ-
θεί και να προσκυνήσει τη βαρβαρότητα που τον στέλνετε; Δεν
πρόκειται να γίνει. 

Εµείς, λοιπόν, αυτής της αντίληψης είµαστε και αυτό προσπα-
θούµε. Φυσικά πρέπει να το παλέψει το φοιτητικό κίνηµα µε σύµ-
πραξη, συνεργασία, σε ένα κοινό µέτωπο µαζί µε το εργατικό
κίνηµα, για να µην εφαρµοστούν αντιλαϊκές πλευρές του νόµου
και µην τις περιορίζετε σε αυτό το θέµα που θέσατε προηγουµέ-

νως. 
Παρόµοιο είναι και το θέµα των παρατάξεων. Δεν είναι οι πα-

ρατάξεις που τα έκαναν. Οι παρατάξεις της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ έκαναν το εµπόριο. Ακολουθούν τη γραµµή σας
ότι όλα πουλιούνται και αγοράζονται. Αυτό έκαναν όλα αυτά τα
χρόνια. Τα είχαµε πει και την άλλη φορά για τη διαφθορά, πώς
έδιναν για τα προγράµµατα, για τις συνδέσεις µε επιχειρήσεις,
ποιοι εµπορεύονταν, ποιοι έδιναν ακόµα και θέµατα και σηµει-
ώσεις. Αυτές οι παρατάξεις ήταν. Είναι ξένη αυτή η αντίληψη µε
τους κοµµουνιστές και µε την πάλη την οποία κάνουµε όλα αυτά
τα χρόνια.

Δεύτερη πλευρά. Επειδή µας προκαλέσατε θα τα πούµε. Λέτε
ότι υπάρχει κόµµα που µιλάει για µαυροπίνακα και κιµωλία. Είστε
πανέξυπνη, ικανή, µορφωµένη και αντιλαµβάνεστε πολύ καλά τι
λέµε. Αν θέλετε να δηµιουργήσετε συνδικαλιστικές εντυπώσεις
δεν πιάνουν. Περιµένετε. Βλέπει ο κόσµος τι γίνεται. Εµείς τι
λέµε; Ότι δεν µπορεί να αντικατασταθεί ποτέ η εκπαίδευση µε
έναν υπολογιστή και µε έναν άνθρωπο µπροστά στον υπολογι-
στή. Αυτό λέµε και δεν το λέµε µόνο εµείς. Σας είπε παράδειγµα
ο συνάδελφος από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Στα µε-
γάλα, υψηλού επιπέδου πανεπιστήµια, που πάνε τα παιδιά της
αφρόκρεµας της αστικής τάξης και της πλουτοκρατίας γίνεται
µε τον κλασικό τρόπο η διδασκαλία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Και στα καλά ιδιωτικά σχολεία της Ελλά-
δας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και στα καλά ιδιωτικά της Ελλάδας
γίνεται έτσι. Γιατί; Είναι πίσω αυτοί; Το σχολείο είναι καθηγητής,
µαθητής, κοινωνικοποίηση, βιβλίο. Και η νέα τεχνολογία βεβαίως
πρέπει να αξιοποιηθεί, αλλά µη µας προκαλείτε. Το πρώτο κόµµα
στην Ελλάδα που χρησιµοποίησε τους υπολογιστές πρωτοπόρα,
ήµασταν εµείς. Παντού και στην εφηµερίδα και στα γραφεία µας
και πάντα ήµασταν πρωτοπόροι στην τεχνολογία. Αλλά η τεχνο-
λογία να είναι στην υπηρεσία του ανθρώπου και όχι να κάνει τον
άνθρωπο δούλο, όπως θέλετε να τον κάνει στην εκπαίδευση και
να βγάζει δούλους.

Επειδή το θεωρείτε καθυστερηµένο θα σας θυµίσω ότι εσείς
ήσασταν Επίτροπος Εργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
εφευρέτης της «ευαλφάλειας». Ξέρετε τι µας λέγατε τότε και
εσείς και στελέχη των κοµµάτων σας, της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
της Νέας Δηµοκρατίας  κ.λπ.;

«Πού ζείτε; Είναι προοδευτικό να δουλεύεις µε σταθερό ωρά-
ριο, να έχεις ασφάλιση; Αυτό δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες
της οικονοµίας και της εξέλιξης της παραγωγής –τα έλεγε και η
Πράσινη Βίβλος- και πρέπει να περάσουµε σε ευέλικτες µορφές
εργασίας». Η περίφηµη «ευαλφάλεια». Πώς κατάντησε; Να σέρ-
νονται µε δίωρα, τρίωρα, τετράωρα, να καταργηθούν όλες οι κα-
τακτήσεις των εργαζοµένων. Για ποιο λόγο; Για να πάει η
κοινωνία µπροστά; Όχι. Για να διασφαλιστούν µεγαλύτερα κέρδη
των επιχειρήσεων. Μη µας λέτε, λοιπόν, και σήµερα ότι είµαστε
καθυστερηµένοι, όταν υπερασπιζόµαστε µε επιστηµονικό τρόπο
το πώς πρέπει να γίνεται η εκπαίδευση και εσείς προωθείτε για
άλλους λόγους –τα είπαµε προηγουµένως- αυτήν την ψηφιοποί-
ηση, η οποία θα καταλήξει σε βλακοποίηση κυριολεκτικά των µα-
θητών. Μη µας λέτε, λοιπόν, αυτά.

Τέλος, ο κ. Δένδιας ο οποίος έφυγε τώρα, µας ζητά και τα
«ρέστα». Αυτή είναι η τραγωδία της ιστορίας. Μας ζητάνε και τα
ρέστα, λέγοντας ότι εµείς είχαµε την ιδεολογική ηγεµονία. Ναι,
την είχαµε την ιδεολογική ηγεµονία µέσα στο φοιτητικό κίνηµα
και το παραδεχόµαστε και θα την ξανακατακτήσουµε. Αλλά όταν
εµείς είχαµε την ιδεολογική ηγεµονία, το κίνηµα πάλευε για
ιδέες, οι φοιτητές συγκρούονταν ιδεολογικά. Όταν την πήρατε
εσείς, έκαναν πάρτι, εκδροµές στη Μύκονο, µοίραζαν πάσο και
όλα τα υπόλοιπα και διέλυσαν το φοιτητικό κίνηµα. Αυτή είναι η
διαφορά µας και αυτοί είναι υπεύθυνοι. 

Δεύτερον, έγινε λόγος για διεφθαρµένο κράτος και κρατικο-
ποιήσεις. Μα, ο Καραµανλής δεν έκανε κρατικοποιήσεις; Το
ΠΑΣΟΚ δεν έκανε; Γιατί τις έκανε; Γιατί ήταν ανάγκη του καπιτα-
λισµού. Γιατί έκανε τη ΔΕΗ κρατική; Ποιος από τους επιχειρηµα-
τίες, τους πολυεθνικούς οµίλους θα επένδυε για να πάρει µετά
από πενήντα χρόνια κέρδη; Έβαλαν τον ελληνικό λαό και πλή-
ρωσε τα µαλλιά της κεφαλής του και όταν έγινε κερδοφόρα, την
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παραδίδουν στους ιδιώτες. Αυτός είναι ο ρόλος του αστικού κρά-
τους. Κρατικοποιεί για να διευκολύνει τα µονοπώλια και ξαναδίνει
πάλι πίσω, αφού τα ξεχρεώνει ο ελληνικός λαός, για να ξαναβγά-
λουν κέρδη. Αυτό είναι το σύστηµα, το οποίο λειτούργησε.

Και φυσικά, εδώ φαίνεται σε πλήρη συγχορδία µ’ αυτό το προ-
οδευτικό, που έχετε στη συγκυβέρνηση, αυτούς που έχουν το
Μεταξά σαν πρότυπο, το Μανιαδάκη, άλλοι είχαν και τον Χίτλερ.
Όλοι µαζί, λοιπόν, αποκοµµουνιστικοποίηση. Δεν µας πειράζει,
δεν µας αιφνιδιάζει. Έτσι και αλλιώς, δύο είναι τα µέτωπα σή-
µερα. Είναι συνασπισµένη η αστική τάξη και το σύστηµα, τα κόµ-
µατα που θεωρούν ότι ο καπιταλισµός είναι το µοναδικό και το
αιώνιο σύστηµα που δεν πρόκειται να αλλάξει και θα κάνει τη ζωή
των ανθρώπων ευτυχισµένη και είναι και οι κοµµουνιστές οι
οποίοι παλεύουν να το ανατρέψουν και να φτιάξουν ένα σύστηµα
που θα υπηρετεί τον άνθρωπο και όχι το κέρδος. 

Και επειδή τέθηκε το ερώτηµα του παράδεισου που κυνηγάµε,
ξέρετε είναι προτιµότερο να κυνηγάς για να φτιάξεις παράδεισο,
παρά να αποδέχεσαι την κόλαση και τον Καιάδα που σε ρίχνει το
ίδιο το σύστηµα. Εµείς σε αυτήν την κατεύθυνση θα κινηθούµε
πολύ περισσότερο µάλιστα –µιας και µιλάµε για την εκπαίδευση-
που οι δυνατότητες σήµερα είναι ασύλληπτες και απίστευτες. Να
µπει η επιστήµη, η εκπαίδευση στην υπηρεσία του ανθρώπου και
όχι στην υπηρεσία του κεφαλαίου και των µονοπωλίων που εµ-
ποδίζει εκτός των άλλων ή καθυστερεί ή οπισθοδροµεί την ίδια
την πρόοδο της κοινωνίας. 

Και οι απαντήσεις που περιµένουµε –γιατί στα συγκεκριµένα
προβλήµατα που απαντήσατε µία-δύο φορές- δεν είναι από
εσάς. Εσείς έχετε τη γραµµή, την πολιτική σας µαζί µε τη Νέα
Δηµοκρατία, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και τους υπόλοι-
πους. Έχετε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σας προτείνω να κάνετε
έναρξη µνηµοσύνου για τα εικοσάχρονα για το θέµα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Εµείς απευθυνόµαστε κυρίως στους εργαζόµε-
νους, στον ελληνικό λαό συνολικά. Τον καλούµε να σκεφθεί, να
κρίνει. Πλέον δεν είναι όπως παλιά. Σας γνώρισε τώρα. Έχει εµ-
πειρία. Βλέπει την πραγµατικότητα. Να συντοµεύσει τη συµµαχία
του για να ανατρέψει αυτήν την πολιτική, για να µπει η χώρα και
οι λαοί σε έναν άλλο δρόµο και όχι στο δρόµο της βαρβαρότη-
τας. Να µπει στο δρόµο της λαϊκής εξουσίας και του σοσιαλι-
σµού, που είναι το µέλλον. 

Και πολύ περισσότερο, θα έλεγα, έχουµε µεγάλη εµπειρία από
το σοσιαλισµό που γνωρίσαµε, από τα θετικά, από την «έφοδο
στον ουρανό» που είχε τεράστια αποτελέσµατα και για τους
λαούς αυτών των χωρών και για τους λαούς των καπιταλιστικών
χωρών. Έχουµε εµπειρία από τα λάθη τα οποία έγιναν, και
έχουµε διδαχθεί και από την πολιτική συνολικά του ιµπεριαλι-
σµού και γι’ αυτό µπορεί να µας εµπιστευθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η κυρία
Υπουργός για να τριτολογήσει.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, επειδή τελευ-
ταία υπάρχει ένας σεξισµός στο λόγο, φαντάζοµαι, κύριε συνά-
δελφε, εάν µιλούσε οποιοσδήποτε άλλος συνάδελφος, αν ήταν
άνδρας, δεν θα αναφερόσασταν σε «πολιτικό κατινισµό». Απλά
νοµίζω, επειδή έχω ακούσει και άλλα τελευταία, νοµίζω καλό
είναι να κάνουµε µια...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει. Το είπα και ξέρετε γιατί. 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ωραία. Και εγώ κάνω την παρα-
τήρηση και νοµίζω ότι συµφωνούµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, ναι. Να βρείτε µια λέξη που να
εκφράζει και τα δύο φύλα, δεν έχω καµµία αντίρρηση. Αλλά, αν
θέλετε να υπερασπιστείτε την κ. Παπαδάκη, δεν χρειάζεται κατά
τη γνώµη µου.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ξέρετε πολύ καλά τι εννοώ. Νο-
µίζω ότι και εσείς και εγώ δεν χρειάζεται να δηµιουργούµε εντυ-
πώσεις. 

Καταλαβαίνω ένα πράγµα που είναι σηµαντικό. Νοµίζω ότι µε
τη διευκρίνιση που κάνατε για το ψηφιακό σχολείο συµφωνούµε
απολύτως. Συµφωνείτε, λοιπόν, ότι και η πληροφορική χρειάζε-
ται, και το περιεχόµενο το ηλεκτρονικό χρειάζεται, και η υποστή-

ριξη του σχολείου στην ψηφιακή εποχή µε την ψηφιακή του διά-
σταση. Και εγώ, επίσης, σας λέω ότι βεβαίως και ο δάσκαλος
χρειάζεται, και ο πίνακας χρειάζεται, και το βιβλίο χρειάζεται.
Χρειάζεται, λοιπόν, µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο να κάνουµε
αυτά που κάνουν οι χώρες οι οποίες είναι πάρα πολύ µπροστά
ποιοτικά και να ακολουθήσουµε παραδείγµατα όπως είναι η Φιν-
λανδία, όχι παραδείγµατα όπως είναι η Νότιος Κορέα. Πάµε εκεί
που τα πράγµατα πάνε µπροστά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Η Βόρειος Κορέα.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Η Βόρειος Κορέα.
Το ψηφιακό σχολείο, λοιπόν, είναι µία πολύ σηµαντική προτε-

ραιότητα για το εκπαιδευτικό σύστηµα -αντίστοιχα και το ψη-
φιακό πανεπιστήµιο- και είναι πολύ σηµαντική επιλογή και
προτεραιότητα και τη χώρα.

Έρχοµαι στο δεύτερο. Βεβαίως, ο κόσµος και η πολιτική και η
κοινωνική και η οικονοµική ανάπτυξη κάθε κοινωνίας, πάνε µπρο-
στά µε το µαζικό κίνηµα και µε το ρόλο που παίζει. Αλλά και η
δηµοκρατία έχει τους κανόνες της. Γι’ αυτό και εγώ δεν σας ρώ-
τησα πώς θα κινηθείτε ως κίνηµα. Σας ρώτησα αν για το συγκε-
κριµένο άρθρο που αφορά τη διαχείριση της εξουσίας
προτίθεστε να πάτε να κάτσετε µπροστά στις κάλπες ή να πά-
ρετε κάλπες. Γιατί όλη η µάχη γίνεται για την εξουσία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν ξέρετε τι κάνουµε εµείς;
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εγώ, λοιπόν, ξέρω και γι’ αυτό
εδώ σας είπα ότι το παίρνω πίσω. Ξέρω ότι εσείς -και πρέπει να
το αναγνωρίσουµε και επίσηµα- το Κοµµουνιστικό Κόµµα και οι
οργανώσεις του, δεν έχουν σχέση µε καταστροφές. Αυτό είναι
σαφές. Αλλά ότι δεν αφήνετε να λειτουργήσουν τα πράγµατα,
ότι δεν αφήνατε τους φοιτητές να πάνε να πάρουν το πάσο, και
ήταν το ΠΑΜΕ απ’ έξω, το ότι δεν αφήνατε να γίνουν επιµορφω-
τικά σεµινάρια το Σαββατοκύριακο, το ότι οι καθηγητές έπρεπε
το Σαββατοκύριακο να κάνουν το σεµινάριο της αξιολόγησης και
δεν τους αφήνατε, το ότι γίνονταν τα προγράµµατα για την αξιο-
λόγηση και µπαίνατε µέσα και τους βγάζατε, αυτά είναι πραγµα-
τικότητες. Εδώ, λοιπόν, έχουµε διαφωνία σας µε συγκεκριµένες
επιλογές που έχουν να κάνουν µε το εκπαιδευτικό σύστηµα, τις
οποίες διά της βίας -µε τη δική σας µορφή βίας- εµποδίζετε. Με
συγχωρείτε. Αυτό δεν είναι κανόνες της δηµοκρατίας και δεν
έχετε λόγο να συµµετέχετε και στο πολιτικό σύστηµα, εάν δεν
δέχεστε τους νόµους που ψηφίζουµε εδώ µέσα, εννοώ στο κοι-
νοβουλευτικό. 

Και τέλος, κοιτάξτε, είναι πάρα πολύ δύσκολη η κατάσταση.
Είπατε ότι ο ελληνικός λαός µας γνωρίζει όλους. Βεβαίως µας
γνωρίζει όλους. Ο ελληνικός λαός θέλει και µια πρόταση απ’
όλους.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν την ακούσατε; 
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ναι, την άκουσα. Δεν είπατε τι
θα κάνουµε µε τα 130 δισεκατοµµύρια που πρέπει να πάρουµε,
γιατί, αν δεν τα πάρουµε, θα χρεοκοπήσουµε. Να µας πείτε ποιος
θα µας δώσει τα 130 δισεκατοµµύρια τώρα, όχι τι θα κάνουµε
στην άλλη ζωή, ούτε στην «έφοδο στον ουρανό», τι θα κάνουµε
τώρα στη γη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποια άλλη ζωή; Εξακόσια δισεκατοµ-
µύρια στην Ελβετία και 500 δισεκατοµµύρια στις offshore κάνουν
1,3 τρισεκατοµµύρια! 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ωραία. 

Τώρα, λοιπόν, επειδή είπατε και πάρα πολλά για το κέρδος στο
οποίο πιστεύουµε και ότι εµείς είµαστε ένα αστικό κόµµα, που
όλα κινούνται γύρω από την ιδιωτική πρωτοβουλία και από το
κέρδος ή από τις σχέσεις ευελιξίας και από το πώς αντιµετωπί-
ζουµε τους εργαζόµενους, σας παρακαλώ πολύ να καταθέσετε
εσείς στη Βουλή, αν η «ΤΥΠΟΕΚΔΟΤΙΚΗ», η οποία είναι εταιρεία
σας και η οποία τυπώνει και βιβλία και συγγράµµατα, αν έχει κέρ-
δος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα, στον καπιταλισµό είναι. Τι κέρδος
να έχει; 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
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Μάθησης και Θρησκευµάτων): Α, µέσα στον καπιταλισµό ζείτε;
Εντάξει. Μέσα στον καπιταλισµό ακολουθείτε τους κανόνες του
καπιταλισµού. Στην εφαρµογή του νόµου κάνετε έφοδο στον ου-
ρανό! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στον Άρη είµαστε εµείς;
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Έτσι είναι η πραγµατικότητα, τα
δικά σας δικά σας και τα δικά µας δικά σας. Πολύ ωραία!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κάνετε λάθος.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Μέσα στον καπιταλισµό, λοιπόν,
έχετε δικαίωµα να κυνηγάτε το κέρδος. Μέσα στην κοινοβουλευ-
τική δηµοκρατία δεν είστε υποχρεωµένοι να εφαρµόζετε τους
νόµους! Αυτό είναι µια ωραία επιλογή και επειδή, όπως λέτε, ο
ελληνικός λαός µας παρακολουθεί όλους, παρακολουθεί και
εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της υπ’ αριθµόν 10/7-12-2011
επερωτήσεως των Βουλευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων σχετικά µε τις συνέπειες της κρίσης στους χώρους
της εκπαίδευσης. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.50’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη προσεχή Δευτέρα 19 Δεκεµβρίου 2011 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 9/3/24-11-2011 επίκαιρης επερώτησης Ανεξάρτητων
Βουλευτών προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τις κρα-
τικές επιχορηγήσεις των κοµµάτων και τα χρέη τους προς τις ελ-
ληνικές τράπεζες σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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